
گرهگشاییدانشبنیانها
ازترافیکتهران

هوشمندسازیکنتورهایبرق
ازجیبپرمصرفها

شهرداری تهران برای بهره مندی از ظرفیت های شرکت های 
دانش بنیان، 2محل را برای فعالیت آنها  ایجاد می کند

نمایندگان مجلس به تامین هزینه نصب کنتورهای هوشمند از 
محل اصلاح تعرفه برق مشترکان پرمصرف، رأی مثبت دادند

چراهوشمندسازیکنتورهاباعثصرفهجوییبرقمیشود؟
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برایمقابلهباکرونا

ورقیازآسمان؛
نرمولطیف

ناخوشیزمستانی
درانتظاراروپا

انتقاد شدید از جوبایدن به خاطر 
استقبال سرد سعودي ها

نظرات رسانه های غربی  و 
کارشناسان درباره سفر بایدن

 اعضاي بدن یک عروس 
به بیماران نیازمند اهدا شد

جهان با موج جدیدی از ابتلا به  
کرونا روبه رو شده است 

پای صحبت های مادر شهید قدیر 
سرلک، از فرماندهان مدافع حرم که 

عید غدیر سالروز میلاد اوست

ادامه تنش مسكو و اروپا به قطع 
گاز صادراتي روسیه منجر می شود
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فصل
بازگشت

عجب فصل عجيبي است؛ همه دوست 
دارند در ايران بازي کنند

يکي از اتفاقات عجيبي که در بازار نقل وانتقالات 
امســال فوتبال ايران رخ داده، بازگشت وسيع 
بازيکنان خارج از کشــور به ليــگ داخلي بوده 
اســت. نفراتي مثل عليرضــا بيرانوند، مرتضي 
پورعلي گنجي، کاوه رضايي، فرشيد اسماعيلي 
و شايد محمد محبي به ايران برگشته اند و البته 
برخي ديگر هم در صف انتظار هســتند. از اين 
طرف اما به شکلي عجيب، هيچ خبري از ترانسفر 
شدن بازيکنان به ليگ هاي خارجي نيست. در 
شرايطي که طي ســال هاي گذشته شاهد موج 
مهاجرت بازيکنان ايراني بــه ليگ هاي عربي يا 
اروپايي بوديم، امسال دست کم تا لحظه تنظيم 
اين مطلب خبر قطعي در مورد ترانسفر بازيکنان 
منتشر نشده است. شايد تنها بازيکني که امکان 
حضورش در يک ليــگ خارجي وجــود دارد 
اميرحسين حسين زاده است؛ بازيکني که گفته 
مي شود قصد دارد به شارلروا در ليگ بلژيک برود. 
او البته هنوز تحت قرارداد استقلال است، اما گويا 
در قراردادش بندي وجود دارد که براســاس آن 

مي تواند مبلغي بدهد و جدا شود.
اين که چرا بازيکنان ايراني ناگهان علاقه خودشان 
را به حضور در ليگ هاي خارجي از دست داده اند 
مي تواند دلايل زيادي داشــته باشد؛ از کاهش 
کيفيت فني آنهــا بگيريد تا دســت و دلبازي 
کم سابقه باشــگاه هاي ايراني. شايعات در مورد 
پول هايي که امسال در بازار جابه جا شده بسيار 
عجيب و غريب است و اعدادي به گوش مي رسد 
که آدم نمي تواند آنها را باور کند. معمولي ترين 
بازيکنان، دســتمزدهايي مي گيرند که معادل 
ارزي اش به چند صد هزار دلار مي رسد؛ بنابراين 
کجا بروند بهتر از ايران؟ غيــراز اين، در ماه هاي 
منتهي به جام جهاني هستيم و شايد بازيکنان با 
خودشان فکر مي کنند اگر در ميدان ديد باشند، 

شانس بيشتري براي حضور در تيم ملي دارند.

  تأثير کي روش از بين رفت؟
بســياري بر اين باورند که در سال هاي گذشته 
يکي از عواملي که باعث شــد مــوج بزرگي از 
مهاجرت بازيکنان ايراني به ســمت ليگ هاي 
اروپايي به وجود بيايد، حساسيت و سختگيري 
کارلوس کي روش بود. سرمربي پيشين تيم ملي 
کشورمان اصرار زيادي داشت که بازيکنان تا حد 
امکان به ليگ هاي خارجي بروند و در شــرايط 
استانداردتري تمرين کنند. او اعتقاد داشت فرم 
آماده سازي بازيکنان خارج و داخل کشور اصلا 
قابل مقايسه نيســت. به عنوان يک مثال کاملا 
روشن، کي روش تا زماني که عليرضا جهانبخش 
در ليگ ايران توپ مي زد به او بازي نمي داد، اما 
بلافاصله بعد از اينکه اين بازيکن راهي ليگ هلند 
شد، او را به اردو فرا خواند و ديگر هم حذف نکرد. 
حالا اما کي روش با همــه خوبي ها و بدي هايش 
رفته، براي دراگان اسکوچيچ هم لژيونرها اولويت 
خاصي نسبت به بازيکنان داخلي ندارند؛ هرچند 
هم اکنون تکليف خود اسکو هم مشخص نيست. 
در نتيجه بازيکنان با رغبت بيشتري به تيم هاي 

ليگي »اوکي« مي دهند.

بلاتکليف!
اوضاع براي تيم ملي ايران، هر روز 

نگران کننده تر مي شود

جام جهاني قطر هر روز نزديک تر مي شــود، اما 
ظاهرا حتي رسيدن شــمارش معکوس شروع 
جام به روزهاي پاياني، تکاپويي در بين مديران 
ورزش ايران براي تعيين سرنوشــت نهايي تيم 
ملي به راه نمي اندازد. وزير ورزش از يک سو دائما 
روي دخالت نکردن در امور فدراسيون تأکيد دارد 
و از سوي ديگر به شــکل مداوم از يک »تصميم 
خوب« براي تيم ملي صحبت مي کند. سرپرست 
فدراسيون و حتي مدير تيم ملي هم مدام از همين 
تصميم خوب حرف مي زننــد، اما هر تصميمي 
که »بموقع« گرفته نشــود، ديگر نمي تواند يک 
تصميم خوب باشــد. زمان براي تيــم ملي هر 
روز از دســت مي رود و رفته رفتــه کار به جايي 
مي رسد که حتي جذب يک مربي بزرگ با بهترين 
اســتانداردهاي جهاني، ديگر بــه کار اين تيم 
نخواهد آمد. فوتبال ايران تا همين جا هم، زمان 
بسيار زيادي را از دســت داده است. در وضعيت 
فعلي، بلاتکليفــي به بزرگ ترين مشــکل تيم 
ملي تبديل شده است. اين مشکل آنقدر جدي 
به نظر مي رسد که حتي دغدغه هاي ديگري مثل 
اردوها و رقباي تدارکاتي را نيز به حاشــيه برده 
است. درست در شرايطي که بايد همه جزئيات 
درخصــوص تيم ملــي همين حالا مشــخص 
شوند، کلياتي مثل ســرمربي تيم نيز همچنان 
مبهم به نظر مي رســند. هــواداران و بازيکنان 
تيم ملي، تــا چه زماني بايــد در انتظار تصميم 
خوب مدنظر فدراسيون و وزارت ورزش بمانند؟ 

چقدر طول مي کشــد تا 
حداقل مشخص شود که 

چه  کسي در جام جهاني در قامت سرمربي روي 
نيمکت ايران خواهد نشست؟

فوتبال ايران
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خروجی های استقلال؛ 7+2
ديروز 7 بازيكن با نظر ساپينتو به تمرين نرفتند، 
حسين زاده هم فاصله اي تا لژيونر شدن ندارد  و 
قرار است نام خاقاني نيز از فهرست خارج شود

ياسين سلمانی که قراردادش را با 
زردپوشان اصفهانی تمديد کرده، از 

کار کردن با مورايس می گويد

ماندم تا پیشرفت کنم
دنبال طلسم شکنی هستم

رضا اطری در گفت و گو با همشهری از 
ملی پوش شدنش  برای رقابت های 

جهانی گفته است
19

 روز مانده تا 
جام جهانی

 روز مانده تا 
ليگ برتر

 روز مانده تا 
ليگ برتر

 روز مانده تا 
ليگ يک

 روز مانده تا 
سری آ

 روز مانده تا 
لاليگا

 روز مانده تا 
بوندس ليگا

با انتقال لوا از بایرن به بارسا اتفاقات 
زنجیره ای زیادی رخ می دهد

دومينوی 
لواندوفسکی

تيتر يک

 ادامه  در
 صفحه18

تنها لژيونر
 از قرار معلوم جوان اول استقلال تنها صادرات فوتبال ايران

 به اروپا خواهد بود

Lewandowski 

18
20

صفحه17

یادداشت
حسنرشوند؛دبیر گروه سیاسی

»ظلم« از معدود کلماتی است که بیشترین مورد استفاده 
را هم در محاورات شــخصی بین افراد و هم در ادبیات 
سیاســی و دینی ما دارد. صرف نظر از وجه حقوقی این 
واژه که معیار و محل رجوع حكومت، مثلا توسط دستگاه قضا برای اعاده حقوق فرد یا 
افراد جامعه محسوب می شود، می توان گفت واژه »ظلم« به دلیل تأثیرگذاری عاطفی 
آن بیشترین کاربرد را درمیان افراد جامعه به ویژه در مشاجرات شخصی بین 2یا چند 
نفر داشته است؛ چرا که کسی یا کسانی هستند که خود را مظلوم و طرف مقابل را ظالم 
می پندارند و با وجود آشكار بودن مرجع ظلم، کمتر کسی است که خود را مرجع ظلم 
بداند. چنین افرادی معتقدند همواره مورد ظلم واقع شده اند. این وضعیت وقتی یک 
طرف بحث حكومت باشد، کار را سخت تر می کند، چراکه در افكارعمومی حكومت را 
دارای ابزار قوه قهریه و افراد را فاقد چنین ابزاری می دانند. درچنین شرایطی، بخش 
زیادی از جامعه بدون بررسی موضوع، پشت فردی قرار می گیرند که خود را مظلوم 
معرفی کرده است. از نگاه غلط افكارعمومی، حكومت به دلیل برخورداری از قوه قهریه 
همچون پلیس، دستگاه های امنیتی و قضایی می تواند از حقوق خود دفاع کند و این 
افراد هستند که فاقد این ابزارند و نمی توانند از خود نسبت به ظلمی که بر آنها روا داشته 
شده، دفاع کنند. هر روز که صفحه ای به صفحات عمر انقلاب اسلامی و نظام برآمده 
از آن افزوده می شود، شاهد رفتارهایی نه تنها از سوی جریان معاند و دشمنان تابلودار 
نظام، بلكه ازسوی جریانات سیاسی و حتی افرادی هستیم که ظلم به نظام مبنای رفتار 
آنها بوده است. در اینجا برای قرابت ذهنی خوانندگان محترم به چند نمونه از ظلم هایی 

که در سال های اخیر به دلیل برخی رفتارها صورت گرفته است، می پردازیم:
روزانه صدها مطلب در شبكه های مجازی در رابطه با فرزندان رهبرمعظم انقلاب  می چرخد و اتهام های سراسر دروغ به بیت رهبر انقلاب زده می شود و هیچ کسی 1
از خود سؤال نمی کند این حجم مطالب دروغ چرا و با چه هدفی منتشر می شود؟ این در 
حالی  است که حتی مخالفان و بلكه فراتر از آن دشمنان رهبری، به صراحت بر سلامت 
زندگی شخصی معظم له و خانواده ایشان اذعان دارند. تا جایی که عطاءالله مهاجرانی که از 
منتقدان جدی حكومت محسوب می شود و با توجه به اقامتش در خارج، هیچ نیازی به 
تعریف و تمجید از نظام سیاسی ایران و رهبری آن ندارد، در مقابل ده ها دوربین و خبرنگار 
می گوید: »من آیت الله خامنه ای را خوب می شناسم و می دانم که در تمام زندگی اقتصادی 
خود و خانواده اش، نقطه سیاه که هیچ، حتی یک نقطه خاکستری هم نمی توان یافت.« یا 
»حسین یزدی« که از عوامل حكومت طاغوت بوده و از رهبران فعال مخالف انقلاب اسلامی 
در خارج از کشور به حساب می آمد و در سال1398به پاس خدمات او، فرح پهلوی مراسم 
بزرگداشتی برای او برگزار کرده اســت، در رابطه با امام خمینی)ره( و حضرت آیت الله 
خامنه ای، رهبرحكیم انقلاب می گوید:»هیچ شكی در پاکی امام خمینی و رهبر انقلاب، 
آیت الله خامنه ای وجود ندارد و در رابطه با رهبری هیچ چیزی که به ضرر آنها باشد، هویدا 
نشده است«. چرا با وجود آنكه چنین سخنانی در رابطه با رهبر انقلاب در فضای سیاسی و 
مجازی داخل و خارج منتشر می شــود، افكارعمومی تحت تأثیر دروغ های شاخدار و 
خبرسازی های مسموم شبكه های خبری در توییتر، اینستاگرام و... قرار می گیرند؟ چگونه 
است که برخورد یک مأمور گشت ارشاد با زنی که مبانی و چارچوب های شرعی جامعه را 
زیرپا گذاشته است، ظلم محسوب شده و خبرآن »ترند« توییتر می شود، اما انتشار هزاران 
دروغ به شخصیتی که دوست و دشمن بر ســلامت اخلاقی و اقتصادی او و خانواده اش 

اعتراف می کنند، ظلم محسوب نمی شود؟
رهبری مسئول سیاست های کلان نظام است و به صراحت می توان گفت هیچ  سیاستی در نظام وجود ندارد که رهبری انقلاب سیاست کلان آن را تاکنون 2

ابلاغ نكرده باشند؛ چشم انداز 20ســاله، سیاست های کلان 
شورای انقلاب فرهنگی، سیاســت های کلان آموزش عالی، 

آموزش وپرورش، حتی این اواخر سیاست های کلان در حوزه تأمین اجتماعی و ده ها 
سیاست کلان دیگر. 
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 پارکینگ
نمایشگاه بین المللی

محل مناسب پارک خوردو
خیابان ولیعصر)عج( - محل مهمونی

مسیرهای  مسدود

۶۰۰
موکب مردمی در 

مهمانی ۱۰ کیلومتری 
عید غدیر حضور دارند.

۴۰
 مجموعه شهربازی نیز 

در نقاط مختلف این 
مسیر برپا خواهد شد.

۱۵۰
گروه سرود در این مسیر 
در ۷۰ استیج برنامه اجرا 

خواهند کرد.

۲
 غذا و میان وعده برای 

پذیرایی از مهمانان 
پیش بینی شده است.

میلیون

۱۱۰
 اسباب بازی به کودکان 
در این مسیر هدیه داده 

 می شود.

هزار

ادامهدر
صفحه2

عید سعید غدیر خم را تبریک مي گوییم

دلیل خداحافظی با  تیبا، ساینا و سمند
 به گفته وزیر صمت، خط تولید3 خودرو متوقف شده 

و به زودی تولید پژو405 هم پایان می یابد
پلتفرم این خودرو ها از قابلیت ارتقا برای دریافت تأییدیه 

کنترل کیفی تست عابرپیاده برخوردار نیست

گالریغدیررویدیوارهایشهر
7دیوارنگارهدرقالبنقاشیوکاشیکاریباموضوعامیرالمومنین)ع(
دربزرگراهامامعلی)ع(اجراشدهاند

گفت وگو با  نویسنده  
کتاب خاطرات شهید سرلک

صفحه22

پرونده»مهريه«رویميزمذاكرات
مرکز پژوهش های مجلس و مؤسسه افكارسنجی ملت، درباره 

ماجرای تعداد سكه های مهریه از مردم نظرسنجی کرده اند

مردم میزان مهریه 
را  در زندگی مهم و 
اثرگذار  نمی دانند.

با زندان رفتن مردان 
به دلیل ناتوانی در 

پرداخت مهریه مخالفند.

معتقدند که قانون 
برای گرفتن مهریه، 

باید به زنان کمک کند.

مردان  در زمان تعیین 
مهریه، مقدار آن را 

جدی نمی گیرند.

افراد، مهریه سنگین 
را در استحکام زندگی 

مؤثر نمی دانند.
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رئیس جمهــور روســیه در روزهای اخیــر اجراي 
موافقتنامه تجارت ترجیحي  میان حوزه اوراســیا و 
جمهوری اسلامی را كه از سال 1398به اجرا درآمده 
بود تمدید كــرد؛ موضوعی كه زمینه ســاز تقویت 

همکاری های چندجانبه دراین حوزه خواهد شد.
این درحالی است كه اكنون دیگر همگان متفق القولند 
جمهوری اسلامی به شــریکی قابل اتکا و  راهبردی 
برای روسیه و همچنین كشــورهای حوزه اوراسیا 
تبدیل شده است. در اولویت قرارگرفتن »دیپلماسی 
همسایگی« در سیاســت خارجی دولت سیزدهم و 
رفت وآمدهای دیپلماتیکی كه به صورت مستمر در 
این حوزه در ماه های اخیر انجام شده اســت، نشان 
می دهد جمهوری اسلامی عزمی جدی برای توسعه 
مناسبات سیاســی - اقتصادی با كشورهای منطقه 
دارد و در این عرصه، افزایش همکاری های دوجانبه 
و چندجانبه با كشورهای اوراسیا اهمیت مضاعفی 

یافته است.
بر همین اساس هم بود كه در روزهای اخیر میخائیل 
بوگدانوف، معاون وزیر امورخارجه روسیه در سخنانی 
تأكید كرد كه ایران شریکی قابل اتکا برای این كشور 
محسوب می شود و مســکو به دنبال تقویت روابط با 
تهران است؛ روابطی كه در بســتر تغییرات جهانی، 
نوید تشکیل یک جهان چندقطبی و به دور از هژمونی 

آمریکایی و دنیای غرب را می دهد.
ازســوی دیگر ســفر پوتین به تهران كه براســاس 
برنامه اعلام شــده، روز 28تیرماه انجام خواهد شد، 
گواه دیگری است بر گســترش روزافزون همگرایی 
جمهوری اسلامی با كشورهای منطقه؛ چراكه تهران 
و مسکو در ماه های اخیر علاوه بر تلاش برای توسعه 
مناسبات اقتصادی و تجاری، بر افزایش همکاری های 
نظامی نیز تمركــز كرده اند؛ موضوعی كه خشــم و 

واكنش كاخ سفید را نیز به همراه داشت.

دستاوردهایمنطقهگرایی
این موضوع زمانی اهمیت مضاعــف می یابد كه در 
نظر داشته باشــیم كارشناســان معتقدند توسعه 
همکاری های ایــران و اتحادیه اقتصادی اوراســیا، 
به عنوان مسیری برای رونق روابط تجاری »غیرغربی«، 
می تواند به كاهش ملموس تحریم ها و فشــارهای 
اقتصادی ازسوی آمریکا و برخی متحدان غربی اش 

منجر شود.
ازسوی دیگر علاوه بر مزایای اقتصادی فراوان نهفته در 
تجارت با اتحادیه اقتصادی اوراسیا، توسعه همکاری ها 
با كشورهای این حوزه، منافع سیاسی قابل توجهی را 

نیز برای جمهوری اسلامی به همراه خواهد داشت.
»تأثیر مثبت ایران بر كشورهای همجوار در آسیای 
غربی«، »دستاوردهای سیاسی ناشی از درهم تنیدگی 
اقتصادی«، »كاهش آسیب پذیری در برابر تحریم ها« 
و »ایجاد بستر مناسب برای حداكثرسازی قدرت ملی 
و كاهش تهدیدهای امنیتــی« ازجمله فرصت های 
سیاســی - اقتصادی پیش روی ایران برای توســعه 

همکاری ها با اتحادیه اقتصادی اوراســیا شــمرده 
می شود.

کاهشفشارهایتحریمی
مدیر گروه قفقاز انجمن مطالعات غرب آسیا با بیان 
اینکه ایجــاد اتحادهای منطقــه ای از ویژگی های 
محوری نظم درحال تغییر نظام بین الملل در شرایط 
كنونی به حساب می آید، به همشهری گفت: بحران 
اوكراین شرایط نوینی را در ساختار نظام بین الملل 
به وجود آورده است كه برخی نشانه های آن را در حوزه 
آسیای مركزی شاهدیم و ایجاد اتحادهای منطقه ای 
فرصت های جدیدی را پیش روی كشــورهای این 

منطقه قرار داده  است.
فرشــید باقریان افزود: باید در نظر داشــته باشیم 
خواســته یا ناخواســته جنگی در اوكراین به وقوع 
پیوسته كه زمینه ساز تحولات مهمی در حوزه تمدنی 
و ژئواستراتژیک منطقه شده است. درچنین شرایطی 
عقل سلیم حکم می كند بازیگران تأثیرگذار به دنبال 
پایان دادن به این جنگ باشند؛ كما اینکه مقام های 
جمهوری اســلامی نیز بارها اعلام كرده اند با جنگ 
مخالفند و خواستار پایان بخشــیدن به این بحران 
شــده اند. اما این به  آن معنا نیست كه از فرصت های 

به وجود آمده در این عرصه استفاده نکنیم.
وی ادامه داد: ایــران با بهره منــدی از ظرفیت های 
ژئویلیتیک خود و با توجه به تحریم هایی كه غرب علیه 
روســیه اعمال كرده ، با شرایط جدیدی مواجه است 
كه فرصت نقش آفرینی ویژه ای به ما بخشیده است. 
صف بندی دنیای غرب علیه روسیه از یک سو و اعمال 
فشارهای تحریمی آمریکا علیه ایران ازسوی دیگر، 
زمینه  همکاری مشــتركی را برای تهران و مســکو 

به وجود آورده است.

تبعاتبحراناوکراین
این كارشناس مســائل بین الملل با 

اشــاره به تبعات بحران اوكراین 
ادامه داد: به واسطه تحریم هایی 
كه كشــورهای غربی علیه 
روســیه اعمال كرده اند و 

همچنین تحت تأثیر قرار گرفتن شریان های ارتباطی 
منطقه، به ویژه در حوزه انرژی، شاهد شرایط جدیدی 

در این بخش هستیم.
باقریان با بیان اینکه اكنون اهمیت انرژی نســبت 
به قبل از بحران دوچندان شده اســت، گفت: آلمان 
اعلام كرده اســت از ابتدای ماه آگوست )ماه آینده( 
خرید زغال سنگ و از 31دسامبر )آخر سال میلادی( 
خرید نفت از روسیه را به طوركامل قطع خواهد كرد؛ 
موضوعی كه خام فروشی منابع انرژی روسیه را دچار 

مشکل خواهد كرد.
وی افزود: با توجه به شــرایط جدیدی كه در غرب 
علیه مســکو به وجود آمده و تفکر ضدروس در حال 
انتشار است، روســیه ایجاد اتحادهای منطقه ای را 
به عنوان راهــکاری برای مقابله با چنین شــرایطی 
درنظر گرفته است. در چنین شرایطی نقش آفرینی 

جمهوری اسلامی نیز اهمیتی دوچندان یافته است.

لزومتوجهویژهبهضرورتها
مدیر گروه قفقاز انجمن مطالعات غرب آسیا با بیان 
اینکه »اتحادیه كشورهای اوراسیا« اتحادیه جدیدی 
نیست و در سال های گذشــته نیز فعال بوده است، 
گفت: آنچه اهمیت توسعه همکاری ها با این اتحادیه را 
افزایش می دهد، شرایط جدیدی است كه در ساختار 
نظام بین الملل به وجود آمده اســت. سفر منطقه ای 

بایدن به خاورمیانه نیز نمودی از این مدعاست.
باقریان با بیان اینکه ســفر بایدن به ســرزمین های 
اشــغالی و عربســتان بیشتر یک شــوی تبلیغاتی 
بود، افزود: توســعه همکاری های ایــران و اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا كه در مراحل نوینی قرار گرفته 
است، می تواند پاسخی به تلاش آمریکا برای ایجاد 

بلوک بندی های جدید در منطقه باشد.
این كارشناس مســائل بین الملل با بیان 
اینکه كشورهای فعال در این اتحادیه باید 
خلأهای یکدیگر را حدس بزنند 
و با خودانتقادی از كمبودها، 
به فکــر رفــع كمبودها 
به واسطه توانایی های 
خود باشــند، ادامه 

داد: باید بیش از گذشــته برای خروج از خام فروشی 
محصولات خود، به ویژه در حوزه انرژی، تلاش كنیم و 

»فراوری« را در دستوركار قرار دهیم.

مزیتهایژئوپلیتیکایران
مدیر گروه قفقاز انجمن مطالعات غرب آسیا همچنین 
گفت: توسعه همکاری های ایران با اتحادیه اقتصادی 
اوراســیا علاوه بر اینکه زمینه ســاز خــروج ایران از 
مشکلات تحریمی آمریکا می شود، توسعه روزافزون 
منطقه را نیز به دنبال دارد. نقــش ژئوپلیتیک ایران 
در منطقه، مزایای بسیاری برای ما به وجود آورده كه 
بهره گیری از آنها، منافع اقتصادی قابل توجهی را برای 

ایران به همراه خواهد داشت.
باقریان افزود: برای بهره گیری مناسب از ژئوپلیتیک 
ایران دراین حوزه، باید تولید خود را افزایش و امنیت 
مسیرهای ترانزیتی مان را ارتقا دهیم. ازسوی دیگر 
با كاهش مناقشــات منطقه ای با همســایگان، باید 
فضای مناسب تری برای بهره مندی از مزایای توسعه 

همکاری ها با حوزه اوراسیا به وجود آوریم.
وی همچنین با بیان اینکه باید ایران را به مسیر امنی 
برای اتصال اوراسیا به خلیج فارس تبدیل كنیم، ادامه 
داد: چنین مزیتی، نقش ایران را در این اتحادیه ویژه تر 
كرده است. این اهمیت تا جایی است كه حتی آمریکا 
در دوره ترامپ بندر چابهــار را از تحریم هایی كه در 
راســتای اعمال »فشــار حداكثری« بر ایران اعمال 
می شــد، معاف كرد. با توجه به این موضوع نیازمند 
سرمایه گذاری های گسترده تری در این حوزه هستیم.
باقریان گفت: ایــران اگرچه در ایــن عرصه وظایف 
سنگین تری برای جهش تولید، تقویت زیرساخت های 
گمركی، مهندسی ترانزیت و... دارد، اما از سود بیشتری 

نیز برخوردار خواهد شد.

اهدافسفرپوتینبهتهران
ایــن كارشــناس مســائل بین الملــل بــه حضور 
رئیس جمهور روســیه در تهران در روزهای آتی هم 
اشاره كرد و گفت: به شــخصه معتقدم اگرچه محور 
اصلی این سفر تحولات سوریه است، اما تحولات دیگر 

منطقه ای را نیز باید در آن در نظر گرفت.
باقریان با بیان اینکه ســفر منطقــه ای بایدن به 
خاورمیانه از یک سو برای ســرپوش گذاشتن بر 
مشکلات داخلی او انجام شد و ازسوی دیگر تأمین 
انرژی برای غرب را دنبال می كرد، ادامه داد: اگرچه 
این سفر به شوی سیاسی كامل تبدیل شد، اما به نظر 
می رسد درسوی دیگر معادله، پوتین هم نمی خواهد 
كوتاه بیاید و یکی از اهداف سفر به تهران، پاسخ به 
حضور رئیس جمهور آمریــکا در منطقه می تواند 
باشــد. درواقع می توان گفت كه پوتین به نوعی 

تحریک متقارن كرده است.
وی با بیان اینکه سفر پوتین به تهران علاوه بر اینکه 
روابط دوجانبه را مســتحکم می كنــد، مزیت های 
دیگری نیز برای ما به همــراه دارد، تأكید كرد: بایدن 
در سفر به منطقه قصد پیشبرد استراتژی »خاورمیانه 
بدون ایران« را دارد، اما حضور رئیس جمهور روسیه 
در ایران نشــان می دهد بخش دیگری از دنیا چنین 

حذفی را برنمی تابد.

ایران، کانون  همگرایی اوراسیا
منطقه گرایی نوین، جمهوری اسلامی را به شریکی راهبردی برای روسیه و دیگر كشورهای اتحادیه اقتصادی اوراسیا تبدیل كرده است

علیرضااحمدیگزارش
روزنامه نگار

ظلمبهنظامازبالاترینظلمهاست
چرا با وجود اینکه رهبری انقلاب وظیفه خود  ازادامه

را به نحواحسن انجام داده اند، باز نوک پیکان صفحهاول
حمله در ضعف ها و كاستی ها به سمت ایشان نشانه می رود و افرادی 
كه خود روزگاری نه چندان دور در این كشور مسئولیت داشته اند، 
تلاش نمی كردند كه با اجرای این سیاست های كلان حركت كشور 
در ریل درســت قرار بگیرد و امروز در جایگاه مدعی قرار گرفته و 
حرف های آنها از شبکه های دشمن پژواک می شود. آیا این ظلم 
آشکار دیگری به نظام نیســت؟ رفتار برخی روسای مجلس را در 
دوره هایی نمی توان فرامــوش كرد. در زمان حیــات امام راحل 
مصوبه ای را مجلس می خواســت بــه تصویب برســاند. برخی 
نمایندگان كه نگاه امام)ره( را نسبت به آن موضوع می دانستند، به 
مرحوم هاشمی رفســنجانی می گفتند ایــن مصوبه خلاف نظر 
امام)ره( است و ایشان می گفتند برای تصویب قیام بفرمایید و با یک 
قیام و قعود مصوبه ای از مجلس می گذشت كه خلاف نظر امام)ره( 
بود. در دوران رهبری آیت الله خامنه ای نیز روسای مجلسی بودند 
كه وقتی به آنها گفته می شد این مصوبه خلاف نظر و سیاست های 
كلی فلان بخش ابلاغ شــده از ســوی رهبری است، به صراحت 

می گفتند شما تصویب كنید، من نظر رهبری را جلب می كنم.
 انتخاباتی در سال 1388برگزار می شود و 85درصد مردم 

پای صندوق رأی می روند و شــخصی را برای این مسند 3
برمی گزینند. عده ای كه رأی مردم را برنمی تابند، 8ماه كشور را به 
آشوب می كشانند و حلاوت یک حضورحماسی را تلخ می كنند و 
دهان گشاد دشمنان این ملت را باز می كنند تا نظام سیاسی ایران 
و جمهوری اسلامی را زیرســؤال ببرند. این درحالی است كه در 
انتخابات سال76تقریبا با همین میزان رأی، مردم پای صندوق 
رفته و رئیس دولتی را انتخاب كرده بودند كــه قطعا با نرم های 
بخشی از جامعه سازگاری نداشت، اما در سوم خرداد، رهبرانقلاب 
آن انتخابات را »حماسه تاریخی« خطاب كردند و برای این حضور، 
خداوند را ستایش كردند. چرا در انتخابات88چنان ظلمی به نظام 
روا داشته شد و شیرینی حضورحماسی مردم تلخ شد؟ چه كسی 
پاسخ این ظلم بزرگ به نظام را باید بدهد؟ چگونه است كسانی كه 
به خیابان می ریزند، اموال مردم را به آتش می كشند و آبروی یک 
نظام را به تاراج می برند، اگر دستگیر و زندانی شوند، ظلم نظام به 
افراد معترض تلقی می شود اما حیثیت بین المللی كشوری كه در 
همه انتخاباتی كه پیش از آن برگزار شده بود خوش درخشیده، ظلم 

به آن نظام به حساب نمی آید.
ســاختمانی در آبادان كه به »متروپل« مشهور بود، به 

یک باره فرو می ریزد. شــهردار و چند مقام شهرســتان 4
بازداشت می شــوند، در كمتر از چند ســاعت، همه نظام بسیج 
می شوند تا با تمركز امکانات از استان های دیگر، مردم زیر آوارمانده 
را نجات دهند. وزیركشــور با معاونان خود چند روز برای چنین 
اتفاقی- كه قطعا در هیچ جای دنیا این چنین حضوری را شــاهد 
نبوده ایم- در منطقه حاضر شــده و از نزدیک دستورهای لازم را 
صادر می كند و معاون اول رئیس جمهور برای پیگیری كارها در 
آبادان حاضر می شود و رئیس جمهور هم متعاقب آن به میان مردم 
داغ دیده می رود. دولــت در كمترین زمان با كمــک به خانواده 
قربانیان، نیازهای اولیه آنها را برآورده می كند. پلیس همچون یک 
خادم در كنار مردم التیام دردهای آنها می شود و با وجود شنیدن 
ناســزاها، خویشــتن داری می كند، اما یکبــاره می بینیم كه در 
فضای مجازی موجی علیه مسئولان نظام و پلیس ایجاد می شود و 
بیانیه سیاسی با امضای تاج زاده و یک كارگردان مخالف نظام صادر 
می شود و از پلیسی كه همواره در كنار مردم بوده و از مشکل كم آبی 
اصفهان گرفته تا آبادان فحش و سنگ خورده، خواسته می شود كه 
»تفنگت را زمین بگذار«. به كارگیری سلاح، چیزی كه اصلا اصالت 
نداشــته باز »ترند« توییتر می شــود. خب، این ظلم به نظام را 
چه كسی باید پاسخ دهد؟ چطوراست كه دستگیری »تاج زاده و 
رسول اف« كه با دروغ پراكنی و عناد به نظام اخبار دروغ را به جامعه 
پمپاژ می كنند و آرامش روانی مردم را دراین شــرایط ســخت 
اقتصادی به هم می ریزند، ظلم به آنها محسوب می شود، اما این همه 

دروغ و افترا به نظام و نهادهای آن، ظلم به نظام نیست!
 گوهر عشقی مادر ستار بهشــتی از محکومان امنیتی، 

پیرزنی كه بیش از 70سال از عمر او می گذرد، در مسیر 5
منزل در خیابانی تعادل خود را از دست می دهد و روی آهن آلات 
ساخت وساز خیابان فرود می آید و سروصورتش زخمی می شود و 
كمتر از چند ساعت فیلمی از او در شبکه های خبری دشمن منتشر 
می شود و به دروغ می گوید چند موتورسوار بر سر او ریخته اند و این 
بلایی اســت كه حکومت با لباس شــخصی های خود بر سرش 
آورده است. دوربین های منطقه را چک می كنند و دروغ او برملا 
می شود. این ظلم و دروغی كه به نظام بسته شده است را چه كسی 
باید جبران كند؟ یعنی حمایت از یک زن دروغگو از آبرو و حیثیت 
نظام مهم تر اســت؟ اینجا به چه كسی ظلم شده است؟ به این زن 

دروغگو یا نظامی كه این دروغ به آن بسته شده است!
تابســتان1367تعدادی از منافقین كه از سال های اولیه 

دهه60در زندان مانده بودند و با وجود تلاش برای بازگشت 6
آنها به جامعه، این تلاش ها ره به جایی نبــرده بود كه هیچ، بلکه با 
عملیات »فروغ جاویدان« در غرب كشور، این تعداد هم در زندان 
اقدام به شــورش كردند و با عوامل زندان درگیر شدند و قصد فرار 
داشتند تا به گمان خود بســتر حضور عوامل خود را پس از عبور از 
استان های غربی و رسیدن به پایتخت فراهم كنند، از آنجا كه دیگر 
مسیر بازگشت خود را بسته بودند با حکم محاربه علیه نظام محکوم 
به اعدام شدند. آن هم در حالی كه پیش از آن، بیش از 17هزارشهروند 
بی گناه را به شهادت رســانده و حوادث تلخی همچون هفتم تیر و 
هشتم شهریور را رقم زده بودند. 30سال پس از این تاریخ در غفلت 
مسئولان جمهوری اســلامی كه در موضع شاكی می بایست برای 
تک تک منافقین حاضر در دامان كشورهای غربی پرونده تشکیل 
می دادند و از مجامع بین المللی درخواست محاكمه می كردند، حمید 
نوری كه در سال 1370از دستگاه قضایی منفک شده بود را در یک 
سفر خارجی به سوئد دستگیر كرده و یک سال ونیم در انفرادی نگه 
می دارند و با اعمال شدیدترین شکنجه های روحی و روانی نهایتا با 
حکم حبس  ابد محکوم می كنند. وقتی جای جلاد و شهید عوض 
می شود، طبیعی است كه باید منافقین جلاد مظلوم و یک كارمند 

مظلوم و نظام جمهوری اسلامی ظالم تلقی شود.

اینها بخش كوچکی از ظلم هایی است كه هر روز به نظام اسلامی 
اعم از بخش های ساختاری حکومت، مبانی و نظامات آن، به ویژه 
به رهبری آگاه، بصیر و زمان شــناس آن روا داشته می شود و این 
درحالی است كه غالب نخبگان یا درمقابل این ظلم ها سکوت اختیار 
كرده و یا برخی خود منشأ این ظلم ها به نظام هستند. امید است 
این فراز سخن رهبر فرزانه انقلاب فصل الخطاب همه ظلم هایی 
باشد كه خواسته یا ناخواسته بر نظام روا داشته می شود؛ »كسی 
كه نظام اسلامی را - كه علیه فساد و ظلم و بیدادگری و تبعیض 
در دنیا قیام كرده است - به اســتبداد و ضدیت با آزادی و ضدیت 
با حقوق بشــر متهم كند، یا خود دشمن است، یا فریب دشمن را 

خورده است.« 1381/9/1

با حکم رهبر معظم انقلاب اسلامی انجام شد 
شورایفقهایاز3نفرانتصاب
نگهبانبراییکدورهجدید

حکم عضویت آیت الله احمد جنتی در شورای نگهبان برای 
هشتمین دوره متوالی در این نهاد انقلابی تمدید شد. 

براساس گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، 
با توجه به پایان یافتن دوره شش ساله عضویت 3 تن از فقهای 
شــورای نگهبان، رهبر معظم انقلاب اسلامی در اجرای اصل 
نود و یکم قانون اساسی و در احکامی جداگانه، عضویت آقایان 
آیت الله حاج شــیخ احمد جنتی، حجت الاسلام والمسلمین 
حاج سیدمحمدرضا مدرسی یزدی و حجت الاسلام والمسلمین 
حاج شیخ مهدی شب زنده دار را برای یک دوره جدید تمدید 
و آنان را به عنوان عضو فقهای شورای نگهبان منصوب كردند.  
دبیر 96ساله شورای نگهبان از اول اسفندماه1358 تاكنون 
به مدت بیش از 42سال در این شورا عضویت داشته است و از 
سال1371 در سمت دبیری این شورا فعالیت می كند. آیت الله 
جنتی همزمان ریاست مجلس خبرگان رهبری را نیز برعهده 
دارد. او پیش از این از برخی مناصب خود استعفا داده بود. دفتر 
مجلس خبرگان رهبری شهریورماه1397 در اطلاعیه ای اعلام 
كرد كه آیت الله جنتی همزمان با استعفا از امامت جمعه تهران 
از ریاست ســتاد امر به معروف و نهی از منکر نیز كناره گیری 
كرده است. آذرماه سال گذشــته نیز با انتشار خبر استعفای 
آیت الله جنتی از ریاست شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی، 
رهبر انقلاب در حکمی محمدحســین موسی پور را به عنوان 

جایگزین وی منصوب كردند.

،رئیسیمشترکنشست
اردوغانوپوتیندرتهران

دیپلماســی منطقه ای پررفت وآمد دولت سیزدهم 
در تیرماه با حضور همزمــان رجب طیب اردوغان و 
ولادیمیر پوتین، روســای جمهور تركیه و روســیه 
در تهران به اوج می رسد. رجب طیب اردوغان عصر 
فردا در صدر هیأتی بلندپایه از مقامات سیاســی و 
اقتصادی به منظور دیدار دوجانبه رسمی و نیز شركت 
در هفتمین اجلاس سران كشــورهای ضامن روند 
آستانه به تهران سفر می كند. مراسم استقبال رسمی 
از رئیس جمهور تركیه صبح سه شــنبه در مجموعه 
تاریخی - فرهنگی سعدآباد برگزار می شود. دیدار و 
گفت وگو با سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور ایران، 
برگزاری هفتمین نشست شورای  عالی همکاری  ایران 
و تركیه و برگزاری نشست مطبوعاتی از برنامه های 
دیدار رســمی اردوغان از ایران خواهد بود. براساس 
گزارش فارس، گفت وگوهای بین ایران، روســیه و 
تركیه به بحران سوریه محدود نمی شود و 3كشور در 
زمینه های مختلف ازجمله مسائل اقتصادی و حوزه 
انرژی، چالش های مشــتركی دارند.  براساس اعلام 
رسانه های روســیه، ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور 
روســیه نیز روز سه شــنبه برای شــركت در دیدار 
سه جانبه میان سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور 
ایران و رجــب طیب اردوغان وارد تهران می شــود. 
پوتین و اردوغان پیش تر در شهریور سال 1397 در 
چارچوب مذاكرات 3 كشــور ایران، تركیه و روسیه 
درباره بحران ســوریه، به تهران ســفر كرده بودند. 
رئیس جمهور اواخر دی 1400 به مســکو سفر و با 
پوتین دیدار كرد. در آخرین ملاقات ها هشتم تیرماه 
امسال رئیسی و پوتین در حاشیه اجلاس كشورهای 
حاشیه خزر در عشق آباد تركمنستان با یکدیگر دیدار 
و گفت وگو داشــتند. طی 2ماه اخیر 6نفر از سران 
كشورهای خارجی، رئیس جمهور سوریه، امیر قطر، 
رئیس جمهور ونزوئلا، رئیس جمهور تاجیکســتان، 
رئیس جمهور تركمنستان و رئیس جمهور قزاقستان 

طی سفرهای جداگانه به ایران آمدند.

رهبری

 خبر
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بهمنظورکاستنآثارتحریمهایبینالمللیبازکرد.

مکث

اتهامزنیبهایراندرنشستجده
نشست سران كشورهای عربی 

با آمریکا موسوم به »امنیت و زاویه
توسعه« به میزبانی عربستان 
سعودی و در غیاب ملک سلمان پادشاه این 
كشــور روز گذشــته در جده با حواشی زیاد 
برگزار شد و طرح برخی اظهارات ضد ایرانی را 

به همراه داشت.
 محمد بن سلمان، ولیعهد سعودی در بخشی 
از ســخنان خود در این نشســت بــه ایران 
اشاره داشــت و گفت: از ایران می خواهیم با 
كشورهای منطقه همکاری كرده و به اصول 
قانون بین الملــل پایبند باشــد و با آژانس 

بین المللی اتمی همکاری داشته باشد. 
جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا نیز به عنوان 
دومین ســخنران این نشســت مدعی شد 
كه ایران باعــث ایجاد بی ثباتــی در منطقه 

خاورمیانه می شــود. بایدن همچنین گفت: 
آمریکا به تلاش هــای دیپلماتیک خود برای 
فشار آوردن بر برنامه هســته ای ایران ادامه 
می دهد و تلاش می كنیم كه تهران به سلاح 

هسته ای دست پیدا نکند.
علیرضا عنایتی، دســتیار وزیر امور خارجه و 
مدیركل اداره خلیج فــارس وزارت خارجه با 
اشاره به این نشست به خبرگزاری اسپوتنیک 
روسیه گفت: »ما اخبار این نشست را دنبال 
می كنیم. در رسانه ها اهدافی برای این نشست 
بیان شــده اســت. این ایده كه ممکن است 
این نشســت در جهت مواجهه با ایران باشد 
و یا ائتلافی علیه ایران شــکل بگیرد، بیشتر 
موضوعی اســت كه از طرف رسانه های رژیم 
صهیونیستی و یا بعضی از مسئولان این رژیم 

به آن اشاره شده است.«

13
98

اه 
هرم

 - م
وان

 ایر
 در

سیا
ورا

ی ا
صاد

 اقت
دیه

حا
ن ات

سرا
س 

جلا
ا



3 یکشنبه 26 تیر 1401
 شماره  8545

شــورای  ایمنــی  کمیتــه  رئیــس 
اســامی شــهر تهــران گفت: بررســی 
هــر هفتــه 3پرونــده در دادســتانی به 
قبــل از حادثــه مترو پــل برمی گــردد و 
هم اکنــون ســرعت رســیدگی بــه این 
مســئله افزایش پیــدا کرده و بــا توجه 
به رسیدگی های صورت گرفته، حتما 
تاکنون تعداد ساختمان بسیار پرخطر 
پایتخت کاهــش یافته اســت. مهدی 
بابایی گفت: اینکه تا امروز لیستی از 
ساختمان های پرخطر ارائه نداده ایم، 
به ایــن دلیل بــوده کــه می خواســتیم 
نظــر قطعــی ســازمان آتش نشــانی را 

داشته باشیم.

این روزها پایتخت حال و هوای دیگری دارد. سازمان 
زیباسازی شــهر تهران با نصب ریســه های رنگی و 
المان های حجمی، تهران را نورباران و آماده ضیافت 
عید غدیرخم کرده اســت. همچنین با رونمایی از 
7دیوارنگاره با مضامین موضــوع غدیر، فاتح خیبر، 
امامت و... در بزرگراه امام علی)ع( و برافراشته شدن 
50ابرپرچم مزین به نام امیرالمؤمنین)ع( در میادین 
مهم و پرتردد )میدان انقلاب و آزادی(، پایتخت به نام 

علی)ع( متبرک می شود.
به گزارش همشهری، امســال یکی از شاخص ترین 
اتفاق های ضیافت عیدغدیر در بزرگراه امام علی)ع( 
رقم می خورد. به گفته مدیرعامل سازمان زیباسازی 
شهر تهران، آذین بندی و نورپردازی این بزرگراه در 
قالب یک طرح ویژه انجام شده است. آنطور که رضا 
صیادی عنوان کرده 7دیوارنگاره  در قالب نقاشــی و 
کاشی کاری از آثار استادانی چون مجتبی صادقی، 
حسن روح الامین، علی بحرینی و مصطفی گودرزی 
با موضــوع غدیر، فاتح خیبر، دیدار تــو با فاطمه در 
عرش علا و... در محــور بزرگراهی امام علی)ع( اجرا 
و همزمان با شــب عید غدیر رونمایی می شــوند. 
نصب المان حجمی »ضریح قلــب« نمادی از حرم 
امیر المومنین)ع( در قالب یک ابرســازه در میدان 

الغدیر )منطقه 4( هم اقدام دیگر سازمان زیباسازی 
شهر تهران در راســتای گرامیداشــت عید سعید 

غدیرخم است.

تهران غرق در نور شد
میدان ها و خیابان های شهر، نورپردازی و آذین بندی 
شده اند. ایوان انتظار میدان ولیعصر با ریسه های رنگی 
و تورهای سبزرنگ پوشیده شده و از امشب میزبان 
مهمانان جشن غدیرخم اســت. به گفته مدیرعامل 
ســازمان زیباســازی شــهر تهران علاوه بر نصب 
ریسه های رنگی، در 26میدان، خیابان و محورهای 
اصلی و بزرگراهی شــهر مانند میدان های تجریش، 
شهید طهرانی مقدم )کاج(، صادقیه، آزادی، ولیعصر، 
ونک، انقلاب و بوستان های ملت، پلیس، ولایت و فلکه 
دوم نیروی هوایی، بزرگراه شهید محلاتی، بلوار ابوذر 
و... برنامه نورافشانی همراه با خلق تصاویر زیبا و جذاب 
امشب و فرداشب در آسمان پایتخت اجرا می شود. در 
میدان های ولیعصر، هفت تیر، منیریه، الغدیر، راه آهن، 
تجریش و تقاطع خیابان حافظ-کریم خان و در مسیر 
جشنواره مهمانی 10کیلومتری )حدفاصل تئاتر شهر 
تا پارک وی(، هم اقداماتی چون نورپردازی شهری و 
نصب المان های نوری چندوجهی مزین و منقش به 

نام امام علی)ع( صورت گرفته است.

اهدای مدال نشان علوی به هنرمندان
همزمان بــا عیــد غدیــر از هنرمندانی کــه آثار 

فاخری مزین بــه نام امام علی)ع( خلــق کرده اند، 
طی مراســمی تقدیر و مدال نشــان علوی به آنها 
اهدا می شــود. آنطور کــه صیادی عنــوان کرده 
جشنواره نشــان علوی رویدادی است که سازمان 
زیباســازی باهــدف انسجام بخشــی و حمایت از 
تولید و خلق آثــار فاخر با موضــوع فرهنگ علوی 
برنامه ریــزی و اجرا می کند. این مراســم با حضور 
هنرمندان کشــور در حوزه های سینما و تلویزیون، 
هنرهای نمایشــی، نقاشــی و تصویرگری، خط و 
 مجسمه سازی و موســیقی در عمارت عین الدوله

 برگزار می شود.

اکران طرح های گرافیکی روی سازه های شهری
اکران طرح هــای گرافیکــی و تصویرســازی ها با 
الگوبرداری از تصاویر جشن های عید غدیر در ادوار 
گذشته و همچنین رسوم اقوام مختلف روی سازه های 
شــهری و اهتزاز پرچم و کتل هــای مزین به متن 

»عیدالله اکبر« و نصب عکس هایی از بارگاه مطهر امام 
علی)ع( در معابر اصلی و پرتردد تهران هم به مناسبت 
عید غدیر انجام می شود. آنطور که رضا صیادی عنوان 
کرده تصاویر و طرح های فرهنگی اکران شــده آثار 
فاخری هستند که توســط هنرمندان کشور خلق و 
از طریق فراخوان در اختیار سازمان زیباسازی قرار 

گرفته است.

اهتزاز پرچم های علوی 
نصب هزاران پرچم علی ولی الله در ســاختمان های 
شــاخص، بزرگراه ها، پل ها، ســازه ها و خیابان های 
شهر، اقدام دیگر سازمان زیباسازی شهر تهران است. 
همچنین به گفته صیادی حدود 50ابرپرچم هم تهیه 
شده است که در میادین مهم و پرتردد ازجمله میدان 
انقلاب به اهتزاز درمی آیند. او تأکید کرد: »قصد داریم 
با نصب این پرچم ها در نقطه نقطه شهر، پایتخت را به 

نام امام علی)ع( متبرک کنیم.«

گالری غدیر روی دیوارهای شهر
به همت سازمان زیباسازی شهر تهران، ضیافت نور و هنر در عید غدیر برپا شده و از دیوارنگاره های جدید بزرگراه امام علی)ع( رونمایی می شود

مدیریت شهری تأکید دارد الزامات و مقررات ساختمان توسط شورای عالی معماری و شهرسازی و شورای شهر تهران تصویب   شود

محدودشدن ساخت وساز با پیوست های حفاظتی و امنیتی
رعایت پیوست  های حفاظتی و امنیتی در اماکن عمومی 

گزارش2
مانند بانک ها، مجتمع های تجاری، اداری، مسکونی و 
صنعتی، شرکت ها و... شرط پایان کاری است که توسط 
شــهرداری صادر می شــود. این خبر مدتی پیش توسط سردار مهدی 
معصوم بیگی، رئیس پلیس پیشگیری فراجا، اعلام شد اما مدیریت شهری 
این کار را سبب ایجاد محدودیت در ساخت وسازها و افزایش فرایند زمان 
صدور پروانه می داند. همچنین آنطور که اعضای شــورای شهر تهران و 
معاون معماری و شهرسازی شهردار تهران گفته اند، اجرای این پیوست 

نیاز به بررسی و زمان دارد.
به گزارش همشهری، پیوست های حفاظتی و امنیتی در بند پ ماده108 
قانون ششم توســعه برای افزایش امنیت و ایمنی اماکن و پیشگیری از 
سرقت پیش بینی شــده است که به گفته ســردار مهدی معصوم بیگی، 
رئیس پلیس پیشگیری انتظامی کل کشور، آیین نامه نحوه اجرای این 
بند و استانداردهای اعلامی توسط وزارتخانه های کشور و راه وشهرسازی 
با همکاری نیروی انتظامی و شورای عالی اســتان ها تهیه و اواخر سال 
گذشته در هیأت دولت تصویب شده است. براساس این مصوبه درصورت 
عدم رعایت پیوســت های حفاظتی و انتظامی در بناها شهرداری اجازه 
صدور پایان کار ندارد، اما مهدی چمران، رئیس پارلمان شهری مقررات و 
الزامات ساختمانی را منوط به مصوبه شورای عالی معماری و شهرسازی 
و شورای شهر می داند و می  گوید: »اجرایی شــدن پیوست حفاظتی و 
انتظامی به فوریت امکان پذیر نیست و ضرورت دارد بیشتر مورد بررسی 

قرار گیرد.«

مانعی برای اجرای پروژه ها
شهرداری در تلاش اســت تا زمان صدور پروانه را به 2ماه کاهش دهد اما 
مشروط کردن پایان کار بناها اعم از عمومی، تجاری و... به رعایت پیوست های 
حفاظتی و امنیتی قطعا زمان صدور پروانه را تحت تأثیر قرار می دهد؛ چراکه 
به گفته رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای شهر تهران، چنین 
الزاماتی پس از اتمــام پروژه قابلیت اجرایی ندارنــد و باید در زمان صدور 
پروانه لحاظ شوند. مهدی عباسی ضمن ابراز مخالفت با این طرح می گوید: 
»معتقدم اجرایی شدن این طرح محدودیت ایجاد می  کند و امکان دارد در 
اجرای آن دچار افراط و تفریط شویم. همچنین نگران هستم به بهانه رعایت 
مسائل مراقبتی، حفاظتی و ایمنی موانعی ایجاد شود که نه تنها مشکلاتی 
چون سرقت را حل نکند، بلکه اجرای پروژه ها را با چالش روبه رو سازد. پس 
باید با این موضوع منطقی برخورد کرد و همه ابعاد را مورد بحث و بررسی 
قرارداد و ساز و کارهای اصولی پیش بینی کرد.« او با بیان اینکه باید منتظر 
بود تا مشخص شود آیین نامه این مصوبه چگونه تنظیم می شود، شهرها 
چگونه مدنظر قرار می گیرند  و منازل و سایر اماکن چگونه تعریف می شوند، 
عنوان می کند: »رعایت پیوست های حفاظتی و امنیتی و حتی پیوست های 
ایمنی، اقتصادی و اجتماعی و... در حوزه معماری و شهرسازی، کار مهم و 
بزرگی است و ازاین رو لازم بود پلیس در کلانشهر تهران که ساخت وسازهای 
بزرگی در آن صورت می گیرد، جلسه مشورتی با اعضای شورای شهر برگزار 
می کرد. در واقع با این اقدام نظرات را درخصوص نحوه اجرا، ابعاد پروژه ها و 
حتی زمان اجرای این طرح جویا می شد و ما هم به عنوان نمایندگان مردم 

می توانستیم مقدماتی برای این کار پیش بینی کنیم.«

اعلام الزامات به مدیریت شهری
ملاحظاتی که مدنظر پلیس اســت و در قالب پیوست های حفاظتی و 
امنیتی تهیه شده اند، باید از طریق مراجع قانونی به شهرداری اعلام شود. 
معاون معماری و شهرسازی شهردار تهران این موضوع را بیان و تأکید 
می کند: »پایان کار براساس رعایت الزامات و موارد درج شده در صدور 
پروانه صادر می شود؛ بنابراین الزامات و پیوست های حفاظتی و امنیتی 
هم باید در صدور پروانه لحاظ و در فرایند پایان کار چک شوند.« به گفته 
حمیدرضا صارمی مشخص نیست پیوست های حفاظتی و امنیتی مصوبه 
مجلس است یا خیر؟ همچنین مصوبات هیأت دولت چه جایگاهی در امور 
شهری ازجمله صدور پروانه دارند؟ او همچنین عنوان می کند: »اگر پلیس 
ملاحظاتی دارد مانند سازمان آتش نشانی باید آنها را به شهرداری اعلام 
کند تا با یک هم افزایی و هم فکری به راهکار مناسبی برسیم.« صارمی 
صدور پروانه را نفسگیر می داند و عنوان می کند: »سال ها ست شهرداری 
برای کاهش زمان صدور پروانه تلاش می کنــد و تحمیل کردن برخی 
 ملاحظات نه تنها این فرایند را تسریع نمی کند بلکه سبب طولانی شدن 
زمان صدور پروانه هم می شــود.« به گفته او، الزامات پلیس تخصصی 
هســتند و اجرای این موارد نیاز به تخصص و مهارت دارد و باید توسط 
طراح، ناظر و معمار ســاختمان که در حوزه امنیتی و حفاظتی تجربه 
دارند، اجرایی شوند. معاون معماری و شهرسازی شهردار تهران، تأکید 
می کند: »رعایت پیوســت های انتظامی قطعا در راستای پیشگیری از 
سرقت تدوین شده اند اما اجرایی شدن آنها نیازمند تخصص و زمان است 

و پلیس و مدیریت شهری باید در این  خصوص جلساتی برگزار کنند.« 

زینب زینال زاده گزارش
روزنامه نگار

بارقه امید برای تحقق 
حکومت های محلی

مهم ترین مســئله شــهری ایران، مســئله 
حکومت های محلی و نســبت آنها با دولت 
ملی اســت. مســائل و چالش هایی از قبیل 
اینکه جایگاه مدیریت های محلی در توسعه 
ملی چیست و چرا بســیاری از راهبردهای پیشنهادی در ارتباط با 
حل مسائل شهری به نتیجه نرسیده اند، سؤال برانگیز است. درواقع 
»شهر« محل پیاده ســازی برنامه ریزی های توسعه محور است، اما 
»شهر« در اسناد فرادســت و قوانین برنامه های توسعه فاقد هویت 
مشخص است؛ به عبارتی، شــهر در اسناد فرادست جایگاه مستقل 
و مشــخصی ندارد؛ مثلا قوانین برنامه های توســعه از فصل هایي 
مانند فرهنگ، علــم و فناوری، اجتماعی، نظــام اداری و مدیریت، 
اقتصادی، توســعه منطقه ای، دفاعی، سیاسی و امنیتی، حقوقی و 
قضایی و نهایتا بودجه و نظارت تشکیل شده و هیچ فصل مشخصی 
به شهر که بیشتر از 75درصد از جمعیت کشور در آن سکونت دارند، 
تخصیص داده نشده است و این یعنی به رسمیت نشناختن شهر، 
مدیریت شهری و حکومت های محلی در سیاست های کلی حاکم 
بر قوانین برنامه کشور. شهر در این قوانین حداکثر در چارچوب بند، 
ماده یا تبصره دیده شده است. وقتی مدیریت یا حکومت های محلی 
نزد حاکمیت ملی به رسمیت شــناخته نمی شود، چطور می توان 
انتظار داشــت در نظام مدیریت یکپارچه شهری، واگذاری بخشی 
از وظایف دولت به مدیریت شهری اتفاق بیفتد! بنابراین نخستین 
گام در رویکــرد جدید را باید هویت مند کردن شــهر در چارچوب 
شکل گیری و بسط حکومت های محلی دانست. درواقع از این منظر، 
بیش از آنکه موضوعی همچون مدیریت یکپارچه شهری مهم باشد، 
موضوع هویت مند کردن مدیریت شهری و حکومت های محلی در 
اسناد فرادست مهم است. دومین گام را باید در نهادینه کردن آنها 
و سومین گام را باید در اثربخش کردن آنها دانست. اما واقعیت آن 
اســت که برخورد با موضوع حکومت های محلی در ایران همواره 
دارای فرازوفرودهایی بوده است. اولین چالش را باید در مقاومت های 
ساختاری در بدنه دولت ملی جســت وجو کرد که منبعث از خوی 
تمرکزگرایانه اوست که همواره به دنبال فربه شدن بوده اند. دومین 
چالش را بایــد در فقدان روش شناســی لازم بــرای نقش آفرینی 
حکومت های محلی در چارچوب دولت ملی دانست. سومین چالش 
نیز مرتبط با ضعیف و آماده نبودن حکومت های محلی برای بر عهده 
گرفتن اداره امور و ضرورت توانمند ساختن آنهاست که خود منبعث 
از به حاشیه رانده شدن توسط دولت های مرکزی طی سال ها و بلکه 
دهه های متمادی است. اما امروز، زمینه برای تقویت حکومت های 
محلی وجود دارد و مقاومت های ســاختاری در برابــر ورود آنها به 
عرصه های تصمیم گیری و نقش آفرینی کمتر شــده و باید از این 

فرصت استفاده کرد. 
باید توجه داشــت که هیچ دولتی را نمی توان توسعه یافته قلمداد 
کرد؛ مگر آنکه توزیع قدرت در میان اعضــای جامعه محلی و ملی 
درست تقسیم شــده باشــد. باید توجه داشــت که نقش آفرینی 
حکومت های محلی فقط محدود به مقیاس محلی نیســت، بلکه 
بســیاری از چالش های جهانی و کلان، منوط بــه نقش آفرینی و 
کنش آنهاست؛ به طور مثال همه می دانیم مادامی که مدیریت های 
محلی در بحث تغییر اقلیم جهانی، کنتــرل آلاینده ها و مدیریت 
محیط زیست شهرها وارد نشــوند، نگرانی های زیست محیطی در 
 سطوح کلان کاهش نخواهد پذیرفت و دولت ها نیز قادر نخواهند بود 

کاری به پیش ببرند. 
حالا این امر پذیرفته شده است که اگر کشوری در برابر چالش های 
زیست محیطی یا مسائل اجتماعی و اقتصادی عملکرد مناسبی داشته 
است بیش از آنکه حاصل عملکرد دولت ملی باشد، نتیجه کارکرد 
حکومت های محلی و جامعه شهری به حساب می آید. اما سؤال این 
است که نســبت موضوع مدیریت یکپارچه شهری و حکومت های 
محلی چیست؟ مدیریت یکپارچه شهری موضوعی است که به رغم 
تأکید در قوانین برنامه های توسعه پنج ساله عملیاتی و محقق نشده 
است. از سوی دیگر به رغم حذف آن در قانون برنامه پنجم و ششم، 
خواست آن از سوی مدیریت شهری فراموش نشده و همواره با جدیت 
مطالبه شده است. در ماده136 قانون برنامه سوم و ماده137 قانون 
برنامه چهارم فهرستی از وظایف دولت مرکزی و سازمان های تابعه 
مشخص شده بود تا به شهرداری و شوراها )نمادهای مدیریت محلی( 
واگذار شود، اما به دلیل آنکه مدیریت های محلی در اسناد فرادست 

فاقد جایگاه قانونی بودند امکانپذیر نشد. 
درواقع لازمــه این کار در گام نخســت به رســمیت شــناختن 
مدیریت های محلی در قانون برنامه است؛ به همین دلیل لازم است 
تا فصل مشخصی از قانون برنامه ششم به مدیریت محلی اختصاص 
یابد. با توجه به مجموعه چالش های فراروی نظام مدیریت یکپارچه 
شهری در کشور، ضروری است تا با رویکرد و نگاهی نو به دنبال راه حل 
و راهکار بود. تجربه نشان می دهد اگر به جای نگاه کلان در موضوعات 
مختلف به دنبال راه اندازی مدیریت یکپارچه مثل الگوی شورایاری ها 
باشیم، امکان تحقق مدیریت یکپارچه شــهری بیشتر است؛ مثلا 
تجربه همکاری شورایاران به عنوان یک الگو از حکومت های محلی با 
سازمان های مختلف خدماتی در تهران در قالب تفاهمنامه همکاری 
و تعامل سازنده و مستمر با شهرداری می تواند تحقق الگوی مدیریت 
یکپارچه را تسهیل کند. در دیدار اخیر جمعی از شورایاران با رئیس 
مجلس شورای اسلامی، دکتر قالیباف به نهادینه کردن شورایاری در 
قالب قانون مدیریت یکپارچه شهری اشاره کردند که می تواند بارقه 

امیدی در این خصوص باشد.

مهدی جمالی نژاد 
رئیس سازمان شهرداری ها و 

دهیاری های کشور
در چهارمــاه اول امســال، بیــش از 
هــزار نفــر از کارکنــان شــهرداری های 
کشور، به اســتثنای شــهرداری تهران، 
ســاماندهی شــدند. در ایــن مــدت 
مجوز جــذب و به کارگیــری ۷۵۴نیروی 
قراردادکارمعیــن در شــهرداری های 
۹اســتان و کانشــهرهای اصفهــان و 
مشــهد از میــان واجدیــن شــرایط کــه 
در مشــاغل کارمنــدی مشــغول بــه کار 
بوده انــد، صــادر شــد. ایــن مجوزهــا 
براســاس شــاخص های تعییــن شــده 
شامل مدرک تحصیلی، سابقه خدمت 

و مصاحبه کتبی، صادر شده است. 

علیرضا نادعلی 
سخنگوی شورای شهر تهران

۲۶تیرمــاه در هفتادوهشــتمین جلســه 
شــورای شــهر تهــران، احمــد صادقــی، 
رئیس کمیته شفافیت و شهر هوشمند 
نطق پیش از دســتور خواهد داشت و در 
ادامه از محمد منان رئیسی، سرپرست 
مرکز مطالعات و برنامه ریزی شهر تهران 
دعوت کرده ایم تا گزارشی از پرتال جامع 
مطالعات شهری ایران ارائه کند. بررسی 
لوایــح »ایجــاد و تســهیل جایگاه هــای 
کوچــک مقیــاس سوخت رســانی« و 
نیز »تعیین نــرخ ورودیه و حــق توقف در 
پارکینگ های عمومی« نیز در دستور کار 

شورا قرار دارد. 

مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع 
و مشــاغل شــهر گفــت: بیــش از ۹۰ 
غرفــه گلفروشــی از ۲۵ ســال قبــل در 
حاشــیه بزرگــراه هاشــمی در مســیر 
بهشــت زهرا احــداث شــده اســت و 
شرکت ســاماندهی صنایع و مشاغل 
شــهر بــرای حفــظ امنیــت و آرامــش 
شــهروندان قصــد ســاماندهی ایــن 
غرفه هــا را دارد. ســعید بیگــی افزود: 
این بازار شــامل ۱۸۶ غرفه است که از 
ســال ۱3۸3 آغاز به کار کرد اما بخش 
زیادی از ایــن غرفه ها بدون اســتفاده 
است یا به عنوان انبار از آنها استفاده 

می شود.

90
غرفه

لجام گسیختگی فعالیت 
تاکسی های اینترنتی 

رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای 
اسلامی شــهر تهران با تأکید بر اینکه امیدوارم 
ســال جاری ســال خوبی برای نظارت جدی بر 
عملکرد تاکســی های اینترنتی باشــد، گفت: 
به دلیل اینکــه مجوز فعالیت این تاکســی ها از 
طریق سازمان تاکسیرانی تهران که تنها متولی 
خدمات مسافری خودروهای سبک است، صادر 
نشده، این شرکت ها نه تنها در بحث نرخ گذاری 
بلکه در سایر امور هم تابع هیچ کدام از نرخ های 
مصوب شورای شــهر نیســتند. بر همین اساس 
ما شــاهد بی مبالاتی ها و لجام گسیختگی هایی 
درخصوص تاکسی های آنلاین هستیم. به گزارش 
پایگاه خبری شهر، سیدجعفر هاشمی تشکری 
درباره چگونگی نظارت بر تاکسی های اینترنتی 
گفت: مجموعه مدیریت شهری به طور قطع پیگیر 
نظارت بر عملکرد و نظام نرخ گذاری تاکسی های 
اینترنتی اســت و درصورت بی میلی شهرداری، 
شورای شهر برای احقاق حق شهروندان راساً به 
این موضوع ورود می کند. او با انتقاد از نرخ های 
شــناور تاکســی های اینترنتی ادامه داد: مجوز 
فعالیت این شرکت ها از ســوی وزارت بازرگانی 
ســابق و اتحادیه صنفی صادر شده است. به هر 
شکل باید دولت و شهرداری روی این موضوع به 
تفاهم برسند. اینکه تاکسی های آنلاین بتوانند 
خودشان به صورت شــناور نرخ گذاری کنند و با 
طولانی شدن زمان ســفر و یا متناسب با معبر، 
کرایه ها را بدون هیچ ضابطه ای تغییر دهند، باید 

با مداخله دولت و شهرداری اصلاح شود.

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبر

ابراهیم علی پور/ فعال اجتماعییادداشت
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پرونده

 پایتخت، سراسر 
جشن و شادی می شود

از امشب در جای جای پایتخت مراسم 
جشن غدیرخم برپا می شود. عده ای در 
مساجد، برخی مقابل منزلشان و داخل 
کوچه و بعضی هم مراسم را بزرگ تر و در 

خیابان یا میدان برگزار می کنند.

  همه به مهمانی 10کیلومتر دعوتید. 
مراســم فردا از ســاعت 18تا 22 در 
خیابان ولیعصر )چهــارراه ولیعصر تا 
چهارراه پارک وی( برگزار می شــود. 
موکب ها و ایســتگاه های صلواتی از 
شــرکت کنندگان پذیرایی می کنند. 
غرفه های فرهنگی و ورزشــی برای 
رقابت کــودکان، نوجوانان، جوانان، 
سالمندان و خانواده ها دایر می شود. 

برای نخستین بار این محور از زیر چرخ 
وسایل نقلیه رها می شود و در اختیار 
عابران قرار می گیــرد. قطعاً قدم زدن 
همراه با خانواده، دوستان و همسالان 
در مهمانی ای به وســعت 10کیلومتر 
بــا اطمینان خاطر و فــارغ از تردد 
موتورسواران و خودروها، لذتبخش 
خواهد بود و شــادی و نشاط جشن را 

چندبرابر می کند.
  اهالی غرب تهران هم مطلع باشند 
که جشن های باشکوهی به مناسبت 
عید غدیرخم تا آخر هفته در مجموعه 
فرهنگی دریاچه شهدای خلیج فارس 
برگزار می شود. سرودهای شاد، میز 
دعوت و ترویج فرهنگ غدیر، مسابقات 
ویژه کــودکان و خانواده ها به همراه 
جوایز نفیس، ســخنرانی و مداحی 
برنامه های پیش بینی شــده هستند 

که هر شب از ساعت 18در بخش های 
مختلف این مجموعــه )آمفی تئاتر 
غربی، مقبره الشــهدا و گذر ارغوان( 

اجرا می شوند.
  کارناوال شادی ماشینی و موتوری 
هم توسط اعضای هیأت امنای مسجد 
جبرئیل منطقه 7پیش بینی شده است 
کــه 3روز در 9نقطه حرکت می کنند. 
25تیرماه در میــدان تجریش، پارک 
نیاوران و بلوار اندرزگو، 27تیرماه در 
پارک فدک، میدان نبوت )هفت حوض( 
و میدان دوم نیروی هوایی و 28تیرماه 
هم در میدان امام حسین، پارک اندیشه 
و پارک مرودشــت. علاوه بر حرکت 
کارناوال شــادی، اجرای سرود سلام 
فرمانده، توزیع بسته های فرهنگی، 
روایتگری روز غدیرخم، تواشــیح و 
پذیرایی هم در محورهای تعیین شده 

انجام می شود.
  میدان آزادی هم امشب از ساعت 
18تا 23میزبان مهمانان جشن بزرگ 
»فقط به عشــق علی« است. در این 
مراسم علیرضا قوامی )مجری(، قاسم 
صرافــان )شــاعر( و علی اکبر قلیچ 
)مداح( حضور دارند و گروه شــصت 
ثانیه و گروه سرود وصال، برنامه اجرا 
می کنند و در نهایت هم سرود هدیه 
اســباب بازی به صورت دسته جمعی 

اجرا می شود.
  جشــن بزرگ ولایت در بوستان 
نهج البلاغه برگزار می شود. برنامه های 
شــاد و متنوع فرهنگــی، تفریحی، 
ورزشــی و... که به همت شهرداری 
منطقه 2تدارک  دیده شــده اســت. 
حرکت کاروان های ســیار خودرویی 
همــراه با توزیــع گل و شــیرینی، 

پخش مولوی خوانــی، اکران فیلم در 
بوستان های منطقه، تکریم خانواده های 
شــهید ســادات، ایجاد تونل نوری، 
غبارروبی و عطرافشانی گلزار شهدای 
گمنام و برپایی 21 موکب پذیرایی از 
دیگر برنامه های عید سعید غدیر است.
  نمایش »روشنای شب تار« با موضوع 
غدیرخم هر شــب در بوستان ولایت 
اجرا می شــود. این نمایش با الهام از 
روایات و آیات الهی به تبیین فضایل 
امیرالمومنین علی)ع( در طول تاریخ 
پیش و پس از اسلام می پردازد که در 
چندین پرده و به صورت میدانی روایت 
می شود. علاقه مندان برای تماشای آن 
باید در ســایت ایران تیک بلیت رزرو 
کنند. پس از پایان دهه ولایت اجرای 
نمایش میدانی »تنهاتر از مسیح« در 

دهه دوم ماه محرم شروع می شود.

مکث

 بازسازی فضای سبز میانی 
خیابان شهید باهنر

اجرای رفیوژ میانی خیابان شــهید باهنر، حدفاصل میدان 
نیاوران تا سه راه یاسر در راستای توسعه کمربند سبز شمیران 
و همخوانی معابر شهری با وضعیت اقلیمی آن  در آستانه عید 
غدیر خم آغاز می شــود. به گزارش همشهری »حمید رضا 
حاجوی« شهردار منطقه یک اعلام کرد: با توجه به اینکه در 
سنوات گذشته همواره به علت جذابیت مالی برای سوداگران 
صنعت ساخت و ساز، باغ های شمیران و فضای سبز آن دچار 
آسیب شده یا از بین رفته، طرح احداث رفیوژ سبز در سرتاسر 
مسیر دو طرفه خیابان شهید باهنرجهت ساماندهی فضای 
بصری و ایمن سازی مسیر عبوری خودروها اجرا خواهد شد. 
حاجوی افزود:» این طرح به طول قریب 3 کیلومتر و با برآورد 
هزینه 100 میلیارد ریال شــامل احداث بیش از 5 کیلومتر 
جدول بتنی 60 ســانتیمتری، لوله گذاری جهت آبیاری، 
نصب چراغ های روشنایی و کاشت گونه های مختلف گیاهی 

خواهد بود.«

کاروان شادی در 3 منطقه
جبهه فرهنگی تربیتی شهید افشین فر مسجد جبرییل، به مناسبت عید ولایت در 3 روز در 9 نقطه 
تهران از 3 منطقه شهرداری )مناطق1،7،8(برنامه جشن برگزار می کند که در اولین روز در پارک 
نیاوران با حضور خادمان کانون خدمت رضوی و پرچم اباعبدالله)ع(که از کربلا آورده بودند با شور 
و نشاط اهالی منطقه و پذیرایی از حاضران انجام شد و روزهای 27 و 28 تیر در مناطق 7و8 ادامه 
برنامه اجرا خواهد شد. این برنامه با تلاوت آیاتی چند از کلام الله مجید آغازشد و در ادامه اشعاری  در 
وصف امیر المومنین)ع(خوانده شد، همچنین مراسم تواشیح و توسل به امام علی )ع( برگزار  شد. 
بعد از اتمام این برنامه در پارک نیاوران   کاروان شــادی جهت ادامه برنامه به سمت میدان تجریش 
حرکت کردو مراسم جشن شادی عید غدیر را در آن نقطه از شهر با حضور گسترده مردم برگزار کرد.

مکث
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کمرنگ شدن کرونا، به رشد تقاضا 

حمل ونقل
برای سفر منجر شده و در این میان 
تقاضا برای سفر با هواپیما نیز نسبت 
به ســال قبل 73درصد جهش کرده است. در این 
شرایط با توجه به رفع محدودیت های کرونایی برای 
استفاده 60درصدی از ظرفیت هواپیماها، بخشی از 
تقاضای اضافه شده از این محل جبران شده و تعداد 
پروازها نیز نسبت به سال قبل 10درصد رشد کرده 
است، اما بازهم به نظر می رسد که کفه تقاضا از عرضه 
بیشتر است و ناوگان هوایی قادر به پاسخگویی همه 

تقاضاهای سفر نبوده است.
به گزارش همشهری، صنعت هوایی ایران در 4دهه 
گذشته زیر ضرب تحریم ها و محدودیت های سخت 
بوده و این مسئله ضمن ممانعت از نوسازی ناوگان 
هوایی، به زمینگیر شــدن نیمی از ناوگان موجود 
ایرلاین ها انجامیده است. این مسئله، جدای از تأثیر 
بر کیفیت ســفرهای هوایی، امکان توسعه خدمات 
ایرلاین ها و پاسخگویی به تقاضاهای دوره ای سفر 
با چالش جدی مواجــه کرده و آنگونــه که رئیس 
سازمان هواپیمایی کشور می گوید: باوجود افزایش 
10درصدی پروازها نسبت به ســال قبل، تقاضا از 

عرضه پیشی گرفته است.

روایت آمارها از حمل ونقل هوایی
رئیس سازمان هواپیمایی کشور از رشد 10درصدی 
پروازها نســبت به پارســال خبر داده و می گوید: 
سفرهای هوایی نسبت به پارســال افزایش یافته، 
اما آمارها نشان می دهد باوجود انجام پروازها با تمام 
ظرفیت، تقاضا از عرضه پیشی گرفته است. محمد 
محمدی بخش می افزاید: سازمان هواپیمایی همواره 
ناظر حمل ونقل مســافر بوده و آمارها حاکی از این 
اســت که عرضه و تقاضا در پروازها یکسان نیست؛ 
چرا که هم اکنون، پروازها با حداکثر ظرفیت انجام 

می شوند، اما همچنان تقاضا بیش از عرضه است.
به گزارش همشــهری، بررســی آمارهای منتشر 
شده از ســوی سازمان هواپیمایی کشــور در مورد 
عملکرد فرودگاه های کشــور در اردیبهشت امسال 
نشان می دهد در این ماه، میزان نشست  و برخاست 
پروازهای داخلــی در فرودگاه های کشــور به طور 

میانگین 10درصد بیش از اردیبهشت 1400بوده، 
اما تعداد مسافران جابجا شده 73و میزان پذیرش 
و ارسال بار و پست 89درصد نسبت به مدت مشابه 
سال قبل افزایش داشته است. پیش  از این اعلام شده 
بود که چندین ناوگان توسط شرکت های هواپیمایی 
خریداری و به ظرفیت های بخش هوایی کشور اضافه 
شده، اما آمارها و اظهارات رئیس سازمان هواپیمایی 
کشور نشان می دهد که این اتفاق نیز اثر چندانی در 
متعادل سازی حمل ونقل مسافر هوایی نداشته است.

پروازهای پروپیمان
در اردیبهشت امسال 25هزار و 905پرواز داخلی در 
53فرودگاه فعال کشــور انجام شده و با این پروازها 
2میلیون و 961هزار و 423نفر مسافر و 26میلیون و 
463هزار و 475کیلوگرم بار و مرسوله پستی جابجا 
شده اســت. بر این اساس، سرانه مســافر هر پرواز 
انجام شده در اردیبهشت ماه 1401معادل 114نفر 
و سرانه بار و مرسوله هر پرواز 1021کیلوگرم بوده 
است. به عبارت دیگر با فرض اینکه کل بار جابجا شده 
توسط ایرلاین ها به مسافران اختصاص داشته باشد، 
به طور میانگین هر مسافر هوایی در پروازهای داخلی 
اردیبهشت ماه امسال کمتر از 9کیلوگرم بار به همراه 
داشته است. به گزارش همشــهری، گرچه رئیس 
سازمان هواپیمایی کشــور می گوید پروازها با تمام 
ظرفیت انجام می شود و هنوز تقاضا بیشتر از عرضه 
است، اما بررسی آمارهای منتشر شده از سوی مرکز 
اطلاعات و آمار شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی 
ایران حاکی از این اســت که حتی در سال قبل و با 
وخیم تر بودن شــرایط کرونا، ایرلاین ها توانسته اند 
پروازهای بیشتری برگزار کنند؛ به عنوان نمونه، در 
شــهریورماه 1400 درمجموع 26 هزار و 8 نشست 
 و برخاســت داخلی در فرودگاه های تحت مالکیت 
این شرکت انجام شده که اندکی بیش از پروازهای 

اردیبهشت امسال است.

تحریک قیمت بلیت
آمارهای مربــوط به وضعیــت ناوگان های صنعت 
هوایی ایران حاکی از این است که درمجموع حدود 
270فروند هواپیمای مسافری در این حوزه وجود 

دارد که البته بنا بر آخرین اظهارنظر مسئولان صنعت 
هوایی، فقط 150فروند از این هواپیماها فعال هستند. 
پیش  از این حسن خوش خو، معاون هوانوردی و امور 
بین الملل سازمان هواپیمایی کشوری نیز در زمینه 
شرایط پروازهای مســافری در کشور به مهر گفته 
بود: متأســفانه عرضه صندلی های پروازی به  اندازه 
تقاضای بازار پروازهای داخلی نیســت؛ چرا که در 
کشور با بیش از 80 میلیون نفر جمعیت، فقط 150 
فروند هواپیمای فعال وجود دارد که قرار است هم 
پروازهای داخلی را پوشــش دهند و هم پروازهای 
خارجی را. او با اشاره به اینکه در این شرایط، عرضه و 
تقاضا در صنعت حمل ونقل هوایی مسافر همخوانی 
ندارد، به قیمت گذاری نرخ بلیت پروازهای داخلی 
در شورای  عالی هواپیمایی اشاره کرده بود که به نظر 
می رسد در دلســردی ایرلاین ها برای اضافه کردن 
کمیت و کیفیت خدمات خود مؤثر باشــد. این در 
حالی است که شرکت های هواپیمایی در 2سال اخیر 
بارها از زیان دهی فعالیت خود گلایه کرده و خواستار 
حمایت دولت یا افزایش قیمت مصوبه بلیت بودند که 
البته کم وبیش به آن توجهی نشد. با این حساب، از 
آنجایی  که ایرلاین ها در زمان پیک سفر و بالا رفتن 
تقاضا، بلیت خود را در فضایی نسبتاً رقابتی در سقف 
قیمت مصوب عرضه می کننــد، وضعیت فعلی در 
رابطه عرضه و تقاضــای پروازها عملًا به درآمدزایی 
آنها کمک می کند. در این شرایط، درآمدسازی صنف 
شرکت های هواپیمایی منوط به این است که بالاتر 
بودن تقاضا از عرضه بلیت هواپیما را حفظ کنند تا 

محرک رشد قیمت بلیت هم پابرجا و مؤثر بماند.

گرانفروشی و خالی فروشی بلیت
2 روز پیش بود که معاون هوانوردی و امور بین الملل 
ســازمان هواپیمایی کشــوری از تخلف 2شرکت 
هواپیمایی در زمینه فروش اجباری اقامت هتل به 
همراه بلیت هواپیما خبر داده و گفته بود درصورت 
تکرار این تخلفات، پرونده شــرکت های متخلف به 
ســازمان تعزیرات حکومتی ارجاع داده می شــود. 
حسن خوش خو در گفت وگو با صداوسیما با اشاره 
به دریافت گزارشی درباره تخلف برخی شرکت های 
هواپیمایی در فروش بلیت هواپیمــا به همراه یک 

شــب اقامت اجباری هتل در برخی مسیرها، اظهار 
کرده بود: هیچ شرکت هواپیمایی حق اضافه کردن 
هیچ نوع خدماتی ازجمله اقامت در هتل را به هنگام 
فروش بلیت هواپیما ندارد و اگر گزارشــی دریافت 
کنیم قطعاً با خاطیان برخورد کرده و به ســازمان 
تعزیــرات حکومتی معرفی خواهیم کرد. مســئله 
دیگری که خوش خو به آن پاسخ داد این بود که چرا 
برخی از سایت های فروش بلیت هواپیما، هنگام اوج 
تقاضای سفر، اقدام به ابطال بلیت های فروخته شده 

می کنند؟
پاســخ معاون هوانوردی و امور بین الملل سازمان 
هواپیمایی کشــوری این بود کــه »گزارش هایی 
دریافت کردیم که مسافران از یک هفته قبل بلیتی 
را رزرو کرده و یک روز مانده بــه پرواز، اعلام ابطال 
پرواز می شود، قطعاً این موضوعات در شرکت های 
هواپیمایی اتفاق نمی افتد زیرا براساس مکانیسم های 
تصویب شده، شرکت های هواپیمایی اقدام به گرفتن 
مجوز پرواز می کنند که خلاف آن نمی توانند اقدام 
کنند و این تخلفات در عوامل فروش که بعضاً عوامل 
فروش رسمی خود شرکت هواپیمایی است، دیده 

شده است.«
او وعده تعلیق مجوز پرواز شــرکت های هواپیمایی 
متخلف درصورت بروز و تکــرار این تخلفات را داده 
است. نکته قابل تأمل این است که ایرلاین ها خدمات 
خود را با قیمتی که از نظر خودشــان با هزینه های 
ســفر همخوانی ندارند، ارائه می دهنــد و همزمان 
تقاضای بازار به قدری بیش از عرضه بلیت است که 
حتی یکی از ایرلاین ها ادعا می کند افراد سودجو با 
نیت کلاهبرداری و با پوشش آژانس مسافرتی اقدام 
به فروش خودسرانه بلیت برخی مسیرهای پروازی 
این شرکت می کنند. از سوی دیگر گرانفروشی بلیت 
هواپیما در دوره های متوالی به موضوعی عادی در 
صنعت هواپیمایی تبدیل شده و متقاضیان نیز از سر 
ناچاری بلیت را با قیمتی بالاتر از نرخ مصوبه از دلالان 
و واســطه ها خریداری می کنند. همه این اتفاقات 
نشانه این است که دستکاری نظام قیمت گذاری در 
صنعت حمل ونقل هوایی مسافر، کارکرد بازار بلیت و 
دخل وخرج ایرلاین ها را مختل کرده و برای مقابله با 

آن باید چاره ای اندیشیده شود.

دست بسته ایرلاین ها با بازگشت مسافران
 تقاضا برای سفرهای هوایی افزایش یافته ولی با وجود اینکه شرکت های هواپیمایی 

با تمام توان پروازهای داخلی را انجام می دهند، باز هم کفه تقاضا سنگین تر از طرف عرضه است

مدیرعامل بورس تهران از عرضه سهام ایرانسل بعد از یک دهه اختلاف نظر، خبر داد
اپراتور دوم در راه ورود به بورس

بعد از یک دهــه اختلاف نظر بین ســهامداران عمده 

بورس
ایرانسل، تازه ترین خبر ها از پذیرش و عرضه سهام این 
شرکت در سال جاری در بورس حکایت دارد. بر همین 

اساس روز گذشته مدیرعامل بورس تهران نیز این خبر را تأیید کرد.
به گزارش همشــهری، بیش از یک دهه اســت که بحث عرضه سهام 
ایرانسل در بورس مطرح اســت اما این عرضه در این مدت هرگز انجام 
نشده اســت. علت اصلی عرضه نشدن سهام این شــرکت در بورس به 
اختلاف نظر بین 2سهامدار عمده این شــرکت که یکی از آنها شرکت 
گسترش الکترونیک ایران متعلق به بنیاد مستضعفان و دیگری ) ام تی ان( 

آفریقای جنوبی بازمی گردد.
طبق بند 5 الحاقیه پروانه اپراتور دوم تلفن همراه مصوب 84، ایرانسل 
باید 21 درصد کل سهام دارنده پروانه را طی 3 سال از طریق بورس عرضه 
می کردند اما مسئولان ایرانســل معتقد بودند؛ الحاقیه پروانه و شرط 
مجلس مربوط به زمانی بود که ترکسل قرار بود اپراتور دوم را راه اندازی 
کند و بعد از آن دیگر ملغی است. هم اکنون 49درصد از سهام این شرکت 
در اختیار ) ام تی ان( آفریقای جنوبی و 51درصد در اختیار طرف ایرانی 
است؛ بنابراین اگر قرار باشد سهامدار ایرانی بخشی از سهامش را بفروشد 

کنترل این شرکت را از دست می دهد.
در چنین شرایطی اگر شرکت  )ام تی ان( آفریقای جنوبی هم بخشی از 
سهامش را در بورس عرضه کند، کنترل خود را بر این شرکت از جنبه 
مالکیت از دست خواهد داد و این چیزی نیست که ) ام تی ان( تمایلی به 

آن داشته باشد.
این موضوعی است که قبلا مدیران بورس تهران هم تلویحا به آن اشاره 
کرده بودند. مهر ماه سال 1395 اسماعیل درگاهی، مدیر وقت پذیرش 
بورس تهران در گفت وگو با همشهری گفته بود: سهامدار ایرانی راغب 
است تا سهام ایرانســل وارد بورس شــود اما با توجه به اینکه شرکت 

) ام تی ان( آفریقای جنوبی هم در ترکیب ســهامداری حضور دارد باید 
در این باره توافق هایی انجام شود. او سپس در آذر ماه1397 از منتفی 
شدن پذیرش سهام ایرانسل خبر داد که ناشی از اختلاف بر سر ترکیب 
سهامداری طرف ایرانی و آفریقای جنوبی بود. قبل از این اظهارنظر ها 
در مهرماه1394 محمود واعظی، وزیر وقــت ارتباطات نیز در این باره 
گفته بود: زمانی که شرکت های بزرگ قصد ورود به بورس را دارند باید 
آمادگی های لازم را ایجاد کنند. ایرانسل که 49درصد سهام آن متعلق به 
سرمایه گذار خارجی است، باید از شرکتی که در شرایط سخت همکاری 
کرده و سرمایه گذاری در ایران را رها نکرده، حمایت کند و حال که اعلام 

می کند شرایط برای آن آماده نیست باید کمی انعطاف پذیری داشت.
در چنین شرایطی شرکت ) ام تی ان( آفریقای جنوبی در طول سال های 
گذشــته به دلیل تحریم ها همیشــه با خروج منابع مالی اش از ایران 
مواجه بوده اســت؛ به طوری که این شرکت خرداد پارســال با انتشار 
گزارش های مالی سالانه اش اعلام کرد: به دلیل تحریم ها نتوانسته است 
204میلیون دلار از دارایی های خود را از ایران خارج کند. این در حالی 
است که این شرکت در همان زمان با بدهی های خارجی مواجه و مجبور 
بود تا منابع مالی بیشتری را تامین کند. همان زمان خبرگزاری بلومبرگ 
به نقل از یک منبع آگاه نوشت: اگر ) ام تی ان( بتواند تمام یا بخشی از این 
پول را از ایران خارج کند، می تواند بدهــی خود را پرداخت کند. طبق 
اظهارنظر این خبرگــزاری، خروج از ایران مطرح نیســت؛ اگرچه این 
شرکت آفریقای جنوبی به دنبال فروش دارایی های خود در کشورهای 

دیگر خاورمیانه به خصوص سوریه و افغانستان است.
در چنین شرایطی تازه ترین اطلاعات نشان می دهد احتمالا اختلاف ها 
درباره ترکیب سهامداری ایرانسل به پایان رسیده و قرار است سهام این 
شرکت تا پایان سال در بورس پذیرش و در نهایت عرضه شود. با این حال 

مشخص نیست این اختلاف نظر ها چگونه حل شده است.

حل اختلافات
چندی پیش بیژن عباسی آرند، مدیرعامل ایرانسل گفته بود: سهامدار 
این اپراتور با عرضه ســهام آن در بورس موافقت کرده و این شرکت در 
حال آماده سازی اسناد و مدارک مورد نیاز برای ورود به بازار سهام است.

او با بیان اینکه با توجه به نوسانات بورس و نگرانی ها برای خرید سهام از 
سمت خریداران، اپراتور ایرانسل به دنبال پیدا کردن مقطع زمانی مناسب 
برای عرضه سهام خود در بورس است گفت: در خواست پذیرش ایرانسل 
در بورس 21اردیبهشت ماه ثبت شده و روند ورود این اپراتور به بورس 
وارد مرحله تازه ای شده است. همزمان با این اظهارنظر، مدیرعامل بورس 
تهران نیز با بیان اینکه قصد داریم یک اپراتور بزرگ را وارد بازار سرمایه 
کنیم گفت: امیدواریم ایرانسل و سایر شرکت ها با همکاری سازمان بورس 
پذیرش شوند. البته ممکن است یک سری مشکلات وجود داشته باشد اما 
با قول مساعدی که هیأت مدیره سازمان بورس دادند، مسیر برای پذیرش 
شرکت ها هموار می شود. محمود گودرزی با تأکید بر اینکه عرضه اولیه 
در بازار متناسب با شرایط بازار خواهد بود، تأکید کرد: بورس تهران از 
آمادگی کامل برای عرضه برخوردار است. اگر شرایط بازار مناسب باشد، 

شرکت های بزرگ تری هم عرضه خواهند شد.
گودرزی با بیان اینکه پیوستن ایرانســل، به عنوان یکی از بزرگ ترین 
شرکت های حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات، به بورس را باید به فال 
نیک گرفت، گفت: حضور ایرانسل در بازار سرمایه موجب پویایی بورس 
می شود؛ در نتیجه بورس آماده است تا تمام امکانات خود را برای تسهیل 
و انجام هر چه سریع تر فرایندهای پذیرش ایرانسل به کار گیرد. گودرزی 
روز دوشنبه 20 تیر نیز از ساختمان مرکزی ایرانسل بازدید و با مدیرعامل 
ایرانســل، گفت وگو کرده بود. در این دیدار، همچنین نقشــه راه ورود 
ایرانسل به بورس، نیز ارائه و مقرر شد پس از انجام فرایندهای مقدماتی 

پذیرش و عرضه سهام این شرکت در نیمه نخست امسال، آغاز شود.

مجلس رأی مثبت داد
 هوشمندسازی کنتورهای برق

از جیب پرمصرف ها
اکثریت نمایندگان مجلس به تامیــن هزینه نصب کنتورهای 
هوشــمند از محل اصلاح تعرفه برق مشترکان پرمصرف، رأی 
مثبت دادند. به این ترتیب وزارت نیرو باید نســبت به تعویض 
کنتورهای قدیمی با کنتورهای هوشمند از جیب پر مصرف ها 
اقدام کند. این تصمیم با 124رأی موافق، 7رأی مخالف و بدون 
رأی ممتنع مصوب شــد. طبق این مصوبه، وزارت نیرو موظف 
است از طریق شرکت توانیر و دیگر شرکت های ذیربط با نصب 
تجهیزات هوشمند ساخت داخل ازجمله کنتورهای هوشمند و 
با رعایت ملاحظات پدافندی و ســایبری و در بستر تبادل داده 
امن، به هوشمندسازی شبکه توزیع با اولویت پست های توزیع، 
مشــترکین پرمصرف با مصرف بیش از 2برابر الگوی مصرف و 

سپس سایر مشترکان اقدام کند.
به گزارش همشــهری، در جریان رأی گیری، شــمس الدین 
حســینی، وزیر اســبق اقتصاد و نماینده تنکابــن در مجلس 
پیشنهاد داد به جای تامین هزینه تعویض کنتورهای هوشمند 
برق از جیب پرمصرف ها، بودجــه آن را دولت پرداخت کند که 
نمایندگان دولت و کمیسیون انرژی مجلس مخالفت کردند. او 
سپس پیشنهاد داد هزینه آن از همه مشترکان گرفته شود که 

این پیشنهاد هم رأی نیاورد.
پیش از رأی گیری، سیدشمس الدین حسینی، نماینده مردم 
تنکابن پیشنهاد داد محل تامین منابع این طرح به جای ماده3 و 
6 از ماده12 قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی 
کشور انجام شود که دولت و کمیســیون انرژی با این پیشنهاد 

مخالفت کردند و صحن مجلس هم به این پیشنهاد رأی نداد.
این نماینده مجلس با اشاره به رشد میانگین 0.6درصدی اقتصاد 
ایران در دهه گذشته اعلام کرد؛ در سال1400 رشد اقتصادی 
به دلیل بهبود وضعیت کرونا و رونق بخش خدمات، به 3.9درصد 
رسید. اما در همین شرایط، بخش صنعت تنها یک درصد رشد 
داشته و رشد سرمایه گذاری در سال1400 به طور تقریبی صفر 
بوده است که یکی از دلایل این موضوع به دلیل سود ده نبودن 
صنعت و فعالیت های اقتصادی بوده اســت. او افزود: هم اکنون 
نباید به بهانه های مختلف هزینه های صنعت را افزایش دهیم؛ 
از طرفی در ماده20 طرح توســعه و مانع زدایی از صنعت برق 
بخش دیگری از هزینه ها را به صنعــت برق تحمیل می کنیم، 
درحالی که با این اقدام صنعت دیگر توان کشش این بار را ندارد 
و اگر بخواهیم اضافه هزینه ای داشته باشیم، باید هزینه ها را از 

جایی دیگر تامین کنیم.
حسینی تأکید کرد: اگر دنبال هوشمندسازی کنتورها هستیم و 
اعتقاد داریم هوشمندسازی صرفه جویی است، برای صرفه جویی 
باید به قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر توجه کنیم که در آن 
سرمایه گذاری مورد تأکید قرار گرفته و اگر هوشمندسازی کار 
درستی است، اجازه دهید منابع آن از محل صرفه جویی تامین 
شود. او تأکید کرد: نباید هزینه را به صنعت تحمیل کرد و افزایش 
بهای برق صنعت به معنی افزایش بهای تولید برق و کاهش رقابت 
صنعت یعنی کاهش رشد صنعت و در نهایت به افزایش قیمت 
محصولات صنعتی و تورم منجر می شود؛ بنابراین باید از تورم 

فشار هزینه بکاهیم.

12سال انتظار مردم
طرح ملی فراسامانه هوشــمند اندازه گیری و مدیریت انرژی از 
سال1389 با اخذ مجوز از شورای اقتصاد و سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی به عنوان طرح ملی تعریف شد، در ابتدا مباحث اولیه 
برای 20میلیون مشترک صورت گرفت تا کنتورهای برق آنها 
هوشمند شود، اما با محدودیت منابع شورای اقتصاد و سازمان 
مدیریت اعلام کردند؛ این طرح در فاز نخســت با تعویض یک 

میلیون کنتور و هوشمند شدن آنها کار آغاز شود.
این گزارش می افزاید: هرچند قرار بود که فاز نخست طرح با نصب 
یک میلیون کنتور هوشمند در سال92 به پایان برسد، اما به دلیل 
تنگنای شدید منابع مالی ســرانجام 300هزار کنتور هوشمند 
نصب شــد. در آخرین اظهارنظر مصطفی رجبی مشــهدی، 
ســخنگوی صنعت برق اعلام کرده بود تمام بخش های اداری، 
صنعتی، عمومی و کشاورزی کشور با مصرف 30کیلو ولت آمپر 
به بالا که حدود 700هزار کنتور برآورد می شــود، هم اکنون به 

کنتورهای هوشمند برق، مجهز و رویت پذیر شده اند.
او با بیان اینکه 300هزار کنتور هوشــمند در بخش خانگی و 
تجاری نصب شده اســت، تأکید کرد: این بخش ها 50درصد 
مصرف برق کشــور را به خــود اختصاص می دهنــد، بیش از 
30میلیون دســتگاه کنتور برق نیز در بخش خانگی و تجاری 
کشــور داریم که 60درصد آنها کنتورهــای دیجیتال و مابقی 
مکانیکی هستند و در مجموع حدود 300هزار کنتور هوشمند 

در بخش خانگی و تجاری نصب شده  است.

خروج از بن بست مالی
هادی مدقق، مدیرکل دفتر هوشمندسازی و فناوری های نوین 
شرکت توانیر با اشاره به بن بست رسیدن طرح هوشمندسازی 
کنتورهای برق به دلیل تامین نشدن اعتبار در قانون بودجه سال 
گذشته و امسال اعلام کرد؛ با تصمیم مجلس قطعا سرعت کار 
افزایش پیدا می کند و اگر منابع تامین شود، می توانیم این طرح 
را به طور کامل اجرا کنیم؛ براساس اولویت پیش می رویم و هرچه 

منابع بیشتر باشد با سرعت بیشتری طرح را پیش خواهیم برد.
او افزود: هم اکنون بیش از 700هزار مشترک دیماندی را مجهز 
کرده ایم و بیش از 50درصد بــار را پایش می کنیم و نتیجه این 
مســئله نیز مدیریت بیش از 5هزار مگاوات بــرق بوده و از این 
طریق توانسته ایم تا به بخش عمده ای از ناترازی ها پاسخ دهیم و 
مدیریت را در بخش های صنعت، کشاورزی، ادارات و مشترکان 

بزرگ تجاری مدیریت کنیم.

کنتور هوشمند به چه کار می آیند؟
کنتورهای هوشــمند برخلاف کنتورهــای قدیمی مکانیکی، 
امکان رصد میزان مصرف هر مشــترک را حتی برای خود آنها 
فراهم می سازد و به شرکت توانیر اجازه می دهد تا مدیریت بار و 
کاهش مصرف برق را به صورت دقیق انجام دهد. کنتور هوشمند 
یک دستگاه الکترونیک اســت که اطلاعات مربوط به مصرف 
برق، اندازه ولتاژ و... را اندازه گیری می کند. کنتورهای هوشمند 
این اطلاعات را به منظور شفافیت در نوع مصرف با مشتریان به 
اشتراک می گذارند و این اطلاعات برای مدیریت مصرف و انتشار 
قبض مصرفی برای شرکت های تأمین کننده انرژی هم بسیار 

مفید هستند.

مهاجرت دانش بنیان های واقعی
علیرضا شــاه میرزایی، معــاون تجارت و 
خدمات وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
نســبت به خطر خــروج شــرکت های 
دانش بنیان از کشور هشــدار داده و گفته 
است: زمانی گفته می شــد المپیادهای علمی برگزار نشود تا 
نخبگان ما شناسایی نشــوند و آنها را از ایران خارج نکنند. تازه 
آنها نخبگان نظری بودند؛ اما الان با مشکل خروج نخبگان علمی 
و عملی مواجه هستیم که تیم تشــکیل داده اند و شناسایی و 

به صورت تیمی خارج می شوند.
 امسال بنا به اقتضای اقتصاد و نیاز کشور، از سوی مقام معظم 
رهبری به نام سال تولید، دانش بنیان، اشتغال آفرین نام گذاری 
شد و مقرر بود براساس نام گذاری سال، شرکت های دانش بنیان 
وارد عرصه تولید شــوند. البته از همان زمان، کارشناســان و 
به خصوص صاحب نظران بخش خصوصی نسبت به سوءاستفاده 
از شعار سال از سوی ســودجویان و معرفی شرکت های عادی 
به عنوان شــرکت دانش بنیان هشــدار دادند و جالب اینکه در 
همان روزهای نخستین سال، برخی از شرکت های بزرگ رویه 
معرفی شرکت های خود به عنوان شرکت های دانش بنیان را آغاز 
کردند. این موضوع فقط برای بهره مندی ناحق از حمایت ها و 
معافیت های احتمالی شرکت های دانش بنیان انجام می شود و 
هرچند که در آمارها بتواند عملی شدن شعار سال را مثبت نشان 
دهد اما در عمل بهره ای که مدنظر رهبر معظم انقلاب بود را برای 
اقتصاد نخواهد داشت. این در حالی است که این روزها خبرهای 
ریزی از خروج نخبگان ایرانی حتی در صنایع دســتی و صنایع 
سنتی کشور به کشورهای همسایه و سایر نقاط کشور شنیده 
می شود و در این میان آنطور که معاون وزیر صنعت نیز می گوید: 
با مشــکل خروج نخبگان علمی و عملی حوزه دانش بنیان نیز 
مواجه هســتیم که تیم تشــکیل داده اند و آنها را شناسایی و 

به صورت تیمی خارج می کنند.

 منافع مشترک
یا منطقه مشترک؟

  خبر: شورای عالی مناطق آزاد با اشاره به محتوای 
توافقنامه منطقــه آزاد بین اوراســیا و ایران تأکید 
کرد: در آینده ای نزدیک، یک منطقه آزاد مشترک 
بین ایران و روسیه ایجاد خواهد شد. گفته می شود 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه، قانونی را برای 
تصویب پروتکل الحاقی توافقنامه منطقه آزاد بین 

اتحادیه اوراسیا و ایران امضا کرده است.
  نقد: تشــکیل مناطق آزاد مشترک یا عضویت 
در پیمان های اقتصادی دو و چندجانبه البته برای 
اقتصاد ایران مثبت اســت و قابل دفاع  مشروط به 
اینکه طرفین منافــع مشــترک را در اولویت قرار 
دهند؛ بنابراین مهم اســت که ایران هم در تشکیل 
منطقه آزاد مشترک با روسیه، منافع خود را دنبال 
کند و صرف همگرایی سیاسی باعث کم رنگ شدن 
منافع اقتصادی نشود. روشن است که پیوستن به 
اقتصاد دنیا الزامات و زیرســاخت های فنی، مالی و 
لجستیکی خود را دارد و قبل از آنکه کلنگ منطقه 
آزاد مشترک بر زمین زده شود، ابتدا باید فکری به 
حال زیرساخت ها کرد. سؤال اینجاست که آیا روسیه 
حاضر خواهد بود با توجه به چالش های مالی و بانکی 
پیش روی ایران، با کشــورمان تجارت آزاد داشته 
باشد. مهم تر اینکه باید خودمان مزیت های اقتصادی 
و ظرفیت های بالقوه را فعال سازیم. دولت سیزدهم 
در این مسیر می تواند متفاوت از گذشته عمل کند 
و ابتدا مزیت ها را فعال و موانع را بردارد تا بازی یک 

طرفه نشود.

چهره روز

خبر

نقد  خبر

انرژی

 بازگشت به دلار 4200تومانی گمرکی
شاید وقتی دیگر

مجلس لایحه اصلاح نحوه محاســبه حقوق ورودی کالاهای 
وارداتی را به صورت عادی اعلام کرد. دولت  گفته بود این لایحه با 
قید دوفوریت تقدیم مجلس می شود. به این ترتیب بازگشت ارز 
4200تومانی به عنوان مبنای محاسبه حقوق گمرکی کالاهای 
وارداتــی در آینده نزدیک امکان پذیر نخواهــد بود. به گزارش 
همشهری، براساس قانون بودجه امسال،  نرخ ارز محاسبه ارزش 
گمرکی کالاهای وارداتی در همه موارد ازجمله محاسبه حقوق 
ورودی، براساس برابری نرخ ارز اعلام شده بانک مرکزی با نرخ 
سامانه مبادله الکترونیک در روز اظهار و مطابق ماده  14  قانون 

امور گمرکی خواهد بود.
قرار است نمایندگان کمیســیون اقتصادی هفته آینده اثرات 
نرخ حقوق گمرکی مواداولیه ماشین آلات و تجهیزات بر بهای 

تمام شده سرمایه گذاری و تولید را بررسی  کنند.
پیش از این احســان خانــدوزی، وزیر اقتصــاد از ارائه لایحه 
دو فوریتی جدیدی برای بازگشت نرخ ارز محاسباتی گمرک به 
نرخ 4200تومان به مجلس خبر داده بود. سخنگوی دولت هم 
هفته پیش تأکید کرد: شــایعات مطرح شده در مورد بازگشت 
نرخ محاســباتی ارز در گمرک به رقم 4200تومان سال قبل 
صحت ندارد و کاهش ضریب در حقوق گمرکی مســئله مورد 

بحث بوده است.
برآورد شــده درصــورت ترخیص کالاهــا از گمــرک با ارز 
4200تومانی دولت دســت کم 28هــزار میلیــارد تومان از 
درآمدهای خود را از دســت خواهد داد و ناچار به فروش اوراق 
قرضه می شود. به گفته وزیر اقتصاد، نرخ محاسباتی ارز در گمرک 
تأثیر بالایی در هزینه تمام شده تولید دارد و برای آنکه قیمت ها 
در ســال1401 بیش از این افزایش پیدا نکند، دولت تصمیم 

گرفته  به نرخ محاسباتی گمرک به نرخ سال گذشته بازگردد.
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اعطای تابعیت ایرانی، پس از آزمایش ژنتیک
80هزار کودک دارای مادر ایرانی در انتظار اعلام نظر پزشکی قانونی برای دریافت شناسنامه هستند

زهرا رستگارمقدمگزارش
روزنامه نگار

عباس مسجدی آرانی، رئیس سازمان پزشکی قانونی 
کشــور اعلام کرده که براساس قانون، تعیین هویت 
بیش از 80هزار کــودک حاصــل از ازدواج مادران 
ایرانی با اتباع غیرایرانی بر عهده ســازمان پزشکی 
قانونی کشور گذاشته شــده و این سازمان مکلف به 
تهیه و تأیید پروفایل ژنتیک آنان است. سال ها بود 
که تابعیت فرزندان حاصــل از ازدواج مادر ایرانی با 
پدر خارجی کلافی سر درگم بود و به واسطه نداشتن 
اسناد هویتی این افراد از بسیاری از امکانات رفاهی 
مانند آموزش محروم بودند. اما به نظر قرار است این 

مشکل حل شود.

جمعیت ۸۰هزار نفری منتظر شناسنامه 
قانون اعطای تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان 
ایرانی با مردان خارجی در سال ۱۳۹8 تصویب شد 
و اکنون در مرحله اجرا قرار دارد. براساس آیین نامه 
اجرایی این قانون، هر زن ایرانی که با مرد غیرایرانی 
ازدواج کــرده و در نتیجه ایــن ازدواج، دارای فرزند 
زیر ۱8سال باشــد و همچنین هر فردی که از مادر 
ایرانی و پدر غیرایرانی متولد شــده و دارای بیش از 
۱8سال تمام است، می تواند متقاضی اعطای تابعیت 
ایران باشد. در فرایند اجرای قانون اعطای تابعیت به 
فرزندان حاصل ازدواج زنان ایرانی، چندین دستگاه 
دخیل هستند و طبق قانون، تعیین هویت کودکان 
حاصل ازدواج مــادران ایرانی با اتبــاع غیرایرانی بر 
عهده سازمان پزشکی قانونی کشور گذاشته شده و 
این سازمان مکلف به تأیید پروفایل ژنتیک آنان است 
که پس از گذراندن مراحــل قانونی و تعیین هویت، 
در نهایت ســازمان ثبت احوال بــرای این فرزندان، 

شناسنامه صادر می کند.

در هماهنگی با وزارت کشــور، وزارت تعاون و رفاه 
اجتماعی و جمعیت هلال احمر جمهوری اسلامی 
ایران، کار تعیین هویت فرزندان حاصل ازدواج مادران 
ایرانی با اتباع بیگانه به سازمان پزشکی قانونی واگذار 
شده است. این سازمان زیرنظر قوه قضاییه فعالیت با 
بزرگ ترین شبکه آزمایشگاهی ژنتیک کشور است. 
رئیس سازمان پزشــکی قانونی می گوید: در تعیین 
هویت فرزندان حاصل از ازدواج مــادر ایرانی با پدر 
خارجی، تخمین زده می شود یک میلیون جمعیت 
متاثر از این موضوع باشند. در تفاهمنامه ای با وزارت 
رفاه تلاش خواهد شد که برای بیش از 80هزار نفری 
که اعلام شده به ســرعت اقدامات لازم برای تعیین 
هویت و صدور شناســنامه صورت بگیــرد. تعداد 
فرزندان حاصــل از این نوع ازدواج در اســتان های 
سیستان و بلوچستان، گلستان، مازندران و خراسان 
جنوبی بیشتر بوده و کار تعیین هویت این افراد دراین 

استان ها آغاز شده است.

آزمایش های تعیین هویت در 3 استان 
رئیس ســازمان پزشــکی قانونی افزود: در سازمان 
پزشــکی قانونی ۴00میلیون تومــان اعتبار برای 
تجهیزات دستگاه های مورد نظر برای انجام آزمایش 
ژنتیک درنظر گرفته و این دستگاه ها تهیه، مجهز و 
کار شروع شده است. مســجدی آرانی با بیان اینکه 
تفاهمنامه با وزارت رفاه منعقد شده و اعتبارات نیز به 
این وزارتخانه اختصاص یافته، خاطرنشان کرد: برای 
تعیین هویت این افراد یک ریال اعتبار هم به سازمان 
پزشکی قانونی داده نشده است. اگر قرار بود که این 
افراد به آزمایشــگاه های خصوصی بــرای آزمایش 
ژنتیک مراجعه می کردند بــرای هر نفر 2.5میلیون 
تومان هزینه در برداشت. از آنجایی که این افراد عموما 
از خانواده های با توان پایین مالی هستند و تعرفه ها 
در پزشکی قانونی نزدیک به 500هزار تومان است، 
اگرچه کیت های تشــخیص آزمایش ژنتیک حدود 

۴00درصد افزایش قیمت داشــته، ولی خواستیم 
این کمک برای تعیین هویت و تعیین تکلیف اینگونه 
افراد انجام شود. او می گوید: هم اکنون آزمایش های 
تعیین هویت و ژنتیک فرزندان حاصل از ازدواج مادر 
ایرانی با پدران خارجی در استان مازندران شروع شده 
است و در سیستان و بلوچستان با سرعت بیشتری در 
جریان بوده و در تهران هم در حال انجام اســت. در 
استان گلستان هم به دلیل اینکه آزمایشگاه ژنتیک 
ندارد، نمونه ژنتیک افراد گرفته شده و با رعایت اصول 
علمی، نمونه به اســتان مازندران یا دیگر استان ها 
منتقل می شود. به همکاران خود توصیه کرده ایم با 
انجام شــیفت های فوق العاده و اضافه کاری در کنار 

کارهای جاری، آزمایش اینگونه افراد تسریع شود.

زندگی این افراد با شناسنامه دگرگون می شود
پیمــان حقیقت طلــب، مدیــر پژوهــش انجمن 
»دیاران« که انجمن حامی مهاجران اســت درباره 
آغاز آزمایش هــای ژنتیک برای افــرادی با مادران 
ایرانی می گویــد: »آمار روشــنی در این باره وجود 
ندارد. وزارت رفاه در پیمایشــی این عدد را ۴8هزار 
نفر اعلام کرده بود که اگرچه از نظر تعداد کم شمار 
بود، اما از نظر درصدی و استان های درگیر پیمایش 
دقیقی به حساب می آمد. در جای دیگری ابوالفضل 
ابوترابی، نماینده اصفهان اعلام کرد که ۱۱0هزار نفر 
با مادر ایرانی متقاضی شناســنامه دار شدن هستند 
که برای ۱۱هزار نفر آنها شناســنامه صادر شــده 
است. اکنون اعلام شده که 80هزار متقاضی وجود 
دارد. آخرین عددی که وزارت کشور نیز اعلام کرد، 
مهرماه۱۴00 بود. آن زمان وزارت کشــور این عدد 
را حدود 85هزار نفر دانسته بود.« او ادامه می دهد: 
»براســاس سرشــماری وزارت رفاه، حدود نصف 
بچه های مادر ایرانی، ساکن سیستان و بلوچستان، 
خراسان جنوبی و گلســتان هستند. شکل حاد فقر 
مطلقی که مدنظر تصویب کنندگان قانون بود، در این 

استان ها وجود داشت. خانواده هایی که از پوشش های 
حمایتی دولت بی بهره هستند. کودکان  این خانواده ها 
بدون شناسنامه و فقر نسلی در آنها ادامه دار است و 
نسل دوم و سوم بی شناسنامه ها در آنجا شکل گرفته. 
بنابراین هر اقدامی درباره اینکه این بچه ها از چنین 
چرخه ای خارج شوند بسیار مثبت خواهد بود. البته 
این درصورتی است که سیاست ها روشن باشد. زیرا 
این کار در خراسان رضوی انجام شده، اما در استعلام 

امنیتی متوقف مانده است.« 
وزارت رفاه بیش از یک ســال اســت که با پزشکی 
قانونی به توافق رســیده، اما کار شناسنامه دار شدن 
فرزندان مادر ایرانی به کندی پیش می رود. به گفته 
حقیقت طلــب انجام آزمایش دی ان ای نخســتین 
گام خواهد بود و این بچه ها راه پیچیده تری در پیش 
دارند. او می گوید: »دسترسی به شناسنامه و هویت 
زندگی این افراد را دگرگون خواهد کرد. درنظر بگیرید 
که فقر مطلق ایرانی ها برای این افراد یک مرحله از 
خوشبختی اســت. زیرا هیچ چیزی ندارند و به جز 
مشاغل سیاه کاری نمی توانند انجام دهند. شناسنامه 
باعث می شــود این افراد بتوانند تحصیل کنند، کار 
کنند و از خدمات بهداشتی درمانی بهره مند شوند. 
با این رشــد می توانند زندگی خودشــان را نجات 
دهند.« سفر سال گذشته ابراهیم رئیسی و دستور 
رسیدگی به وضعیت مشکوک التابعه ها به نظر باعث 
ایجاد چنین فعالیت هایی شده است. حقیقت طلب 
می گوید: »این کار نیاز به سیاستگذاری دارد و هنوز 
سیاست مشخصی برای این کار درنظر گرفته نشده. 
اگر سیاســت مشخص باشد حل مســئله راحت تر 
خواهد بود. اگر پیمایش وزارت رفاه را درنظر بگیریم، 
در آن پیمایش فقط حدود ۴6درصد بچه های مادر 
ایرانی سیستان و بلوچستانی هیچ مدرکی نداشتند و 
نیازمند انجام آزمایش دی ان ای بودند. بنابراین باید 
دید پس از این آزمایش ها رسیدن به شناسنامه این 

افراد چقدر تسهیل خواهد شد.«

 ثبت اسامی مادران باردار
 در سامانه جامع وزارت بهداشت 

رئیس اداره جوانی جمعیت وزارت بهداشت با بیان اینکه در اجرای 
قانون حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت هنــوز در ابتدای راه 
هستیم، در عین حال با اعلام ثبت اســامی تمام مادران باردار در 

سامانه ای جامع، به برخی پرسش ها در این حوزه پاسخ داد.
 »صابر جباری« درباره شــکل گیری قــرارگاه جوانی جمعیت و 
فرزندآوری در وزارت بهداشت، گفت: »بیش از 50درصد تکالیف 
قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت بر عهده وزارت بهداشت 
اســت. این وزارتخانه بعد از آموزش و پرورش بزرگ ترین دستگاه 
اجرایی کشور است که تکالیف متعددی در این رابطه دارد. با توجه 
به اینکه از نظر الگوی مفهومی و اجرایی، نیازمند یکپارچه سازی 
اقدامات بوده ایم، قــرارگاه جوانی جمعیت و فرزندآوری شــکل 
گرفته است. در قرارگاه، ما تکالیف قانونی خود و سایر معاونت های 
وزارت بهداشت را تعیین کرده تا ملزم به اجرای وظایف خود شوند 
و درصورت بروز هرگونه مشکل سعی در برطرف کردن آن خواهیم 

داشت.«
او درباره فرایندی که در جهت حفظ و صیانت از جنین سالم طی 
می شود، بیان کرد: »در گذشــته بنابر تشخیص پزشک و گواهی 
پزشک قانونی، فرایند سقط جنین ناسالم اجرایی می شد. در شرایط 
فعلی براساس ماده56 قانون جوانی جمعیت این اختیار از پزشک 
سلب شده است و پس از طی کردن یک فرایند اجرایی، اجازه سقط 

جنین ناسالم با حکم قاضی صادر می شود.«
او ادامه داد: »ما غربالگری  انجام نمی دهیم که بخواهیم جنینی را 
سقط کنیم، بلکه ما غربالگری انجام می دهیم تا به مادر و خانواده 
اطمینان دهیم جنین سالم است. در موارد استثنا ممکن است به 
دلایل مختلف پزشکی یا حَرَج نیاز به سقط باشد که این موارد در 
پزشکی قانونی و با حکم نهایی قاضی درنظر گرفته و انجام می شود. 
البته در این موارد نیز نباید بروج روح اتفاق افتاده باشــد و ســن 
بارداری باید کمتر از ۴ماه باشد. خانواده ای که دغدغه غربالگری را 

دارد باید در زمان معین به پزشک مراجعه کند.«
  جباری تأکید کرد: »از زمانی که خانم باردار به پزشــک مراجعه 
می کند و درخواست آزمایش یا سونوگرافی صورت می گیرد، نتایج 
آن باید در سامانه مربوطه ثبت شود. براساس دستورالعمل علمی 
چه در بررسی های اولیه مشخص شود که جنین سالم است و چه 
مشخص شود نیاز به بررسی های بیشتر وجود دارد، کلیه اقدامات 
باید در یک سامانه یکپارچه ثبت شود که سرعت رسیدگی به امور 
افزایش یابد.« او همچنین اشاره کرد که طرح پایلوت سامانه، اجرایی 

شده اما هنوز در کشور نهایی نشده است.
رئیس اداره جوانی جمعیت وزارت بهداشت در پاسخ به این سؤال 
که درصورت سقط خودبه خودی جنین فرایند جرم انگاری چگونه 
انجام می شود؟ توضیح داد: »در این شرایط دیگر پزشک یا شخص 

دیگری مسئول نیست.«
به گفته جباری در دستورالعمل جدید انجام اعمال تهاجمی مانند 
آمینوسنتز ممنوع است مگر اینکه در فرایند ارجاع مادر باردار با 
تشخیص پزشکی قانونی این عمل انجام شود. اگر به دلیل عوارض 
آمینوســنتز جنین از بین برود، این اتفاق هم با رضایت والدین و 

تشخیص پزشکی قانونی بوده است.
این مقام مسئول افزود: »در فرایند عادی اجازه آمینوسنتز وجود 
ندارد. لذا سقط القایی یا ناشــی از عوارض انجام اعمال تهاجمی 
را متصور نیســتیم. به طور کلی انجام غربالگری اختیاری است؛ 
یعنی هیچ پزشــکی نمی تواند مادر را مجبور به انجام غربالگری 
کند؛ درصورت درخواست والدین کلیه فرایند به آنها توضیح داده 
می شود و اگر شامل مواردی باشند که غربالگری برایشان لازم است، 
فرم رضایت نامه ای وجود دارد که باید آن را امضا کنند و بعد پزشک 
متخصص کار را آغاز می کند.« او تأکید کرد: »در قانون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت کلیــد واژه ای داریم به نام »حق حیات 
جنین«. این یعنی وقتی نطفه شکل می گیرد، نباید شیء پنداری 
صورت گیرد که فکر کنیم اختیار آن با پدر یا مادر است. هیچ کجای 
دنیا در ادیان هم به این صورت نیست و سقط جنین به صورت عمدی 
کاری ناپسند است. در کشور ما که مســلمان هم هستیم بعد از 
شکل گیری نطفه ولو جنین زیر ۴ماه باشد باز هم سقط حرام است.«

 
پلیس

کلاهبرداری 2میلیاردی با شبکه شاد 
با پیگیری شکایت ۱00نفر، کلاهبرداری سایبری به ارزش 
2میلیارد تومان با سوء استفاده از شبکه آموزشی شاد کشف 

شد. 
داوود معظمی گودرزی، رئیس پلیس فتای تهران بزرگ با 
اعلام این مطلب از افزایش تعداد شاکیان این پرونده خبر داد 
و گفت: »در پی مراجعه چندین نفر از شهروندان به پلیس 
فتاي پایتخت مبنی بر دسترسی غیرمجاز به حساب کاربری 
آنها در شبکه اجتماعی تلگرام و کلاهبرداری از مخاطبین 
آنها، موضوع به صــورت ویژه در دســتور کار پلیس فتاي 
پایتخت قرار گرفت.« به گفته گــودرزی در تحقیقات اولیه 
مشخص شد، مجرمان با ایجاد چندین اکانت در شبکه شاد 
با نام اپراتور پشتیبان پیامی با عنوان حذف حساب کاربری 
برای کاربران ارسال کرده و افراد را ترغیب می کنند که برای 
تأیید هویت خود کد پنج رقمی کــه از طریق پیامک برای 
آنها ارسال می شود را برای پشــتیبان ارسال کنند: »پس 
از ارسال کد برای سارقان از سوی کاربران شبکه آموزشی 
شاد که عموما قشر نوجوان هستند، این شیادان با دسترسی 
غیرمجاز به شــبکه اجتماعی تلگرام افراد با سوءاستفاده از 
شماره تلفن و هویت آنها اقدام به کلاهبرداری از مخاطبین 
شاکیان می کردند.« او ادامه داد:  »افسران سایبری پلیس 
فتاي پایتخت با بررسی همه جوانب پرونده و به کارگیری 
روش های فنی و علمی موفق شــدند متهمان را در فضای 
مجازی شناسایی و پس از تشــریفات قضایی هر دو مجرم 
را در محل اختفای خود در حاشــیه تهران دستگیر کرده 
و همراه تجهیزات الکترونیک بــه پلیس فتا منتقل کردند. 
این مجرمان با سوءاستفاده از ناآگاهی برخی کاربران شبکه 
آموزشی شاد اقدامات مجرمانه خود را پیش برده وبازیچه 
اهداف شوم خود قرار داده بودند.« گودرزی با اشاره به لزوم 
فعالسازی تأیید رمز 2مرحله ای برای حساب های کاربری 
شبکه های اجتماعی به شهروندان توصیه کرد هنگام فعالیت 
در شبکه های اجتماعی تنظیمات امنیتی و حریم خصوصی 
را رعایت و از در اختیار گذاشــتن اطلاعات حساب کاربری 

خود به دیگران خودداری کنند.

مصطفی جمالی
مدیرعامل سازمان انتقال خون ایران 

ذخایر خونی کشــور اکنــون در بهترین 
وضعیــت و مطمئن تریــن حالــت قــرار 
دارد و امیدواریم شــیب رو بــه افزایش 
کرونــا خللی بــه ایــن رونــد وارد نکند تا 
پاســخگوی ۱۰۰درصــدی نیــاز بیمــاران 
به فرآورده های خونی باشیم. براساس 
گــزارش ســازمان بهداشــت جهانــی از 
حیث ســامت و کیفیت خــون هم تراز 

با آمریکا و اروپا هستیم.

محمد رازقی 
معاون عملیات پلیس راهور پایتخت

بــا اجرای طــرح جدیــد برخورد بــا تخلفات 
خودروهای حادثه ساز، دیگر این خودروها 
به پارکینگ منتقل نمی شوند و با توقیف 
ســاعتی اعمــال قانــون خواهنــد شــد. در 
محــل توقــف خودروهــای متخلــف، بنری 
روی خودرو نصب می شــود که تذکر برای 
خود راننــده و دیگر رانندگان باشــد تا این 

تخلف را تکرار نکنند.

سعید کریمی 
معاون درمان وزارت بهداشت 

مراجعان سرپایی کرونا در بیمارستان های 
کشــور هفته گذشــته ۱۰۰درصــد افزایش 
داشــت و تعداد بســتری ها هــم ٧٠درصد 
بیشتر بود. تعداد افراد بستری ٣٨٠٠ نفر 
و بستری در ای سی یو نیز ٦٨٠ نفر است. 
خوزســتان و خراســان جنوبــی بیشــترین 
مراجعــان ســرپایی و قــم و کرمــان هــم 

بیشترین بستری را دارند.

نقل قول خبر

تــحــــت پوشــــش دانــشــگــاه هـــــای 
علــوم پزشــکی بــرای ارائــه خدمــات 
واکسیناســیون فعــال و برخــی از آنهــا 
در شیفت بعدازظهر هم ارائه خدمت 
خواهند داشت. به تأکید متخصصان 
ایــن روزهــا کــه هنــوز ویــروس به طــور 
کامل در جامعه چرخش نداشــته باید 

برای تزریق دوز یادآور اقدام کرد.

522
مرکز

خانــوار جدیــد بــه چرخــه حمایت های 
سازمان بهزیســتی افزوده شــدند و تا 
پایان ســال هم آمار پشــت نوبتی های 
جهیزیه در این سازمان به صفر خواهد 

رسید.

130
هزار

بیــت الله الحــرام از طریــق فرودگاه هــای 
امام خمینی )ره(، تبریز و کرمان به کشور 
بازگشــته اند و عملیات بازگشــت زائران 
از حــج تمتــع تــا ۷ مــرداد در ۱۸ فــرودگاه 

بین المللی ادامه خواهد داشت.

3027
زائر

 از کودکان کار و خیابان اتباع هســتند 
و تا زمانی که یک نظام جامع رهگیری 
برای شناســنامه دار کــردن، بــا هویت 
ایــن  بــرای  پیشــنهادی  و  حداقلــی 
کودکان وجود نداشته باشد، سازمان 
بهزیستی نمی تواند اقدامی درباره آنها 

انجام دهد.

90
درصد

عدد خبر

خبر

 ستاد ملی کرونا، ارائه خدمات از 

سلامت
سوی دســتگاه ها را مشروط به 
تزریق دوز یادآور واکسن اعلام و 
تأکید کرد از ۱5مرداد این افراد با 
ممنوعیت دریافت خدمات مواجه خواهند شد. چند 
روزی اســت که آمار مبتلایان بیماری در کشور 
صعودی شده و تعداد شهرهای در وضعیت قرمز و 
نارنجی هم افزایش پیدا کرده است. براساس اعلام 
وزارت بهداشت، تعداد شهرهای با وضعیت قرمز طی 
یک هفته گذشــته از ۴ به ۱5 و تعداد شهرهای با 
وضعیت نارنجی از ۱۴ به ۳5شــهر افزایش یافته 
است. همچنین تعداد شهرهای با وضعیت زرد از 
۱۴2 به 208 و تعداد شهرهای با وضعیت آبی از 288 
به ۱۹0شهر رسید. حالا به گفته حسین قاسمی، 
دبیر کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی ستاد ملی 
مدیریت بیماری کرونا به ایلنا براساس مصوبه ستاد 
کرونا تکلیف شده است که خدمات در بستر سامانه 
ایران من براساس دوز یادآور ارائه شود: »افرادی که 
6ماه از تاریخ تزریق دوز دوم واکسن شان گذشته 
است حتما دوز یادآور را تزریق کنند. این مصوبه به 
تمام دستگاه ها ابلاغ شده و ارائه خدمات از ۱5مرداد 
بر مبنای تزریق دو دوز واکسن به اضافه دوز یادآور، 
برای افرادی که 6ماه از تزریق دوز دومشان گذشته، 
خواهد بود.«  قاسمی تأکید می کند: »اکنون شاهد 
افزایش مراجعات سرپایی هستیم و اغلب موارد نیز 

مبتلا به زیرسویه های اومیکرون هستند. دلیل این 
شــرایط هم این اســت که رعایــت پروتکل ها و 
دستورالعمل ها با توجه به واکسیناسیون و جو آرامی 
که مدتی پیش برقرار بود، کمتر شــده است. اما 
شرایط پاندمی کماکان در دنیا ادامه دارد و ویروس 
کووید۱۹هم در حال گردش است و هر چند وقت 
یک بار سویه های جدید نمایان می شود. به همین 
دلیل باید در شرایط پاندمی به موضوعاتی که باعث 
می شود بیماری مشکلاتی را ایجاد کند توجه کنیم.« 
به گفته این مسئول در دو سال و چند ماه گذشته که 
از شــرایط شــیوع بیماری می گذرد تجربه های 
ارزشمندی به دســت آمده که در نهایت منجر به 
راه اندازی سامانه ایران من و بحث مدیریت هوشمند 
در بستر این سامانه شده است: »استعلام از سامانه 
ایران من برای وضعیت واکسیناسیون و بیمار نبودن 
کماکان ادامــه دارد و با توجه بــه بحث مدیریت 
هوشمند، مانند روزها و ماه های ابتدایی کرونا دیگر 
شاهد اعمال محدودیت ها نخواهیم بود، مگر اینکه با 
شرایط عجیب و غریبی مواجه شویم که احتمال آن 
هم بسیار ضعیف است. بر این اساس تمام خدماتی 
که در بســتر ســامانه ایران من ایجاد شــده، از 
۱5 مرداد ماه اعمال می شود و اگر افرادی باشند که 
از تزریق دوز دومشان 6ماه گذشته و برای تزریق دوز 
یادآور اقدام نکرده باشند، براساس این سامانه از ارائه 

خدمات به آنها خودداری می شود.« 

ممنوعیت جدید برای واکسن نزده ها از ۱۵مرداد
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عروس، فرشته نجات 3بیمار

خودروی ثبت نامی رانندگان تاکسی چه شد؟
راننده تاکسی هســتم که برای دریافت خودروی سمند 
تاکســی نو دی ماه ۱۴۰۰ تکمیل وجه کردم، اما تاکنون 
که در تیرماه ۱۴۰۱هستیم تاکسی من پلاک نشده است. 
امثال من که تعدادشان هم کم نیست پولشان خوابیده، 
بیکار و بلاتکلیف مانده ایم چــرا که 2ارگان اختلاف نظر 

دارند! 
چگونه خودروی ســمند ارگان های دولتــی، انتظامی و 
راهور تحویل شده اســت. همه جا برای پیگیری موضوع 
رفته ام؛ از ناجــا، ایران خــودرو، وزارت صمت بگیرید تا 
استاندارد و تاکســیرانی. همگی یک جواب داشتند: این 
کار را نمی کردی،  برو تاکسیرانی انصراف بده، پولت را پس 
بگیر یا با پژو عوض کن. چه کسی خسارات مادی و روحی 
روانی و چند ماه بیکاری امثال من را جبران می کند. چرا 

هیچ کس پاسخ درستی به ما نمی دهد؟
راننده تاکسی بیکار از تهرا ن

دبیرستان 22بهمن رهنان مرمت شود
چند روز قبل دیوار دبیرستان 22بهمن و کانون فرهنگی 
اندیشه اسلامی در رهنان اصفهان فرو ریخت که 2مصدوم 
و یک فوت و خسارات مالی بسیار به بار آورد. علت اصلی 
این موضوع عدم رعایت اصول فنی و اســتهلاک بناست 
که طبعا در مورد سایر قســمت های بنا نیز مطرح است. 
پیش از این بارها با مسئولان مربوطه در این خصوص نامه 
نوشته و ابراز نگرانی کرده ایم اما توجهی نشد تا اینکه دیوار 
فرو ریخت. از مســئولان تقاضا داریم تا زمان بازگشایی 
مدارس به بهسازی و تامین ایمنی و نوسازی این مدرسه 

اقدام کنند.
مرتضی باباصفری  از اصفهان

تونل منج به قلعه از 3سال قبل نیمه کاره مانده است
بعد از پیگیری های بســیار برای انتقال گلایه های مردم 
از نبود جاده دسترسی در روســتای قلعه مدرسه و سایر 
روســتاهای اطراف، مقرر شــده جاده و تونل مسیر منج 
به قلعه مدرســه بهسازی و ایمن سازی  شــود و با احداث 
تونل از پیچ های متعدد آن به جهت امنیت بیشتر کاسته 
شود. اکنون 3ســال از کلنگ زنی تونل  گذشته و تونل به 
حالت نیمه کاره و مخروبه به حال خود رها شــده اســت. 
جاده مورد نظر از روستای منج از توابع شهرستان لردگان 
در اســتان چهارمحال و بختیــاری با عرض بســیار کم و 
پیچ های پی در پی آغاز می شود و در تمام مسیر هیچ علامت 
راهنمایی و رانندگی و خطر، گاردریل، محافظ و آسفالت 
مناســب وجود ندارد. گردنه چهار طاق در این مسیر یکی 
از خطرناک تریــن و غیراصولی تریــن و حادثه خیزترین 
گردنه های کشور است و این جاده هر ساله تعدادی کشته 
و مصدوم بر جای می گذارد. با این همه ســاخت تونلی که 
برای احداث بخشــی از آن هزینه شــده هیچ پیشرفتی 

نداشته است.
قدردان از روستای قلعه مدرسه 

قم با کمبود اتوبوس های شهر مواجه است
تعداد اتوبوس های شهر قم بســیار کم است و این موضوع 
به خصوص در مســیرهای پررفت وآمد بیشتر نمود دارد. 
از مسئولان درخواست رســیدگی به این معضل شهری 

را داریم.
جوشقانی از قم

سازمان استاندارد، خودروسازان را جریمه کند
سازمان استاندارد خودروسازان را جریمه کند که خودروی 
فاکتور شده مردم را در پارکینگ و جلوی آفتاب نگه می دارد 
و لاستیک و داشبورد ماشین جلوی آفتاب و در فضای باز 
دچار استهلاک می شود، بهتر است اقلا خودروهای فاکتور 
شده مردم را بدهند تا بیشتر از این خودروها خراب نشوند.

قانعی از تهران 

خیابان های خاورشــهر تبدیل به پارکینگ کامیون ها 
شده است

پارک کامیون و ماشین آلات ســنگین در معابر عمومی و 
کنار خیابان های شهرک خاورشــهر برای ساکنان منطقه 
مشکل آفرین شده است. از یک سو نبود جای پارک و از طرف 
دیگر نبود دید کافی و افزایش جرم و سرقت و خفت گیری از 

تبعات این موضوع به ظاهر ساده است.
ولی زاه از خاور شهر

چه زمانی و چگونه شــرکت های هواپیمایی خسارت 
تأخیرهای پرواز را جبران می کنند

تأخیر 5ســاعته پرواز بــدون حتی یک اطلاع رســانی و 
عذرخواهی اتفاق تازه ای نیست ولی سؤال این است که چه 
زمانی بالاخره یک مسئول بابت این موضوعات از مسافران 
عذرخواهی می کند. پرواز تاریخ ۱۹تیر یکی از شرکت های 
هواپیمایی که قرار بود ســاعت 23 و3۰دقیقه انجام شود با 
تأخیر به ســاعت ۴بامداد منتقل شد و پس از نیم ساعت به 
5صبح و در آخر حدود ســاعت 5 و نیم انجام شد. مسئولان 
به خود زحمت ندادنــد حداقل با پیامک بابــت این تأخیر 
اطلاع رسانی کنند. در فاصله تأخیر طولانی از ارائه یک بطری 
آب یا یک لیوان آب جوش به مسافران غفلت شد و شرکت 
هواپیمایی چابهار بدون هیچ توضیحی پرواز را در ساعتی که 

خودش آماده بود انجام داد.
پورعمادی از تهران

10سال پس از ساخت، مسکن مهر میانه هنوز نیمه کاره 
است

حدود ۱۰سال است که در پروژه مســکن مهر شهرستان 
میانه ثبت نام کردیم اما هنوز که هنوزه نیمه کاره اســت و 
هیچ کس هم جوابگو نیست. از شما خواهشمندیم که صدای 

ما را به گوش مسئولان برسانید.
مولانا از میانه 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

سگ های ولگرد، گوش پسری را کندند
حوادث هولناکی که سگ های ولگرد 
در گوشه  و کنار کشور رقم می زنند، 
تمامی نــدارد و در تازه ترین اتفاق، 
سگ ها با حمله به پسری نوجوان در 

اهواز، گوش او را کندند.
به گزارش خبرگزاری صدا وســیما، 
رئیس بیمارســتان گلســتان اهواز 

درباره جزئیات این حادثه، گفــت: بعد از ظهر جمعه 2۴تیرماه، 
سگ های ولگرد به یک پســر نوجوان به نام سیدحامد غرابی در 
شــهرک پیام کوی گلســتان حمله و او را از ناحیه گوش سمت 
راست به شدت زخمی کردند. پس از این حادثه، خانواده این پسر 
ماجرا را به اورژانس گزارش کردند و او به بیمارســتان گلستان 
منتقل و پس از پانسمان شــدن گوش وی توسط کادر درمان، با 
موافقت خانواده اش برای ادامه کارهــای درمانی در درمانگاهی 
دیگر، مرخص شد. براساس این گزارش، حمله سگ های ولگرد 
به کودکان در ماه های اخیر قربانیان زیادی گرفته و حتی باعث 
مرگ برخی از آنها شده است. در دردناک ترین این حوادث، حمله 
سگ ها به 2پسربچه در دام شهر قم در کمتر از یک هفته جان این 

2 پسربچه را گرفت و جنجال زیادی در رسانه ها به پا کرد.

پسر 9ساله، قربانی جوان مسافرکش 
با دستگیری مسافرکشی که پسربچه ای ۹ساله را در یزد ربوده و 
پیکر نیمه جان او را در بیابان رها کرده بود، این پسربچه از مرگ 

حتمی نجات یافت.
به گزارش همشــهری، چند روز پیش مردی با پلیس یزد تماس 
گرفت و خبر از ناپدید شدن پســربچه ۹ساله اش داد. وی گفت: 
پسرم برای رفتن به کلاس موســیقی از خانه خارج شد و هنگام 
برگشت سوار یک خودروی مسافرکش شــد اما نه تنها به خانه 
برنگشــته؛ بلکه هر چه با راننده مســافرکش تماس می گیرم، 

موبایلش خاموش است.
با اظهارات این مرد، تیمی از کارآگاهان پلیس آگاهی یزد وارد عمل 
شدند و تحقیقات برای یافتن پسربچه گمشده آغاز شد. نخستین 
مظنون پرونده همان مسافرکشی بود که موبایلش خاموش بود و 
بررسی ها نشان می داد که وی دقایقی پس از سوار کردن پسربچه 
گمشده به ماشینش، اعلام پایان سفر کرده است. از سوی دیگر 
معلوم شد که پلاک خودرو به نام فرد دیگری بوده و در شرایطی 
که سرنخی از راننده مرموز نبود، تحقیقات برای شناسایی او ادامه 
یافت تا اینکه محل زندگی وی شناسایی شد و کارآگاهان راهی 
آنجا شدند. با دســتگیری راننده که پسری جوان بود، وی تحت 
بازجویی قرار گرفت اما مدعی بود که خبری از سرنوشت پسربچه 
۹ساله ندارد. با این حال تحقیقات از او ادامه یافت تا اینکه در نهایت 
اعتراف کرد که پسربچه گمشده را مورد ضرب و شتم قرار داده و 
پیکر وی را در حاشیه شهر رها کرده است. او گفت: وقتی پسربچه 
را سوار ماشینم کردم، قصد سرقت اموالش را داشتم که با مقاومت 
او روبه رو شدم. برای همین کتکش زدم و وقتی از هوش رفت، وی 

را در حاشیه شهر رها و موبایلم را خاموش کردم.
با اعترافات این مرد مأموران راهی محلی شدند که پیکر نیمه جان 
پسربچه در آنجا رها شده بود. آنها پسربچه را در حالی پیدا کردند 
که وضعیت وخیمی داشت و او را به بیمارستان منتقل کردند و 

هم اکنون تلاش پزشکان برای نجات جان او ادامه دارد.
در همین حال فرمانده انتظامی اســتان یزد با اشــاره به ادامه 
تحقیقات از متهم دستگیر شــده، گفت: متهم به ضرب و جرح 
کودک ۹ساله و رها کردن او در حاشیه شهر یزد اعتراف کرده و 

تحقیقات از او ادامه دارد.

آدم ربایی در مشهد
دستگیری در پایتخت

تحقیقات در پرونده دختری جوان که توســط مردی در مشهد 
ربوده شده بود، نشان داد که آدم ربا، وی را در خانه ای در پایتخت 
زندانی کرده اســت.  به این ترتیب با تلاش پلیس آگاهی تهران، 

 گروگان نجات یافت و آدم ربا دستگیر شد.
به گزارش همشــهری، چند روز قبل خانــواده دختری جوان 
به پلیس مشــهد رفتند و از ربوده شــدن دخترشان خبر دادند. 
بررسی ها حکایت  داشت دختر جوان آخرین باری که از خانه خارج 
شده بود توسط   مردی ربوده شده بود. مرد آدم ربا با زور و تهدید 
دختر جوان را سوار بر خودرویی کرده و فراری شده بود. تحقیقات 
در این باره ادامه یافت و مشخص شد که آدم ربا راهی پایتخت شده 
اســت. به این ترتیب گزارش این حادثه به پلیس آگاهی تهران 
اعلام شد و تیمی از مأموران اداره چهارم برای شناسایی مخفیگاه 
آدم ربا وارد عمل شــدند. درحالی که تحقیقات برای بازداشــت 
آدم ربا و نجات گروگان ادامه داشت مشخص شد که دختر جوان با 
موبایلش به دوستان و آشنایان خود پیامی فرستاده و در خواست 

پول کرده است.
سرهنگ علی ولیپور گودرزی، رئیس پلیس آگاهی تهران با بیان 
این خبر گفت: با توجه به حساســیت موضوع کارآگاهان اداره 
چهارم پلیس آگاهی وارد عمل شدند. آنها با انجام اقدامات پلیسی 
و اطلاعاتی هویت متهم را شناسایی کردند و در ادامه به سرنخی 
دســت یافتند که نشــان می داد، متهم تحت تعقیب در یکی از 

قهوه خانه های جنوب تهران حضور دارد.
رئیس پلیس آگاهی تهران تصریح کرد: کارآگاهان پلیس آگاهی با 
اطلاعات به دست آمده و پس از هماهنگی های قضایی راهی محل 

مورد نظر شدند و متهم را دستگیر کردند.
وی افزود: متهم پس از انتقال به اداره چهارم پلیس آگاهی در ابتدا 
منکر ارتباط خود با دختر جوان بود اما با ارائه شــواهد و مدارک 
موجود به آدم ربایی اعتراف کرد و آدرس خانه ای که گروگان را در 

آنجا زندانی کرده بود دراختیار کارآگاهان قرار داد.
سرهنگ ولیپور گودرزی با بیان اینکه متهم دارای سوابق متعدد 
کیفری است، تصریح کرد: کارآگاهان پس از مراجعه به خانه مورد 
نظر دخترجوان را نجات داده و وی را به خانواده اش تحویل دادند.  
از سوی دیگر معلوم شد که این دختر پس از تحت فشار قرار گرفتن 
از سوی مرد آدم ربا از دوستان و آشنایان خود در مشهد درخواست 

پول کرده است.
رئیس پلیس آگاهی تهران خاطرنشــان کرد: با دســتور قاضی 
پرونده، متهم برای کشف جرایم احتمالی در اختیار کارآگاهان 

اداره چهارم پلیس آگاهی قرار گرفته  است. 

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاه از حادثه

گزارش

پیگیری

یک ماه پس از ســرقت مســلحانه 
راهزنــان از مســافران اتوبوســی 
در حوالــی اهواز که کلیــپ آن در 
شبکه های اجتماعی جنجال ساز شد، اعضای این باند 

مسلح از سوی پلیس دستگیر شدند.
به گزارش همشهری، اواخر خرداد گذشته کلیپی در 
شبکه های اجتماعی منتشر شد که از سرقت مسلحانه 
اموال مسافران یک اتوبوس مسافربری در حوالی اهواز 
حکایت داشت. در این کلیپ یکی از مسافران توضیح 
می داد که راهزنان مسلح با ســد کردن راه اتوبوسی 
که در مســیر اهواز به بندر امام خمینی در حرکت 
بود، در حوالی کارخانه فولاد، با سلاح کلاشنیکف به 
تهدید راننده و مسافران پرداخته و سپس اموال آنها 

را سرقت کرده اند.
با گزارش این ســرقت به پلیس، تیمی از کارآگاهان 
پلیس آگاهی استان خوزســتان با حضور در محل 
حادثه تحقیقات برای شناسایی و دستگیری دزدان 
مســلح را آغاز کردند. تحقیقات نشــان می داد که 
دزدان مسلح مجهز به تجهیزات پلیسی و حتی جلیقه 
ضدگلوله بوده اند و ابتدا سوار بر یک خودروی پژو به 
راننده اتوبوس دستور ایســت داده  اند و وی که تصور 

می کرده آنها مأمور پلیس هستند توقف کرده است. 
اما پس از آن دزدان با اسلحه اقدام به تهدید راننده و 
مسافران کرده و بعد از سرقت اموال آنها سوار بر همان 

خودروی سواری، متواری شده  اند.
درحالی که دزدان تلاش کرده بودند هیچ سرنخی از 
خود به جا نگذارند اما کارآگاهــان پس از حدود یک 
ماه بررسی های تخصصی موفق شدند به سرنخ هایی 
از آنها دســت پیدا کرده و تمامی اعضای این باند را 

شناسایی کنند.
سرهنگ سهراب حســین نژاد، رئیس پلیس آگاهی 
استان خوزستان در تشریح جزئیات دستگیری این 
باند گفــت: از آنجا که دزدان با پوشــش پلیس وارد 
اتوبوس شده و با ایجاد رعب و وحشت اقدام به سرقت 
اموال مســافران کرده بودند، پیگیری این پرونده با 
حساسیت ویژه ای آغاز شــد و با اقدامات تخصصی 
پلیسی در مرحله اول مخفیگاه 2نفر از عوامل اصلی 
این سرقت شناسایی و هر دوی آنها دستگیر شدند. 
وی ادامه داد: از مخفیگاه این 2متهم یک عدد بیسیم، 
یک قبضه اسلحه کلاشنیکف، فلاشر پلیسی، جلیقه 

ضد گلوله و یک پلاک انتظامی جعلی کشف شد.
حســین نژاد گفت: خودروی پژویی که ســارقان به 

وسیله آن اقدام به سرقت کرده بودند نیز از مخفیگاه 
این سارقان کشف و توقیف شد.

به گفته رئیس پلیس آگاهی خوزستان، در مرحله دوم 
نیز با تلاش مأموران یکی دیگر از اعضای این باند به 
محاصره پلیس درآمد اما تلاش کرد با شلیک گلوله 
به سوی مأموران فرار کند که هدف اصابت گلوله قرار 
گرفت و مجروح و به بیمارستان منتقل شد. وی گفت: 
سارقان دستگیر شده سابقه دار هســتند و تا کنون 
به ۴فقره سرقت مسلحانه و ۱۰فقره سرقت به عنف 
اعتراف کرده اند. ضمن اینکه براساس تحقیقات انجام 
شده، آنها نقشه سرقت از مسافران اتوبوس را در زمانی 
اجرا کرده اند که با قید وثیقه از زندان آزاد شده بودند.

اما همزمان با دستگیری اعضای این باند، از جمعه شب 
گذشته کلیپ دیگری در شبکه های اجتماعی منتشر 
شد که در آن گفته شــده بود دزدان مسلح ساعاتی 
قبل تر به یک اتوبوس مســافربری دیگر در اســتان 

خوزستان دستبرد زده اند.
رئیس پلیس آگاهی خوزســتان امــا می گوید: این 
کلیپ در حقیقت کلیپ دیگــری از ماجرای همان 
سرقتی است که اواخر خردادماه از مسافران اتوبوس 
انجام شد و پلیس توانست هر 3عامل آن را دستگیر 
کند.وی تأکید کرد که سرقت جدیدی با این شگرد 
رخ نداده اســت و تحقیقات از سارقان دستگیر شده 

نیز ادامه دارد.

دستگیری ۷ نفر دیگر در 
پرونده متروپل 

ادامه تحقیقــات درباره حادثــه ریزش مرگبار 
ساختمان متروپل به بازداشــت 7نفر دیگر از 

متهمان این پرونده منجر شد.
به گزارش همشــهری، صادق جعفری چگنی، 
دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان خوزستان 
گفت: با توجه بــه  نظرات کارشناســان، 7 نفر 
دیگر که به  عنوان مقصر در ریزش ســاختمان 
متروپل دخیل بودند، بازداشت شدند. او ادامه 
داد: تحقیقات تکمیلی درخصوص این پرونده 
در حال پایان است و در اسرع وقت کیفرخواست 

صادر و به دادگاه ارسال خواهد شد.
جعفری چگنی همچنیــن درخصوص تفاضل 
دیه بانوانی که در حادثه متروپل جان خود را از 
دست داده اند نیز گفت: با توجه به اینکه 7 نفر از 
متوفیان حادثه متروپل خانم بودند، به موجب 
قانون مجازات اسلامی امکان پرداخت مازاد دیه 
توسط صندوق تامین خسارات بدنی وجود دارد. 
به همین منظور اقدامات اولیه برای پرداخت دیه 
از این طریق صورت گرفته و در حال انجام است.

کارخانــه دار ورشکســته کــه به خاطــر طلــب 
2۰۰میلیونی از صاحب یک دفترحقوقی، دســت 
به جنایت آتشین زده و جان مرد بدهکار را گرفته 
بود، با بخشــش پســر مقتول از مجازات قصاص 

رهایی یافت.
به گزارش همشــهری، تحقیقــات در این پرونده 
جنایی از روز یازدهم بهمن پارسال شروع شد. آن 
روز به قاضی محمدتقی شــعبانی، بازپرس جنایی 
تهران خبر رسید که مردی حدودا 5۰ساله در یکی 
از بیمارستان های تهران جانش را از دست داده است.

او از روز ششــم بهمن ماه به دلیل ســوختگی به 
بیمارستان منتقل شده و تحت درمان قرار گرفته 
بود، اما تلاش برای نجات وی فایده ای نداشته و مرد 
5۰ساله جان باخته بود. با دستور بازپرس جنایی 
تهران تحقیقات در این باره آغاز و مشخص شد که 
مقتول صاحب یک دفتر حقوقی است که روز حادثه 
مردی آشنا به دفتر کار او رفته و با ریختن بنزین و 

کشیدن فندک وی را به آتش کشیده بود.
یکی از افرادی که در دفتــر مقتول کار می کرد و از 
ناحیه دست دچار سوختگی شده بود در تحقیقات 
گفت:قاتل، مردی به نام محسن است که با مقتول 
دوست بود. آنها با یکدیگر مشــکلی نداشتند و تا 
جایی که می دانم مقتول در حق قاتل لطف بزرگی 
کرده بود چرا که محســن عامل جنایت چند روز 
به خاطر چک جعلی به زندان افتاد و مقتول او را از 
زندان آزاد کرد اما دچار اختلافات مالی با یکدیگر 
شده بودند. وی ادامه داد: روز حادثه محسن به دفتر 
آمد و پس از آنکه به اتاق مقتــول رفت با یکدیگر 
درباره مسائل مالی جرو بحث کردند. سپس محسن 
روی میز،  مبل ها و مدیردفتر )مقتول( بنزین ریخت 
که من با دیدن این صحنه بــه طرفش دویدم که 
مانعش شوم اما ناگهان فندک را روشن کرد و مقتول 
آتش گرفت. من هم از ناحیه دست دچار سوختگی 

شدم و قاتل آتش افروز هم فورا فرار کرد.

پایان 4ماه فرار
به دنبال ایــن حادثه مرگبار، نــام متهم به قتل در 
لیست افراد تحت تعقیب قرار گرفت چرا که او پس از 
جنایت فراری شده و سعی کرده بود ردی از خودش 
به جا نگذارد. با وجود این جست و جوی ویژه برای 
شناسایی مخفیگاه وی در اواخر خردادماه و پس از 
گذشت ۴ماه از جنایت نتیجه داد و به بازداشت متهم 

به قتل منجر شد.
وی در بازجویی هــا به قتــل اقرار کــرد و درباره 
انگیزه اش گفت: من کارخانه دار بودم و وضع مالی 
خیلی خوبی داشتم اما دچار مشکلاتی شدم و تمام 
سرمایه ام را از دســت دادم. به همین دلیل به دفتر 
کاری مقتول که از قبل او را می شناختم رفتم تا او 
برایم وام جور کند. چند روز قبل از جنایت به مقتول 
2۰۰میلیــون تومان پول قرض دادم تــا برایم وام 
5میلیاردی بگیرد. او وعده داده بود که به زودی برایم 
وام جور می کند چون من ورشکســته شده بودم و 
بدهی داشتم اما نه تنها برایم وام جور نکرد بلکه اصل 
پولم را هم برنمی گرداند. اما من دست بردار او نبودم 
تا اینکه بالاخره یک چک 2۰۰میلیونی به من داد 
که بلامحل بود. به همین دلیل دستگیرم کردند و 
5روزی در زندان بودم. پس از آزادی به سراغ مقتول 
رفتم اما او برای برگرداندن پولم امروز و فردا می کرد 
تا اینکه روز حادثه با یک ظرف بنزین به دفتر مقتول 
رفتم و قصدم این بود که او را بترسانم و به پولم برسم 
اما ناخواسته تبدیل به قاتل شدم و مقتول جانش را 
ازدست داد. متهم در ادامه اعتراف کرد که زمینی 
در شمال غرب کشور داشــته که آن را فروخته و با 
پول آن به تمام شهرهای ایران سفر کرده است که 
در نهایت دستگیر شد. او گفت از آنجا که می دانسته 
حکمش اعدام است تصمیم گرفته پیش از مرگ به 

تمام شهرهای ایران سفر کند و به تفریح بپردازد.
متهم به قتل با قرار قانونی بازداشــت و روانه زندان 
شــد تا اینکه چند روز قبل تنها ولی دم که پســر 
مقتول بود راهی دادسرای جنایی تهران شد و قاتل 
پدرش را بخشید. وی به قاضی محمد تقی شعبانی 
بازپرس پرونده گفت: قاتل، جان پدرم را گرفت اما 
من نمی خواهم جان یک انسان را بگیرم. قصدم این 
است که به خاطر رضای خدا به قاتل پدرم زندگی 
ببخشــم و امیدوارم که او پــس از آزادی از زندان 
درس عبرت بگیرد و دیگر سمت خلاف نرود. وی 
گفت: بعداز آنکه قاتل پدرم دســتگیر شد، اعضای 
خانواده اش برای رضایت نزد من آمدند که سرانجام 
راضی شدم به خاطر رضای خدا به قاتل پدرم زندگی 

ببخشم و با خدا معامله کردم.
براساس این گزارش، با بخشش تنها ولی دم، عامل 
جنایت پیش از محاکمه از قصاص رهایی یافت تا 

به زودی از لحاظ جنبه عمومی جرم محاکمه شود.

دستگیری راهزنان مسلح 
مسافران اتوبوس 

رسم غلط تیراندازی در مراسم عروسی، تراژدی آفرید 
تا عروس ناخواســته هدف گلوله قرار گیرد و با لباس 
خون آلود به بیمارستان منتقل و در نهایت دچار مرگ 
مغزی شود. هرچند این حادثه تلخ خانواده تازه عروس را عزادار کرد؛ اما 
آنها با اهدای اعضای بدن او به بیماران نیازمند دست به اقدام بزرگی زدند.
به گزارش همشهری، این تازه عروس 26ساله مهوش لقایی نام داشت و 
از طایفه آهنگران فارس بود. او و همسرش از مدتها قبل برای برگزاری 
عروسی شان برنامه ریزی مفصلی کرده بودند تا بهترین شب زندگی شان 
را جشن بگیرند. سرانجام شمارش معکوس برای برگزاری عروسی پایان 
یافته و شب 2۱تیرماه فرار رسید. خانواده عروس و داماد مهمانان زیادی 
را برای این جشن دعوت کرده بودند. قریب به ۱5۰۰نفر برای شرکت در 

این جشن خود را به فیروزآباد رسانده بودند.

تیراندازی مرگبار
مهمانان در محل برگزاری عروسی آماده رسیدن عروس و داماد بودند. 
چند دقیقه بعد از شروع جشن بود که سرانجام عروس و داماد رسیدند و 
مهمانان به استقبال شان رفتند. همه خوشحال بودند و شادی می کردند.
در مسافت کوتاهی که بین ماشین عروس تا سالن تالار بود همه دور عروس 
و داماد حلقه زده بودند که ناگهان طبق رسم غلطی که از قدیم به جا مانده 
یکی از اقوام داماد با استفاده از سلاح شکاری شروع به تیراندازی کرد. او 
یک تیر شلیک کرد و همه شادی کردند اما همین که می خواست دومین 
گلوله را در سلاح جاگذاری کند ناگهان دستش روی ماشه رفت و دومین 
گلوله شلیک شد. زمانی که این اتفاق اتفاد او درست پشت سر عروس بود 
و ساچمه های شلیک شده به سر و گردن عروس و دو نفر دیگر از مهمانان 
اصابت کرد. عروس با لباسی خون آلود روی زمین افتاده بود و همه نگران 
وضعیت او بودند. در این شرایط بود که او و 2 مجروح دیگر به بیمارستانی 

در فیروزآباد منتقل شدند.

در بیمارستان
از بین 3مجروحی که به بیمارستان منتقل شده بودند وضعیت عروس 
وخیم تر از بقیه بود. 2 مجروح دیگر دچار جراحتی سطحی شده بودند؛ اما 
ساچمه های اصابت کرده به سر و گردن عروس، او را در وضعیت وخیمی 
قرار داده بود. به رغم تلاش کادر پزشــکی هر لحظه سطح هوشیاری او 

پایین تر می آمد تا اینکه سرانجام او دچار مرگ مغزی شد. دختر جوان 
پیش از این هیچ بیماری و مشکلی نداشت و قرار بود زندگی مشترکش را 
آغاز کند اما درست در بهترین شب زندگی اش چنین حادثه تلخی اتفاق 
افتاده و زندگی او و خانواده اش را از این رو به آن رو کرده بود. کنار آمدن 
خانواده اش و داماد با این حادثه به این آسانی نبود. اما راهی جز پذیرش 

واقعیت وجود نداشت.

تصمیم بزرگ
فاضل لقایی، عموی مهوش درباره شرایط برادرزاده اش می گوید: مهوش 

لیسانس پرستاری داشت. پدر و مادرش آرزوهای زیادی برای او داشتند. 
قرار بود عروسی او بهترین شب زندگی اش و شب خوبی برای همه مان 
باشد اما حادثه تیراندازی همه مان را عزادار کرد. وقتی او به بیمارستان 
منتقل شد فکرش را هم نمی کردیم دچار مرگ مغزی شود اما این اتفاق 
همه را شوکه کرد. او ادامه می دهد: آنطور که ما می دانستیم مهوش از 
قبل کارت اهدای عضو گرفته بود. معنی این اتفاق این بود که خودش 
هم دوست داشت اگر روزی دچار مرگ مغزی شــد اعضای بدنش به 
بیماران نیازمند اهدا شود. وقتی این اتفاق رخ داد و پزشکان گفتند که 
مهوش دیگر به زندگی برنمی گردد مــا هم تصمیم گرفتیم طبق آنچه 
خود مهوش خواسته بود، اعضای بدن او را به بیماران نیازمند اهدا کنیم. 
او درباره شرایط داماد پس از این اتفاق می گوید: باید خودتان را به جای 
او بگذارید تا متوجه شوید که چه می کشد. او تلخ ترین شب زندگی اش 
را گذراند و همسرش را در شب آغاز زندگی مشترک شان از دست داد. 
او در این چند روز تحت فشار زیادی بود و سختی زیادی را تحمل کرد. 
عموی عروس جانباخته درباره عامل تیراندازی نیز می گوید: او از اقوام 
داماد بود که با نیت شادی دست به این کار زد و هیچ عمدی در کار نبود 
اما ناخواســته این حادثه تلخ را رقم زد. تیراندازی در مراسم عروسی از 
سنت های قدیمی است که در سال های اخیر به دلیل خطراتی که داشته 
به تدریج از بین رفته و در منطقه ما تقریبا هیچ کــس این کار را انجام 
نمی دهد و آن شــب هم فقط همین یک نفر اسلحه داشت و تیراندازی 

کرد که متأسفانه این حادثه تلخ اتفاق افتاد.

بخشش زندگی به 3بیمار
پس از آنکه خانواده لقایی با اهدای اعضای بدن دخترشان موافقت کردند 
پیکر او به بیمارستان ابن سینای شیراز منتقل شد و در آنجا کلیه ها و کبد 
مهوش جداسازی و آماده پیوند به 3بیمار نیازمند شد. سیاوش غلامی، 
مدیر واحد فراهم آوری و اهداء عضو بیمارستان پیوند اعضای ابوعلی سینا 
شیراز در این باره گفت: اعضای بدن این بیمار که در حادثه تیراندازی در 
مراسم عروسی خود، دچار مرگ مغزی شده بود به 3 بیمار نیازمند اهدا 
شــد. او ادامه داد: پس از انجام مراحل تأیید مرگ مغزی و با فداکاری و 
رضایت خانواده ایشان کبد وی به خانمی 3۱ ساله اهل گیلانغرب استان 
کرمانشاه، یک کلیه وی به جوانی 23 ســاله اهل ایذه خوزستان و کلیه 

دیگر نیز به جوانی 2۹ ساله اهل سیاخ دارنگون استان فارس اهدا شد.

اعضای بدن نوعروسی که در جشن عروسی اش قربانی رسم غلط تیراندازی شده بود به بیماران اهدا شد
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روزنامه گاردین ]انگلیس[

رکوردشکنی گرما در انگلیس
گاردین در گزارشی نسبت به احتمال مرگ هزاران انسان 
در پی آغاز موج گرما در انگلیس هشدار داده است. در این 
گزارش آمده است: دولت انگلیس با پیش بینی دمای بالای 
40درجه برای مناطق جنوب شرق انگلیس، وضعیت هشدار 
قرمز اعلام کرده  است. سال گذشته 2 موج گرمایی با شدت 

کمتر، هزار و 600مرگ ومیر به دنبال داشته است.

رئیس جمهور آمریــکا در یکی از 
پرحاشیه ترین ســفرهای خارجی 
خود تا به امروز، با ولیعهد عربستان 
ســعودی در جــده دیدار کــرد. شــیوه جنجالی 
احوالپرسی آنان )زدن مشــت ها به یکدیگر( موج 
گسترده ای از انتقادها را علیه او به راه انداخته است. 
استقبال نه چندان گرم رهبران سعودی از او و ابهام 
نسبت به دستاوردهای این سفر نیز ازجمله مواردی 
است که از چشم منتقدان دولت آمریکا دور نمانده 

است.
رئیس جمهور آمریکا در ادامه ســفر 4روزه به غرب 
آسیا جمعه در حالی وارد شهر جده شد که بالاترین 
مقام سعودی که به اســتقبال او رفته بود، شاهزاده 
خالد الفیصل، فرماندار استان مکه بود. این در حالی 
است که پیش تر ملک سلمان پادشاه سعودی، خود 
شخصا به اســتقبال دونالد ترامپ، رئیس جمهوری 

پیشین آمریکا رفته بود.
بنا بر اعلام مقام های آمریکایی قــرار بود که دیدار 
جمعه بایدن و مقام های سعودی باعث احیای روابط 
2کشور شود، شواهد اما چیز دیگری می گوید. جو 
بایدن که در جریان رقابت های انتخاباتی تندترین 
انتقادها را از دولت ســعودی داشت در پی متلاطم 
شدن بازار جهانی نفت و بالا رفتن قیمت انرژی در 
کشــورش به دلیل جنگ روســیه و اوکراین، راهی 
عربستان ســعودی شــد تا ضمن احیای روابط با 
ریاض، این کشــور را ترغیب کند که تولید نفت را 

افزایش دهد.
کاخ ســفید پیش تر در واکنش به حجم گســترده 
انتقادها نســبت به این ســفر تأکید کرده بود که 
رئیس جمهور آمریکا هیچ دیدار رســمی با ولیعهد 
ســعودی نخواهد داشــت؛ کســی که بنا بر اعلام 
سرویس های اطلاعاتی آمریکا قتل جمال خاشقچی، 
روزنامه نگار واشنگتن پست، به دستور او انجام شده 
اســت. اما اتفاق دیگر رخ داد و حالا فعالان حقوق 
بشــری با انتقاد از دیدار بایدن و محمد بن سلمان، 
برخورد رئیس جمهور آمریکا با ولیعهد ســعودی را 
بسیار دوستانه خوانده اند. همچنین منتقدان داخلی 
در آمریکا بر این باورند که دیدار و احوالپرسی جمعه 
جو بایدن و محمد بن  سلمان، اعتبار جهانی ولیعهد 
سعودی را احیا کرده اســت؛ آن هم در شرایطی که 

دستاوردهای این سفر در هاله ای از ابهام قرار دارد.
فرد رایان، روزنامه نگار واشنگتن پســت، با شرم آور 
خواندن نحوه احوالپرسی جو بایدن و ولیعهد سعودی 
در جده نوشــته: »این کار ســطحی از صمیمیت و 
راحتی را نشان می دهد که به ولیعهد عفوی ناموجه 

را تقدیم می کنــد؛ عفوی که او شــدیدا به دنبالش 
بود.« آدام شــف، ســناتور دمکرات نیز در توییتی 
نوشــته اســت: »اگر زمانی به یادآوری تصویری از 
تسلط مستبدان نفت خیز بر سیاست خارجی آمریکا 
نیاز داشتیم، امروز به آن دســت یافتیم! یک ضربه 
مشــت، ارزش هزار کلمه را دارد.« خدیجه چنگیز، 
نامزد جمال خاشقچی، نیز ازجمله کسانی بود که از 
احوالپرسی جو بایدن و محمد بن سلمان شدیدا انتقاد 
کرده و در توییتر نوشته: »این همان چیزی بود که 
وعده اش را داده بودید؟ خون قربانیان بعدی ولیعهد 
سعودی بر دستان شماست.« ترکی فیصل، رئیس 
سابق دستگاه اطلاعاتی عربســتان سعودی نیز در 
واکنش به سفر اخیر رئیس جمهوری آمریکا به شبکه 
سی ان بی سی گفته اســت: »جو بایدن در مقام یک 
رئیس جمهور تضعیف شده به عربستان آمد؛ موقعیت 
او نسبت به زمانی که ســوگند ریاست جمهوری ادا 

می کرد، بسیار ضعیف تر شده است.«

سیاست  خارجی متناقض
عربســتان ســعودی به طور ســنتی همیشه جزو 
متحدان آمریکا به شــمار می رفته اســت، اما قتل 
جمال خاشــقچی در سال2018 شــرایط را تغییر 
داد. جو بایدن در مقام کاندیدای حزب دمکرات در 
جریان رقابت های انتخابات ریاست جمهوری 2020 
وعده داده بود که اگر پیروز انتخابات باشد با عربستان 
به عنوان کشــوری »منحوس« رفتار خواهد کرد. او 
پس از ورود به کاخ سفید با اعلام توقف حمایت های 
واشنگتن از جنگ سعودی ها در یمن، انصار حزب الله 
)حوثی ها( را از فهرست گروه های تروریستی حذف 
کرد. این رویه اما با بالا رفتن قیمت نفت در بازارهای 
جهانی و گران شــدن بنزین در آمریکا در آســتانه 
انتخابــات میان دوره ای در این کشــور تغییر کرده 

است. دیوید ریگوله رز، کارشــناس امور غرب آسیا 
در اندیشــکده IRIS پاریس، در این باره می گوید: 
»تغییر رویه دولت آمریکا باعث شــده تا بسیاری از 
دمکرات ها اکنون به این نتیجه برســند که بایدن با 
خودش در تضاد است. جمهوریخواهان در مقابل بر 
این باورند که بایدن امروز همان کاری را می کند که 
روزگاری ترامپ انجام می داد؛ رویه ای که خودش از 

منتقدان آن بود.« 
نیویورک تایمز در این باره نوشــته است: جو بایدن 
به رغم وعده های پیشین در دیدار با هیأت سعودی 
که محمد بن ســلمان نیز در میان آنــان بود هیچ 
اشاره ای به جمال خاشقچی نکرد. بن سلمان هم در 
کنفرانس خبری زمانی که خبرنگاری از او پرســید 
که آیا یک عذرخواهی به خانواده روزنامه نگار کشته 
شده بدهکار است یا نه، تنها لبخند زد. رئیس جمهور 
آمریکا بعدا به خبرنگاران گفت که به طور خصوصی 
درباره کشته شدن خاشــقچی با ولیعهد سعودی 
صحبت کرده است. بایدن گفت که محمد بن سلمان 
بار دیگر نقش خود را در این ماجــرا رد کرده، اما او 
تأکید کرده که اینطور فکر نمی کند، ولی مقام های 
ســعودی این اظهارنظر بایدن را رد می کنند. عادل 
الجبیر، وزیر خارجه عربستان سعودی به خبرنگاران 
گفته که اصلا نشنیده که بایدن نامی از روزنامه نگار 
آمریکایی برده باشد یا اینکه گفته باشد که ولیعهد 
سعودی مسئول مرگ اوست. عادل الجبیر گفت که 
قتل خاشقچی اشــتباه بزرگی بوده، اما کشورهای 

جهان دیگر از این مسئله عبور کرده اند.

دستاوردهای پرهزینه 
واقعیت این است که بسیاری از ناظران بر این باورند 
که هزینه های سفر بایدن به غرب آسیا بسیار بیشتر 
از فواید آن بوده اســت. آرون دیوید میلر، دیپلمات 

ســابق آمریکایی می گویــد: »در بحبوحه جنگ 
روســیه و اوکراین و اوج انتقادهای حقوق بشری از 
عربستان سعودی، بایدن راهی دیدار با رهبر بی رحم 
و سرکوبگر سعودی شده است. به نظر می رسد که او 
از اعتباربخشی به جایگاه رهبریت ولیعهد سعودی 
لذت می برد. او درواقع در ازای دســتاوردهایی که 
بیشــتر در جهت منافع عربستان ســعودی بوده تا 

آمریکا، اعتبار موقعیت خود را به حراج گذاشت.«
وب ســایت فرانس24 هم در گزارشی نوشته است: 
گرچه رئیس جمهوری آمریکا به دنبال احیای روابط 
قدیمی سعودي-آمریکاســت، اما مشخص نیست 
که این علاقه ای دوطرفه است یا خیر. علاوه بر این، 
تحلیلگران تردید دارند که عربستان سعودی بخواهد 
یا حتی بتواند اصلی ترین خواسته واشنگتن، یعنی 
افزایش تولید نفت را انجام دهــد. امانوئل مکرون، 
رئیس جمهور فرانســه، در جریان نشســت گروه 
هفت به رئیس جمهوری آمریکا گفته که محمد بن 
زائد، رئیس دولت امارات متحده عربی، به او درباره 
محدودیت سعودی ها برای افزایش تولید نفت اطلاع 
داده اســت. اکنون مدتی است که واشنگتن مقصد 
اصلی صادرات نفت عربستان سعودی نیست و این 
جایگاه را چین اشغال کرده است. عربستان سعودی 
در 3سال گذشته بزرگ ترین صادرکننده نفت خام 
به چین بوده است. به نظر می رسد ریاض قصد دارد 
که از همین مسئله به عنوان اهرم فشار در روابط با 
واشنگتن استفاده کند. محمد بن سلمان نیز پیش تر 
اشــاره کرده که با توجه به اینکه چین مقصد اصلی 
نفت صادراتی ریاض است، احتمال جایگزین شدن 
یوان با دلار در این معاملات وجود دارد؛ امری که به 
اعتقاد ناظران می تواند حکم یک بمب را برای آمریکا 
داشــته باشــد. دیوید ریگوله رز می گوید: »امروزه 
بیشترین معاملات نفتی با دلار انجام می شود و ورود 
یوان به این عرصه می تواند حکم بمب را برای آمریکا 
داشته باشد؛ چراکه به معنای یک تغییر بزرگ است 
و می تواند اعتبار و قدرت آمریکا را به چالش بکشد. 
این تهدیدی بود که واشــنگتن بلند و واضح آن را 

شنیده است.«
انتقادها از سفر منطقه ای رئیس جمهوری آمریکا در 
شرایطی بالا گرفته که دولت بایدن تلاش می کند تا 
آنها را کم اهمیت جلوه دهد؛ بر همین اساس زمانی 
که خبرنگاری در کنفرانس خبری از رئیس جمهوری 
آمریکا پرسید: »آیا می توانید تضمین کنید که دیگر 
فاجعه ای نظیر قتل خاشقچی اتفاق نخواهد افتاد؟« 
او پاسخ داد: »چه پرسش احمقانه ای! چطور می توانم 

چنین چیزی را تضمین کنم؟« 

سرمای استقبال در تابستان جده
استقبال سرد سعودی ها از جو بایدن، انتقادها از رئیس جمهور آمریکا را به خاطر سفر به عربستان افزایش داده است

کاهش چشمگیر ارزش یورو به عاملي برای تشدید مشکلات اقتصادی ترکیه و افزایش تورم در این کشور تبدیل شده است
پس لرزه هاي سقوط يورو در اقتصاد تركيه

در شرایطی که تورم در ترکیه روند افزایشی 
را تجربه می کند و این کشــور از چند سال 
گذشته به این سو با مشــکلات اقتصادی 
دست به گریبان است، به تازگی مسئله جدیدی باعث شده تا 
چشم انداز اوضاع اقتصادی ترکیه از آنچه هست هم مبهم تر 
به نظر برسد. عامل جدید فشــار بر اقتصاد ترکیه، سقوط 
ارزش یورو به عنوان پول واحــد اتحادیه اروپا در برابر دلار 
است که تاثیرش را از هم اکنون می توان در بازارهای شهر 

توریستي استانبول مشاهده کرد.
در همین ارتباط پیش بینی شده که سقوط یورو به سمت 
برابر شدن با دلار فشارهای جدیدی را بر تجارت خارجی، 
گردشگری و بدهی های خارجی ترکیه ایجاد خواهد کرد و 
همه این فشارها احتمالا یک نتیجه بیشتر نخواهد داشت 
و آن افزایش تورم است. بر مبنای گزارش المانیتور، بخش 
قابل توجهی از اقتصاد ترکیه بر مبنای ارزش بیشــتر یورو 
در برابر دلار شکل گرفته و اکنون کاهش ارزش یورو ممکن 

است به کاهش ارزش لیر ترکیه منجر شود.
المانیتور در گزارش خود نوشــته است که دلار بیش از هر 
چیز تحت تأثیر جنگ اوکرایــن و همه گیری کووید-19 
تقویت شده است. همزمان بانک مرکزی اروپا اقدام موثری 
برای تقویت یورو انجــام نداده و این امر بــه تضعیف یورو 
در برابر دلار منجر شــده اســت. به عبارت دیگــر، از آنجا 

که فعالیت بانک مرکزی اروپا مســتلزم هماهنگی منافع 
اقتصادی 19کشور عضو این اتحادیه از نظر اقتصادی است، 
لذا بانک مرکزی اروپا فاقد تحرکات ســریع و پویایی لازم 

برای پاسخ به کاهش ارزش یورو بوده است. 
بر مبنــای داده های این گزارش، ترکیــه در صادرات خود 
تقریبا به یک میزان از دلار و یورو استفاده می کند. برخلاف 
صادرات، اما ترکیه در واردات بیشتر از دلار استفاده می کند. 
این کشــور 28درصد از واردات کالا را با یــورو و در مقابل 
71درصد را با دلار انجام می دهد. از این رو هزینه واردات بعد 

از این برای آنکارا گران تر هم خواهد شد. 
علاوه بر این، در حوزه انرژی پرداخت ها عمدتا به دلار صورت 
می گیرد. با افزایش قیمت انرژی در جهان، هزینه واردات 

انرژي براي ترکیه هم بیشتر شده است. در 5ماهه اول سال 
جاری میلادی هزینه خرید انــرژی از خارج برای ترکیه به 
34میلیارد دلار رسید، در صورتی که در مدت مشابه سال 

گذشته این میزان 28میلیارد دلار بوده است.
صنعت گردشــگری ترکیه که یکی از منابع ارزآور کلیدی 
برای این کشــور است، از ســقوط یورو متضرر شده است. 
برمبنــای گزارش ها حــدود 70درصــد از درآمد بخش 
گردشگری ترکیه به یورو است و گردشگران آلمانی بخش 
اصلی گردشــگران اروپایی ترکیه را تشــکیل  می دهند. 
برای شرکت های گردشــگری ترکیه، افت یورو به معنای 
گردش مالی کمتر از حد انتظار اســت و برای جبران این 
کاهش درآمد، گردشگری ترکیه مجبور است تا گردشگران 
بیشــتری را جذب و همزمان هزینه ها را برای گردشگران 
کاهش دهد. ترکیه حتی در حوزه بدهی نیز خوش شانس 
نبوده و بیشتر بدهی های ترکیه به دلار است. در این ارتباط 
گفته شده که حدود 44.3درصد از بدهی های کوتاه مدت 
این کشــور به دلار و 25.9درصد به یورو اســت و به طور 
کلی، 58درصد از بدهی های خارجی ترکیه به دلار و فقط  
30درصد به یورو است که تقویت دلار در برابر یورو به معنای 
افزایش هزینه بدهی ها برای آنکاراســت. بر این اساس، در 
ادامه سقوط ارزش یورو شرایط به مراتب  برای اقتصاد ترکیه 

از آنچه امروز هست دشوارتر هم خواهد شد.

گزارش 2

گزارش

ناخوشی زمستانی، در انتظار اروپا
درصورتی که تنش میان مسکو و اروپا به قطع گاز 

صادراتی روسیه منجر شود، اروپایی ها زمستان سختی 
در راه خواهند داشت

زمستان در راه است. شاید داغی کم ســابقه روزهای اخیر 
در کشــورهای اروپایی، تصور سرمای زمســتان را از ذهن  
اروپایی ها پاک کرده باشــد، اما حقیقت  تلخ برای قاره اروپا 
این اســت که با توجه بــه وخیم تر شــدن وضعیت بحران 
انرژی، یکی از بی رحم ترین زمســتان های دهه های اخیر 

را در پیش دارد.
اکونومیست در گزارشی هشدار داده که اگرچه بسیاری از 
اروپایی ها هنوز فاجعه پیش روی خود را احساس نکرده اند، 
اما نشانه های هشداردهنده در بازار گاز پدیدار شده  است. 
هزینه تحویل گاز در زمستان امسال برابر با 1910 دلار به 
ازای هر 1000 مترمکعب اســت؛ قیمتی که تقریبا برابر با 

روزهای اول حمله روسیه به اوکراین خواهد بود.
از زمانی که تانک های روســیه وارد خاک اوکراین شدند، 
تهدید بحران انرژی برای اروپا هرلحظــه بزرگ تر و گاز به 
محور اصلی این بحران تبدیل شده است. روسیه تامین کننده 
یک سوم گاز اروپا است. این آمار در مورد بعضی از کشورهای 
اروپایی ازجمله آلمان بیشتر است. اگرچه آلمان از زمان آغاز 
جنگ اوکراین تا به امروز میزان وابستگی خود به گاز روسیه 
را از 55درصد به 35درصد کاهش داده، اما گرمایش خانه ها، 
فعالیت نیروگاه ها و کارخانه های این کشور همچنان وابسته 
به واردات گاز از روسیه است. برخلاف نفت و زغال سنگ که 
کالاهایی با قابلیت دادوستد آسان هستند، گاز طبیعی باید 
از مسیرهای لوله کشی، یا از مســیرهای دریایی، با کمک 
کشتی و با استفاده از تجهیزاتی که ساخت یا تغییر کاربرد 

آنها ممکن است سال ها زمان ببرد، صادر شود.

بازار گاز جهان بازاری است که روســیه در آن دست بالا را 
دارد و ولادیمیر پوتین به خوبی از این برتری آگاه اســت. 
صادرات نفت به طور متوسط 10درصد از تولید ناخالص ملی 
روسیه را طی 5سال گذشته تشکیل داده و جایگاه مهمی در 
اقتصاد این کشور دارد. مسکو موفق شده به رغم تحریم های 
غرب علیه نفت خود، مشتریان تازه پیدا کند و همین موضوع 
است که به اقتصاد روسیه کمک کرده تا در برابر تحریم های 
غرب و آمریکا موفق ظاهر شود. روســیه اما می تواند بدون 
درآمد حاصل از صادرات گاز، به حیات خود ادامه دهد، زیرا 
درآمد صادرات گاز تنها 2درصد از تولید ناخالص ملی این 
کشور را تشــکیل می دهد. به بیانی دیگر، روسیه با بستن 
شیرهای گاز، بیشتر از آنکه به خود آسیب وارد کند، اروپا را 

متحمل درد و رنج خواهد کرد.
تا همین چند هفته پیش این طــور به نظر می آمد که اروپا 
شاید بتواند با کمک گرفتن از محموله های گاز طبیعی مایع 
)LNG( آمریکا و دیگر کشورهای جهان، از بحران نجات پیدا 
کند، اما تحویل این محموله ها هم نمی تواند همه نیاز اروپا 
را برآورده سازد. تا ماه قبل، اروپا توانسته بود نیمی از مخازن 
خود را پر کند، با این امید که بتواند تا 80درصد از گنجایش 
ذخائر مورد نیاز فصل زمستان خود را تامین کند، اما اختلال 
در برداشــت از یکی از میادین گازی نروژ، این چشــم انداز 
امیدوارکننــده را مخدوش کرده اســت. همزمان، افزایش 
شــدید دمای هوا باعث شــده تا مصرف برق سیستم های 
سرمایشی بیشتر شود و نیروگاه ها به گاز بیشتری نیاز داشته 
باشند. با این همه اصلی ترین مشکل حال حاضر اروپا، قطع 
شدن گاز خط لوله نورداستریم-1اســت. شرکت گازپروم 
روســیه از چند ماه پیش میزان گاز ارســالی به اروپا را به 
کمتر از نصف رسانده و اکنون همان میزان هم کاهش قابل 
توجهی یافته است. روسیه از هفته پیش فعالیت خط لوله 
گاز نورداستریم-1، اصلی ترین مسیر واردات گاز به اروپا را 
به دلیل تعمیرات متوقف کرده اســت؛  توقفی که قرار است 
11روز ادامه داشــته باشــد، اما اروپا امیدی به ازسرگیری 
جریان گاز در ایــن خط لوله ندارد. تحلیلگــران باور دارند 
پوتین به عمد ایــن محدودیت ها را ایجاد کــرده تا هزینه 
تحویل گاز در زمستان های 2023و 2024 به اروپا تا حدود 

4برابر حد عادی افزایش یابد.
مصرف کنندگان عادی اروپایی هم اکنون از بحرانی که پیش 
رویشان در کمین است، هیچ تصوری ندارند زیرا تمهیداتی 
نظیر پرداخت سوبسید از سوی دولت ها، آنها را تا حدی از 
گزند افزایش قیمت ها در امان نگه داشته است، اما کاربران 
صنعتی ازجمله شــرکت های شــیمیایی و شیشه سازی و 
انبوهی از دیگر صنایع و کسب وکارهای بزرگ با مشکلات 
زیادی مواجهند. براساس گزارش بانک UBS توقف واردات 
گاز روسیه می تواند در سرتاسر منطقه یورو منجر به کاهش 
3.4درصدی رشد تولید ناخالص ملی و افزایش 2.7درصدی 

تورم شود.
آلمان به دلیل وابستگی بیشــترش به گاز روسیه، وضعیت 
بحرانی تری در پیش خواهد داشت. در نهایت درصورتی که 
اتحادیه اروپا تمهیدی برای مهار بحران انرژی در زمستان 
پیش رو نیندیشد، کمبود گاز می تواند به عامل تنش میان 
کشورهای اروپایی تبدیل شود. این احتمال وجود دارد که 
کشورهای مســیر خطوط لوله گاز روســیه به اروپا دست 
به احتکار گاز زده و مانع از انتقال آن به کشــورهای دیگر 
شــوند. مهم تر از همه، نارضایتی عمومی نسبت به افزایش 
قیمت های انرژی می تواند در نهایت منجر به کاهش حمایت 

مردم اروپا از رویارویی با روسیه در جنگ اوکراین شود.

تمیم بن حمد آل ثانی
امیر قطر 

تحقــق ثبــات در منطقــه خلیج فــارس 
ضــروری اســت. مــا بــر دوری منطقــه 
خلیج فــارس و خاورمیانــه از خطــرات 
حــق  بــر  و  هســته ای  تســلیحات 
کشــورهای منطقــه در اســتفاده از 
انرژی هسته ای برای اهداف صلح آمیز 
طبق قواعد و حقوق بین المللی تأکید 

داریم. )الجزیره(

جان هیلی
عضو ارشد حزب كارگر انگليس

مقامات ارشد دولت انگلیس ضمن 
آگاهــی از جنایــت جنگــی نیروهــای 
ویژه در افغانستان از ارائه گزارش به 
مجلس خودداری کردند. پنهانکاری 
در زمینه کشتار غیرنظامیان، اعتبار 
یــر ســوال  نظامیــان انگلیــس را ز
خواهــد بــرد. بایــد در ایــن زمینــه 
شــود.  انجــام  شــفاف  تحقیقــات 

)گاردین(

بحران سیاسی در تونس 
»راشــد غنوشــی«، رئیس حزب النهضه به عنوان 
بزرگ ترین حزب مخالف دولت در تونس روز جمعه 
هشدار داد که رئیس جمهور این کشور از همه پرسی 
قانون اساسی جدید برای بازگشــت به دیکتاتوری 
استفاده می کند. غنوشی در گفت وگو با رویترز گفت 
که تمرکز »قیس ســعید«، رئیس جمهور تونس بر 
تغییرات سیاسی اســت، درحالی که اقتصاد اوضاع 
بحرانی دارد و این شرایط به این معناست که تونس 
با وضعیت مشابه سریلانکا روبه رو شده که در آستانه 
یک انفجار اجتماعی است. رئیس حزب النهضه گفت: 
»قانون اساسی مورد نظر سعید یک رژیم پوپولیستی 
ایجاد می کند که یادآور رژیم قذافی و دیکتاتورهای 
عرب است.« رئیس جمهوری تونس، اخیرا پیش نویس 
قانون اساسی جدید این کشور را در اختیار رسانه ها 
قرار داد که به گفته منتقدان، اختیارات گسترده ای را 

به رئیس جمهوری خواهد داد.

نقل قول  جهان نما

 خبر

کیوسک

نخستینگامدرعادیسازیروابطریاض-تلآویو
سفر رئیس جمهوری آمریکا در حالی به پایان رسید که عربستان اعلام کرده به شرکت های 
هواپیمایی در سرزمین های اشغالی اجازه می دهد تا از حریم هوایی این کشور استفاده کنند. 
این برای نخستین بار است که عربستان اجازه اســتفاده نامحدود از حریم هوایی خود را به 
شرکت های هواپیمایی رژیم صهیونیستی می دهد. بیانیه عربستان تنها چند ساعت پس از 
آن منتشر شد که رژیم صهیونیستی توافق مصر و عربستان مبنی بر واگذاری مالکیت 2جزیره 
تیران و صنافیر واقع در دریای سرخ را به ریاض تأیید کرد. جزایر تیران و صنافیر مشرف بر 
تنگه تیران هستند که یک گذرگاه دریایی بسیار مهم به سمت بنادر عقبه در اردن و ایلات 
در سرزمین های اشغالی است. با وجود اعتراض های مردمی، دولت ژنرال عبدالفتاح السیسی 
برای انتقال مالکیت این جزایر با سعودی ها به توافق رسید. پارلمان مصر در سال20۱۷ و دادگاه 
عالی این کشور در سال20۱۸، قرارداد انتقال مالکیت این دو جزیره به عربستان سعودی را 
تصویب کردند، اما چنین توافقی به دلیل پیمان صلح۱۹۷۹ میان اســرائیل و مصر، مستلزم 

تأیید تل آویو بود.
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گرینویچ

تهديد، فرودگاه را تعطیل کرد

 

سان فرانسیسکو: پلیس شــهر سان فرانسیسکوی 
آمریکا اعلام کرد، بخــش ترمینال فرودگاه بین المللی 
سان فرانسیسکو بعد از مطرح شدن تهدید بمب گذاری 
علیه این فرودگاه و یافت شــدن یک شــیء مشکوک 
در آنجــا، تخلیه شــد. به گــزارش رویتــرز، پلیس 
سان فرانسیسکو در توییتر نوشت: افسران این نیرو در 
این فرودگاه تهدیدي برای بمب گذاری دریافت و یک 
بسته مشکوک را  ضمن تحقیقات شــان پیدا کردند. 
این فرودگاه نیز در توییتی نوشت: ترمینال بین المللي 
فرودگاه به دلیل تداوم فعالیت های پلیس در دســت 
تخلیه شدن است. این فرودگاه همچنین اعلام داشت که 
بخش قطار هوایی خود و قطارهای ترانزیت سریع را بعد 
از این تهدید به بمب گذاری معلق ساخته است. پلیس 
یک نفر را در ارتباط با این موضوع دستگیر کرده است. 
مطابق مقررات فرودگاه های جهان حتی با کوچک ترین 

تهدیدی باید تدابیر خاص امنیتی را رعایت کنند.

سفر آخر امیدوار

بزرگ ترين تابلوي ماندالا
 

دمشق: دختــر هنرمند اهل سوریه، با ترســیم یک تابلوي 
ماندالا)طرح هایی شامل دایره ها و شــکل های هندسی که 
در مذاهب شرق آسیا نمادی از جهان هستند( 25متری، نام 
خودش را به کتاب رکوردهای گینس اضافه کرد. به گزارش 
المیادین، لما ذکریا هنرمند سوری اي است که ماندالا رسم 
می کند. او اخیرا تابلویی به طول 25متر کشیده و توانسته با 
این رکورد وارد کتاب گینس شــود. این هنرمند که در شهر 
کوچکی در حومه دمشــق زندگی می کند، ایــن تابلو را در 
کارگاه کوچــک خودش و با اســتفاده از رنگ های اکرولیک 
کشیده اســت. دایره هایی که او ترســیم کرده تکرار نشده و 
همگی متفاوت هســتند. لما ذکریا گفته است برای این کار 
2سال تمرین کرده و سختی کشیده اســت. این هنرمند از 
اینترنت برای پیشــرفت خودش در این هنر استفاده کرده 
است. او گفته شــبی که این رکورد را ثبت کرده و نامش سر 
 خط خبرها شده، از شادی خودش و خانواده اش نخوابیده اند. 
لما ذکریا گفته است: من ماندالا را انتخاب نکردم بلکه ماندالا 
من را انتخاب کرده است. همه  چیز از آنجایی شروع شد که یک 
طرح در گوشه کتاب درسی ام ترسیم کردم و بعد طرحی را در 
اینترنت دیدم که خیلی شبیه به آن بود. از آن پس دریافتم که 
این طرح ها نوع خاصی از هنر است که به آن ماندالا می گویند.

آيرودينامیک خودرو، کمردرد راننده
 

برلین: پس از اینکه مشخص شد علت کمردرد لوئیس  همیلتون 
راننده سرشــناس تیــم فرمول یک مرســدس بنز آیرودینامیک 
خودرو بوده قرار اســت تغییرات خاصی روی بدنه خودرو های این 
مسابقات انجام شود. به گزارش دویچه وله، قرار است سنسورهای 
دقیق تری برای اندازه گیری بهتر ارتعاشــات ایرودینامیکی، جزو 
فهرست تجهیزات اصلی اتومبیل  های فرمول یک شوند. تغییرات 
ایرودینامیکی اخیر در ساختار بدنه اتومبیل های فرمول یک، منجر به 
»پرش های« کوچک و خطرناک خودروها حین مسابقه شده است. 
حال برای جلوگیری از این مسئله مقررات جدیدی درنظر گرفته 
 )FIA(شده اســت. همچنین اتحادیه جهانی ورزش های موتوری
برای جلوگیری از ایجاد »پرش های« اتومبیل در هنگام مسابقه، 
تدابیر و مقرراتی را برای کاهش خطر حادثه و نیز حفظ ســلامت 
راننده های فرمول یک طراحی کرده اســت. بروز این اختلال ها در 
حرکت پرسرعت خودرو، منجر به تصادف و به خطر افتادن سلامت 
و جان شماری از راننده های حرفه ای این رشته ورزش موتوری در 

برخی از مسابقات اخیر جایزه بزرگ فرمول یک شده بود.

 باشگاه
نویسندگان

یکشنبه

  یک موزه 2تابلو

در موزه هنرهــای معاصر مادرید به 
نام موزه ریناسوفیا، تابلویی هست که 
قلب موزه به شمار می رود. گردشگران و بازدیدکنندگان انبوه این 
موزه حواسشان هست که نباید تجربه تماشای این تابلو را از دست 
بدهند و اغلب مسیر بازدید را طوری انتخاب می کنند که زودتر به 
سالن شماره 205برسند و زودتر جلوی »گرنیکا« اثر بسیار مشهور 
پابلو پیکاسو بایســتند. این تابلو را پیکاسو در سال 1937کشیده 
اســت و منبع الهام او هم بمباران روستای گرنیکا واقع در منطقه 
باسک در شمال اسپانیا بوده اســت. این تابلو سفرهای زیادی در 
جهان کرده و امروز با ابعاد بزرگــش )حدود 7و نیم متر در 3و نیم 
متر( قلب یکی از مهم ترین موزه های هنر معاصر اروپاست؛ تابلویی 
که امروز مهم ترین اثر ضد جنگ در تاریخ هنر شــناخته می شود؛ 

مشهور، پرآوازه و منشأ بسیاری از کتاب، مقاله و مطالعه.
در همین موزه ریناسوفیا، تابلوی دیگری هست با عنوان »طبیعت 
بی جان« که کمتر کسی مقابلش توقف می کند تا در آن خیره شود 
و ســعی کند آن را بفهمد. این تابلو اثر سالوادور دالی، دیگر نقاش 
بزرگ اسپانیایی اســت که آن را در سال 1924و در سنین جوانی 
کشیده و گونه ای تمرین نقاشی مدرن اروپایی به خصوص در سبک 
کوبیسم است. به نظر می رسد که اجزای نقاشی یک ظرف میوه و یک 
بطری نوشیدنی را به تصویر کشیده اند. این تابلو اثر ظاهرا بی اهمیتی 
است و توجهی را برنمی انگیزد، اما تابلو در خود داستانی دارد. در 
دهه 20میلادی و در خوابگاه دانشــجویی مادرید 3مرد جوان با 
همدیگر دوست شدند و این دوستی و آشنایی باعث ایجاد شماری از 
شگفت انگیزترین آثار هنری قرن بیستم اروپا شد. این 3نفر سالوادور 
دالی از کاتالونیا، لوییس بونیئول از آراگون و فدریکو گارسیا لورکا از 
آندالوسیا بودند. هر 3نفر قله های تازه ای را در نقاشی، سینما و شعر 
نه تنها در اسپانیا که در جهان فتح کردند و آثار درخشانی را به یادگار 
گذاشــتند. بین این 3نفر، رفاقت میان دالی و لورکا رفاقتی بسیار 
صمیمی و نزدیک بود. مهر و محبتی که این دو به هم داشتند روی 
کار هر دو تأثیراتی گذاشت. گارسیا لورکا از تابلوی طبیعت بی جان 
دالی خوشش آمده بود و دالی هم بلافاصله آن را به لورکا هدیه داد. 
تصویری از اتاق لورکا در خوابگاه هست که تابلو را بالای تختش به 
دیوار زده است. بعد از آنکه لورکا به شهر خودش گرانادا برمی گردد، 
تابلو را هم با خودش می برد و تا پایان عمر نگه می دارد، اما پایان عمر 
لورکا خیلی زود از راه رســید. در همان سال ابتدای جنگ داخلی 
اسپانیا، وقتی لورکا تنها 38سال داشت توسط عده ای ناشناس که 
شبانه در خانه اش آمده و از او خواسته بودند کمی با آنها »قدم بزند« 
تیرباران شد. تابلوی طبیعت بی جان در این شب تلخ برای هنر و 
ادبیات اسپانیا هنوز روی دیوار اتاق لورکا آویزان بود. بعدها این تابلو 

در اختیار موزه ریناسوفیا قرار گرفت.
با دانستن تاریخچه کوچک پشــت این تابلو، تجربه تماشای آن 
ناگهان تغییر می کند. داســتان نبوغ و رفاقت و عشق و در نهایت 
مرگ تراژیکی که این تابلو به همراه خود دارد، تجربه تماشای آن 
را به چیزی بسیار فراتر از اتود زدن نقاشی جوان در سبکی مدرن 
تبدیل می کند. این تابلو بخشی از تاریخ هنر جهان، تاریخ سیاست 
اسپانیا و تاریخ زشت و تاریک جنگ است. اگرچه شهرت ضد جنگ 
بودن با گرنیکای پیکاســو گره خورده است، اما برای من که بارها 
برای تماشــای تابلوی کوچک دالی به این موزه رفته ام، طبیعت 
بی جان بســیار عمیق تر و هولناک تر ســویه تلخ و زشت جنگ را 
نشان می دهد؛ تابلویی که حتی ذره ای در میزان توجه و استقبال 
نمی تواند با گرنیکا رقابت کند، اما هرکسی که داستان آن را بداند، 

دیگر هیچ وقت گرنیکا را جدی نمی گیرد.

دولت هــا و نظام هــا، 
نیروهای سیاســی را 
به دو دســته موافق و مخالف دســته بندی 
می کنند. در عرف سیاســی، بــه مخالفان 
»اپوزیسیون« گفته می شود که معمولا تلاش 
دارند دولت را ســاقط کرده و خود به جای 
آن بنشینند. تقریبا هیچ نظام سیاسی ای را 
نمی توان در دنیا یافت که اپوزیسیون نداشته 
باشد و همواره میان موافقان و مخالفان دولت، 
نزاعــی- حداقل کلامی- در جریان اســت 
و به ســختی می توان موضوعی را یافت که 
گروه های سیاسی بر ســر آن توافق داشته 
باشــند که اگر درباره کلیت موضوع توافق 
حاصل شود، بر سر جزئیات باز هم اختلاف 
باقی خواهد ماند. در ایــران نیز مانند دیگر 
کشــورها، گروه ها و دســته های سیاســی 
مختلفی وجود دارند که معمولا از هر فرصتی 
برای کوبیدن مواضع طرف مقابل اســتفاده 
می کنند؛ اما انتظار می رود این گروه ها و افراد 
درباره موضوعی که نه فقط ساختار سیاسی 

که حیات کلیــه ایرانی ها را به 
خطر انداخته، اشتراک 

نظر داشته باشند.
اخبار خشــک شــدن 

دریاچه ارومیــه در کنار 
رودخانه هــا  خشــکی 
دیگــر  و چشــمه های 

وضعیــت  همچنیــن  و 
نگران کننده زاگرس، نشــان 
می دهند خطری عظیم زندگی 
در ایــران را تهدیــد می کند. 
تهدیدی کــه بســیار فراتر از 
منازعات سیاسی معمول است؛ 

اما متأســفانه چنین خطــری در لابه لای 
دعواهای جناحی و سیاسی، گم شده است.

برای ناظران دنیای سیاست، عجیب نیست 
اگر گروه های سیاســی درمورد نحوه مقابله 
با خطر خشــکی ایران، اختلاف نظر داشته 
باشــند؛ اما موضوع زمانی عجیب می شود 
که عده ای به کل این خطر را منکر شــده یا 
نادیده می گیرند. آن را کوچک و در حد یک 
خشکسالی جزئی می پندارند و همچنان به 
شعارهای خود ادامه می دهند. از لزوم ساخت 
صنایع در میانه کویر حــرف می زنند، وعده 
خودکفایی در محصولات کشاورزی می دهند 
و چنان می نمایند که انگار ایران، جزیره ای در 
میان آب های شیرین است و هرچه مصرف 
کنیم، تمامی ندارد. صدای نگران کارشناسان 
یا به گوش آنها نمی رسد یا ترجیح می دهند 
به کسانی گوش دهند که شهره عام و خاص 

در نادانی هستند.
خشــکی ایران و رخدادهایی که پس از آن 
می آیند، نه فقط تهدید کننده دولت مستقر یا 
حتی نظام سیاسی که خطرآفرین 
بــرای کل زندگــی در ایران 
اســت. تفاوتی نــدارد ما 
در کــدام نقطه از صفحه 
سیاســی ایــران امروز 
ایســتاده ایم، اگر »آب« 
نباشد، برای همه ما نیست 
و آن وقت باید زندگی در این 
کشــور را به تاریخ بسپاریم. 
بی آبی، اپوزیســیون تمام ما 
ایرانی هاســت و اگر فکری به 
حــال آن نکنیــم، بنیان مان را 

برمی اندازد.

دغدغه

میثم قاسمی

بی آبی؛اپوزيسیون همه ايرانی ها

تقويم / سالمرگعدد خبر

نابغه موسیقی

»موسیقی میرزاده يا به عبارت روشن تر، دنیای 
ملودی ها و تنظیم هايی که آفريده ذوق و خلاقیت 
نیرومند زنده ياد مجتبی میرزاده اســت، برای 
آنهايی که گوش شان با انواع ساخته های باکلام 
و بی کلام آشناســت، برای آنها کــه دلباخته 
ملودی های شــیرين و دلفريب هســتند و از 
تنظیم های ارکستری پرُشور و حال لذت می برند، 
خیلی آشناتر است تا نام و تصوير و گفته های او 
که در مدت 40سال آنها را ساخت و اجرا کرد«. 
اين توصیف کوتاه ســیدعلیرضا میرعلی نقی، 
پژوهشگر نام آشنای موسیقی ايرانی، از مجتبی 
میرزاده اســت؛ توصیف مجملی کــه با همه 
اختصارش، به راستی جان کلام همه گفتنی ها 
را درباره يکی از برجســته ترين و کاربلدترين 
موســیقی دانان معاصر داراست: موسیقی دانی 
که شــهرتش به اندازه اعتبــار و مرتبه  والای 
موسیقايی اش نیست؛ موسیقی دانی به نام مجتبی 
میرزاده. میرزاده نوازنده چیره دســت ويولن، 
کمانچه و سه تار در گفت وگويی از مخالفت پدرش 
با نوازندگی اينطور ياد کرده: » يواشکی و دور از 
چشم پدر در يک اتاق کوچک تمرين می کردم؛ 
بدون معلم. آن موقع ســاز، تنها از راديو پخش 
می شد. من شیفته نوازندگی آقای پرويز ياحقی 
بودم. خیلی سعی می کردم که او را الگوی خودم 
قرار بدهم. شب و روز من شده بود آرشه کشی. بعد 
هم که کمی گذشت، چند کتاب درخصوص ساز 
ويلون به دستم رسید که خیلی کمک حالم شد«.

برخی از مخاطبان موســیقی که با آهنگ های 
متنوعی در گونه های مختلف موسیقايی خاطره 
دارند از موسیقی سنتی و محلی گرفته تا موسیقی 
انقلابی و دفاع مقدس و موسیقی کوچه و بازاری و 
موسیقی پاپ و نیز موسیقی فیلم، شايد خودشان 
ندانند که آهنگســاز يا تنظیم کننده يا نوازنده 
آهنگ دلخواهشان، مجتبی میرزاده بوده است؛ 
مردی که در بیست و هفتم اســفند 1324 در 
کرمانشاه به دنیا آمد و گرچه در 26 تیر 13۸4 در 
تهران درگذشت، اما تا نغمه و نوا در اين عالم به 
گوش می رسد، نام و ياد و هنر او نیز باقی و جاويد 

خواهد بود.

حافظ

شب صحبت غنیمت دان که بعد از روزگار ما

بسی گردش کند گردون، بسی لیل و نهار آرد

کالســکه خانه عمارت رشک بهشت 
کماکان تنها مــوزه جهانگردی ايران 
است. صد و اندی سال پیش مردی دنیا 
ديده که دلباختــه پديده جديدی به 
نام دوربین عکاسی شده بود خانه ای 
بر بلندای شمیران ساخت که منظری 
فراخ تر از جهان نمای ناصری داشــت. 
درگاه ورودی بــه قصــر علی خان 
والــی، عمارتی رفیع بــرای انتظار و 
استراحتگاه ســورچیان بود. می توان 
تصور کرد اين جماعت که زندگی شان 
در راه و بیراه می گذشــت، چه نقل  ها 
و خاطراتی از ســفرها برای هم عنان 

خود آب و تاب می دادنــد. قصر والی 
دست به دســت تاريخ شد و بر رشک 
بهشت افزودند و کاستند اما دروازه و 
عمارت ورودی پايدار ماند تا روايتگران 
ســفر، قصه های دور و درازتری را در 
قاب موزه ای ببندند. انديشــه ايجاد 
يک موزه جهانگردی بر پايه آثار ملل 
و عکس های جهانگردان نامدار دوران 
معاصر، باب قصه گويــی را در دروازه 
قصر والــی عکاس گشــود. 2دهه از 
افتتاح موزه برادران امیدوار در اينجا 
می گذرد. عیسی و عبدالله امیدوار در 
دهه 30خورشیدی راهی سفر به دور 
دنیا شدند. در مدت10 سال به شرق و 
غرب راندند و خرج سفر را از عکاسی 
و مقاله درآوردند. از مقامات عالیرتبه 
کشــورهای مترقی تا ريش سفیدان 

قبايل بدوی آنان را گرامی داشــتند. 
حاصل يک دهه ســفر مجموعه ای از 
ابزار و وسايل و حیوانات خشک شده 
سرزمین های دوردست بود و گنجینه ای 
از عکس و فیلم. در پايان سفر عیسی 
آهنگ وطن کرد و عبدالله پابند عشق، 
ساکن کشور شیلی شد. در اين 2دهه 
که از افتتاح موزه برادران امیدوار در 
تپه علی خان کاخ سعدآباد می گذرد، 
عاشقان سفر، اينجا را نقطه وصل امید 
می دانند. امروز چشم حسرت به بدرقه 
آخرين سفر عبدالله امیدوار می دوزد 
و دعای سلامتی و طول عمر بر عیسی 
می خواند. برادران امیدوار دانســتن 
و آموختن را ســعادت می دانستند. با 
کمترين امکانات، خــود را به حوادث 
سپردند تا اسرار جهان را منتشر کنند.

مسئله بحران آب چه در کشور ما و چه 
در کل جهان، سال هاســت که مطرح 
می شود و شاید به همین دلیل باشد که حالا وقتی کارشناسی، مسئولی یا 
فعال محیط زیستی می آید و درباره موج تشنگی و وضعیت بغرنج کم آبی 
که شانه به شــانه تمام ایران را درنوردیده و تا دوردست ترین روستاها هم 
رســیده، حرف می زند، برخی از ما تصور می کنیم هنوز مانده تا برمودای 
این خشکســالی غرقمان کند. برای همین اســت که وقتی می بینیم آب 
هنوز هم برای ما شهرنشین ها پرفشار است، کار خاصی برای صرفه جویی 
انجام نمی دهیم و حواله اش می دهیم به آینده. اما راستش وضعیت منابع 
آبی، آنطور که آمار و ارقام می گوید، سال به سال در حال بدتر شدن است 
و امسال حجم آب مخازن از سال های گذشته هم کمتر شده و برای باقی 
تابستان وضعیت نرمالی پیش بینی نمی شود. صادق یونسلو، مدیر پدافند 
غیرعامل شرکت آب و فاضلاب تهران هم خبر بدی می دهد: »استان تهران 
25 درصد جمعیت کشور را به خود اختصاص داده اما در مقابل 5درصد منابع 
آبی را در اختیار دارد، یعنی استان تهران در فقر مطلق آبی است.« بگذارید 
با عدد و رقم بگوییم؛ حدودا هر تهرانی 220 لیتر در شبانه روز آب مصرف 
می کند، درحالی که در تابستان تنها یک کولر در تهران بیش از 200 لیتر 
آب مصرف می کند. از طرفی حدود 28 درصد بارندگی ها و 27 درصد حجم 
سدها نسبت به سال گذشته کاهش پیدا کرده، با این حال در شهر تهران در 
هر ثانیه حدود 41هزار لیتر مصرف آب داریم. این عدد بسیار بزرگ است و 
این عدد در استان تهران به 52 هزار لیتر در ثانیه می رسد. حالا اینکه چرا با 
وجود این عددهای ترسناک هنوز ما به قطعی آب نرسیده ایم، دلیلش این 
است که فعلا کمبود آب مورد نیاز ساکنان استان تهران با انتقال آب بین 
حوضه ای جبران شده است. اما خوب می دانیم این راهکار هم موقتی است.

درست است که آسمان یاری نمی کند، اما به گفته کارشناسان عامل ایجاد 
50 درصد خشکســالی ها را انســان ها با اقدامات خود ایجاد کرده اند. آنها 
معتقدند در این شرایط باید با خشکسالی کنار بیاییم و رفتار خود را با توجه 
به منابع آبی تغییر دهیم، اما متأسفانه ما سازگار نیستیم و سازگاری تنها 

راهکار مقابله با کم آبی است.

تماس گرفتم و جواب نداد 
و فی الفور نوشــت پیام بده، 
چیزی را که تلفنی می خواستم بپرسم و جوابم را نداده بود، تایپ 
کردم و به جای پاسخ برایم ایموجی فرستاد. معنی چیزی را که 
فرستاده بود نگرفتم و برایش علامت سؤال فرستادم و جوابی 
نیامد. بی خیال ماجرای ایموجی بازی شدم و تلفن را خاموش 
کردم. تب و تاب برنامه فردا بعدازظهر اجازه ندادگوشی مدتی 
طولانی خاموش بماند. روشن کردن گوشی و اتصال به شبکه 
مجازی و رســیدن ایموجی پرســش متفکرانه همان. تماس 
گرفتم و گوشی را این بار جواب داد و به جای سلام گفت بعله؟ 
و رگباری ادامه داد چقدر زنگ می زنی و پیام می دی صبح که 
باهات فیکس کردم، حالا چیه؟ قرار فــردا همون جا و همون 
ساعت. گفتم فردا کار دیگری هم اضافه شده و حتما باید انجام 
بشه به اون زمان نمی رسم تو باید جابه جا کنی تأکید از بالاست 
و ظاهرا خیلی مهمه و چند باری موکد شده برای انجام و حضور 
سر وقت؛ نمی دانم تلفنش از کجا قطع شده بود و متوجه نشده 
بودم و داشتم با خودم حرف می زدم. تماس قرار کاری سمی تر 
از این نمی شد. مشخصا نمی دانستم چه کنم. آیا تماس مجددا با 
بی پاسخی همراه می شد و با ایموجی ادامه پیدا می کرد؟مشکلی 
با ایموجی بازی نداشــتم اما در این مــورد به خصوص جایش 
اینجا نبود. و باید جوابی قطعی می گرفتم که فرستادن شکلک 
پاسخش نبود. این هم از معایب تکنولوژی و پیچیدگی هایش بود 
که از آدم ها، آدم دیگری ساخته بود، کسی که هم می تواند در 
دسترس باشد و هم نباشد می تواند بپیچاند و هم پاسخگو باشد؟ 
آیا این معضل من بود و از علاقه نوستالژیکم به تلفن های قدیمی 
ثابت می آمد؟ وســیله ارتباطی که هر تماسی با صدا و پاسخی 
تماماً واقعی همراه بود. طــرف اگر بود که هیچ جواب تلفنت را 
می داد و اگر نه لابد کسی بود که پاسخ بدهد که فلانی نیست؛ 
یک نیست واقعی. این روزها انگار دست آدم برای هرکاری بازتر 
است.البته تلفن ثابت خالی از عیب نبود اما وجه واقعی آن ایرادها 
و مزاحمت هایش را پوشش می داد. و تنها شاید حسنش این بود 
که نمی شــد با آن ایموجی قهقهه و شادی و شکلک های غم و 
اندوه فرستاد. صدای خنده و شنیدن صدای گریه از تلفن به نظرم 

نکته مهمی بود و هست. که نوشتن و وویس فرستادن 
و ایموجی راه حلش نبود. بالاخره هر چه بود قرار 

برقرار شــد و هر دو کار به سرانجام 
رســید. و یک چیــز تکلیفش با 
خودم روشن نشــد که چرا باید 

برای ایموجــی روز جهانی 
انتخاب کرد. 17جولای 
مطابق بــا 26تیر روز 

جهانی ایموجی است.

زندگی پدیا

فاطمه عباسی

مریم ظاهری

ناسازگاری آبی

شکل کلام

جواد رسولی
کارشناس رسانه

سارا کريماننگاه
روزنامه نگار
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ماجرای تزریق 
واکسن های تاریخ 
گذشته در مراکز 
واکسیناسیون 

آمار ابتلا به سویه اومیکرون کرونا در حال افزایش 
اســت و بیماران بســتری هم چند برابر شده اند. 
وزیر بهداشت از آغاز موج جدید بیماری در کشور 
خبر می دهــد. حالا به تأکیــد متخصصان تزریق 
واکسن های یادآور برای افزایش ایمنی می تواند تا 
حدودی از ابتلا به فرم شــدید بیماری، بستری در 
مراکز درمانی و حتی افزایش آمار فوتی ها جلوگیری 
کند. اما انتشار تصاویری از تزریق واکسن های تاریخ 
مصرف گذشته در برخی مراکز واکسیناسیون منجر 
به تردید مردم در تزریق دوز یادآور شــده اســت. 
خبری که صحت دارد و برخی واکســن ها ازجمله 
پاستوکووک با وجود اینکه تاریخ انقضای ثبت شده 
روی آنها به پایان رسیده، با تمدید تاریخ مصرف از 
سوی سازمان غذا و دارو به مراجعه کنندگان تزریق 
می شود. درباره تمدید تاریخ انقضای واکسن های 
کووید -19که در شرایط اضطراری مجوز مصرف 
گرفتند، دلایل علمی مطرح است و تزریق آنها هم 
هیچ خطری برای مردم ندارد. حتی درباره واکسن 
فایزر هم چندی پیش سازمان غذا و داروی آمریکا 
تصمیم به تمدید تاریخ انقضای این واکسن ها گرفت. 
حمیدرضا اینانلو، مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل 
ســازمان غذا و دارو در این باره گفته واکسن های 
کووید- 19 در ابتدا با مدت زمــان کوتاه پایداری 
مثلًا ۶ ماه توزیع شــدند که به مرور و با تکمیل تر 
شدن مطالعات پایداری، ارائه مستندات و بررسی 
کارشناســی این زمان اکنون افزایش یافته است: 
»درباره واکسن پاستوکووک هم همین اتفاق رخ داد 
چون محصول مشابه قبلی برای آن وجود نداشت و 
پس از ارائه مستندات تکمیلی در سال جاری، تاریخ 
انقضای یک ســاله برای این محصول از نظر اداره 
کل دارو مورد تأیید اســت.« به گفته احمد مهری، 
اپیدمیولوژیست و کارشناس بهداشت عمومی هم 
در بسیاری از کشورها تمدید تاریخ انقضا درباره دارو و 
واکسن هایی که در شرایطی مشابه کووید -19مجوز 
مصرف اضطراری )EUA( دریافت می کنند، کاملا 
علمی و مرســوم اســت و این اتفاق چندی پیش 
درباره واکسن فایزر هم رخ داد. مهری در گفت وگو 
با همشهری تأکید می کند: »اکنون در شروع پیک 
هفتم هستیم و باید تزریق دوز یادآور افزایش پیدا 
کند تا در مدت 14روز افزایش ایمنی در بدن افراد 
رقم بخورد. اما انتشار برخی اخبار مبنی بر تزریق 
واکسن های تاریخ مصرف گذشــته در پایگاه های 
واکسیناسیون باعث شــده که مردم تصور کنند با 
تزریق این واکسن ها مشکلاتی برای آنها به وجود 
خواهد آمد. اما درباره تزریق این واکسن ها توضیحات 
علمی وجود دارد.« به گفته او براساس سیاست های 
نظام دارویی، سازمان های غذا و دارو در کشورهای 
مختلف و آژانس بهداشت سازمان ملل، درباره داروها 
و واکســن ها 2 فاکتور پایداری و شرایط نگهداری 
منجر به تصمیم گیری درباره تاریخ انقضا و قدرت 
یک محصول دارویی است:  »شواهد علمی بررسی 
شده از این اسناد نشان می دهد که این مؤسسات 
شاخص های مختلفی دارند تا تاریخ انقضای داروها و 
واکسن ها را تمدید کنند. با بیان ساده می توان گفت 
زمانی که برخی داروها و واکســن ها مجوز مصرف 
اضطراری می گیرند تاریخ مصرف درج شده اولیه 
درباره آنها دقیق نیســت. مثل واکسن های کووید 
-19که در شرایط اضطراری مجوز مصرف گرفتند 
و عمدتا یک تاریخ انقضای ۶ماهه داشتند. درباره 
این واکسن ها کمیته ای تشکیل و بررسی می شود 
که پایداری محصول و قدرت عملکرد آن در زمان 
انقضای تاریخ مصرف اولیه چگونه بوده است. اگر 
شرایط نگهداری چیزی که مجوز مصرف اضطراری 
دارد مناسب باشــد و قدرت آن همچنان مطلوب 
ارزیابی شود، براساس بررسی های علمی و دارویی 
و شواهد ایمونولوژی تاریخ انقضای آنها افزایش پیدا 
می کند.« این اپیدمیولوژیست با بیان اینکه به دلیل 
کاهش قدرت محصول بیولوژیک نباید مدت زمان 
تمدید دوباره طولانی درنظر گرفته شــود، تأکید 
می کند: »تمدید تاریخ انقضا برای دارو و واکســن 
از سال 2013در بسیاری از کشــورها رواج داشته 
است. آمریکا هم در آوریل 2022 )فروردین امسال( 
تاریخ انقضای واکسن فایزر را تمدید کرد. البته برخی 
کشورها هم بودند که واکســن های تاریخ مصرف 
گذشته را منهدم کردند اما به لحاظ علمی و با بررسی 
بحث پایداری و قدرت عملکــرد محصول، تاریخ 
انقضای واکسن  و دارو از ۶ ماه تا یک سال قابل افزایش 
است.« او در پاسخ به این سؤال که آیا درباره واکسن 
پاستوکووک هم چنین ارزیابی برای تمدید تاریخ 
انقضا صورت گرفته، بیان می کند: »وزارت بهداشت 
در این باره جلساتی داشــته و درباره واکسن هایی 
از جمله آســترازنکا و پاســتوکووک براساس این 
رویکرد علمی رایج در کل دنیا بررســی ها را انجام 
داده اســت. به همین دلیل واکسن پاستوکووک 
فراتر از تاریخ انقضای ثبت شــده در حال مصرف 
هســتند. در این باره برای برخی واکسن ها دوباره 
برچسب گذاری تمدید تاریخ انقضا صورت گرفته 
و اما برخی واکسن ها این برچســب گذاری دوباره 
را نداشــتند و همین باعث نگرانی مردم از تزریق 
واکسن های تاریخ مصرف گذشته شده است.« مهری 
همچنین درباره اطمینان از استانداردهای نگهداری 
واکسن ها در کشور می گوید: »ایران یکی از بهترین 
زنجیره های ســرد نگهداری محصولات دارویی را 
در منطقه دارد و به همین دلیل شرایط نگهداری 
واکسن ها به دقت انجام می شود. واکسن های مورد 
استفاده در مراکز واکسیناسیون هم، تاریخ انقضای 
مشخص و تأیید شده از سوی سازمان غذا و دارو دارند 
و بعد از انجام آزمایش  و صدور مجوز مصرف، مورد 
استفاده قرار می گیرند. هم اکنون هم تاریخ مصرف 
این واکسن ها پس از بررسی مستندات ارائه شده از 
سوی تولید کننده از سوی سازمان غذا و دارو تمدید 

شده است.«

مریم سرخوش پیگیری
روزنامه نگار

پرونده »مهریه« روی میز مذاکرات
نتایج نظرسنجی مؤسسه افکارسنجی ملت نشان می دهد 83درصد با زندانی شدن مردان به دلیل مهریه مخالف هستند  و 82درصد 

هم معتقدند که قانون برای گرفتن مهریه، باید به زنان کمک کند
مجلــس در تلاش اســت 
تصمیم های جدیدتری برای 
»مهریه« بگیرد. پیش از این 
بارها میزان مهریه، ضرورت 
آن، مجازات حبس برای مردان و... مورد توجه 
قرار گرفته شده. آخرین بار در خرداد امسال 
بود؛ زمانی که اعلام شد کمیسیون حقوقی و 
قضایی مجلس، مراحل تصویب طرح »اصلاح 
قانــون نحوه اجــرای محکومیــت مالی« با 
موضوع مهریه را طی کرده و در انتظار بررسی 
و تصویب نهایــی آن در صحن علنی مجلس 
اســت؛ طرحی که گفته می شــود تغییراتی 
دارد. یکی از آنها، پذیرش موضوع اعسار زوج 
قبل از اعزام به زندان است. پیش از این یکی 
از اعضای کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس 
گفته بود که قبلا زوج پس از بازداشــت و در 
زندان باید اعســار خود را ثابــت می کرد اما 
براســاس مصوبه جدید اگر زوج درخواست 
اعسار داد، تازمانی که قدرت پرداختش ثابت 
نشود، به زندان نمی رود. این طرح، در نهایت 
22تیر، یعنی 3روز پیش در دستور کار صحن 
علنی مجلس قرار گرفت، اما هنوز نتایجی از 

آن خارج نشده است.
ماجرای مهریه و مخالفت بــا آن، در پاییز و 
بهمن سال گذشــته، حاشــیه های فراوانی 
داشــت؛ زمانی که تعدادی از مردان مخالف، 
پلاکارد به دست، در مقابل ساختمان مجلس 
تجمع کردند و اعتراض شــان را نشان دادند. 
درخواســت آنها این بود که تعداد پرداخت 
مهریه که منجر به حبس می شــود، کاهش 
پیدا کند. مجموعه این اقدامات سبب شد تا 
مرکز پژوهش های مجلس و به صورت مشخص 
مؤسسه افکارســنجی ملت، درباره ماجرای 
تعداد سکه های مهریه از مردم نظرسنجی کند 
که بخشی از نتایج آن در اواسط تیرماه منتشر 

شد اما جزئیات آن قابل توجه است.
این نظرســنجی از 31اردیبهشت تا 4خرداد 
امسال انجام شد و جامعه آماری آن هم افراد 
18سال و بالاتر در کشور بود. در این پیمایش، 
یک هزار و20پرســش نامه به روش تلفنی از 
این جامعه آماری گرفته و مشــخص شد که 
57.9درصد از ایــن جامعه آمــاری، مهریه 
را در زندگی مهم نمی داننــد و ۶3.4درصد 
معتقد بودند که مردان در زمان تعیین مهریه، 
مقــدار آن را جدی نمی گیرنــد. در جزئیات 
این نظرسنجی اعلام شــده، 5۶.2درصد از 
افراد مهریه ســنگین را در استحکام زندگی 
زناشویی مؤثر نمی دانند، از نظر ۶5.8درصد، 
خانواده ها در تعیین مقــدار مهریه، چندان 
با مشکل مواجه نیستند. از نظر 50.3درصد 
از مــردم، تقســیم دارایی و ثــروت در آغاز 
زندگی زناشــویی بیشــتر به نفع زنان است 
و همچنین 23.9درصد شــروط ضمن عقد 
و 12درصد مهریه ســنگین را بیشتر به نفع 

زنان می داننــد. از نظر ۶1درصــد از مردم، 
مهریه برای زنان به عنوان پشــتوانه مالی به 
شــمار می رود. همچنین، از نظر ۶7.9درصد 
از مردم، بخشــیدن مهریــه در زمان طلاق 
می تواند بــه زنان در گرفتن حــق نگهداری 
از فرزنــدان کمــک کنــد. 75.8درصد از 
جامعه آمــاری معتقدند بخشــیدن مهریه 
می تواند به زنان کمک کند تا راحت تر طلاق 
بگیرند. 48.2درصد معتقدند مردان به دلیل 
مهریه، تحت فشــار خواســته های همسران 
خود قــرار دارند. 71.9درصد پاســخگویان 
هم بر این نظرند که زنــان در طول زندگی یا 
در زمان طــلاق برای گرفتــن مهریه خود با 
مشــکل مواجهند و همچنین 83.7درصد از 
مردم به نحــوی با زندانی شــدن مردانی که 
توانایی پرداخت مهریه را ندارند، مخالف اند. 
81.9درصد معتقدند بــرای گرفتن مهریه، 
قانون باید به زنان کمــک کند. 39.8درصد 
از مردم، مؤثرتریــن اقدام دولت برای کاهش 
میزان مهریه را تعیین سقف قانونی برای آن 
می دانند. 2۶.2درصــد گفته اند دولت هیچ 
اقدامی نکند، 1۶.8درصد هم دریافت مالیات 
پلکانی و 5/5درصد دریافت مالیات با نرخ ثابت 

را برای کاهش میزان مهریه مؤثر می دانند.

 نظرسنجی برای کمک به قانونگذاری
محسن ابن الدین، مدیر مؤسسه افکارسنجی 
ملت اســت؛ مؤسســه ای وابســته به مرکز 
پژوهش های مجلس که در آبان ســال99، 
براســاس رویکــرد مردمی ســازی مجلس 
یازدهم، شروع به کار کرد. هدف از راه اندازی 

مؤسســه، این بود که افکار عمومی را نسبت 
به موضوعاتی که در کمیسیون های مختلف 
مجلس مطرح می شود، بســنجد و گزارش 
آن را به نمایندگان انعکاس دهد. براســاس 
آنچه ابن الدین به همشــهری می گوید، این 
مؤسســه درنظــر دارد تا صدای مــردم، در 
مجلــس بلندتر به قانونگذاران برســد. حالا 
نظرســنجی انجام شــده درباره مهریه هم 
یکی از اقدامات این مؤسســه بــود. نکته اما 
اینجاســت که از میان تمام نظرسنجی های 
انجام شــده از سوی این مؤسســه، موضوع 
»مهریه« نخستین گزارشی است که رسانه ای 
می شود:»نظرسنجی اخیری که درباره مهریه 
منتشر شــد هم با توجه به اقدامی است که 
در برخی کمیســیون های مجلس در ارتباط 
با این موضوع در دســتور کار قــرار گرفته 
اســت؛ یعنی در مجلس قرار است در زمینه 
مهریه قانونگذاری شــود به همین دلیل به 
انجام چنین نظرسنجی ای نیاز بود.« او ادامه 
می دهد: »قانونگــذار می خواهد بداند مردم 
چه رویکردی در این زمینــه دارند. البته ما 
در تلاشیم تا تحلیل های نظری درباره نتایج 
این نظرســنجی ها نداشته باشــیم، ما تنها 
نظرات مــردم را منعکس می کنیــم. اما در 

مرکز پژوهش ها 10دفتــر تخصصی وجود 
دارد که روی این گزارش ها، نظرات تحلیلی 
و کارشناســی می دهند و آنهــا را به صورت 
مجزا به کمیسیون ها ارائه می دهند. مؤسسه 
افکارسنجی ملت هم از این دفاتر برای طرح 
ســؤال های دقیق و انتخاب موضوعات برای 
افکارســنجی ها کمک می گیــرد. ما ارتباط 

مستمری با این دفاتر داریم.« 

رویکرد متفاوت  در انجام نظرسنجی ها
به گفته  ابن الدین، در بند »ب« ماده 2قانون 
مرکــز پژوهش هــای مجلس، گــردآوری 
نظرات افکار عمومــی و گروه های مختلف 
درباره نیازهای جامعه از منظر قانونگذاری، 
مورد تأکید قرار گرفتــه. در این ماده به این 
موضوع اشــاره شــده که اعلام نظــر افکار 
عمومی در مباحث قانونی، جزو وظایف مرکز 
پژوهش هاست: »بر همین اساس ما با توجه 
به فرایند قانونگذاری و سیاستگذاری، سعی 
می کنیم نظرات مردم را در مورد موضوعات 
مرتبطی که در مجلس مورد بحث است و قرار 
است برای آن قانونی تصویب یا تصمیم گیری 
شــود، انعکاس دهیم. یکی از کارکردهای 
مؤسســه افکارســنجی ملت این است که 
مســائل از منظر جامع تری بازنمایی شود تا 
میان مردم و سیاســتگذار در فهم مسائل، 
اختلافی وجود نداشــته باشــد.« براساس 
اعلام مدیر مؤسسه افکارســنجی ملت، در 
این مؤسســه، موضوعات مختلف سیاسی، 
اجتماعــی، اقتصــادی و... مورد توجه قرار 
می گیرد؛ موضوعات معمولا مسائل روز است 
که در مجلس مطرح می شــود و درباره آنها 
طرح و لایحه ای وجود دارد: »پژوهشــی که 
درباره مهریه انجام شد، نخستین گزارش ما 
بود که رسانه ای شد. سایر موضوعات به  خود 
نمایندگان و تصمیم گیرندگان ارائه شــده 
اســت.« او می گوید زمانی که یک مسئول 
می خواهــد قانونگذاری کند یــا تصمیمی  
بگیرد، به منابع مختلفــی رجوع می کند تا 
بتواند تصمیم درست تری بگیرد، مثل نظرات 
کارشناسان و خبرگان اما یکی از این منابع 
که مورد توجه جدی قرار گرفته است نتایج 
گزارش هایی است که مؤسسه افکارسنجی 
انجام می دهد: »تا قبل از تشــکیل مؤسسه 
افکارســنجی ملت، خود مرکــز، به صورت 
برون ســپاری پژوهش هایی را انجام می داد 
و منتشــر می کرد. حــالا نظرســنجی ها با 
رویکردی متفــاوت به طور مشــخص برای 
اســتفاده در قانونگــذاری طراحــی و اجرا 
می شــود. هم اکنون پژوهش هــای دیگری 
هم در مؤسســه افکارســنجی ملت در حال 

انجام اســت اما چون هنوز 
نهایــی نشــده نمی تــوان 
درباره آنهــا صحبت کرد.«

بررسی وضعیت آسیب های اجتماعی از سوی مرکز 
پژوهش های مجلس

در مرکز پژوهش های مجلس اما در کنار مؤسســه افکارسنجی ملت، 
بخش های دیگری هم فعال اند که موضوعات دیگر را هم مورد توجه قرار 
می دهند. با اینکه »مهریه« به عنوان آسیب اجتماعی به شمار نمی رود 
اما در ادامه با ناتوانی در پرداخت و مشکلاتی که برای افراد در پروسه 
طلاق رخ می دهد، آسیب دیگری ایجاد می شود.. محسن کرمانی، مدیر 
گروه آسیب های اجتماعی مرکز پژوهش های مجلس است. او اما به نکته 
دیگری اشاره می کند و آن هم رشــد و گسترش آسیب های اجتماعی 
است؛ اشاره او به پژوهشی است که اخیرا در این مرکز انجام شده و در 
مرحله تأیید نهایی است تا رسانه ای شود: »هم اکنون یکی از مهم ترین 
مسائل و مشکلات جامعه ایرانی به ویژه در محدوده شهرهای بزرگ که 
با آن درگیر شده، مسئله رشد و گسترش آسیب های اجتماعی است. از 
آنجا که رشد آسیب و گسترش ابعاد آن در جامعه نشانگر بروز اختلال 
در ســاختار و عملکرد نظام اجتماعی در سطوح اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی و... است این مسئله سبب شــد تا مسئولان نسبت به بحث 
آسیب های اجتماعی در سطح جامعه، توجه بیشتری نشان دهند.« او 
می گوید: »بر این اساس، در ماده 80قانون برنامه ششم توسعه، مقرر شد 
دولت نسبت به کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی با اولویت اعتیاد، 
طلاق، حاشیه نشینی، کودکان کار و مفاســد اخلاقی اقدامات لازم را 
انجام دهد به گونه ای که آسیب های اجتماعی تا سال پایانی اجرای برنامه 
توسعه ششم یعنی سال1400به میزان 25درصدکاهش پیدا کند. حالا 
که برنامه ششم توسعه در ایستگاه پایانی خود قرار دارد، در چارچوب 
یک کار کارشناسی به ارزیابی عملکرد دولت و دستگاه های ذی ربط در 
رابطه با تکالیف برنامه در حوزه کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی و 
اثربخشی اقدامات صورت گرفته پرداختیم.« به گفته او، برایند ارزیابی 
صورت گرفته این است که با وجود تلاش ها و اقدامات صورت گرفته در 
طول سال های اجرای برنامه ششم توسعه، حکم برنامه در زمینه کنترل 
و کاهش آسیب های اجتماعی محقق نشده و کشور با افزایش گونه های 
مختلف آسیب و بعضا پیدایش انواع جدیدی در این حوزه مواجه بوده 
است. او به دلایل این افزایش اشاره می کند و می گوید: »در نگاه اول، این 
اتفاق ناشی از کم توجهی به عوامل و بسترهای شکل گیری آسیب در 
جامعه است. با صرف پرداختن به معلول و غفلت از عوامل نمی توان گام 

مؤثری در زمینه کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی برداشت. لازمه این 
کار توجه همزمان به عوامل آسیب  زا و حمایت از آسیب دیدگان اجتماعی 
است. مسئله دومی که مانع از تحقق حکم برنامه ششم در زمینه کنترل و 
کاهش آسیب های اجتماعی شده است اختصاص نیافتن منابع و امکانات 
لازم است.« به گفته او، با وجود تأکیدات مقام معظم  رهبری، بر ضرورت 
انجام اقدامات فوق العاده در این زمینه، اما هنوز اراده لازم برای مواجهه 
مؤثر با آسیب های اجتماعی در بدنه نظام سیاسی و اداری کشور شکل 
نگرفته است؛ مسئله سوم هم به جنس و فرایند مداخلات بازمی گردد 
که فاقد اثربخشی لازم بوده اند. کرمانی به نکته دیگری اشاره می کند: 
»آســیب اجتماعی، همانطور که از عنوان آن مشخص است ماهیتی 
اجتماعی دارد و تا زمانی که جامعه خود درگیر حل مسئله نشود نمی توان 
انتظار تغییر چندانی در زمینه کنترل و کاهش آســیب های اجتماعی 
داشــت. بنابراین حاکمیت در کنار جامعه و بهره گیری از ظرفیت های 
اجتماعی همچون سازمان ها و گروه های مردمی امکان حل مسئله را پیدا 
می کند اما خیلی وقت ها برای اینکه از ظرفیت سازمان های مردم نهاد 
به صورت هدفمند و نظام مند استفاده شود، برنامه  مدون و دقیقی وجود 
ندارد. فقدان ساختار و برنامه مناسب سبب شده تا شاهد بروز مسائل و 
مشکلات عدیده ای در زمینه عملکرد سازمان های مردم نهاد باشیم. از 
این رو، نیازمند ساختار و چارچوب جامع  هستیم که به واسطه آن هم 
سازمان های مردم نهاد تکلیف شان را بدانند و هم حاکمیت بداند با چه 
سازوکاری می خواهد با آنها تعامل و فعالیتشان را تنظیم کند.« او در ادامه 
به نقش سازمان های مردم نهاد در کاهش آسیب ها هم اشاره می کند: »از 
آنجا که سازمان های مردم نهاد، ماهیتی اجتماعی، پویا و خودجوش دارند 
و در بند فرایندهای بروکراتیک و محدودیت های آن نیستند، مؤثرتر از 
سازمان ها و مؤسســات دولتی می توانند به موضوعات اجتماعی ورود 
پیدا کنند؛ مثلا در موضوع کودکان کار و توانمندی آنها، سازمان های 
مردم نهاد، موفق تر از سازمانی مانند بهزیستی عمل کرده اند. اما نباید 
فراموش کرد که امور اجتماعی به ویژه آســیب های اجتماعی ماهیت 
حاکمیتی نیز دارنــد و حل و مدیریت آنها وظیفه حاکمیت اســت. از 
این رو، حاکمیت باید از ظرفیت های ســازمان های مردم نهاد برای حل 
مسائل مربوط به آسیب های اجتماعی اســتفاده کند، بنابراین لازم 
است در چارچوب یک برنامه جامع جایگاه و رویکرد حاکمیت نسبت 
به سازمان های مردم نهاد و شیوه بهره گیری از ظرفیت این سازمان ها در 

حل مسائل و مشکلات اجتماعی دیده شود.«

نکته

ســازمان های مردم نهــاد، ماهیتــی 
اجتماعــی، پویــا و خودجــوش دارنــد 
و در بنــد فرایندهــای بروکراتیــک و 
محدودیت های آن نیستند، می توانند 
مؤثرتــر از ســازمان ها و مؤسســات 
دولتی بــه موضوعات اجتماعــی ورود 
پیــدا کننــد؛ مثــا در موضوع کــودکان 
کار و توانمنــدی آنهــا، ســازمان های 
مردم نهاد، موفق تر از سازمانی مانند 

بهزیستی عمل کرده اند

گزارش

براساس نظرسنجی 
انجام شده از سوی مرکز 

پژوهش های مجلس و 
مؤسسه افکارسنجی 
ملت، درباره ماجرای 

تعداد سکه های مهریه 
57.9درصد از جامعه 

آماری، مهریه را در 
زندگی مهم نمی دانند 
و 63.4درصد معتقد 
هستند که مردان در 
زمان تعیین مهریه، 

مقدار آن را جدی 
نمی گیرند. در جزئیات 

این نظرسنجی هم 
اعام شد 56.2درصد 
از افراد مهریه سنگین 

را در استحکام 
زندگی زناشویی مؤثر 

نمی دانند

محسن ابن الدین، مدیر 
مؤسسه افکارسنجی 

ملت: نظرسنجی 
اخیری که درباره مهریه 

منتشر شد با توجه به 
اقدامی است که در 

برخی کمیسیون های 
مجلس در ارتباط با 

این موضوع در دستور 
کار قرار گرفته است؛ 
یعنی در مجلس قرار 

است در زمینه مهریه 
قانونگذاری شود به 

همین دلیل به انجام 
چنین نظرسنجی ای 

نیاز بود

   نظرسنجی ها با 
رویکردی متفاوت 

به طور مشخص برای 
استفاده در قانونگذاری 
طراحی و اجرا می شود. 
هم اکنون پژوهش های 
دیگری هم در مؤسسه 

افکارسنجی ملت در 
حال انجام است اما 

چون هنوز نهایی نشده 
نمی توان درباره آنها 

صحبت کرد

محسن کرمانی، مدیر 
گروه آسیب های 

اجتماعی مرکز 
پژوهش های مجلس:

هم اکنون یکی از 
مهم ترین مسائل و 

مشکات جامعه ایرانی 
به ویژه در محدوده 

شهرهای بزرگ، 
مسئله رشد و گسترش 

آسیب های اجتماعی 
است. از آنجا که رشد 

آسیب و گسترش 
ابعاد آن در جامعه 

نشانگر بروز اختال در 
ساختار و عملکرد نظام 

اجتماعی در سطوح 
اقتصادی، اجتماعی، 

فرهنگی و... است، 
این مسئله سبب شد 

تا مسئولان نسبت 
به بحث آسیب های 
اجتماعی در سطح 

جامعه، توجه بیشتری 
نشان دهند

   برآیند ارزیابی 
صورت گرفته این است 

که با وجود تاش ها و 
اقدامات صورت گرفته 

در طول سال های 
اجرای برنامه ششم 

توسعه، حکم برنامه در 
زمینه کنترل و کاهش 
آسیب های اجتماعی 
محقق نشده و کشور 
با افزایش گونه های 

مختلف آسیب و بعضا 
پیدایش انواع جدیدی 

در این حوزه مواجه 
بوده است

زوال غرب در عرصه های 
اجتماعی و فرهنگی 

راهکارهای علمی برای 
مقابله با موج هفتم کرونا

 گره گشایی دانش بنیان ها
از ترافیک تهران

جامعه نخبگانی به جای تمرکز بر مکاتب غربی، 
تمایل زیادی به تمدن پژوهی اسلامی دارد

عادی انگاری شرایط و کم شدن رعایت پروتکل ها، 
جهان را با موج جدیدی از ابتلا روبه رو کرده است

شهرداری تهران برای بهره مندی از ظرفیت های 
شرکت های دانش بنیان و نوآور، 2محل را ایجاد می کند
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رهبر معظم انقلاب در پیام حج امسال 
به چنــد نکته مهم و اساســی تأکید 
فرموده اند؛ نخســت اهمیت مسئله 
وحــدت مســلمانان و خودآگاهــی 
اسلامی و تلاش دشمنان برای ضربه 
زدن به این وحدت و دوم رشد تمدن 
نوین اسلامی همزمان با تزلزل مکاتب 
غربی؛ ایشــان فرموده اند: »....امروز 
نخبگان و بسیاری از توده های مردم 
در کشورهای اسلامی به ثروت عظیم 
معرفتی و معنوی خــود توجه یافته 
و به اهمیــت و ارزش آن پی برده اند. 
امروز دیگر لیبرالیســم و کمونیسم 
به عنوان مهم ترین ارمغان تمدن غرب، 
جلوه گری صد ســال پیــش و پنجاه 
سال پیش را ندارد. آبروی دمکراسی 
پول محور غربی با علامت سؤال های 
جدی روبه رو اســت و متفکران غربی 
اعتــراف می کنند که به ســرگردانی 
معرفتی و عملی دچارنــد. در دنیای 
اســلام، جوانان، اندیشمندان، مردان 
علم و دین با مشــاهده این وضعیت، 
به دیدگاهی نو درباره ثروت معرفتی 
خــود و نیز به خطوط سیاســی رایج 
در کشورهای خود دســت می یابند، 
و این همان بیداری اســلامی اســت 
که همــواره از آن یــاد می کنیم... .« 
همچنین فرموده اند: »...خودآگاهی 
اسلامی، پدیده ای شگرف و معجزه  آسا 
در قلب دنیای اسلام آفریده است که 
قدرت هــای اســتکباری در برابر آن 

به شدت دچار مشکلند.«
براســاس آنچه رهبــر معظم انقلاب 
در بیانات خویــش تأکید فرموده اند، 
رشد تمدن نوین اســلامی همزمان 
با تزلــزل مکاتــب غربــی لیبرالی 
و کمونیســتی در حالــی پیش رفته 
است که دشمنان اسلام همواره سعی 
در ضربــه زدن به پایه هــای بیداری 
اســلامی، عناصر سیاست و معنویت 
و مظاهر حاکمیت سیاســی اسلامی 
داشته اند. البته که آنها در این اهداف 
خــود موفــق نبوده انــد و در مقابل 
گرایش های زیادی به اندیشه، سلوک 
و تمدن اســلامی در جهان در حال 
افزایش اســت. البته تزلزل مکاتب و 
سلوک غربی را اندیشــمندان غربی 
نیز بیــان کرده اند. ایــن تزلزل که با 
احساس انزجار مردمان جوامع غربی 
از رویه های سرمایه داری همراه است، 
باعث افول و تضعیف جوامع غربی نیز 
شده اســت. در این زمینه فرانسیس 
فوکویامــا، تحلیلگــر آمریکایــی 
همزمان با پس گرفتــن نظریه پایان 
تاریخ خود- که مســتقیم به عظمت 
و سروری لیبرالیســم بر تمامی دنیا 
تأکید می کــرد- در کتــاب »نظم و 
زوال سیاســی« به طور صریح، افول 
لیبرالیسم و درماندگی جوامع غربی 
را توضیح می دهــد. درحالی که هیچ 
جایگزینی برای این مکتب فرومانده 
پیشــنهاد نمی دهــد و در نهایــت 

زوال کشــورهای غربی را به تصویر 
می کشد. این مســئله در حالی است 
که شواهد امر در جوامع غربی نشان 
می دهد که زمینه نوشکوفایی به نفع 
تمدن اسلامی اســت و دیگر مکاتب 
لیبرالی یا کمونیستی پاسخگوی نیاز 
مردمی نیســتند که تشنه معنویت و 
سازندگی درونی شده اند. بدیهی است 
که نشــانه های این زوال و فروپاشی 
از مدت ها پیش قابل پــردازش بوده 
اســت. به اعتقاد جعفر قنادباشــی، 
تحلیلگر مســائل سیاسی، کمونیسم 
مدت ها پیش از بیــن رفته و صدای 
خرد شــدن اســتخوان آن مدت ها 
پیش شنیده شده اســت. نشانه های 
زوال لیبرالیسم نیز در صحنه جهانی 
قابل احساس است. وی به همشهری 
گفت: »اصلی ترین نشــانه این زوال 
نیز رویگردانی نخبگان و دانشــگاه ها 
در ســطح جهان ســوم نســبت به 
رویکردهــای این مکتب اســت. در 
واقع هیچ علاقه منــدی به دو مکتب 
کمونیســتی و لیبرالیســتی وجود 

ندارد؛ چــرا که شــعارهای فریبنده 
آنهــا دیگر جذابیت کافــی و وافی را 

دارا نیست.« 

بازگشت به خویشتن خویش
امــروز در حالــی زوال مکاتب غربی 
را شــاهد هســتیم که بســیاری از 
کشــورهای دنیا در ترســیم کالبد 
سیاســی خود، از نظام های سیاسی 
غربی الهام گرفته اند و در حالی هنوز 
این منش و شــیوه حکمرانی وجود 
دارد که تمایلی به باورها و ارزش های 
غربی و مکاتب متبوع آنها وجود ندارد. 
قنادباشی نیز با اشاره به اینکه شاکله 
نظام های سیاسی بسیاری از کشورها 
از غرب کپی برداری شــده اســت بر 
این اعتقاد اســت که »بــا وجود این، 
گرایش های به این مکتب اندک شده و 
تمایلی به کاربست اندیشه های آن در 
جوامع و دولت های دیگر جود ندارد. 
از نگاهی دیگر، مکاتــب غربی دیگر 
جوابگــوی نیازهای واقعــی مردمان 

دیگر جوامع نیستند.«

زوال فراگیر
آنچه بــر بی رغبتی مردمــان دیگر 
کشــورها به مکاتب غربی می افزاید 
نارضایتی مردم جوامع سرمایه داری 
از مرام لیبرالیسم اســت. قنادباشی 
در این زمینه معتقد است که »غرب 
در عرصه های اجتماعــی و فرهنگی 
دچار زوال نهادینه شــده اســت؛ از 
این رو کشــورهای دیگر به این نتیجه 
رســیده اند که این مکتــب برای آنها 
کارساز نیســت و رســیدن به نوعی 
»خودیســم« می تواند مؤثرتر باشد. 
در واقع زوال اندیشــه و رویکردهای 
لیبرالیســتی در حالی در بخش های 
سیاســی، حقوقی و اجتماعی دیده 
می شــود کــه نارضایتــی مردمان 
کشورهای غربی از نظام سرمایه داری 
نیز بــه این مســئله دامــن می زند، 
درحالی کــه اســلام و گرایش های 
اسلامی بیشتر خواهان دارد تا جایی 
که شــاهد هســتیم امروز بیشترین 
مخالفان زندانی در غرب گرایش های 
اسلامی دارند. این نشــان از اهمیت 

تمایل به اســلام و مکتب اسلام دارد 
که بر فرهنگ و مکاتــب غربی غلبه 

کرده است.«

رشد افکار و گرایش های 
عدالتخواهانه اسلامی

فرانسیس فوکویاما، اندیشمند غربی 
بر این اعتقاد است که درصورت زوال 
قطعی لیبرالیسم و انزجار ممتد از نظام 
سرمایه داری، تمایل به افکار کمونیستی 
بیشتر می شود. وی بر این اعتقاد است 
که تمایلات برابری خواهانه در نهایت 
ممکن است به بازتولید افکار مارکس 
منجر شــود. این عقیده فوکویاما در 
حالی در زمینه »کمونیسم پنداری« 
مطرح می شــود که ایــن مکتب نیز 
جذابیتی برای مردمــان عصر حاضر 
ندارد. در مقابل، اندیشه های اسلامی 
و بارقه هــای آن در قالــب رویکــرد 
عدالتخواهی و انزجار از فرهنگ لیبرالی 
جاذبه بســیاری برای انسان های عصر 
حاضر دارد. قنادباشــی در این زمینه 
معتقد است که »به دلیل خستگی قشر 
زجرکشیده از نظام سرمایه داری، تمایل 
به افکار عدالتخواهانه و برابری جویانه 
افزایش یافته اســت. با این تفاوت که 
این گرایش دیگر کمونیســم نخواهد 
بود؛ چرا که اینگونــه مکاتب امتحان 
خود را پــس داده انــد. در واقع پس از 
فروپاشی اتحاد جماهیر شوروی آنچه 
از مظاهر کمونیســم باقی ماند، دیگر 
جذابیتی نداشــت و حتی قشر نخبه و 
دانشــگاهی نیز به این مکتب تمایلی 
نداشتند. در مقابل اندیشه های اسلامی، 
برای اقشــار مختلف ازجمله نخبگان 
دارای جاذبه ای است که خلأهای آنها 

را تامین می کند.« 
وی با اشــاره به 2ســویه اندیشه های 
وارداتــی و بومــی و نــاب گفــت: 
»اندیشه های کمونیستی و لیبرالیستی 
وارداتی هستند و اندیشه تمدن نوین 
اسلامی برگرفته از الگوی ناب اسلامی 
است. این اندیشــه در تکامل با الگوی 
سازگار و پرتقاضایی اســت که البته 
می تواند تجلی تمدن نوین اسلامی نیز 
باشد. ضمن اینکه این اندیشه جذابیت 
زیادی دارد و جامعه نخبگانی جهانی 
نیز تمایــل زیادی به تمــدن پژوهی 
اســلامی دارند. همین روند را باید با 
زوال اندیشــه های غربی قیاس کنیم. 
آن زمان خواهیم دید که آنچه در مورد 
رشد تمدن نوین اسلامی بیان می شود 

شواهد عینی و پایداری دارد.«
با توجه بــه تحلیل های بــالا می توان 
اینگونه نتیجه گرفــت که همانطور که 
رهبر معظم انقــلاب بارها بــر زوال و 
نابودی مکاتب غربی تأکید فرموده اند، 
نشــانه های این زوال در ابعاد سیاسی، 
اجتماعی، فرهنگی و جامعه شــناختی 
قابل تفسیر اســت. در مقابل، این نور 
اسلام و تمدن اسلامی است که انسان ها 
را روزبه روز بیدارتر می کند و خستگی 
جان های ناشی از سیطره نظام در حال 
فروپاشی سرمایه داری را جانی دوباره 

می بخشد.

زوال غرب در عرصه های اجتماعی و فرهنگی 
جامعه نخبگانی به جای تمرکز بر مکاتب غربی، تمایل زیادی به تمدن پژوهی اسلامی دارد

سخنگوی شورای نگهبان:

ایرادات قانون انتخابات مجلس هنوز برطرف نشده است 
سخنگوی شورای نگهبان از دولت و مجلس خواست تا در 

گزارش 2
تهیه طرح ها و تصویب قوانین، نسبت به استفاده از واژگان 
فارسی، دقت داشته باشند. به گزارش همشهری، هادی 
طحان نظیف در نشست خبری آخرین مصوبات دولت و مجلس شامل ۹طرح 
و لایحه و 2اساسنامه و ۳۵پاسخ به استعلامات ارسالی از دیوان عدالت اداری 

را تشریح کرد.
وی ادامه داد: دولت در تهیه لوایح و مجلس هم در تهیه طرح ها و تصویب 
قوانین، باید نسبت به استفاده از واژگان فارسی دقت داشته باشند، در غیر 
این صورت شورای نگهبان طبق قانون موظف است مصوباتی را که در آنها از 
واژگان غیرفارسی استفاده شده، اعاده کند. وی افزود: یکی از طرح ها، طرح 
اصلاح قانون تشکیلات و آیین دادرسی دیوان عدالت بود که در ۸جلسه در 
شورای نگهبان بررسی شد و چهارشنبه هفته گذشته به پایان رسید و متن 
نهایی در حال نگارش است و طی روزهای آینده به مجلس ارسال خواهد شد.

وی گفت: در یک ســال گذشــته، ۶۰مصوبه ارســالی مجلس در قالب 
۱۳7جلسه شورای نگهبان بررسی شد که براساس آن ۱۴مصوبه در مرحله 
اول تأیید و 2۱مصوبه در مراحل بعد تصویب شد. علاوه بر این، 2۵مصوبه 
نیز در حال اصلاح است. به گفته طحان نظیف، در این مدت ۱۱ اساسنامه 
به شورای نگهبان ارسال شده که ۹ اساسنامه تأیید و به 2 اساسنامه ایراد 
وارد شده است. ســخنگوی شــورای نگهبان افزود: در یک سال گذشته، 
۱7۴ نامه از دیوان عدالت اداری دریافت کردیم که از ســوی فقهای شورا 

بررسی شده است.
وی در پاسخ به سؤالی درباره اصلاح قانون انتخابات مجلس، گفت: این سؤال 
را از مجلس بپرسید. درباره اصلاح قانون انتخابات مجلس، آخرین بار شورای 
نگهبان در سال۹۸ اظهارنظر و نسبت به متن اشکالاتی مطرح کرد و بعد از 
آن مجلس هنوز اصلاحی نسبت به متن انجام نداده است. منتظریم اگر متنی 

جهت اظهارنظر به شورا فرستادند، آن را بررسی کنیم.
طحان نظیف در پاسخ به سؤالی درخصوص موضع شورای نگهبان درباره 

نقش نمایندگان در انتصابات با توجه به دیدگاه رهبر انقلاب گفت: تاکنون 
نسبت به این موضوع چندین بار صحبت شــده و رهبر معظم انقلاب هم 
تأکیداتی داشتند. صلاحیت و وظایف مجلس براساس قانون مشخص است. 
این وجهه را هم باید مورد توجه قرار دهیم کــه نظارت و پیگیری قوانین 
دخالت در انتصابات نیست. مجلس این حق را دارد که قوانین وضع شده را 
پیگیری کند که در این مورد هم پیش بینی در قانون صورت گرفته است. ما 
همینطور که بر عدم دخالت تأکید می کنیم، باید بر بحث نظارت هم توجه 

داشته باشیم.
وی در پاســخ به ســؤالی درباره ماهیت ادغــام یا تفکیــک وزارتخانه ها 
گفت: در مــورد ادغــام وزارتخانه هــا مــا ورود نمی کنیم؛ زیرا اساســا 
در صلاحیت ما نیســت و شــورا صرفــا مصوبات ارســالی را براســاس 
موازین شــرع و قانون بررســی می کند. ما وارد بحث هــای محتوایی و 
کارشناســی نمی شــویم و نخبــگان و کارشناســان باید ایــن بحث ها 
 را دنبــال کننــد و این موضــوع در صلاحیــت دولت و مجلس اســت.

وی افزود: وظایف و صلاحیت های مجلس براســاس قانون مشخص است 
که شامل قانونگذاری و نظارت است؛ البته وظیفه نظارت و پیگیری 

امور، به معنای دخالت در امور اجرا نیست و در عین حال، پیگیری 
و نظارت بر قوانین وضع شده هم نباید دخالت تلقی شود.

سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سؤالی درباره نقاط ضعف 
این نهاد گفت: ارزیابی عملکرد شورای نگهبان برعهده مردم، 

نخبگان و رسانه هاست. ما در شورای نگهبان اقدامات 
زیادی انجام می دهیم. مثلا در بررســی مصوبات 
جلسات متعددی با نخبگان، دســتگاه ها و افراد 
مختلف داریم و فکر می کنــم در این جهت باید 

اطلاع رسانی بیشتری داشته باشیم.
وی درباره مصوبه ســاماندهی ثبت نام ها گفت: 
مصوبه برای وزارت کشور لازم الاجرا بوده و هست 

البته دولت قبل به مصوبه عمل نکرد و مبنای عمل ما در شورای نگهبان 
همین مصوبه بوده و هست. اگرچه دولت قبل این مصوبه را اجرا نکرد اما 
ما طبق آمار و ارقام معتقدیم که این مصوبه اثر خودش را گذاشت و تعداد 

ثبت نام  ها کاهش یافت.
سخنگوی شورای نگهبان در پاســخ به سؤالی درخصوص طرح افزایش 
تعداد نمایندگان مجلس نیز گفت: تاکنون یک بار این کار انجام شــده 
و آن هم از طریق لایحه بــوده و رویه دیگری هم در ایــن رابطه نداریم. 
موضوع هنوز تصویب نشده که شورای نگهبان اظهارنظر کند. تاکنون در 
شورای نگهبان بحثی در این خصوص نداشته ایم و باید تصویب شود و بعد 
نسبت به آن اظهارنظر می شــود. طحان نظیف در پاسخ به سؤالی درباره 
اظهارنظر یکی از اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام مبنی بر اینکه 
برخی اعضای شــورای نگهبان به دلیل کهولت ســن در جلسات حضور 
پیدا نمی کنند، گفت: باید عرض کنم همه اعضای شورای نگهبان عضو 
مجمع نیستند و تنها فقها عضو هستند. گاهی همزمانی جلسات مجمع 
تشخیص با جلسات شورای نگهبان موجب شده تا اعضای شورا نتوانند 
در جلسات مجمع حضور داشته باشــند اما باید اعلام کنم که جلسات 
شورای نگهبان همواره با حضور همه اعضا تشکیل می شود و به ندرت 
پیش می آید که حتی یک نفر از اعضا در جلسات غیبت داشته باشد. 
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به این سؤال که چرا در سامانه 
نظرات شــورای نگهبان مشروح مذاکرات منتشــر نشده است؟ 
گفت: انتشار مشــروح مذاکرات فرایندی را می طلبد؛ 
پیاده ســازی و مطابقت زمان می برد و ما همزمان در 
حال انتشار مشروح مذاکرات سال های قبل هستیم. 
همچنین دوستان ما در حال انتشار استدلال ها 
هســتند و برای مثال اگــر درخصوص بحث 
شفافیت قوا همین حالا به ســامانه مراجعه 

کنید، استدلال ها را خواهید دید.

صفیه رضاییگزارش
روزنامه نگار

شاهکار تمدن غرب )10(

اشغال سراسری سرزمین 
سرخپوستان

هر چند کلمب آغازگر لشکرکشــی به قاره سرخپوستان 
بود اما پایان بخش آن نبود و پس از وی نظامیانی سردمدار 
غارتگری این سرزمین بودند که گوی سبقت را در پستی 
و رذالت از وی ربودند و از شــمال تا جنوب قاره آمریکا را 
به اشــغال خود درآوردند! »آمریگو وسپوچی«، »واسکو 
نونیس د بالبوآ«، »هرناندو کورتز« و» فرانسیسکو پیزارو«، 
ازجمله این افراد بودند که جنایات بسیاری از آنان در تاریخ 

ثبت شده است.
اســپانیایی ها، به مدت ۳ قرن جلوی حرکــت تاریخ را در 
آمریکای لاتین گرفتند، به طوری که تمدّن های این مناطق 
به کلی نابود شده و صاحبان آن قتل عام شدند. دوران فتح 
آمریکای لاتین و کارائیب ـ در حدود ســال های ۱۴۹2تا 
۱۵7۰- دورانی حاکی از ســر به نیســت کردن تمامی 
مردمان مختلف به صورت سازمان یافته و عمدی با شکنجه 
بی رحمانه است. این برنامه، شــامل به بردگی کشاندن، 
ســرکوب فرهنگ، تاریخ و زبان های آن مردمان است. در 
آمریکای جنوبی، تهاجم نظامی و فرهنگی اسپانیا به مدت 
۳ قرن با سرکوب، کشتار و نابودی بومیان منطقه توأم بود. 
همچنین تسلط اقتصادی، سیاسی و فرهنگی اروپایی ها و 

مسیحیان نیز در این منطقه مشهود بود.
دکتر همایون الهی در کتاب »شناخت ماهیت و عملکرد 
امپریالیسم« می نویسد: بین ســال های ۱۵2۱تا ۱۶۶۰، 
دولت اسپانیا 2۰۰تن طلا و ۱۸۰۰تن نقره از قاره آمریکا 
غارت کرد. حجم زیاد طلا و نقره غارت شده، اروپا را خیره 
کرد و اسپانیا را به بزرگ ترین دولت مقتدر اروپا مبدّل کرد. 
این گنجینه، البته از اسپانیا به سایر نقاط اروپا هم راه یافت 
و موجب افزایش قدرت مالی آنها شد؛ درحالی که کشورهای 
غارت شــده که دارای تمدّن عالی و سیســتم اقتصادی 
هماهنگ بودند، به کلّی درهم شکستند و فقر و بدبختی و 
به دنبال آن مرگ و نابودی گریبانگیرشان شد؛ چنان که تا 
به امروز نتوانســته اند به وضع عادی خود بازگردند. دوران 
هجوم اسپانیایی ها به آمریکا و به خصوص لشکرکشی کلمب 
به دریای کارائیب، شاید بیشــترین تحدّی به حقوق زنان 
شده باشد. از نگاه استعمارگران، زن از هیچ اعتبار و جایگاه 
انسانی برخوردار نبوده و به مثابه کالا به آن می نگریستند.

در این دوران جزایر هیســپانیولا )هائیتی – دومینیکن(، 
مجمع الجزایر پورتوریکو در شمال شرقی منطقه کارائیب، 
ایالات و ســرزمین های غربــی آمریکا، کوبــا، مکزیک، 
گواتمالا، هندوراس، نیکاراگوئه، السالوادور، پاناما، ونزوئلا، 
کلمبیا، اکوادور، پرو، بولیوی، آرژانتین، شــیلی، سالیان 
متمادی تحت ســیطره اســتعمارگران اســپانیایی قرار 

داشته است.

انتقاد از مواضع ضد حقوق بشری 
گزارشگر حقوق بشر

دبیر ستاد حقوق بشر کشــورمان ایران از حمایت گزارشگر 
ویژه حقوق بشر ســازمان ملل در امور ایران از حکم دادگاه 

سوئد علیه حمید نوری انتقاد کرد.
کاظم غریب آبادی، درتوییتی نوشــت: بسیار تأسف برانگیز 
است که جاوید رحمان به جای اعتراض به مقامات سوئدی 
و پاسخگو کردن آنها در برابر نقض های گسترده حقوق بشر 
بنیادین قربانی )نوری(، به صورت علنی از بازداشت خودسرانه 

و دادگاه نمایشی این شهروند ایرانی حمایت می کند.
وی ادامه داده اســت: بیانیه مطبوعاتــی جاوید رحمان در 
حمایت از یک بی عدالتی فاحش، نشانه دیگری از تمایل ذاتی 
او به سوءاستفاده از ماموریتش که با حمایت انگلیس ایجاد 
شده اســت، برای یک کمپین بزرگ نمایی جهت خرسند  
کردن معاندان ایران، به قیمت قربانی کردن اصول بنیادین 

حقوق بشراست.

سیستم حقوقی سوئد صلاحیت قضایی ندارد
سفیر ایران در ســوئد نیز در واکنش به صدور حکم دستگاه 
قضایی سوئد علیه حمید نوری تأکید کرد سیستم حقوقی 
سوئد صلاحیت رســیدگی به پرونده مرتبط با حمید نوری 

را ندارد.
احمد معصومی فر، درپاســخ به روزنامه اکسپرســن درباره 
حکم صادره از سوی دادگاه استکهلم علیه حمید نوری که 
براساس آن به حبس ابد محکوم شده است، تأکید کرد که 
این حکم خصمانه بوده و در حمایت از تروریسم صادر شده 
و نظام حقوقی سوئد اساسی ترین اصول حقوق بین الملل را 

زیر پا گذاشته است.
وی با تأکید بر سیاسی و غیرقابل قبول بودن حکم صادر شده 
افزود: سیستم حقوقی سوئد صلاحیت رسیدگی به پرونده 
مذکور را ندارد، زیرا اعمال صلاحیت بین المللی به وجود جرم 
بین المللی بستگی دارد. هیچ یک از وکلای پرونده یا وکلای 

بین المللی در این مورد به جرم بین المللی اعتقاد ندارند.
معصومی فر با بیان اینکه چگونه سیســتم حقوقی ســوئد 
اساسی ترین اصول حقوق بین الملل را نقض کرده، گفت: با 
توجه به تحقیقات کاملًا یکجانبه دادستان، عدم رسیدگی در 
محل مورد ادعای جنایت، عدم اجازه شهود متخصص معرفی 
شده توســط آقای نوری برای شهادت در دادگاه و تناقضات 
فراوان در شهادت شهود، عدم اعتبار قانونی این حکم را نشان 
می دهد. تمامی شــاهدانی که صدای آنها در دادگاه شنیده 
شد، از اعضای گروه منافقین هســتند که در ایران به عنوان 
تروریست شــناخته می شوند. این ســازمان قبلًا در ایالات 
متحده آمریکا، کانــادا و اتحادیه اروپا به عنوان تروریســت 

شناخته شده بودند.
این دیپلمات کشورمان در ادامه تأکید کرد: نمایندگان ایران 
پیش از این با دولت ســوئد تماس گرفته انــد تا بر ضرورت 
عدم تأثیرپذیری نظام حقوقی سوئد از رویکرد سیاسی تأکید 
کنند. علاوه بر این، ایران مداخله در امور ملی یا اقداماتی را که 
به حاکمیت، استقلال و منافع ملی خود آسیب می رساند، از 

سوی هیچ کشوری تحمل نمی کند. / ایسنا 

محمود عباس زاده مشکینی 
عضو کمیسیون امنیت ملی

کشــورهای توســعه یافته از انــرژی 
هســته ای اســتفاده می کنند. از این رو 
آنهــا نمی توانند ایــران را محــدود کنند 
چراکــه انــرژی هســته ای پیشــران در 
همــه حوزه هاســت؛ بنابرایــن تهدیــد 
اقدام غیرمؤثری است که آمریکایی ها 
همیشه  انجام می دهند ومی داننداین 

رفتارها تأثیری برما ندارد./ خانه ملت

مجید ناصری نژاد
نماینده مجلس

از  بهره بــردن  بــا  نگهبــان  شــورای 
شــجاعت، بصیرت، ثبات و توانمندی 
توانســت برابــر بســیاری از توطئه هــا 
ایســتادگی  و نقشه دشــمنان را خنثی 
کنــد. البتــه در ایــن مــدت فشــارهای 
سنگینی هم علیه شورای نگهبان انجام 
شد ولی این شورا محکم بر اصول اولیه 
انقلاب ایســتاد و درباره آن با هیچ فرد 

و گروه و جناحی معامله نکرد./ ایرنا

سیدمحمدرضا میرتاج الدینی
عضو فراکسیون انقلاب اسلامی

بایــد اســتفاده از سیســتم های مبتنی 
بــر هــوش مصنوعــی در صنایــع بزرگ 
و دولــت الکترونیــک در برنامــه هفتم 
توسعه مدنظر قرار گیرد.در این راستا 
وزارتخانه هاباید نگاه ویــژه ای به ایجاد 
زنجیره هوشمندسازی  زیرساخت های 

خود داشته باشند / مهر

دلایل تغییر معاون سیاسی 
وزیر کشور

احمد وحیدی، وزیر کشور در گفت وگویی در رابطه با 
علت تغییر محمدباقر خرمشاد معاون سیاسی خود، 
گفت: دکتر خرمشــاد معاون سیاسی بنده به علت 
کسالتی که داشتند و تداوم آن، خود اصرار داشتند 
که انجام وظیفه در این مسئولیت سنگین برایشان 
عملی نیست. به همین علت انتخاب جدیدی انجام 
شد و دکتر غلامرضا به عنوان مسئول معاونت سیاسی 
انتخاب شدند. وی درخصوص محمدرضا غلامرضا 
معاون جدید سیاســی خود افزود: ایشان تجربیات 
گســترده ای در حوزه مسائل سیاســی دارند و در 
سال های گذشته مسئولیت های مختلفی را در سطح 
معاون وزیر داشــته اند. همچنین هم نفس با سردار 
شهید ســلیمانی بوده اند؛ بنابراین هم ظرفیت های 
شخصی ایشان و هم تجربیات مدیریتی و عملیاتی 
ایشان گران سنگ و خوب است. وزیر کشور در ادامه 
با اشاره به هجمه رسانه های معاند درخصوص تغییر 
معاون سیاسی وزیر کشور این رویه را در کار وزارت 
کشــور بی اهمیت دانســت و بیان کرد: رسانه های 
خارجی همــواره انتخاب یک فــرد مثبت و مفید و 
توانمند در مسئولیت های سنگین را برنمی تابند و 
انتقاد می کنند. هرچند این رویه جدید نیست و برای 
ما ارزشی ندارد. چرا که معلوم است که آنها به دنبال 
فهم عمیق از مسائل و انتخاب هاي مسئولان نیستند. 
وحیدی افــزود: آنها تلاش می کنند هــر چیزی را 
به عنوان یک دســتمایه برای تبلیغ علیه نظام قرار 

دهند که بسیار کم ارزش و بی اهمیت است. / مهر

نقل قول خبر

خبر 

حقوق بشر

سیاسی

محمدرضا مرادی؛ تحلیلگر مسائل سیاسییادداشت

هژمونی آمریکا در حال فروپاشی است
روح الله مدبر، کارشناس مسائل سیاســی با اشاره به فرمایشات 
رهبر معظــم انقلاب مبنی بر راهبردی شــدن روابــط ایران و 
روســیه، گفت: متأسفانه دولت گذشته، سیاســت را بر مبنای 
توجه به همسایگان به ویژه روسیه قرار نداد؛ این درحالی است 
که سیاست خارجی دولت فعلی بر مبنای دیپلماسی متوازن و 
اصول همسایگی تدوین شده است.وی با اشاره به سقوط هژمونی 
آمریکا، افزود: ائتلاف جدیدی در جهان برای فروپاشــی نظام 
تک قطبی ایجاد شده و قطبی جدید در حال شکل گیری است که 
ایران و روسیه یکی از ارکان آن است. مدبر سفر پوتین به تهران 
را در تقویت بعد ائتلاف امنیتی این دو کشور مؤثر خواند و گفت: 
در سفری که سرلشکر باقری، رئیس کل ستاد نیروهای مسلح 
به مسکو داشــت، این موضوع مطرح و همچنین چند رزمایش 
مشترک بین ایران، روسیه و چین در خلیج فارس و دریای عمان 
صورت گرفت و همچنین به زودی مانور مشترک دریایی ایران و 
روسیه در دریای کارائیب و اقیانوس اطلس در مرزهای ونزوئلا 
صورت می گیرد که این خود نشان دهنده آن است که اگر آمریکا 
بخواهد در نزدیکی مرزهای ایران مسئله ناتوی عربی یا امثال آن 
را مطرح کند، جمهوری اسلامی نیز حضور خود را در مرزهای 
آمریکا در کنار روسیه، تقویت خواهد کرد. وی با اشاره به سیاست  
ایران در مســئله اوکراین، تصریح کرد: بحران اوکراین حاصل 
سیاست ها، شــیطنت ها و ماجراجویی های آمریکا و همچنین 
گسترش ناتو به شرق است. پیشنهاد عضویت ایران در بریکس، 
این پیمان نوظهور اقتصادی، از طــرف روس ها بوده و علت این 
نزدیکی با روسیه ما را در ردیف شرکای هم قرار داده است. علت 
مورد تخریب و حاشیه قرار گرفتن روابط روسیه و ایران این است 
که توسعه مناسبات این دوکشــور در راستای منافع ملی ایران 
پیش می رود که همین مسئله غرب و آمریکا را به شدت نگران 

کرده است./برنا
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موج جدید کووید-19همان طور که قابل پیش بینی 
بود، در حال پیشــروی اســت. با کمتر شدن آمار 
مبتلایــان و مرگ ومیرهــای کرونایــی، رعایــت 
پروتکل های بهداشــتی نیز کمتر شد. دیگر کمتر 
کسی با ماسک در اماکن عمومی حتی سربسته ظاهر 
می شد و دوباره مهمانی ها، کنسرت ها و دورهمی ها 
از سر گرفته شد. اما زیرســویه BA.5 اومیکرون با 
استفاده از همین عادی انگاری با قابلیت سرایت بیش 
از اندازه ای که دارد، دوباره ما را به روزهای ســخت 
کرونایی بازگرداند. تا جایی که بسیاری از کشورهای 
دنیا ازجمله ایران خبر از موج هفتم بیماری را رسما 
اعلام کردند. ســازمان بهداشت جهانی هم چندی 
پیش اعلام کرد، رؤیای تمام شــدن بحران کووید 

فعلا بیشتر یک سراب است تا واقعیت.

بازگشت الزام استفاده از ماسک
در نیویورک استفاده از ماســک در اماکن عمومی 
سربسته فارغ از وضعیت واکسیناسیون افراد، الزامی 
شده اســت. متخصصان به دلیل شــیوع زیرسویه 
BA.5 کــه آن را بدتریــن زیرســویه اومیکرون 
می خوانند، مهم ترین ســلاح مقابله بــا ابتلا به آن 
را ماســک های باکیفیت می دانند. در لس آنجلس 
نیز زدن ماســک، دوباره به حالت اجباری درآمده 
است. سرعت سرایت ســویه جدید به حدی است 
که گروهی از محققان حتی اعتقاد به الزام ماسک 
در محیط های باز اما شــلوغ دارنــد. مراکز کنترل 
و پیشــگیری از بیماری های ایالات متحده توصیه 
می کند هنــگام ورود یک شــهر به ســطح بالای 
کوویــد-19، الزام زدن ماســک به صورت عمومی 
در محیط داخلی را برای افراد 2سال و بالاتر انجام 

دهند.
در برخی کشــورهای اروپایی نیز بــا توجه به اوج 
گرفتن سفرهای تابستانی، اســتفاده از ماسک به 

حالت اجباری بازگشته است.

واکسیناسیون بهنگام
چند ماه پیــش، دوز دوم تقویت کننده واکســن 
کووید-19فقط برای افراد بالای 60ســال و افراد 
مبتلا به ضعف سیستم ایمنی و بیماری های خاص 

توصیه می شد، اما با شیوع و گســترش روزافزون 
زیرسویه BA.5، در اغلب کشــورهای دنیا تزریق 
دوز دوم واکسن یادآور به همه سنین بدون درنظر 
گرفتن اولویت ســنی توصیه شده اســت. به این 
ترتیب همه افــرادی که 6ماه از زمــان تزریق دوز 
سوم تقویت کننده آنها گذشته است می توانند دوز 
چهارم خــود را دریافت کننــد. تقویت  کننده های 
واکسن کووید-19 می توانند حفاظتی را که ممکن 
است در طول زمان پس از واکسیناسیون سری اولیه 
کاهش یافته باشد، بیشتر یا بازیابی کنند. زمانی که 
افراد با واکسن های کووید-19 به روز باشند، بهترین 
محافظت را در برابر بیماری شدید و بستری و حتی 

مرگ در اثر کووید-19 دارند.

رعایت پروتکل های بهداشتی
اوایل همه  گیری، پیام بهداشت عمومی این بود که 
ویروس کرونا عمدتا از طریق قطرات تنفسی بزرگ 
که هنگام تنفس، صحبت کردن، سرفه کردن، آواز 
خواندن و ... منتشر می شود، گسترش می یابد و این 
ترشحات می تواند قبل از سقوط تا چند متر حرکت 
کند. اما پس از آن مطالعه ای انجام شــد که نشان 

داد، ذرات تنفســی بســیار کوچک به نام آئروسل 
نیز قابلیت انتشــار در هوا، باقی ماندن تا 9ساعت 
در محیط و طی کردن مسافت بیشــتر را دارد. به 
این ترتیب مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها، 
دستورالعمل خود را سال گذشته به  روزرسانی کرد 
تا سومین روش انتقال را تأیید کند: استنشاق ذرات 

آئروسل و قطرات بسیار ریز تنفسی.
درحالی که تماس با ســطوح هنوز به عنوان روش 
احتمالی انتقال ذکر می شود، کارشناسان می گویند 
که خطر آن بســیار بســیار کمتر از خطر ناشی از 
استنشاق آئروســل یا قطرات منتقل شده از طریق 
تمــاس نزدیک اســت. دکتر پیتر چیــن هونگ، 
متخصص بیماری  های عفونی گفت: احتمال بیمار 
شدن در اثر لمس یک سطح حدود یک در 100هزار 
است و احتمال بیمار شدن از یک ذره معلق در هوا 
حدود هزار برابر بیشتر است. با این حال، ظهور نوع 
بسیار مسری اومیکرون و زیرشاخه های فوق  واگیر 
آن نگرانی های زیادی را ایجاد کرده اســت. برخی 
ادارات در پی گسترش این ســویه های جدید، در 
حال نصب دکمه های خودتمیز شــونده آسانسور 
هستند و خطوط هوایی صندلی های مسافران را به 

روش پیشرفته ای تمیز می کنند. براساس مطالعه ای 
که مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری در مارس 
2021منتشر کرد، خطر ابتلا به کووید-19از یک 
سطح غیرمتخلخل مانند فولاد ضد زنگ یا شیشه در 

یک فضای داخلی پس از 3 روز کم می شود.

دیجیتال شدن در عصر کرونا
بحران کووید-19شرکت ها و افراد را با چالش های 
بی  ســابقه ای در محل کار و همچنیــن در زندگی 
خصوصی  مواجه کرده است. تقریبا همه شرکت ها در 
سراسر جهان تحت تأثیر این بحران قرار دارند و برخی 
حتی در آستانه ورشکســتگی هستند. درحالی که 
برخی از شــرکت ها هنوز به دنبال راه حل هستند، 

برخی دیگر قبلا آن را یافته اند: دیجیتال کردن.
دیجیتال شــدن می تواند در بســیاری از زمینه ها، 
به ویژه هم اکنون، کمک بزرگی کند. به همان سرعتی 
که ویروس در سراسر دنیا گسترش می یابد، احتمالا 
می توان انتظار داشــت که شــاهد دیجیتال شدن 
شرکت ها هم باشیم. به این ترتیب مراجعه حضوری 
کاهش می یابــد و روند انتقال بیمــاری نیز مختل 

می شود.

راهکارهای علمی برای مقابله با موج هفتم کرونا
عادی انگاری شرایط و کم شدن رعایت پروتکل ها، جهان را با موج جدیدی از ابتلا روبه رو کرده است

زهرا خلجیدانش
روزنامه نگار

 بزرگ ترین رصدخانه جهان
برای دفاع از زمین

چین به تازگی برای ایفای نقش روزافزون خود به منظور حفاظت 
از سیاره زمین، ساخت یک رصدخانه برای پایش اعماق فضا را 
با کیفیت بالا در شهرداری چونگ کینگ این کشور آغاز کرده 
است. هدف این اقدام تقویت قابلیت دفاعی این کشور در برابر 

سیارک های نزدیک زمین عنوان شده است.
به گزارش گلوبال تایمز، این تاسیسات رصدی جدید با نام رمز 
چشم مرکب چینی )China Fuyan( از رادارهای توزیع شده 
با بیش از 20آنتن تشکیل شــده و هر آنتن 25 تا 30متر قطر 
خواهد داشت. سرپرست این پروژه از رصد سیارک ها با وضوح 
بالا در فاصله 150میلیون کیلومتری به وســیله این رصدخانه 

خبر داده است.
آنگونه که اعلام شده، مرکز نوآوری انستیتو فناوری پکن چونگ 
کینگ، رصدخانه های ملــی نجوم چین وابســته به آکادمی 
علوم چین، دانشــگاه Tsinghua و دانشگاه پکن هم به فرایند 
ساخت فویان خواهند پیوســت که به این ترتیب این پروژه به 

گسترده ترین سیستم راداری جهان تبدیل خواهد شد.

لانگ تنگ، رئیس مؤسســه فناوری پکن کــه همچنین عضو 
آکادمی مهندسی چین است، می گوید: »از آنجا که این سیستم 
از چندین آنتن تشکیل شده است، درســت مانند چشم های 

مرکب حشرات عمل می کند.« 
لانگ می گوید که چنین ســاختاری، فضاهای خالی را پوشش 
می دهد و نیازهای کشــور ازجمله دفاع در برابر ســیارک های 
نزدیک زمین و قابلیت ســنجش فضایی و همچنین مطالعات 
مرزی را برآورده می کند. این پروژه پــس از اعلام چین در ماه 
آوریل مبنی بر برنامه های این کشور برای ساختن یک سیستم 
نظارتی و دفاعی در برابر سیارک های نزدیک زمین و به منظور 
مقابله با تهدید برخورد ســیارک ها بــه فضاپیماها و کمک به 

حفاظت از ایمنی زمین و نژاد بشر انجام می شود.
به این ترتیب یک سیستم نظارت و هشــدار زمینی و فضایی 
برای سیارک ها با هدف تجزیه و تحلیل حرکت سیارک هایی که 
به طور بالقوه تهدیدی برای فعالیت های فضایی انسان هستند، 
راه اندازی خواهد شد. همچنین فناوری و مهندسی لازم برای از 

بین بردن این تهدیدات توسعه خواهد یافت.

 ایران، قطب پرتاب ماهواره
در مدار 500کیلومتری

ایران به یکی از قطب هــای پرتاب ماهــواره در مدار 500 
کیلومتری در منطقه تبدیل می شود.

عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در جمع 
تعدادی از اســتادان دانشگاه رازی و دانشــگاه های استان 
کرمانشــاه با اعلام این خبــر گفت: حوزه فضایــی یکی از 

اولویت های وزارت ارتباطات است.
به گزارش روابط  عمومی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
او با اشــاره به اینکه زیرســاخت های فضایی کشور در حال 
توسعه است، ادامه داد: »اکنون از ساخت ماهواره و ماهواره بر 
تا ایستگاه های دریافت داده های فضایی در کشور فراهم شده 
و تا یک ســال آینده به یکی از قطب های پرتاب ماهواره در 
مدار 500کیلومتری در منطقه تبدیل می شویم و می توانیم 

به کشورهای دیگر هم خدمات ارائه دهیم.«
زارع پور همچنین ارتباط و فناوری را زیرســاخت توسعه در 
همه بخش ها دانســت و گفت: »نگاه دولت سیزدهم به این 
حوزه فرصت محور است و می توانیم عقب ماندگی های کشور 

را با کمک ICT جبران کنیم.«

فناوری فضا

ایــران جایــگاه نوزدهــم را بــه لحــاظ 
تعــداد مقالات منتشــر شــده در حوزه 
مکســین ها به خــود اختصــاص داده 
اســت. چیــن، آمریــکا، کره جنوبــی، 
اســترالیا، هنــد، انگلیس، ســنگاپور، 
عربســتان ســعودی، ژاپــن و آلمــان 
به ترتیب ۱۰ کشــور برتــر در ایــن حوزه 

هستند. 

۱۹

در بانک ســلول های ایمنی آلــوژن که 
بــه وســیله یــک شــرکت دانش بنیــان 
مستقر در مرکز رشد رویان و همکاری 
پژوهشــگاه رویان ایجاد شــده اســت، 
حدود ۳میلیارد سلول از افراد داوطلب 
سالم ذخیره شده است. دانشمندان 
ایرانی برای آنکه دریابند این سلول ها، 
قــادر بــه از بیــن بــردن تومــور مغــزی 
هســتند و همچنین آســیبی بــه بیمار 
مبتــا بــه ســرطان ایجــاد نمی کننــد، 
کارآزمایــی بالینی بــرای ۱۰بیمــار )۳ تا 
۱۳ســال( مبتــا بــه تومورهــای مغــزی 

مقاوم به درمان را آغاز کرده اند.

3
میلیارد
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پای دانش بنیان هــا به حل مشــکلات ترافیکی و 
آلودگی هوای تهران باز شــده است و به زودی برای 
فعالیت در بوستان گفتگو و همچنین محلی در شرق 
پایتخت مستقر خواهند شد. به همین خاطر نوآوران 
و دانش بنیان ها با ارائه طرح های جدید خود چه در 
زمینه های نرم افزاری و چه سخت افزاری به مدیریت 
شــهری کمک خواهند کرد تا 2مشکل اولویت دار 
پایتخت کم رنگ شوند. البته نکته اصلی اینجاست 
مسئولیت کاهش ترافیک و آلودگی هوای شهر تنها 
به عهده شهرداری نیست و دســت کم 22دستگاه 
دیگر نیز وظایفی دارند. اما در عین حال شهرداری 
دست روی دست نگذاشته تا از یکســو با اقدامات 
قرارگاهی و هم افزایی با دیگر نهادها و از سوی دیگر با 
یاری گرفتن از دانش بنیان ها، هر چقدر هم که شده 
اوضاع را بهبود دهد. نشان به آن نشان که نخستین 
نشست از سلسله نشست های مدیران ارشد شهری 
با شرکت های دانش بنیان، خلاق و نوآور با موضوع 
»حمل ونقل هوشــمند و ترافیک« برگزار شــد تا 
ماحصل آن در نظر گرفتن 2محل جدید برای فعالیت 
این شرکت ها باشد. با این حساب می توان امیدوار بود 
که در آینده ، از طریق دانش داخلی، برخی قطعات 
یدکی و حیاتی مورد نیاز مترو و اتوبوسرانی در کشور 
تولید شــود و ناوگان این دو بخــش، برای تعمیر و 

بازسازی، چشم شان به تولید آن ور آبی ها نباشد.

مانعزداییازسرراهدانشبنیانها
در همین نخســتین نشست برگزار شــده، آنقدر 
پیشنهادها و اختراعات ثبت  شــده جالبی از سوی 
مدیران شرکت های دانش بنیان حاضر ارائه شد که 
مدیران شهری متقاعد شدند تا پس از طی مراحل 
قانونی با رویکرد تسهیلگری، پیش نیازهای لازم را 
در اختیار شــرکت ها قرار دهند. بنابراین در صورت 
تأیید نهایی، همکاری رسمی شرکت ها با شهرداری 
برای رفع معضلات اعلام شده در حوزه حمل ونقل 

هوشمند و ترافیک آغاز می شود.
رئیس مرکز تهران هوشــمند در همین ارتباط به 
فرایند شکل گیری »ســازمان فناوری های نوین و 
نوآوری شهری« اشاره کرد و از ایجاد یک نهاد جدید 
و مجزا برای استفاده از فناوری های نوین و دانش پایه 

در شــهرداری تهران خبر داد. ایمــان صادق زاده 
گفت: »تا پیــش از این تولی گری حوزه اســتفاده 
از فناوری هــای نوین به »مرکز تهران هوشــمند« 
به عنوان یکی از زیرمجموعه های سازمان فاوا سپرده 
شده بود اما با توجه به نگاه و رویکرد شهردار محترم 
تهــران، مبنی بر ضرورت تبدیل تهران به ســکوی 
فناوری شــهری، همچنین با توجه به مهیا نبودن 
کامل زیرساخت های قانونی مورد نیاز برای تعاملات 
عملیاتی با حوزه های دانش بنیــان، خلاق و نوآور، 
مجوز ایجاد نهـادی متولی و عملگـر با نام »سازمان 

فناوری های نوین و نوآور شهری« از شورای شهر اخذ 
شد. بر این اساس، سازوکار عملیاتی برای برقراری 
تعاملات نتیجه بخش در حــل معضلات پایتخت با 
اســتفاده از فناوری های نو، دانش پایه و خلاق، در 
حال انجام اســت. هدف مدیریت شهری در جهت 
مانع زدایی از سر راه همکاری شرکت های دانش بنیان 
با شهرداری تهران است.« هادی محضرنیا، مدیرعامل 
سازمان فاوای شهرداری تهران هم با اشاره به نقش 
تأثیرگذار شرکت های دانش بنیان در ارائه راه کارهای 
خلاقانه و نوآورانه برای حل معضلات شهری پایتخت 

گفت: »قصد مدیریت شهری تســهیل گری برای 
فعالیت شرکت های دانش بنیان است.«

حمایتشــرکتکنترلترافیــکتهراناز
شرکتهایدانشبنیان

پوریــا علیمردانــی، مدیرعامل شــرکت کنترل 
ترافیک تهران اعتقاد دارد یکی از مشکلات کشور با 
رویکردهای دانش بنیان، گرایش به مدرک است. او 
گفت: »به همین خاطر، شهرداری تهران می خواهد تا 
از کمک مجموعه های دانش بنیان بهره لازم را ببرد.« 
به گفته او شرکت هایی که خود را به شهرداری معرفی 
کرده اند توانایي هایی در زمینه مدیریت سیستم های 
هوشمند شــهر تهران ارائه داده اند که شاید کمتر 
تاکنون به آنها توجه شده باشد. علیمردانی تأکید کرد 
که حتی در حوزه نگهداشت سیستم ها نیز نیازمند 
دانش شرکت های دانش بنیان هستند: »برای نمونه 
در مورد دوربین های کنترل سرعت و سیستم های 
کنترلی چراغ ها مشــکل داریم. بــه این ترتیب که 
سیستم چراغ مرکزی در شهر تهران مربوط به یک 
کشــور خارجی اســت. بنابراین برای رفع عیوب و 
نگهداشت سیستم هایی که در اختیار داریم به کمک 

مجموعه های دانش بنیان نیاز داریم.«

گره گشایی دانش بنیان ها از ترافیک تهران
شهرداری تهران برای بهره مندی از ظرفیت های شرکت های دانش بنیان و نوآور، 2محل را برای فعالیت آنها ایجاد می کند

مهدیاسماعیلپورگزارش
روزنامه نگار

مرکز مطالعات شهرداری و سازمان جهاد دانشگاهی انجام می دهند

تحلیلنظراتشهروندی
برایحلمشکلاتترافیکی

شــهرداری تهران، برای حل 2موضوع ترافیــک و آلودگی هوا، 
جدا از بهره مندی ظرفیت شرکت های دانش بنیان، قصد دارد تا 
مکانیسم هایی برای استفاده از نظرات دانشگاهی ها و شهروندان 
راه اندازی کند. به همین خاطر، آمارگیری، ســنجش و تحلیل 
نظرات شهروندان تهرانی در مورد عملکرد خود را به پژوهشکده 
مطالعات توسعه سازمان جهاد دانشــگاهی تهران واگذار کرده 
اســت؛  از این اطلاعات با هدف ارتقای خدمت رسانی در بهبود 
عملکرد شهرداری استفاده خواهد شــد. به گزارش همشهری، 
پژوهشکده مطالعات توسعه جهاد دانشگاهی  طی قراردادی با 
مرکز مطالعات و برنامه ریزی شــهر تهران، پروژه ای را با عنوان 
»ســنجش و بهره برداری از نظرات شــهروندان با هدف ارتقای 
خدمت رسانی و عملکرد شهرداری تهران« آغاز کرده است تا طی 
4ماه، میزان رضایتمندی شهروندان تهرانی از حوزه های مأموریتی 
شهرداری)به تفکیک حوزه های عمرانی و فنی، زیباسازی شهری، 
حمل ونقل و ترافیک، اجتماعی و فرهنگی و خدمات شــهری و 
محیط زیستی( را در مناطق 22گانه شهر تهران بررسی و سنجش 
کند. با اطلاعات تهیه شده راهکارهایی برای بهبود اقدامات به ویژه 

در 2بخش ترافیک و آلودگی هوا ارائه می شود.

زیستشبانهدرتهرانفعالمیشود
مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران درباره 
راهکارهای لازم برای فعال شدن »زیست شبانه« در شهر تهران 
و همچنین از اقدامات صورت گرفته صحبت کرد. سعید بیگی 
در این رابطه به پایگاه خبری شهر گفت: »شهردار و شورای شهر 
تهران به این موضوع ورود پیدا کرده اند. هم اکنون 2۵۰ون کافه در 
سطح شهر تهران وجود دارند که از این تعداد، حدود ۱۰۰ون کافه 
مجوز دریافت کرده اند؛ ارائه مجوز به ون کافه ها همراه با یک سری 
ملاحظات بهداشتی، نمای بصری ون و شــهر، عدم مزاحمت 
ترافیکی و... است.« او در تشریح اقدامات لازم برای فعال کردن 
»زیست شــبانه« گفت: »برگزاری بازارچه های موقت از لحاظ 
عدم ایجاد معضلات ترافیکی و عدم آسیب رســاندن به اصناف 
بررسی می شود؛ رســته ای که سالانه به شــهرداری مالیات و 
عوارض پرداخت می کند نباید به خاطــر بازارهای موقت دچار 
آسیب شود.« مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر 
تهران تأکید کرد: »پس از بررسی تمام شاخص های تخصصی، 
امکان ایجاد بازارچه موقت طی 2 تا 3 ماه وجود دارد؛ عمده این 
بازارچه های موقت در ســاعات شب هم فعالیت می کنند و این 

موضوع به فعال کردن زیست شبانه کمک می کند.«

سیدمناف هاشمی
مشاور محیط زیست و آلودگی هوای 

شهردار تهران
هفته گذشته، ۲۰۰بسته سرمایه گذاری 
بــا محوریت هــای مختلــف در همایــش 
»فرصت های سرمایه گذاری« ارائه شد. 
اگر سرمایه گذاری برای بخش خصوصی 
همــراه بــا ســود و جذابیــت باشــد، همه 
معاونت ها و زیرمجموعه های شهرداری  
می تواننــد از فرصــت ســرمایه گذاری 

بخش خصوصی استفاده کنند.

ابوالفضل فلاح
 معاون مالی و اقتصاد شهری شهرداری 

تهران
با روش های اتخاذ شــده توســط شرکت 
سرمایه گذاری شهر و با حمایت  معاونت 
مالــی، شــهرداری تهــران توانســته بــا 
قیمــت،  ۱۸درصــد  حــدود  کاهــش 
۱۴۴۰۰تن قیر خریداری شده از بورس را 
با ۲۷۵ میلیارد ریال صرفه جویی بیشتر 
خریداری کند. خرید میلگرد و ســیمان، 
هم صرفه جویی به همراه داشته است.

نقل قول خبر

عدد خبر

خبر

ساماندهی
شــهردار منطقــه۲۲ گفــت: در بازدیدها 
و گزارش هــای مردمــی مشــخص شــد 
نرده ها و روشنایی های مربوط به پل های 
عابر پیــاده آزاد راه تهران-کــرج توســط 
دزدان بــه ســرقت برده شــده که توســط 
گروه های اجرایی این معاونت ایمن سازی  
شــد. وحیدرضا محمــدی اظهار کــرد: در 
ایــن محــدوده غربــی تهــران ۲۴پــل عابر 
پیاده وجود دارد که به شکل مداوم مورد 
بازدید قرار می گیرد و درخصوص سرقت 
تجهیــزات پل های عابر در ســایر محورها 

گزارشی اعلام نشده است.

 ۲۴
پل عابر

عکس:مجتبیعربزاده شهرداریازظرفیتشرکتهایدانشبنیاندرناوگانحملونقلعمومیتهراناستفادهمیکند.

مدیــرکل ســرمایه انســانی شــهرداری 
تهــران گفــت: حــدود ۳۳۰۰ نفــر نیروی 
ایثارگــر در بدنــه شــهرداری تهــران در 
حــال فعالیت هســتند، تاکنــون نزدیک 
بــه ۲ هزارحکم صادر شــده اســت. رضا 
قهرمانی گفت: مجموعه نیروی انسانی 
سرمایه بزرگ هر ســازمانی است و نگاه 
شــهرداری تهران و معاونــت مربوطه در 
این دوره به نیروی انسانی مثبت است، 

تابهترین نیرو را به خدمت بگیریم.

 ۳۳۰۰
نفر

2ظرفیت با 2 اولویت مترو و اتوبوس
2ظرفیتبرایتسهیلگریوتوسعهفناوریهایشهریدرشــهرتهرانبهحوزههایفناورانه

اختصاصدادهشدهاست.
یکیازاینظرفیتهامجموعهنمایشگاهیبوستانگفتگواستکهبهزودیپلتفرممناسبیبرای

استقرارونمایشدستاوردهایشرکتهاینوآوریدراینمحلایجادمیشود.
یکیدیگرازاینظرفیتهافضاییتقریبا20هزارمترمربعیدرشرقتهراناست.

راهاندازیکارخانهنوآوریاتوبوسرانیدرشرکتواحدباهدفارتباطبیندانشگاهوصنعتبا
حملونقلعمومی،افزایشبهرهوریوارتقايسطحخدمات،شکلگیریاتوبوسهایمدرنو...

ازجملهدیگراقداماتانجامشدهدراینحوزهاست.
مترویتهرانحمایتازســاختمحصولاتبافناوریروزتوسطشرکتهایدانشبنیانرادر
دستورکارخودقراردادهاستتابخشیازقطعاتلازمازطریقدانشآنهادرداخلکشورتولیدشود.
بیشاز100هزارقطعهموردنیازمتروکهساختآنهااحتیاجبهفناوریهایبالادارداحصاشده

وبرایهمکاریبهشرکتهایدانشبنیاندرزمینهتولیداینقطعاتفراخواندادهشدهاست.

مکث
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یک صدم علی باش

ای کسی که برای خاطر علی روی زمین می نشینی! ای کسی 
که برای علی جمع می شــوی و چراغ روشن می کنی و صبر 
می کنی!  ای کسی که دلت شاد می شود با منزلت علی! بشنو و 
بترس و بلرز از این حرف...! علی سه تا مصیبت داشت. مصیبت 
اول،  مصیبتی است برای شــخص خودش. کسانی حقش را 
غصب کردند،  اذیتش کردند، کشتندش. این مصیبت چند 

سال طول کشید؟ 30سال،  40سال،  50سال.
مصیبت دوم، مصیبتش در اولاد اســت. امــت با اولاد علی 
بد رفتار کردند. کشــتند،  فراری دادند،  اسیر کردند، هر کار 
خواســتند کردند. این چند ســال طول کشید؟  200سال، 

 300سال… بیشتر که نه.بالاخره تمام شد.
اما مصیبت بزرگ علی، ]بعضی از[ شیعیانش است. آنها ننگ ابدی 
برای این سرور هستند. تنها یکی از این شیعیان کافی است تا بگوید 
علی باطل بوده! درست است ما بی سواد باشیم؟ درست است ما 
سفیه باشیم؟  درست است ما بداخلاق باشیم؟ درست است ما در 
معامله غش داشته باشیم؟  درست است ما در معامله باطل بگوییم؟ 
 درست است جامعه ما از همه جوامع عقب تر باشد؟ این چه پیروی 
از علی است؟! امروز ما زیر ذره بین هستیم. سابقاً دنیا با هم ارتباط 
نداشت، هر کار غلطی که دلمان می خواســت می کردیم،  توی 
مملکت خودمان بود، کسی نگاه نمی کرد و متوجه نمی شد... امروز 
جامعه ما در دنیا منعکس است. هر چه کنیم همه می بینند! هر 
اخلاقی داشته باشیم همه مطلع می شوند! هر روشی داشته باشیم 
مشخص است! و به نام علی تمام می شود! ما شیعه علی هستیم، 
نباید دشمن او باشیم! می گوییم علی امام ماست؛ امام یعنی پیشوا. 
اگر کسی را دیدید نماز می خواند و ایستاده، اما مأمومینش دارند 
سجود می کنند  یا امام دارد سجود می کند اما مأمومین ایستاده اند، 
 می گویید این آقا امام اینهاســت؟ !  البته که نمی گویید! مسخره 
است! ما چطور مأمومین این امام هستیم؟! علی شجاع، ما ترسو! 
علی کریم،  ما بخیل! علی بااخلاق، ما بداخلاق! علی توانا،  ما ترسو 
و طماع و...! علی سّر کمالش، ایمانش است. راهی است که برای 
ما هم باز است. این راهی که علی رفت،  تو هم برو،  می رسی. علی 
صد درجه اش را رفت، تو یک درجه اش را برو یک صدم علی شو. 

راه باز است،  باز نیست؟! 
بخشی از سخنرانی امام موسی صدر
 در مورد حضرت امام علی)ع(، سال 1350،  کاشان 

روزی که محبت گل کرد
کتاب »روزی که محبت 
گل کــرد« به قلــم فریبا 
کلهــر، کتابــی خواندنی 
اســت که به موضوع عید 
غدیر خم و انتخاب حضرت 
امام علــی)ع( به عنــوان 
جانشین پیامبر اسلام)ص( 
پرداخته است. در بخشی از 

کتاب آمده: »آن روز پیامبر من، پیر و خسته بود.اعمال 
حج رابه پایان رسانده و به سوی مدینه می رفت که به 
محل غدیرخم رسید.می دانستم که اگر پیامبر من از 
غدیرخم برگذرد، بیشتر مردم از او جدا می شوند و هر 
یک به شــهر و دیار خود می روند.پس اراده کردم که 
پیامبر، مردم را یک جا جمع کند.می خواستم دین شما 
را به کمال برسانم.که من هرچه خواهم همان کنم... .«

امیر نساجی تصویرگری این کتاب را برعهده داشته و 
انتشارات نبا آن را به چاپ رسانده است.

قهرمان غدیر
کتابــی بــه قلــم علی رضــا 
سبحانی نســب و منتشر شده 
توسط انتشــارات جمال که 
روز عید غدیرخــم را به عنوان 
روز اعــلام رهبــری و ولایت 
امت اســلامی معرفی می کند 
و درباره آداب و بزرگداشــت 
این عیــد بزرگ مــواردی را 
می آمــوزد. کتــاب »قهرمان 

غدیر« مناسب گروه ســنی 8تا 12است و تصویرگری آن را 
مهناز رضایی به عهده داشته است. 

در بخشی از این کتاب آمده: »امام علی)ع( روزی در خطبه  
نمازجمعه کــه همزمان با روز غدیر بــود فرمودند: »پس از 
نماز به خانه های تان بروید. خانواده را شاد کنید. به برادران 
دینی خود نیکی کنید.خدا را برای نعمت هایش شکر کنید. 
باهمدیگر همدل و متحد باشید. با یکدیگر مهربان باشید و به 
هم هدیه بدهید. پاداش کارهای نیک شما در این روز چند 
برابر اســت و به روزی و عمرتان می افزاید. از ثروت و دارایی 

خودتان خرج نیازمندان بکنید که خداوندجبران می کند.«

نگاه

راهنما

تنفس کودکان در هوای مسجدروشنا
حضور شاد و آزادانه کودکان در مساجد، ترازی برای مساجد اسلامی است

استقبال از بچه ها در مسجد با شکلات و لبخند
مسجد جامع مهدیه واقع در محله رستم آباد تهران و خیابان دیباجی جنوبی است. به همت 
حجت الاسلام غلامرضا سیاوشــی،امام جماعت و اعضای هیأت امنا، هفته ای یک بار قبل از 
همه گیری کرونا، خانواده ها در بوستان قیطریه دور هم جمع شده و بعد از برگزاری نماز جماعت 
و مغرب و عشا،  ساعات خوشی را با حضور کودکان در محوطه پارک می گذراندند. بعد از وقفه ای 
2ساله،  دوباره فعالیت مسجد یک روز در هفته با حضور کودکان آغاز شده است. حجت الاسلام 
سیاوشی درخصوص حضور کودکان در مسجد به همشهری می گوید:»هر کارفرهنگی نیازبه 
بسترسازی دارد. در روایات داریم حقوقی که بچه ها گردن والدین دارند آموختن قرآن و معارف 
الهی است پس بچه ها باید آزادانه به مسجد بیایند. مسجد تراز اسلامی که ریشه در مسجد النبی 
زمان پیامبر)ص( دارد مسجدی است که بچه ها آزادانه به آن بیایند و بروند. بچه صدای خنده و 
بازی کودکانه دارد و باید این را برای عزیزان توضیح داد که عکس العمل منفی بزرگ ترها یا به 
صفر برسد یا در کمترین حالت باشد. اگر بچه ها از خردسالی و نونهالی مسجد نروند،  در بزرگسالی 
هم احتمال اینکه به مسجد بروند بسیار کم خواهد بود. ما خودمان از بچگی مسجد بودیم. گاهی 
اوقات کسانی بودند که به جای اخم کردن به ما شکلات می دادند. ائمه جماعات و هیأت امنا باید 
زمینه را به گونه ای فراهم کنند که کودکان با آزادی در مساجد حضور داشته باشند و خاطره ای 
خوش برایشان باقی بماند، خدای ناکرده بچه ها با اخم متولیان مسجد و بزرگ ترها مواجه نشوند. 
باید با شکلات و شیرینی و لبخند به استقبال بچه ها رفت. اصراری نیست که بچه های حاضر در 
مسجد همراه بزرگ ترها نماز بخوانند، وقتی آمدند و خاطره ای خوش در ذهنشان نقش بست آرام 

آرام در ذهن آنها تأثیر گذاشته و به سمت دین و قرآن و نماز کشیده می شوند.« 

مکث

حاج آقا نماز را که شروع می کند هنوز صدای خنده و جیغ و داد بچه ها 
از حیاط شنیده می شود؛ هیاهویی که در سکوت جمعی رکعت اول 
و دوم بیشتر به چشم می آید. مکبر کوچک،  دعای بعد از نماز را به 
سرعت می خواند و می دود توی حیاط،  بچه ها منتظرش هستند. حاج آقا سخنرانی می کند و هنوز صدای 
شادمانی بچه ها لابه لای صفوف نمازگزارها می چرخد، می رود قسمت زنانه پرده را کنار می زند و  با لبخند 
شیرین زنان و مردان نمازگزار روبه رو می شود و دوباره برمی گردد توی حیاطی که فاصله اش با شبستان فقط 
یک در بزرگ و شیشه ای است. یکی از نمازگزارها به بچه ها بادکنک داده، یکی دیگر بسته آبنبات میانشان 
تعارف می کند و مرد جوانی پایه های فوتبالدستی را برای بازی دخترها محکم می کند. مربی نمددوزی هم 
گوشه ای نشسته و بچه های عاشق دوخت و دوز دورش جمع شده اند. اینجا هیچ کس به بچه ها نمی گوید ساکت 
باشید ! اینجا هیچ کس بچه ها را از دویدن و بازی کردن منع نمی کند ؛ حتی کوچک ترها به نوبت می روند و روی 
منبر می نشینند، یکی شان آرام بازی می کند، آن یکی هم زیر لب چیزهایی می گوید و به تقلید از امام جماعت 

دستش را بالا و پایین می برد، مثلا سخنران  شده است. 
حضور پر رونق خانواده ها در مساجد 

»اوایل با واکنــش و اعتراض برخــی نمازگزارها 
مواجه می شدیم،  می گفتند حواســمان سر نماز 
پرت می شود. ما هم با خوشرویی از حضور بچه ها 
در مسجد و در زمان پیامبر اکرم)ص( می گفتیم؛ 
اینکه بچه ها هنــگام رکوع و ســجود روی دوش 
پیامبر)ص( بودند. گاهــی اوقات نیز تمرکز هنگام 
خواندن نماز و ادعیه در شــرایط شلوغی و حضور 
در حرم امام رضا)ع( را برایشــان یادآور می شدیم 
و اینکه می شــود در این حال هم بــا آرامش نماز 
خواند.«؛ اینها را خانم محمــودی می گوید که با 
همســرش از 3-2 سال قبل تلاش شــان را برای 

حضور بی دغدغه کودکان در مساجد آغاز کرده اند؛ 
حضوری که نه تنها برای کودکان،  بدون دغدغه و 
همراه با لذت و لحظاتی شــیرین و شادمان است 
که برای پدران و مادرانشان هم تجربه ای لذتبخش 
اســت ؛ تجربه ای بدون نگرانی از شیطنت ها و سر 
و صدای کودکانشــان در زمان حضور در مسجد و 
شــرکت در نماز جماعت و مراسم مذهبی. نگرانی 
و مشقتی که حضور خانواده ها و فرزندانشان را در 
مساجد و اماکنی  اینچنین کمرنگ کرده و حالا در 
مساجدی که طرح حضور کودکان به اجرا در آمده، 

 این حضور و مشارکت رنگ و رونقی گرفته است. 

الهام مصدقی رادگزارش
روزنامه نگار

بچه هایی که والدین را به مساجد می آورند 
جلساتی که خانم و آقای محمودی با امام جماعت 
و مسئولان برخی مســاجد برگزار کردند،  بعد از 
مدتی به نتایج خوبی رســید و حــالا با همراهی 
آنها یکی دو روز در هفتــه و در زمان نماز مغرب و 
عشا، بچه های زیادی در مسجد حاضر می شوند. 
یک مسجد دوشــنبه هایش را به حضور کودکان 
اختصاص داده، مســجد دیگری سه شــنبه های 
مهدوی را بــا حضور کودکان تعریف کــرده و. . . 
حضوری که بدون تذکــر و گلایه نمازگزاران پیر 
و جوان اســت. حالا همگی با بچه ها اخت شده و 
همراهی شان می کنند. هرچند که در این مسیر، 
مســئولان تعدادی از مســاجد، حضور کودکان 
را برنتافتنــد اما محمودی می گوید: »اســتقبال 
امام جماعات مســاجد، نقش مهمی در پذیرش 
نمازگزاران دارد. برخی از نمازگزارها که به سر و 
صدا و حضور بچه هــا اعتراض می کنند، خادمین 
مســجد به آرامی به آنها توضیح می دهند و  بعد 
از مدتی دیگر گلایه ای وجود ندارد و همه همراه 
می  شــوند.« مادر جوانی که همراه 2فرزندش به 
مسجد آمده می گوید:  » گاهی روزها و مناسبت ها 
برای مراسم و نماز به مسجد می آمدم و بچه ها را با 

خودم می آوردم،  حالا اما بچه ها مرا با خودشان به 
مسجد می آورند. از یکی دو روز قبل، سه شنبه ها 
را یاد آوری کرده و برای زودتررســیدن به مسجد 
برنامه می چینند. پدر بزرگ یکی از پســر ها هم 
می گوید: »نوه من یکی دوبار از امام جماعت بستنی 
گرفته،  حالا ورد زبانش شده »بستنی مسجد«، هر 
هفته زودتر از من آماده رفتن به مســجد است. 
آنطور که محمودی می گوید قدم اول و مؤثر در این 
مسیر این است که کسی به حضور و سر و صدای 
بچه ها در مسجد اعتراض نکند و آنها با آرامش و 
خاطره ای شیرین ساعتی را در خانه خدا بگذرانند، 
بعد از آن آموزش های کوچــک هنری و کارهای 
دســتی مورد علاقه بچه ها هم افزوده می شود. او 
می گوید:  »بچه ها باید بدانند مسجد متعلق به همه 
است. چه مکانی بهتر و سالم تر از خانه خدا برای 
رشد کردن و تربیت شــدن ؟ جوانانی که در دوران 
دفاع مقدس از این خاک محافظت کردند همگی 
از مسجد آمده بودند و تربیت شده مساجد بودند. 
بچه ها می آموزند که مساجد در طول تاریخ محل 
تصمیم گیری های بزرگ بوده است؛ مکانی برای 

آموختن و رشد و تعقل.«
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دیوار ســاحلی بــه طول 3هزار متــر و عرض 
حدود ۸۰متر در دل ســاحل کنارک به پیش 
می رود تا به گفته شــهردار این شــهر جلوی 
ســیلاب، توفان، ســونامی و قاچاق را بگیرد. 
این شهر بندری در گوشه غربی خلیج چابهار 
قرار دارد و به گفته کارشناسان هیچ یک از این 
ادعاهــا دلیل خوبی برای تخریب زیســت بوم 

دریایی کنارک نیست.
اسفندماه ســال گذشته شــهردار کنارک در 
جواب اعتراض مردمی به رعایت نکردن حریم 
6۰متری این ساحل و تخریب زیست محیطی 
در منطقه گفته بود: »شــهرداری طبق مصوبه 
کمیته ساماندهی ســواحل که در سال۹۷ به 
ریاست اســتاندار سیســتان و بلوچستان به 
تصویب رســیده، در حال ماموریت اســت. به 
گزارش باشــگاه خبرنگاران جــوان، درویش 
بلوچ نیــا اعــلام کــرد: پــس از بارندگی های 
33۰میلی متــری یک ماه گذشــته در جنوب 
استان سیستان و بلوچســتان و تشکیل ستاد 
مدیریت بحران در منطقه، مقرر شد پروژه دیوار 
حفاظتی ســاحلی هرچه سریع تر انجام شود تا 
درصورت تکرار بحــران و همچنین توفان های 
حاره ای، اگر دریا دچار ســونامی شود، شهر و 
ساکنان آن دچار تهدید و خطری نشوند.  علاوه 
بر این موارد، ایجاد دیوار حفاظتی در مصوبات 
ستاد پیشــگیری از جرائم و قاچاق مواد مخدر 
نیز هســت و برای کاهش قاچاق های دریایی 
این دیوار باید ایجاد شود. این اقدام تماما برای 
ساماندهی امور در منطقه است و هیچ خسارتی 
به صیادان منطقه وارد نمی کنــد و این طرح، 
طرحی پدافندی برای شــهر در برابر حوادث 

دریایی است و باید اجرا شود.«
با پیشــرفت پروژه، مقامات مســئول به دنبال 
متوقف کردن آن و جلوگیری از تخریب بیشتر 
برآمدند. رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس 

از ارســال نامه ای به دیوان محاســبات کشور 
خبر می دهــد که با آن بتوان جلــوی اقدامات 
شهرداری کنارک در سنگ ریزی و خاک ریزی 

در حریم دریای عمان را گرفت.
ســمیه رفیعی با تأکیــد بر اینکــه دریاخواری 
کنارک بایــد هرچه ســریع تر متوقف شــود، 
می گوید: در آخرین اقدام دیوان محاســبات نیز 
با ارســال نامه ای این اقدام را غیرقانونی خوانده 
و خواســتار توقف فوری عملیات عمرانی شده 
است. شهرداری کنارک از بهمن ماه سال گذشته 
اقدام به ســنگ ریزی در حریم دریــای مکران 
)دریای عمان( منطقه کنارک و استحصال اراضی 
ساحلی و احداث دیوار ساحلی کرده است. برابر 
گزارش های دریافتی اجــرای این پروژه به طول 
3هزار متر و عرض حــدود ۸۰متر پیش روی در 

دریا در حال انجام است.
اگرچه مســئولان اســتانی ســازمان حفاظت 
محیط زیســت به دلیل عدم دریافت مجوزهای 
زیست محیطی شکایت کرده اند، ولی پیمانکاران 
همچنان در حال فعالیت هســتند. او با اشاره به 
پیگیری موضوع توسط فراکسیون محیط زیست 
مجلس خاطرنشــان می کنــد: در این خصوص 
مکاتبه ای نیز برای توقــف عملیات با رئیس قوه 
قضاییه انجام شده است. شــدیدترین خسارات 
زیســت محیطی در دنیا متعلق به خشک کردن 
دریا و اســتحصال زمین اســت. خاک ریزی در 
داخل دریا و خشک کردن بستر موجب دفن شدن 
تمامی موجودات بسترزی و نابودی اکوسیستم 
ساحلی و زیستگاه های ارزشمند ساحلی منطقه 

می شود.

سیل یا بلوار ساحلی؟
هرگونه استحصال اراضی از دریا جهت اجرای 
طرح های توســعه ای منوط به رعایت ضوابط و 
مقررات زیســت محیطی مربوطه و اخذ مجوز 
از کمیسیون زیربنایی دولت و سایر ارگان های 
ذیربط ازجمله سازمان حفاظت محیط زیست 

است.
به گفته ســمیه رفیعی تماس هــا، مراجعات 
و مکاتبات بســیاری از ســوی مردم محلی با 
فراکسیون محیط زیست مجلس در این خصوص 
انجام شده و مردم محلی از این اقدام شهرداری 
ناراضی و مدعی شــده اند که این اقدام با هدف 
آزادسازی اراضی جدید و ســاخت و سازهای 
گردشگری صورت گرفته و ضمن نابودی ساحل 
زیبای منطقه عملا فعالیت های گردشــگری و 

صیادی را مختل کرده است.
یکی از بی شــمار فواید خلیج هــا، جلوگیری 
طبیعی از بروز ســونامی هایی اســت که بر اثر 
زلزله در دل اقیانوس ها رخ می دهد و همچنین 
از تخریب امــواج بلند در مناطق ســاحلی نیز 

می کاهد.
محمدرضا فاطمــی، متخصــص اکوبیولوژی 
دریایــی در گفت وگو با همشــهری می گوید: 
کنارک در ساحل غربی خلیچ چا بهار قرار دارد. 
خلیج ها فضاهای نیمه بسته ای هستند که اتفاقا 
جلوی تلاطم دریاها را می گیرنــد؛ کما اینکه 
وقتی توفان های مونسون  در دریای عمان شروع 
می شود به دلیل وجود خلیج، این تلاطم آسیب 
کمتری به مناطق ساحلی وارد می کند؛ ضمن 
اینکه در کنارک و چابهار چندین اسکله صیادی 

احداث شــده اســت و از این طریق نیز جلوی 
تلاطم دریا گرفته می شود.

عمق دریا در ســاحل کنارک کم است و برای 
اینکه به عمق 1۰متری که مناســب صیادی 
است، برســید باید یک تا 2کیلومتر به دل دریا 
بروید. 2شهر بندری، چندین اسکله ماهیگیری 
دارند که به عنوان عامل بازدارنده از امواج عمل 
می کنند. سیلاب ناشــی از باران نیز عمدتا از 
شمال خلیج، وارد دریا می شود. به نظر می رسد 
که آنها به دنبال درســت کردن اسکله تفریحی 
و بلوار ســاحلی با مغازه و کافه هستند. کنارک 
دارای سواحل ماسه ای منحصر به فردی است 
که می توان از آن برای توسعه پایدار گردشگری 
اســتفاده کرد. ابوظبی 2میلیــارد دلار برای 
ایجاد ســاحل مصنوعی هزینه کرده اســت و 
ما می خواهیم سواحل ماســه ای را به سنگ و 

سیمان تبدیل کنیم.
فاطمی درباره تبعــات اکولوژیک این طرح در 
منطقه می گوید: کرانه های کم عمق ســاحلی 
تا 5متر، محــل زاد آوری و رشــد نــوزادان و 
تجمع آبزیان بزرگ در بخشــی از ایام ســال 
است. هرگونه دستکاری در این کرانه ها اشتباه 
اســت و از بین برنده تعادلی اســت که موجب 
غنای دریا می شود. ساخت اسکله 3هزار متری 
در دل دریا، عــلاوه بر ایجاد کــدورت در آب، 
سیســتم هیدرولوژیک و حیــات منطقه را از 
بین می برد و بر کاهــش جمعیت ماهیان تأثیر 
می گذارد. طــرح مدیریت یکپارچــه مناطق 
ساحلی کشــور )ICZM( در سال13۸۹ مورد 
تصویب شــورای عالی شهرســازی و معماری 
قرار گرفت و در سال13۹1 جهت بهره برداری 
و اجرا به اســتانداران ســاحلی ابلاغ شد. او با 
اشــاره به اینکه براســاس طرح iczm توسعه 
تلفیقی ســواحل جنوب کشور مصوب مجلس 
است، می گوید: تمام ارگان ها مجری این طرح 
مدیریتی هستند و وزارت کشور و به دنبال آن 
ســازمان شــهرداری ها عضو مؤثر آن هستند. 
این طرح مدیریتی اجازه دست اندازی به هیچ 

نهادی را نمی دهد. 

درختان منطقه حفاظت شــده خائیز شهرســتان کهگیلویه با آتش 
گسترده ای روبه رو شده اند و تلاش ها برای مهار آن ادامه دارد.

به گزارش همشهری، نخســتین فقره آتش سوزی در منطقه حفاظت 
شده خائیز از عصر جمعه 2۴ تیر از طرف روستای پیربادامی آغاز شد. 
در ابتدا با تلاش نیروها این آتش مهار شــد اما متأسفانه به علت وزش 
باد شــدید حدود غروب جمعه مجددا آتش شــعله ور و گسترده شد. 
اسلام جاودان خرد، مدیرکل حفاظت محیط زیست استان کهگیلویه و 
بویراحمد در این باره به خبرنگاران گفت: با تلاش نیروها حدود ساعت 
۴ صبح شنبه 25 تیر آتش در منطقه حفاظت شده خائیز مهار شد و در 
این عملیات، 3اکیپ شامل 2اکیپ از یاسوج و یک اکیپ از گچساران 
برای کمک به مهار آتش ســوزی منطقه خائیز اعزام شدند. مدیرکل 
حفاظت محیط زیست استان کهگیلویه و بویراحمد خاطرنشان کرد: 
دیگر دستگاه ها آنطور که باید و شــاید همکاری ندارند و انتظار داریم 
که دستگاه ها، نیروهای مردمی و تشکل های مردم نهاد بیش از پیش 

همکاری داشته باشند.
میزان دقیق خسارات وارده هنوز مشخص نیست و پس از کار تثبیت 
خاموشی آتش، کار ارزیابی و برآورد آغاز می شود اما برآورد اولیه حاکی 
از خسارت 1۴ هکتار در پی این آتش سوزی است. همچنین دلیل این 

آتش سوزی در حال بررسی است.

از ابتدای سال جاری تاکنون ۴مورد آتش ســوزی در مناطق حفاظت 
شده و تحت پوشش محیط زیست استان رخ داده که میزان آنها خیلی 
کم بود اما آتش سوزی اخیر خائیز نخستین حریق سطح وسیع است. 
در عین حال، هیچ گونه جانوری در آتش سوزی منطقه حفاظت شده 
خائیز از بین نرفت. البته این ادعای مدیریت بحران استان کهگیلویه و 
بویراحمد است و هنوز بررسی های میدانی صورت نگرفته است. با توجه 
به کوهستانی و سخت گذر بودن منطقه، شیب تند محل آتش و انبوه 
جنگل و مرتع نیاز به 2۴ ســاعت پایش توسط نیروهای محیط زیست 
است تا دوباره شــعله ور نشود. در خاموش شــدن آتش اصلی خائیز، 
نیروهای محیط زیســت، منابع طبیعی، مردمی و تشکل های مردمی 
ازجمله نهضت سبز زاگرس عملیات مهار را انجام دادند. در عین حال 
به علت وزش باد شدید کنده های باقی مانده به صورت مقطعی شعله ور 

و روشن می شوند اما آتش زیاد نیست و نیروها در محل حضور دارند.
منطقه حفاظت شده خائیز با مســاحتی بالغ بر 33 هزار و 3۸5 هکتار 
دارای پوشش گیاهی بلوط، بنه، کلخُنگ، بادام وحشی، ارژن، خوشک، 
گون و گیاهان دارویی اســت و گونه های جانوری آن شامل کل و بز، 
گرگ، کفتار، شغال، روباه، تشی، کاراکال، پلنگ و پرندگانی از جمله 

کبک، تیهو، بحری و دلیجه است.

آتش سوادکوه هم مهار شد
درحالی که بیشتر توجه ها در جریان آتش ســوزی های اخیر به غرب 
کشور است، فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی مازندران از مهار یک 
فقره آتش سوزی گسترده در عرصه های طبیعی شهرستان سوادکوه 

شــمالی خبر داد. به گفته ســرهنگ مجید ذکریایــی، حوالی ظهر 
پنجشنبه 23تیر وقوع یک فقره آتش ســوزی در عرصه های طبیعی 
محدوده اطراف سد سنبل رود سوادکوه شــمالی به همکاران گزارش 
شد که بلافاصله نیروها برای مهار آتش به منطقه اعزام شدند. مساحت 
محدوده آتش سوزی حدود 2هکتار بود که در منطقه با پوشش گیاهی 
جنگلی- مرتعی رخ داده بود و با توجه به وجود درخت های سوزنی برگ 
و خشک بودن پوشــش گیاهی در این فصل، سرعت پیش روی آتش 
زیاد بود.  در این حریق، نیروهای یــگان حفاظت منابع طبیعی همراه 
با سایر نیروهای امدادی برای مهار آتش در محل حضور یافتند. البته 
نبود وزش باد در منطقه نیز کمک کرد که عملیات مهار آتش بهتر انجام 
شود. با توجه به گردشگرپذیر بودن منطقه نیز هشدارهای لازم برای 
خروج شهروندان و مسافران از این محدوده داده شد. بخش قابل توجهی 
از آتش سوزی جنگل ها بر اثر عامل انسانی و بی توجهی هایی است که 
در عرصه های طبیعی رخ می دهد. همواره از مســافران و شهروندان 
درخواست می شــود تا حد امکان از روشــن کردن آتش در طبیعت 
خودداری کنند و درصورت روشــن کردن آتش نیــز هنگام خروج از 
عرصه، از خاموش شدن کامل بقایای آتش اطمینان یابند، اما متأسفانه 
این بی توجهی ها همچنان مشــاهده می شــود. طبق آمارهای یگان 
حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری مازندران منطقه ساری 
در سال1۴۰۰ حدود 152هکتار از عرصه های جنگلی زیر پوشش این 
اداره کل دچار حریق شد که حدود 25درصد بیشتر از سال13۹۹ است. 
در منطقه زیر پوشش منابع طبیعی غرب مازندران نیز طی سال1۴۰۰ 

آتش سوزی  عرصه های جنگلی و مرتعی 153درصد افزایش یافت.

دیوار 3 هزار متری در ساحل کنارک
 رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس: دریاخواری در کنارک باید به سرعت متوقف شود

نبرد با آتش در خائیز

وضعیت هنوز هشدارآمیز است
سازمان هواشناسی با اطلاعیه ای درباره افزایش دما و احتمال آتش سوزی در جنگل ها هشدار 
داد. به گزارش همشهری، این هشــدار که پیش از این 19تیر نیز صادر شده بود،  تأکید دارد: 
جوی پایدار در بیشتر مناطق خشک و نیمه خشک کشور طی هفته جاری حاکم است و طی 
این مدت دمای هوا در بعضی مناطق تا 7درجه سانتی گراد افزایش می یابد که خطر آتش سوزی 
در جنگل ها دور از انتظار نیست. بدین ترتیب از امروز یکشنبه تا پایان هفته جاری احتمال 
آتش سوزی در جنگل ها و مراتع بر اثر افزایش دما دور از انتظار نیست. در این راستا شهروندان 
باید از روشن کردن آتش در جنگل ها و مراتع خودداری کنند تا این هفته بسیار گرم و خطرناک 

برای منابع طبیعی کشور بگذرد.

مکث

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار

واکنش سازمان حفاظت 
محیط زیست به ادعای نماینده 

حامی احداث پتروشیمی میانکاله
سازمان حفاظت محیط زیست با رد ادعای نماینده قائمشهر مبنی بر 
تأثیرپذیری این سازمان از بیگانگان و جاسوسان فراری، نقشه راه این 
سازمان را نص صریح قانون و فرامین مقام معظم رهبری اعلام کرد. 
این سازمان اعلام کرد: حفاظت از محیط زیست و منابع طبیعی از 
تأکیدات مؤکد دین مبین اسلام است و در آیات نورانی کلام وحی و 
احادیث و روایات معصومین )علیهم السلام( بر لزوم حفظ و صیانت 
از زمین، طبیعت و موجودات زنده آن به دفعات توصیه شده است. 
افزون بر این، در اصل پنجاهم قانون اساســی جمهوری اسلامی 
ایران آمده است: در جمهوری اسلامی، حفاظت محیط زیست که 
نسل امروز و نسل های بعد باید در آن حیات اجتماعی رو به رشدی 
داشته باشند، وظیفه عمومی تلقی می گردد. از این رو فعالیت های 
اقتصادی و غیرآن که با آلودگی محیط زیست یا تخریب غیرقابل 
جبران آن ملازمه پیدا کند، ممنوع اســت. این سازمان در بیانیه 
خود در پاســخ به نماینده قائمشــهر در مجلس نوشت: سازمان 
حفاظت محیط زیست در راســتای انجام تکالیف شرعی و قانونی 
خود و با پیروی از منویات عالمانه و راهگشای رهبر معظم انقلاب 
که در قالب سیاست های کلی محیط زیست به رؤسای قوا ابلاغ شده 
است، حفظ و حراست از محیط زیست و منابع طبیعی کشور را خط 
قرمز خود می داند و در انجام مأموریت های محوله با عنایت به سند 
تحول دولت مردمی به عنوان خط مشی دولت سیزدهم و سخنان 
ریاست محترم جمهوری مبنی بر اینکه توسعه فرع بر محیط زیست 
است، هیچ نقشه راهی جز نص صریح قانون و فرامین مقام معظم 
رهبری را برنمی تابد. در این بیانیه آمده است: ضمن تکذیب ادعای 
واهی تأثیرپذیری این سازمان از بیگانگان و دشمنان قسم خورده 
این آب و خاک، همگان را به رعایت تقوا و پرهیز از اتهام زنی های 
ناروا دعوت کرده و انتظار داریم برای آبادانی، پیشرفت و سربلندی 
ایران عزیزمان، سازمان حفاظت محیط زیست را در انجام وظایف و 

مسئولیت های قانونی خود یاری نمایند.
کمال علیپور، نماینده مردم قائمشهر در مجلس شورای اسلامی 
در جلســه علنی چهارشــنبه 22 تیرماه، در تذکری به انتقاد از 
عملکرد سازمان حفاظت محیط زیســت پرداخت و گفت: جناب 
رئیس جمهور در جریان وضعیت سازمان حفاظت محیط زیست 
هستید؟ این سازمان، پتروشیمی استان مازندران را که می تواند 
برای اقتصاد کشور ظرفیت هایی تولید کند تعطیل کرده است. آنچه 
در کشور درباره عملکرد سازمان حفاظت محیط زیست به گوش 
می رسد را با آنچه از خارج از کشور گفته می شود مقایسه کنید. وی 
با اشاره به اینکه آن طرف آبی ها از سازمان محیط زیست حمایت 
می کنند، افزود: امروز جاسوسانی که از کشور فرار کرده اند، برای 

کشور ما و حوزه حفاظت از محیط زیست نظر می دهند.
علیپور در ادامه گفت: وضعیت نابســامان محیط زیست را جمع 
کنید و اجازه ندهید کسانی که از کشور فرار کرده اند و تحت تعقیب 

هستند، به این سازمان خط بدهند.

وزیر میراث فرهنگی: خانه های 
اورامان منطبق با حجاب و عفاف است

وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی با اشاره به 
ثبت جهانی اورامان، این منطقه را نمونه برجسته ای از معماری 
ایرانی اسلامی دانست و گفت: هنر و معماری خانه های منطقه 
اورامان به شکلی اســت که روی هم ساخته شده اما بر یکدیگر 
اشراف ندارند و این کاملا منطبق با هویت دینی ما یعنی حجاب 

و عفاف است.
به گزارش ایرنــا، »عزت الله ضرغامــی« که دیــروز به عنوان 
سخنران از طریق ویدئو کنفرانس در مراسم افتتاحیه همایش 
بین المللی »هورامان؛ ثبت جهانی، فرهنگ و توسعه پایدار« در 
دانشکده ادبیات دانشگاه رازی کرمانشاه سخن می گفت، افزود: 
مدت هاست ســازمان یونســکو از واژه منظر فرهنگی استفاده 
می کند، زیرا میراث ملموس و ناملموس آنقدر از لحاظ مفهومی 
به هم گــره خورده اند که جــدا کردن آنها در خیلــی از موارد 
امکان پذیر نیست، مانند بناهای ســاختمانی که بخش بسیار 
بزرگی از آن مربوط به مسائل فرهنگی آن جامعه است ازجمله 

در شهرهای یزد و منطقه اورامانات.
وی در ادامه با قدردانی از بانیان همایش » هورامان؛ ثبت جهانی 
فرهنگ و توســعه پایدار« گفت: مردم کرمانشــاه طی هزاران 
سال زندگی و مهارت های خودشــان، فرهنگ، آداب، آیین و 
رسوم شان را هماهنگ با طبیعت شکل دادند و این معماری زیبا 
منطقه اورامانات که در جهان فوق العاده است؛ مبتنی بر همین 

هماهنگی زندگی آنان با طبیعت است.
ضرغامی افزود: وقتی کارشناسان یونسکو در اورامانات هنرمندی 
مردم سختکوش، مهارت و مقاومت این دیار را در معماری، تولید 
محصولات کشــاورزی در دل کوه، خلق صنایع دستی مختلف 
و متنوع آنها از یک طرف و از طرف دیگر داشــتن آداب و رسوم 
فرهنگی- اجتماعی شاخص متفاوت آنها را دیدند که در جهان 
بی نظیر اســت، با ثبت جهانی منطقه اورامانات و معرفی آن به 
جهان موافقت کردند. ضرغامی در بخش دیگری از صحبت های 
خود خطاب به کسانی که میراث فرهنگی را مانع توسعه شهرها 
می دانند، گفت: منطقه اورامانات نشان داد به هیچ وجه اینگونه 
نیســت، میراث فرهنگی اگر به درستی به آن توجه شود، اتفاقا 
در دنیای امروز پیشران توســعه است؛ زیرا حاصل یک تجربه و 
انباشــتی از دانش بومی اســت که در طول هزاران سال شکل 

گرفته و پشتیبان توسعه است.
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی در ادامه با 
اشاره به ارسال ۴۰۰مقاله علمی، پژوهشی، تحقیقاتی به همایش 
» هورامان؛ ثبت جهانی، فرهنگ و توسعه پایدار« دانشگاه رازی 
از نخبگان، نویسندگان، استادان دانشــگاه و علما خواست در 
عصری که در فضای مجازی قرار داریم و همگان در سراسر جهان 
مطالب را از این طریق دنبال می کنند، نسبت به بارگذاری و تولید 
محتوای علمی با زبان و ادبیات درست، کلید واژه ها و دانلود آسان 
از دستاوردهای فرهنگی، اجتماعی، دینی ثبت جهانی منطقه 
اورامانات در فضای مجازی مبادرت کنند.  در چهل و چهارمین 
اجلاس کمیته میراث جهانی یونســکو )UNESCO( پرونده 
منظر فرهنگی اورامانات /هورامان بررســی و با تصویب اعضای 
کمیته، این منطقه به عنوان بیست و ششمین میراث فرهنگی 

ملموس ایران در فهرست جهانی یونسکو ثبت شد.

یعقوب رضازاده
نماینده آذربایجان غربی در مجلس 

انتظار می رود هرچه سریع تر اعتبارات 
انتقال آب به دریاچه ارومیه و نجات این 
دریاچه تخصیص یابد. نجات دریاچه 
ارومیه نجــات آذربایجان غربی اســت. 
این مطالبه جدی مردم آذربایجان غربی  
است که از ریاســت جمهور و  نهادهای 

مسئول آن را پیگیری می کنیم.

خلیل آقاجانلو 
 مدیرکل منابع طبیعی استان زنجان

تقویــت یــگان حفاظــت زنجــان بــرای 
حراســت از عرصه های منابــع طبیعی 
یک ضــرورت اســت. البتــه بــا افزایش 
امکانات انتظار ارتقــای عملکرد را نیز 
داریم و باید هرگونه احتمال تصرف در 
اراضی ملی و یا آتش سوزی رصد  شده 

و سریعا با آن مقابله صورت گیرد.

سید محمد مولوی
نماینده آبادان در مجلس 

 در فكرحــذف روادیــد کشــورهای 
حــوزه خلیج فــارس بــرای ســفر اتبــاع 
ایــن کشــورها بــه منطقــه آزاد ارونــد 
به ویــژه آبــادان و خرمشــهر هســتیم. 
ورود گردشــگر خارجی بــه این منطقه 
ارزآوری دارد و از وزیــر میراث فرهنگــی 
درخواســت کــردم پیگیــری لازم بــرای 
حذف روادیــد اتباع حــوزه خلیج فارس 

به منطقه آزاد اروند را فراهم کند.

مــار در ایــران شناســایی شــده اســت. 
باربــد صفایــی مهــر، کارشــناس ارشــد 
تنــوع زیســتی بــه ایســنا گفــت: یکــی 
از خاص تریــن مارهایــی کــه مــا در ایــران 
داریم، افعی دم عنکبوتی است که توسط 
دم خــود که شــبیه عنکبوت اســت صید 
و شــکار انجام می دهــد. البتــه گرمایش 
زمین، کشــتار و برداشــت بی رویه از زهر 

مارها تأثیرات مخربی بر آنها می گذارد.

 ۸۵ 
گونه

از مناطــق  عمــق آب در بســیاری 
خلیــج گــرگان اســت. بــه گــزارش 
زیســت آنلاین، در ســال های اخیــر 
افزایــش نــرخ رســوب گذاری، کاهش 
دبــی آب ورودی بــه رودهــا به دلیــل 
احــداث ســد در بالادســت رودهــا 
و افزایــش جمعیــت باعــث ایجــاد 
مشــکلاتی برای این اکوسیستم شده 
است و تعلل در لایروبی خلیج منجر به 

مشکلات بسیاری خواهد شد.

1۵ 
سانتی متر

گرد وغبــار در خاورمیانــه شناســایی 
شــده که منجر به بروز مشکل ریزگرد 
در ایــران شــده اند. کانــون اول در 
عربســتان، کانــون دوم در امــارات، 
کانــون ســوم در شــمال عربســتان و 
کانون چهــارم در جنوب عــراق، کانون 
پنجم در شــمال عــراق، کانون ششــم 
ازبکســتان،  ترکمنســتان،  شــامل 
در   ٨ و   ٧ کانــون  و  تاجیکســتان 

افغانستان و پاکستان قرار دارند.

 ٨ 
کانون  

درخواست تبدیل اسکله های 
نفتی به سایت گردشگری

معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی در سفر به شــهر آبادان و بازدید از 
تأسیســات بندری این شهر درخواســت کرد که 
اســکله های نفتی تبدیل به سایت های گردشگری 
شوند. علی اصغر شــالبافیان گفت: هماهنگی هایی 
باید در سطح دولت انجام شود که اسکله های نفتی 
مطلوب بعد از بررســی های فنی و ایمنی، توســط 
اداره بنــادر و دریانوردی شهرســتان آبادان مورد 

بهره برداری گردشگری قرار گیرند.
به گزارش معاونت گردشگری، او در سفر یک روزه 
خود که به منظور پیگیری و اجرایی شدن مصوبات 
ســفر روزهای گذشــته عزت الله ضرغامــی، وزیر 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی به استان 
خوزستان انجام شــد، از ظرفیت های گردشگری 
خرمشهر و آبادان بازدید کرد. شالبافیان تأکید کرد: 
هماهنگی هایی باید در سطح دولت انجام شود که 
اسکله های نفتی مطلوب بعد از بررسی های فنی و 
ایمنی، توســط اداره بنادر و دریانوردی شهرستان 
آبادان مورد بهره برداری گردشــگری قرار گیرند. او 
خطاب به مســئولان محلی حاضر افزود: موضوع 
کمک و اعطای تسهیلات فنی و اعتباری به فعالان 
حوزه گردشگری دریایی و چگونگی تبلیغ و معرفی 
این نوع از گردشــگری باید مورد توجه جدی قرار 
گیرند. معاون گردشــگری گفت: موضوع چگونگی 
تکمیل و اصلاح زیرســاخت ها و همچنین اعطای 
تسهیلات به سرمایه گذاران با اولویت جوامع محلی 

باید حتما در این مناطق ارزیابی شود. 
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 راه اندازی کارگاه های صنایع دســتی پایین ترین 
سرانه ســرمایه گذاری در زمینه اشتغال زایی در 
استان های کشور را دارد. این در حالی است که با ثبت 
299رشته صنایع دستی به جز فرشبافی و قالیبافی در 
استان های مختلف، سرمایه گذاری و اشتغال زایی در 
این حوزه می تواند آمار بیکاری را کاهش دهد. بنابر 
ماهیت هر یک از رشــته های صنایع دستی، سرانه 
ایجاد اشتغال در آن هم متفاوت است. وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی هر ســال اعتباری به استان ها 
تخصیص می دهد که به گفتــه مدیرکل حمایت از 
تولید معاونت صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی، همیشه رتبه دوم جذب 
اعتبار به صنایع دستی اســتان ها تعلق می گیرد.  
به گفته فرهاد فلاح، امسال وزارت تعاون، کار و امور 
اجتماعی 2هزارمیلیاردو900میلیون تومان اعتبار 
به همه دستگاه ها و مشاغل اســتان ها تخصیص 
داده  اســت و در پایان سال مشخص می شود حوزه 
صنایع دستی چه میزان اشتغال زایی داشته و چقدر 

از این اعتبار را به خود تخصیص داده  است.
در گفت وگو با فلاح از وضعیت 
حــوزه  در  اشــتغال زایی 
صنایع دستی، تسهیلات و بیمه 
فعالان صنایع دستی صحبت 

کردیم که در ادامه می خوانید.

تخصیص اعتبار برای اشتغال زایی در 
حوزه صنایع دســتی چگونه و بر چه مبنایی بین 

استان ها صورت می گیرد؟
بنا بر هر رشته صنایع دستی و ماهیت آن، سرانه ایجاد 
اشتغال آن هم با رشته دیگر متفاوت است؛ مثلا تولید 
گلیم یا سوزن دوزی به حداقل سرمایه گذاری نیاز دارد؛ 
درحالی که شیشه گری سنتی و بعد از آن فیروز کوبی، 

بیشترین سرمایه گذاری را می طلبد.
با توجه به این موضوع، اشتغال زایی از چه 

مسیرهایی برای فعالان صنایع دستی میسر است؟ 
متقاضیان، راه اندازی اولیه کســب وکار خودشــان را 
انجــام می دهند و بعــد از ما بــرای کارگاه هایشــان 
مجــوز می خواهند. ســال گذشــته میــزان اعتبار 
جذب شــده مشــاغل خانگی بخش صنایع دســتی 

296میلیاردو600میلیون تومان بود.

معمولا چقدر از مجوزهای صادر شده 
یا به عبارتی شغل های ایجادشده پایدار هستند؟ 

هر یک از افرادی که شــغلی ایجاد می کنند لزوما آن را 
ادامه نمی دهند، اما فردی که بعد از 5سال درخواست 
تمدید مجوز کسب وکارش را بدهد به عنوان شغل پایدار 

لحاظ می شود و نشان از توانمندی او دارد.
فعالان صنایع دســتی معمولا با دریافت 
تسهیلات می توانند به کسب وکار اولیه خود رونق بدهند 
و مسیر پایداری شغل را طی کنند؛ تسهیلاتی که به آنها 
فرصت شغلی بدهد، فقط ایجاد یک شغل برای یک نفر 

نیست. برای این موضوع چه برنامه ای دارید؟
با دریافت مجوز، امتیازاتی مثل معافیت ماده142 قانون 
مالیات های مســتقیم و دریافت تسهیلات شامل فرد 
می شود. تسهیلات فنی اشتغال روستایی، امکان تامین 
مواداولیه یا به روزرسانی و تکمیل تجهیزات کارگاهی 

را می دهد.
به تسهیلات اشــتغال روستایی اشاره 
کردید؛ تسهیلاتی که 2سال است پرداخت نشده 
است. وضعیت پرداخت در ســال جاری را چگونه 

ارزیابی می کنید؟

تسهیلات اشتغال روستایی از سوی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و از طریق سامانه کارا پرداخت می شد که 2سال 
است به حوزه صنایع دستی اختصاص پیدا نکرده، اما قرار 
است امسال این تسهیلات اجرایی  شود. سال 97 و 98 اوج 
پرداخت این تســهیلات و میزان جذب اعتبار متقاضیان 
صنایع دستی 251میلیارد تومان بود و برای 27هزار نفر 
شغل جدید ایجاد شد. تســهیلات دیگر، تسهیلات فنی 
اعتباری اســت. در این بخش ســال98 با همکاری بانک 
گردشــگری 39میلیارد تومان اعتبار پرداخت و منجر به 
اشــتغال زایی با 90طرح بزرگ صنایع دستی در استان ها 
شد. در سال جاری هم 13میلیارد تومان برای تسهیلات 

فنی اعتباری در نظر گرفته شده  است.
تولیدکننــده صنایع دســتی به صرف 
راه اندازی یک کارگاه نمی تواند شغلش را ادامه دهد؛ 
مگر اینکه محلی برای عرضه محصولش داشته باشد. 
در این زمینه چطور تولیدکنندگان را حمایت می کنید؟

خوشبختانه امســال برای اولین بار به عرضه کنندگان 
صنایع دســتی هــم تســهیلات تعلــق می گیــرد. 
عرضه کننده ها شامل فروشگاه ها، فروشگاه های مجازی 

و صادرکننده های صنایع دستی هستند.

راه اندازی بازارچه دائمی یا شــهرک های 
صنایع دستی هم راهی برای حمایت از تولیدکنندگان 
صنایع دستی است؛ درحالی که فقط در زنجان 2شهرک 
صنایع دستی فعال اســت و در مابقی استان ها خبری 
نیست. جای خالی این نوع حمایت از تولیدکنندگان 

صنایع دستی در استان ها چه زمانی پر می شود؟
راه اندازی شهرک صنایع دستی هم از اهداف ماست، اما 
به دلیل نبود زمین و ملک نتوانسته ایم آن را پیش  ببریم.
دغدغه مشترک فعالان صنایع دستی 
در استان ها بیمه اســت. قانون بیمه قالیبافان و 
صنعتگران صنایع دســتی شناســه دار مصوب 
سال1388 ابلاغ شد که دولت تصمیم گرفت برای 
کارگاه های انفرادی که کارفرما ندارند، سهم کارفرما 
را پرداخت کند. هم اکنون کــه دولت اعتبار کافی 
برای بیمه جامعه 520هزار نفری صنایع دســتی و 
2میلیون نفری قالیبافان ندارد، شما چه برنامه ای 

را در پیش دارید؟
از بیــش از 250هــزار نفر بیمه شــده در اســتان ها، 
254هزارو568نفــر از جامعه قالیبافــان و بافندگان 
فرش و 32هــزار نفر از تولیدکنندگان صنایع دســتی 
هستند. تولیدکنندگان صنایع دستی هم 11.8درصد 
جامعه بیمه شدگان را تشکیل می دهند و مابقی در نوبت 
بیمه هستند. ســال1398، 695نفر را بیمه کردیم که 
سال1399 و 1400 تمدید بیمه شدند. امسال هم فعلا 

هیچ اعتباری برای بیمه معرفی نشده  است.

صنایعدستی؛رتبهدوماشتغالزاییدراستانها
تسهیلات اشتغال روستایی در حوزه صنایع دستی بعد از 2سال وقفه در استان ها اجرایی می شود

هرمزگان، صدرنشین اشتغال زایی 
در صنایع دستی 

تسهیلات اشتغال روستایی از سوی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی که 2سال اســت به حوزه صنایع دستی اختصاص 
پیدا نکرده، قرار است امسال پرداخت شود. از ابتدای امسال 
تا کنون با تسهیلات پرداخت شده، هرمزگان با ایجاد اشتغال 
برای 2841نفر صدرنشین جدول است. بوشهر هم تاکنون 
برای 65نفر اشــتغال زایی کرده و رتبه آخــر را دارد. البته 
به گفته مدیرکل حمایت از تولید صنایع دستی وزارت میراث 

فرهنگی، این ارقام تا پایان سال تغییر می کند.

عددخبر مکث 

مدیــرکل بهزیســتی اســتان گیــان 
گفــت: ۹۰درصد کــودکان خیابــان در 
گیــان غیربومی هســتند کــه به دلیل 

فقر مالی به کار روی آورده اند. 
ســیدمهدی  تســنیم،  گــزارش  بــه 
خدمت بیــن دانــا دربــاره اقدامــات 
بهزیستی گفت: هم اکنون 88کودک 
کار و خیابــان در شهرســتان رشــت 
شناســایی و برای آنان پرونده تشکیل 

شده است.

90
درصد

گیلان

مدیــرکل تأمیــن اجتماعــی اســتان 
اصفهــان گفــت: میانگیــن پوشــش 
بیمــه ای در کشــور ۵۲ تــا ۵۳درصــد 
است، اما این عدد در استان اصفهان 
۶۷درصــد یعنــی ۱۵درصــد بیشــتر از 

کشور است.
مرتضــی  همشــهری،  گــزارش  بــه 
حاجی کاظمی افزود: حدود ۶۷درصد 
جمعیت استان اصفهان تحت پوشش 

سازمان تأمین اجتماعی هستند.

15
درصد

اصفهان

مازندرانعکس خبر

گالی بافی
گالی بافی یا حصیربافی در روستاهای مازندران پیشه ای 

خانوادگی بود. هنر گالی بافی شامل بافتن رشته های گیاه 
گالی به یکدیگر است. از آن محصولات بسیار متنوعی 

چون سبد، زنبیل، کاه، فرش، زیرانداز، پرده های حصیری، 
کیف، سفره، گلدان و ... تولید می شود. روستای درزیکا 
آخوندی پایین از توابع شهرستان بابل، کاندیدای روستای 

ملی گالی بافی است. منبع: مهر 

 آق
مد

 اح
ی/

هر
مش

س: ه
عک

تعداد اشتغال  ایجاد شده استان 
2841هرمزگان
1154کرمانشاه

1085فارس
1023تهران

958کهگیلویه و بویراحمد
946خراسان رضوی

925همدان
906چهارمحال و بختیاری

799اصفهان
711گلستان
691گیلان

630کردستان
610آذربایجان شرقی

605اردبیل 
592کرمان
589زنجان
547ایلام
396البرز

382خوزستان
359مازندران

347قم
344مرکزی

333آذربایجان غربی
331قزوین

209خراسان شمالی
202لرستان

195یزد
161خراسان جنوبی

158سمنان
93سیستان و بلوچستان

69بوشهر

راحله عبدالحسینیگزارش
روزنامه نگار

پرداخت تسهیلات کرونایی
 مدیرکل حمایــت از تولید معاونت صنایع دســتی وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی: در دوران کرونا حدود 6هزار میلیارد تومان، محصولات صنایع دستی در انبارها 
دپو شد و فروش نرفت. تسهیلات دوران کرونایی که به همت دولت از طریق سامانه کارا پرداخت 

شد، حدود 351میلیارد تومان برای کارگاه ها بود.

مکث
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وزیــر صنعــت از توقــف تولیــد 

خودرو
خودرو های ساینا، تیبا و سمند خبر 
داد و گفت: خودروی پژو۴۰۵ هم 
در آینده نزدیک از خط تولید خارج می شود. این اقدام 
همزمان با تدوین برنامه های جدید وزارت صنعت 
برای تحــول در صنعت خودرو صــورت می پذیرد. 
خــروج خودروهای یادشــده از خطــوط تولید با 

هماهنگی سازمان ملی استاندارد انجام می شود.
اطلاعات دریافتی همشــهری نشان می دهد علت 
فنی خروج این خودرو ها از چرخــه تولید، ناتوانی 
آنها در عبور از مرحله تســت عابرپیاده است. تست 
عابرپیاده یک استاندارد معتبر برای ارزیابی عملکرد 
خودروهاست. با این روند احتمالا پژو پارس هم در 

آینده از چرخه تولید خارج خواهد شد.
به گزارش همشــهری، چون پلتفــرم خودرو های 
یادشده از قابلیت ارتقا برای دریافت تأییدیه کنترل 
کیفی تســت عابرپیاده برخوردار نیســت و از نظر 
استاندارد های ایمنی غیرقابل ارتقا به شمار می آید 
ناگزیر باید تولیدشان متوقف شود. تست عابرپیاده 
خودرو های ســواری یکی از مهم ترین تســت های 
کنترل فنی و ایمنی خودرو در دنیاســت که میزان 
صدمات به عابرپیاده حین تصادف را بررسی می کند. 
طبق تعاریف رایج در صنعت خودروی جهان، یکی از 
استانداردهای ایمنی و ضروری برای تولید و عرضه 
وســایل نقلیه، توجه به حفاظت از عابرپیاده است. 
این استاندارد بر جلوگیری از صدمات یا به حداقل 
رساندن شــدت صدمات عابران پیاده در برخورد با 

خودرو تمرکز دارد. در زمان تصادفات پاها و سر در 
معرض بیشترین خطر هســتند و خودروهایی که 
به گفته وزارت صنعت از چرخه تولید خارج شده اند، 
بیشترین آسیب را در زمان تصادف به عابران پیاده 
وارد می کردند. در چنین شرایطی روز گذشته وزارت 
صنعت در اقدامی قابل ســتایش و در ادامه اجرای 
طرح تحول صنعت خودرو سازی  از توقف تولید این 
خودرو ها خبر داد. وزارت صنعت نقشــه راه تحول 
صنعت خودرو را در 3مرحله تعریف کرده که مرحله 
اول آن از آذر۱۴۰۰ آغاز و تــا پایان ۱۴۰۱ تعیین 
شده که برگرفته از ۴مرحله، ثبات در تولید، اصلاح 
ســاختار مالی و مدیریتی، ورود محصول جدید و 

برنامه ریزی های کیفی است.

جزئیاتخروجخودروهایبیکیفیت
دیروز وزیر صنعت اعلام کرد: خط تولید تیبا، ساینا و 
سمند متوقف شده و در آینده نیز خط تولید پژو۴۰۵ 
به تدریج متوقف می شود. رضا فاطمی امین در این باره 
توضیح داد: تیبا، سمند و ۴۰۵ پلتفرم شان این گونه 
است که امکان ارتقا ندارند و نمی توان کیفیت آنها را 

ارتقا داد؛ لذا بنا شد که به سمت توقف تولید حرکت 
کنیم.

او با بیان اینکه تیبا فقط تا آخر تیرماه تولید می شود، 
اضافه کرد: تعدادی را مشخص کردیم که مردم قبلا 
ثبت نام کردند که برای تیبا 3۰هزار دستگاه است. بعد 
از تشکیل تعهدات، دیگر تولید نخواهد شد و فقط تا 
پایان این ماه تولید می شــود. او اضافه کرد:کیفیت 
یکی از ۵ هدفی اســت که مــا در همه محصولات 
باید به آن توجه کنیــم و طبیعتا ایــن موضوع به 
واسطه کارکرد و ایمنی در خودرو از اهمیت بیشتری 

برخوردار است.
وزیر صنعت همچنین درباره برنامه های این وزارتخانه 
برای ارتقای کیفیت خودرو های داخلی گفت: قطعا 
اســتاندارد و کیفیت یکی از اصولی است که قابل 
خدشه و کوتاه آمدن نیست که ما بخواهیم به خاطر 
منافع بنگاه هایی، راحتی و آرامش امنیت مردم را زیر 
سؤال ببریم. این یک اصل است که هم وزارت صنعت 
و هم سازمان ملی اســتاندارد ایران روی آن توافق 
دارند. فاطمی امین با بیان اینکــه افزایش کیفیت 
به تدریج رخ می دهد، گفت: تا پایان امسال تغییرات 

کیفی خودرو برای مردم محسوس خواهد شد.

رئیساستاندارد
همزمان با وزیر صنعت، رئیس سازمان ملی استاندارد 
هم درباره رفع مشکلات موجود در اجرای استاندارد 
خودرو توضیــح داد و گفت: مردم نگران نباشــند، 
سازمان ملی استاندارد ایران تمهیدات لازم را برای 

اجرای تعهدات خودروسازان دنبال می کند.
مهدی اسلام پناه با تأکید بر اینکه کیفیت در زنجیره 
تولید خودرو باید رعایت شود، گفت: با توجه به وجود 
چند هزار قطعه در تولید خودرو، ایراد موجود در یک 
قطعه باعث نقص در تولید نهایی خواهد شد. او با بیان 
اینکه بی کیفیتی قطعه باعث بــروز عیوب پرتکرار 
می شود، افزود: خودروسازان برای اطمینان از کیفیت 
نهایی باید قطعات خودرو را از تولیدکنندگانی تامین 
کنند که مورد تأیید ســازمان ملی استاندارد ایران 
باشند. او با اشــاره به هدف صادراتی وزارت صنعت 
گفت: سخت گیری های عقلایی و علمی استاندارد 
برای تولیــد داخلی تمرینی بــرای ارتقای کیفیت 

خودرو به عنوان الزامات صادراتی خواهد بود.
دبیر شورای عالی استاندارد در پاسخ به درخواست 
وزارت صنعت برای افزایش مدت گواهی تطابق تولید 
از یک ماه به 3ماه گفت: درصورتی که تولیدکنندگان 
گزارش ها و الزامات کیفی و منبع تامین کنندگان را 
به صورت کامل به سازمان ملی استاندارد ایران ارسال 
کنند و متعهد به اظهارات خود باشند، این موضوع 

قابل اجرا خواهد بود.

4خودرو در خط پایان تولید
به گفته وزیر صنعت، خط تولید ساینا، تیبا و سمند به حال توقف درآمده و به زودی تولید پژو۴۰۵ هم متوقف می شود

حاشیه های کاهش تولید ۴ قلم کالای لبنی مشمول قیمت گذاری ادامه دارد
درخواست صنایع لبنی برای دریافت تضمین

در شرایطی که ســرانه مصرف لبنیات کاهش یافته، 

لبنیات
اختلاف میان شرکت های لبنی با سازمان های نظارتی 
بر سر قیمت گذاری اقلام لبنی ابعاد جدیدی پیدا کرده 
است. به گزارش همشهری، شرکت های صنایع لبنی که در ماه های اخیر 
به کاهش تولید و عرضه ۴ قلم کالای مشمول قیمت گذاری دولتی متهم 
شده اند در روزهای اخیر در پاسخ به این اتهام نامه نگاری هایی درخصوص 
نرخ گذاری و هزینه تولید این اقلام انجام داده اند که گرچه هنوز پاسخی 
به آن داده نشده اما ابعاد تازه ای از بحران تولید و نهایتا مصرف لبنیات را 

پیش روی همگان قرار داده است.

صنایعلبنی:این۴قلمتقاضاندارند
 پس از آنکه سیاست  حمایتی از توزیع یارانه ارزی، به پرداخت مستقیم 
یارانه به مصرف کنندگان تغییر کرد، ۴قلم کالای لبنی همچنان تحت 
قیمت گذاری تعزیراتی باقی ماندند. براســاس ابلاغ معاونت توســعه 
بازرگانی وزارت جهادکشــاورزی، صنایع لبنــی موظفند همچنان تا 
۵۰درصد شــیرخام را فقط به تولید ۴محصول؛ شــامل شیر نایلونی 
کم چرب ٩۰۰گرمی، شــیر بطری کم چرب، پنیر یواف نسبتا چرب و 
ماست ساده ۲.۵کیلوگرمی کم چرب اختصاص دهند؛ با این حال شواهد 
در ماه های اخیر حاکی از آن بود که این اقلام در بازار مصرف سهمی برابر 
با دیگر تولیدات ندارند و به نظر می رسید کارخانه ها تولید این محصولات 
را کاهش داده اند. صنایع لبنی که پیش از این نیز به عناوین مختلف اعلام 
کرده بودند در تولید این اقلام متحمل زیان می شوند و ناچارند این زیان 
را با افزایش قیمت دیگر کالاها جبران کنند، حال در پاسخ به این اتهام 
جدید اعلام کرده اند که تقاضا برای این اقلام بسیار پایین است و اگر قرار 

است تولید آنها افزایش یابد، فروش هم باید تضمین شود.

فروشگاههادرخواستکتبیبدهند
صنایع لبنی در نامه ای به معاون اول رئیس جمهوری پیش شرط هایی 
را برای افزایش تولید ۴قلم کالای لبنی مشمول قیمت گذاری تعیین 
کرده اند. طی روزهای گذشته، انجمن صنایع لبنی در نامه ای که رونوشت 
آن به وزیر جهادکشاورزی، وزیر صمت، رئیس سازمان حمایت، معاون 
وزیر دادگستری و رئیس سازمان تعزیرات ارسال شده، اعلام کرده که 
این صنایع افزایش تولید اقلام حمایتی را مشروط بر دریافت سفارش 
کتبی، قطعی و بدون پذیرش مرجوعی از فروشگاه ها انجام می  دهند و این 
سفارش ها را نیز به صورت تحویل نقدی در اختیار فروشگاه ها قرار خواهند 
داد. سخنگوی انجمن صنایع لبنی درباره جزئیات دلایل انتشار این نامه 
به همشهری گفت: کارخانه های صنایع لبنی به رغم زیان ناشی از تولید 
این اقلام در حال عرضه این محصولات به بازار هســتند اما فروشگاه ها 
به دلیل کاهش حاشیه سود ناشی از قیمت پایین این محصولات رغبتی 

به عرضه و فروش این اقلام ندارند.

برایفروشگاههاسود۷۰۰تومانیبهصرفهنیست
محمدرضا بنی طبا، افزود: ما پیش تر خواســته ایم قیمــت این اقلام 
به گونه ای تعیین شود که انگیزه مغازه دار برای خرید و عرضه آنها از بین 
نرود اما این کار انجام نشد و به طور مثال قیمت شیر نایلونی که ۱۸هزار 
تومان بود در ستاد تنظیم بازار به ۱۵هزار تومان کاهش یافت، در نتیجه 
مغازه داری که سود ۵۰۰ تا ۷۰۰تومانی روی این اقلام دارد در مقایسه با 
سود 3هزار تومانی دیگر شیرها، به خرید و عرضه این اقلام تمایلی ندارد و 
آنها را سفارش نمی دهد. او با اشاره به اینکه دستگاه های نظارتی در پاسخ 
به این استدلال، از صنایع لبنی می خواهند فروش اقلام قیمت گذاری 
شده را اجباری کنند و آنها را در ازای دیگر محصولات به صورت تحمیلی 
به مغازه داران بفروشند، گفت: تا پارسال که برخی شرکت ها برای بعضی 
محصولات از سیاست فروش تحمیلی استفاده می کردند، دولت این کار 
را غیرقانونی می دانست اما حالا از صنایع لبنی می خواهد به قیمت عبور 
از قانون، این چند قلم را به فروشندگان تحمیل کنند، اما حتی در این 
صورت هم فروشگاه ها چنین چیزی را نمی پذیرند و قید کل محصولات 
ارائه شــده را می زنند، چرا که بازار لبنیات رقابتی است و مغازه ها بین 

برندها و کارخانه ها قدرت انتخاب دارند.

قیمتگذاریاین۴قلممنطقینیست
در نامه دیگری که روز گذشته انجمن صنایع لبنی منتشر کرده هزینه 
تولید و قیمت مصرف کننده ۴قلم کالای مشمول قیمت گذاری مقایسه 
و تأکید شده در نرخ گذاری این محصولات تناقضات جدی وجود دارد 
که به زیان واحدهای لبنی و گاوداری ها منجر می شــود. از نکات مورد 
اشاره انجمن صنایع لبنی در این نامه به نادیده گرفته شدن حاشیه سود 
۱۴درصدی واحد تولیدی، رعایت نشدن سهم سود ۲۸.۸درصدی بخش 

توزیع و فروش و افزایش ۴میلیارد تومانی نقدینگی مورد نیاز واحدهای 
لبنی با توجه به افزایش ۶هزار تومانی شیر خام، می توان اشاره کرد که نه 
 تنها به کاهش انگیزه تولید، توزیع و فروش منجر شده، بلکه شرکت ها را با 
بحران مالی مواجه کرده است. کشمکش بر سر قیمت گذاری اقلام سابقا 
حمایتی در شرایطی است که در بازار قیمت دیگر محصولات لبنی نیز 
هر روز در حال افزایش است تا بلکه بخشی از زیان وارد شده به واحدهای 

تولیدی از این مسیر جبران شود.

بیشترینفروششیرنایلونیدرشمالتهراناست
یکی از ۴قلم محصــول لبنی که عرضه آن به طور محسوســی کاهش 
یافته، شیر نایلونی یا کیسه ای است. آمارهای انجمن صنایع لبنی نشان 
می دهد در ۴محصول مشمول قیمت گذاری، پنیر یو اف ۲۴درصد، شیر 
۱.۵لیتری ۱۷.۶درصد، ماست ۲.۵کیلویی ۱۶درصد و شیر نایلونی کمتر 
از همه و فقط ۱۵درصد سهم فروش دارند. سخنگوی صنایع لبنی درباره 
سهم اندک این محصول در فروش مغازه ها گفت: شیر نایلونی  نه مورد 
استقبال مصرف کنندگان قرار می گیرد و نه مغازه داران، به همین دلیل 
توزیع آن نیز کاهش یافته، حال اگر مسئولان سازمان های نظارتی عقیده 
دارند کشش بازار در این محصولات بیش از این  آمار است، به فروشندگان 
اعلام کنند سفارش مکتوب به شــرکت ها ارائه شود تا شرکت ها نیز بر 
همین اساس تولید خود را افزایش دهند. به گفته این فعال صنفی، نکته 
جالب  درخصوص شیر نایلونی این  است که برخلاف آنچه تصور می رود 
بیشترین فروش این محصول در مناطق شمال شهر تهران است، به این 
دلیل که نیاز کمتری به چربی است ولی در مناطق فقیرنشین و ضعیف 
شهر، مردم به خرید محصولات پرچرب علاقه بیشتری دارند، در نتیجه 

این کالا به هیچ عنوان به جامعه هدف خود نمی رسد.

پنیریوافهمزیاندهاستاماخریداردارد
سخنگوی صنایع لبنی افزود: شرکت ها بیش از اینکه روی سود خود کار 
کنند، روی سهم بازارشان از کالاهای مختلف کار می کنند و تمایل دارند 
که پرچمدار فروش برخی از اقلام باشند، حتی به قیمت اینکه سود کمی 
ببرند، در نتیجه اگر شیر نایلونی در هر منطقه ای از شهر تقاضای زیادی 
داشته باشد، شــرکت ها به قیمت ضرر خود آن را تولید و به مغازه های 
منطقه عرضه می کنند، چون می دانند اگر تقاضای خریدار و مغازه دار 
برای یک کالا را پاســخ ندهد، اقلام دیگر ســبد کالایی هم بازگشت 
می  خورد و بازار را به رقبا واگذار می کنند. به گفته او، در عرف بازار و در 
رقابت بین شرکت های تولیدی، مغازه دار امتیاز را به کارخانه ای می دهد 
که جنس پرتقاضایش را تامین می کند. کما اینکه در زمینه پنیر یو اف 
شرایط متفاوت است و به دلیل بالا بودن تقاضا کمبودی در تولید و عرضه 
وجود ندارد با اینکه این کالا هم برای کارخانه ها زیان ده است اما چون 

خریدار دارد تولید می شود.

کاهش خودرو های رسوبی در پارکینگ
وزیرصنعت،دیروزهمچنینازکاهشتعدادخودروهاییکهدرپارکینگخودروســازانرسوب
کردهاست،خبردادوگفت:درسالقبل۱۷۰هزارخودرودرپارکینگخودروسازانباقیماندهبود
کهدرخردادماهبه۲۲هزاردستگاهکاهشیافت.اوبابیاناینکهاینخودروهابهدلیلنقصدرتامین
قطعهدرپارکینگخودروســازانباقیماندهبود،اضافهکرد:تعدادخودروهاییکهدرپارکینگ

خودروسازاناستتاشهریورماهامسالبهصفرمیرسد.

مکث

چهره ها

تالار شیشه ای

فروش حقوقی

فروش حقیقی

482

779

2408

2112

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقامبهمیلیاردتومان

۱.۴9۲

۱.۴9۰

۱.۴88

۱.۴86

۱.۴8۴

۱.۴8۲

۱.۴8۰

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقامبههزارواحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 
10هزار واحد، معادل 0.67درصد نزول کرد و به 

یک میلیون و480هزارو51واحد رسید. شاخص کل هم وزن 
با 1435واحد افت به 405هزارو576واحد رسید.

در مبادلات دیروز بازارسرمایه، قیمت سهام 
186شرکت رشد و 359شرکت کاهش یافت. قیمت 

سهام 11شرکت هم تغییری نکرد.

ارقامبهدرصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات روزگذشته سهامداران حقیقی 
2هزارو112میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل 

حجم فروش سهامداران حقیقی به 2هزارو408میلیارد 
تومان رسید. سهامداران حقیقی دیروز 296میلیارد تومان 

نقدینگی از بازار سهام خارج کردند.

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضــر در بــورس و فرابــورس 
در مبــادلات دیــروز 42هزارمیلیاردتومــان نــزول کــرد و بــه 
6827هزار میلیارد تومان رسید. ارزش دلاری کل بازار سهام 
ایران بــا توجه به قیمت روز گذشــته هــردلار آمریــکا دربازار 
تهران، که در محدوده 32هزارو250تومان دادوســتد شــد، 

هم اکنون معادل 211میلیاردو690میلیون دلار است.

۷۰5۰

۷۰۰۰

695۰

69۰۰

685۰

68۰۰

6۷5۰

6۷۰۰
۱8تیر ۲۰تیر ۲۱تیر ۲۲تیر ۲5تیر

ارقامبههزارمیلیاردتومان

ارزش معاملات بازار سرمایه

در مبــادلات دیــروز 23هزارو494میلیــارد تومــان اوراق 
بهادار دربازار ســرمایه دادوســتد شــد که از ایــن میزان 
2هزارو891میلیارد تومان به معاملات خرد سهام و بقیه 
به اوراق بدهی و معاملات عمده اختصاص یافت. این 
ارقــام نشــان می دهدکــه ارزش کل معامــلات خــرد در 
دادوســتد های روز گذشــته 317میلیارد تومــان معادل 

12.3درصد رشد کرده است.

ارقامبهدرصد  کل معاملات  معاملات خرد

صعود
نزول

بدون تغییر

2

65
33

قارچ3هزارتومانارزانشد
براساس آخرین نرخنامه میادین میوه و تره بار شهرداری تهران، 
انواع قارچ دکمه ای درجه یک سفید و قهوه ای فله ای و همچنین 
قیمت بســته بندی یک کیلویی این کالا 3هزار تومان کاهش 
یافت. در ماه های اخیر قیمت قارچ و انواع جوانه کمترین نوسان 
را داشته است. قیمت جوانه ها در مقایسه با نرخنامه پیشین تغییر 
نداشته و هر بسته جوانه مخلوط سالادی ۱۵هزار تومان قیمت 
دارد. قیمت قارچ در مقایسه با اسفند سال گذشته ۱۰درصد و 

جوانه ها ۲۵درصد رشد داشته است.
کیلوگرم/تومان

تغییراتقیمت
مایعدستشویی

مقایسه قیمت انواع مایع دستشویی نشان می دهد 
میانگین قیمت قوطی های نیم لیتری این محصول 
از ۱۸هزار تومان در اسفند سال گذشته به ۲۵هزار 
تومان رســیده و قیمت در بعضی برندها تا 3۰هزار 
تومان برای محصولات نیم لیتری بالا رفته است. در 
حجم های بالا قیمت هر لیتر بین 3۲ تا 3۵هزار تومان 
متغیر است و قوطی های بالای 3لیتری این محصول 
بین ۱۲۰ تا ۱3۵هزار تومان قیمت خورده اند. این 
محصولات تا پیش از افزایش قیمت شوینده ها در 
خرداد ماه بین ٩۰ تا ۱۰۰هزار تومان قیمت خورده 
بود. توزیع محصولات شوینده به دلیل نوسان قیمت 
این اقلام مدتی با مشــکل همراه بود اما امروز بازار 

اشباع است.

قیمتهابهتومان 

120.000انواع صدفی - 3.75  لیتریاکتیو

132.500کرمی و مرطوب کننده - 3.75 لیتریایکو

106.750سفید - 3.75 لیتریاوه

96.240صورتی – 3.5 لیتریگلرنگ

67.800آنتی باکتریال بنفش - 2 لیتریشون

59.900زرد – 1.8 لیترینویتکس

55.500با رایحه وانیل - نیم لیتریداو

24.900کرمی آبی - 500 میلی لیتریدرماکلین

میادین

بازارها

سوپرمارکت

۲5۰۰۰

۲۰۰۰۰

۱5۰۰۰

۱۰۰۰۰

5۰۰۰

۰

قارچ 
دکمه ای
فله پشت 

بسته
3۲.۰۰۰

جوانه 
ماش
بسته 

300گرمی

۱3.9۰۰
جوانه 
شبدر
بسته 

200گرمی

۱۴.۲۰۰
جوانه 
گندم
بسته 

200گرمی

9.9۰۰
جوانه 
یونجه
بسته 

200گرمی

۱8.3۰۰

قارچ 
دکمه ای

 فله
 قهوه ای
3۴.۰۰۰

قارچ 
دکمه ای
فله پشت 

باز
۲8.۰۰۰

قارچ 
دکمه ای
اسلایس 
یک کیلویی
3۱.۰۰۰

کاهش۱۰هزارتومانیقیمتبرنجایرانی
قاسمعلی حســنی، دبیرکل اتحادیه بنکداران مواد غذایی از 
کاهــش ۱۰هزارتومانی قیمت هر کیلوگرم برنج در شــمال و 
تهران خبر داد و گفت: اکنون قیمت برنج شمال از پرمحصول 
تا درجه یک در بازار بین ۷۰ تا ۱۱۰هزار تومان اســت. حسنی 
علت کاهش قیمت برنج ایرانی را در روز های اخیر نزدیک شدن 
به برداشت انبوه این محصول در شمال کشور، کاهش تقاضا و 
رکود بازار دانست. او گفت: هم اکنون قیمت هر کیلوگرم برنج 
هندی بین ۲۶ تا 3۶هزار تومان و برنج پاکســتانی بین ۲۴ تا 

3۸هزار تومان است.

قیمتمیوههایتابستانمتعادلشد
اسماعیل مرادیان، نایب رئیس اتحادیه فروشندگان میوه وتره بار 
اعلام کرد: قیمت میوه های تابستان متعادل شده است. او افزود: 
در روزهای اخیر شــاهد کمبود و افزایش نرخ شلیل بودیم اما 
این موضوع مقطعی است و با عرضه شلیل مغان در بازار قیمت 
این میوه نیز به ثبات خواهد رسید. او با اشاره به دلیل بالا بودن 
قیمت گیلاس و آلبالو، تأکید کرد: گیلاس یک میوه لاکچری 
شده است؛ قیمت گیلاس با کیفیت و درشت در میدان اصلی 
میوه وتره بار کیلویی ۸۰ تا ٩۰هزار تومان شده است؛ همچنین 
گیلاس های ریز کیلویی 3۰هزار تومان عرضه می شــود.او با 
بیان اینکه چیدن آلبالو از درخت دشوار است، افزود: از این رو 
این میوه کیلویی 3۰ تــا ۴۰هزار تومان به فروش می رســد. 
نایب رئیس اتحادیه فروشندگان میوه وتره بار گفت: هلو کیلویی 
۱۰ تا 3۵هزار تومان، شلیل کیلویی ۲۰ تا ۶۰هزار تومان، آلو 
کیلویی ۱۰ تا ۲۵هزار تومان، خربزه کیلویی ۶ تا ۱۴هزار تومان، 
هندوانه کیلویی ۲ تا ۶هزار، طالبی کیلویی ۸ تا ۱۲هزار تومان 

موجود است.

سیدجلال نورموسوی
سرپرست مدیریت هماهنگی امور 

گازرسانی شرکت ملی گاز
تعییــن قیمــت 570 تومــان بــه ازای 
هــر مترمکعــب گاز طبیعــی فشــرده 
)ســی ان جی( به هیچ عنوان به معنای 
تغییــر قیمــت بــرای مصرف کننــدگان 
نیســت و تنهــا بــرای نحــوه محاســبه 
کارمــزد جایــگاه داران اعــلام شــده 
اســت. همســو با اصــلاح نــرخ کارمزد 
جایگاه داران و با توجه به هزینه مترتب 
بــر آنهــا، امســال نیــز پــس از دریافت 
مجوزهــای لازم از دولــت، افزایــش 
میانگیــن 45 درصــدی در نــرخ کارمزد 
سی ان جی، تصویب و لازم الاجرا شد. 
بر این اســاس، هزینــه گازبهــا از 453 
تومان بــه 570 تومان رســید کــه البته 
ایــن افزایش بــه منزلــه تغییر نــرخ گاز 
خودروهــای گازســوز نیســت و آنهــا بــا 
همان نرخ پیشــین، یعنی 453 تومان 

گاز را دریافت می کنند. 



فصل
بازگشت

عجب فصل عجيبي است؛ همه دوست 
دارند در ايران بازي کنند

يکي از اتفاقات عجيبي که در بازار نقل وانتقالات 
امســال فوتبال ايران رخ داده، بازگشت وسيع 
بازيکنان خارج از کشــور به ليــگ داخلي بوده 
اســت. نفراتي مثل عليرضــا بيرانوند، مرتضي 
پورعلي گنجي، کاوه رضايي، فرشيد اسماعيلي 
و شايد محمد محبي به ايران برگشته اند و البته 
برخي ديگر هم در صف انتظار هســتند. از اين 
طرف اما به شکلي عجيب، هيچ خبري از ترانسفر 
شدن بازيکنان به ليگ هاي خارجي نيست. در 
شرايطي که طي ســال هاي گذشته شاهد موج 
مهاجرت بازيکنان ايراني بــه ليگ هاي عربي يا 
اروپايي بوديم، امسال دست کم تا لحظه تنظيم 
اين مطلب خبر قطعي در مورد ترانسفر بازيکنان 
منتشر نشده است. شايد تنها بازيکني که امکان 
حضورش در يک ليــگ خارجي وجــود دارد 
اميرحسين حسين زاده است؛ بازيکني که گفته 
مي شود قصد دارد به شارلروا در ليگ بلژيک برود. 
او البته هنوز تحت قرارداد استقلال است، اما گويا 
در قراردادش بندي وجود دارد که براســاس آن 

مي تواند مبلغي بدهد و جدا شود.
اين که چرا بازيکنان ايراني ناگهان علاقه خودشان 
را به حضور در ليگ هاي خارجي از دست داده اند 
مي تواند دلايل زيادي داشــته باشد؛ از کاهش 
کيفيت فني آنهــا بگيريد تا دســت و دلبازي 
کم سابقه باشــگاه هاي ايراني. شايعات در مورد 
پول هايي که امسال در بازار جابه جا شده بسيار 
عجيب و غريب است و اعدادي به گوش مي رسد 
که آدم نمي تواند آنها را باور کند. معمولي ترين 
بازيکنان، دســتمزدهايي مي گيرند که معادل 
ارزي اش به چند صد هزار دلار مي رسد؛ بنابراين 
کجا بروند بهتر از ايران؟ غيــراز اين، در ماه هاي 
منتهي به جام جهاني هستيم و شايد بازيکنان با 
خودشان فکر مي کنند اگر در ميدان ديد باشند، 

شانس بيشتري براي حضور در تيم ملي دارند.

  تأثير کي روش از بين رفت؟
بســياري بر اين باورند که در سال هاي گذشته 
يکي از عواملي که باعث شــد مــوج بزرگي از 
مهاجرت بازيکنان ايراني به ســمت ليگ هاي 
اروپايي به وجود بيايد، حساسيت و سختگيري 
کارلوس کي روش بود. سرمربي پيشين تيم ملي 
کشورمان اصرار زيادي داشت که بازيکنان تا حد 
امکان به ليگ هاي خارجي بروند و در شــرايط 
استانداردتري تمرين کنند. او اعتقاد داشت فرم 
آماده سازي بازيکنان خارج و داخل کشور اصلا 
قابل مقايسه نيســت. به عنوان يک مثال کاملا 
روشن، کي روش تا زماني که عليرضا جهانبخش 
در ليگ ايران توپ مي زد به او بازي نمي داد، اما 
بلافاصله بعد از اينکه اين بازيکن راهي ليگ هلند 
شد، او را به اردو فرا خواند و ديگر هم حذف نکرد. 
حالا اما کي روش با همــه خوبي ها و بدي هايش 
رفته، براي دراگان اسکوچيچ هم لژيونرها اولويت 
خاصي نسبت به بازيکنان داخلي ندارند؛ هرچند 
هم اکنون تکليف خود اسکو هم مشخص نيست. 
در نتيجه بازيکنان با رغبت بيشتري به تيم هاي 

ليگي »اوکي« مي دهند.

بلاتکليف!
اوضاع براي تيم ملي ايران، هر روز 

نگران کننده تر مي شود
جام جهاني قطر هر روز نزديک تر مي شــود، اما 
ظاهرا حتي رسيدن شــمارش معکوس شروع 
جام به روزهاي پاياني، تکاپويي در بين مديران 
ورزش ايران براي تعيين سرنوشــت نهايي تيم 
ملي به راه نمي اندازد. وزير ورزش از يک سو دائما 
روي دخالت نکردن در امور فدراسيون تأکيد دارد 
و از سوي ديگر به شــکل مداوم از يک »تصميم 
خوب« براي تيم ملي صحبت مي کند. سرپرست 
فدراسيون و حتي مدير تيم ملي هم مدام از همين 
تصميم خوب حرف مي زننــد، اما هر تصميمي 
که »بموقع« گرفته نشــود، ديگر نمي تواند يک 
تصميم خوب باشــد. زمان براي تيــم ملي هر 
روز از دســت مي رود و رفته رفتــه کار به جايي 
مي رسد که حتي جذب يک مربي بزرگ با بهترين 
اســتانداردهاي جهاني، ديگر بــه کار اين تيم 
نخواهد آمد. فوتبال ايران تا همين جا هم، زمان 
بسيار زيادي را از دســت داده است. در وضعيت 
فعلي، بلاتکليفــي به بزرگ ترين مشــکل تيم 
ملي تبديل شده است. اين مشکل آنقدر جدي 
به نظر مي رسد که حتي دغدغه هاي ديگري مثل 
اردوها و رقباي تدارکاتي را نيز به حاشــيه برده 
است. درست در شرايطي که بايد همه جزئيات 
درخصــوص تيم ملــي همين حالا مشــخص 
شوند، کلياتي مثل ســرمربي تيم نيز همچنان 
مبهم به نظر مي رســند. هــواداران و بازيکنان 
تيم ملي، تــا چه زماني بايــد در انتظار تصميم 
خوب مدنظر فدراسيون و وزارت ورزش بمانند؟ 

چقدر طول مي کشــد تا 
حداقل مشخص شود که 

چه  کسي در جام جهاني در قامت سرمربي روي 
نيمکت ايران خواهد نشست؟

فوتبال ايران
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خروجی های استقلال؛ 7+2
ديروز 7 بازيكن با نظر ساپينتو به تمرين نرفتند، 
حسين زاده هم فاصله اي تا لژيونر شدن ندارد  و 
قرار است نام خاقاني نيز از فهرست خارج شود

ياسين سلمانی که قراردادش را با 
زردپوشان اصفهانی تمديد کرده، از 

کار کردن با مورايس می گويد

دنبال طلسم شکنی هستمماندم تا پیشرفت کنم
رضا اطری در گفت و گو با همشهری از 
ملی پوش شدنش  برای رقابت های 

جهانی گفته است

19

 روز مانده تا 
جام جهانی

 روز مانده تا 
ليگ برتر

 روز مانده تا 
ليگ برتر

 روز مانده تا 
ليگ يک

 روز مانده تا 
سری آ

 روز مانده تا 
لاليگا

 روز مانده تا 
بوندس ليگا

با انتقال لوا از بایرن به بارسا اتفاقات 
زنجیره ای زیادی رخ می دهد

دومينوی 
لواندوفسکی

تيتر يک

 ادامه  در
 صفحه18

تنها لژيونر
 از قرار معلوم جوان اول استقلال تنها صادرات فوتبال ايران

 به اروپا خواهد بود

Lewandowski 

1820
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چقدر هم مشتاقانه تمدید کردی!

بله؛ مثلا ویلموتس

الان به کی حال دادی؟

آدم وقتــی حرف های عارف غلامی 
را بعد از تمدید قرارداد با استقلال 
می شنود، احســاس می کند این 
بازیکن با کمــال میل قراردادش 
را بســته؛ یعنی طوری که جلوی 
در باشگاه خوابیده و گفته حتما باید با 
من امضا کنید! استاد غلامی که مطالب عجیبی در مورد رقم 
پیشنهادی اش به اســتقلال به گوش می رسد، گفته: »3روز 
فوق العاده در استقلال داشتم که شامل حضور در این تیم و دو 
بار تمدید قرارداد بود. این روزها را هرگز فراموش نخواهم کرد.« 
کسی که این حرف را می زند، قاعدتا نباید برای تمدید قرارداد 
اینطور چانه بزند. اگر دنبال پول هستید، هیچ اشکالی ندارد، اما 
اینکه بالاترین رقم را پیشنهاد بدهید، چند هفته همه را جان به 
لب کنید و بعد از تمدید قرارداد حرف از عشق و عاشقی بزنید 

واقعا غیرقابل قبول است.

وضعیت نیمکت تیم ملی بسیار عجیب 
اســت. خود دراگان اسکوچیچ هم 
نمی داند که ماندنی است یا رفتنی. 
در چنین شــرایطی، هــر یک از 
منتقدان حرف خودشان را می زنند. 
برخی موافق و عــده ای مخالف مربی 
کروات هســتند، اما از همه جالب تر داســتان آنهایی است که 
عقیده دارند اسکوچیچ هیچ کار بزرگی نکرده. از آن جمله است 
علیرضا اکبرپور که گفته: »با مربی دیگری غیراز اسکوچیچ هم 
می توانستیم به جام جهانی برسیم.« خب راست می گوید؛ مثلا 
همین آقای مارک ویلموتس. دیدید چقدر خوب داشت ما را به 
سمت جام جهانی می برد؟ اصلا چیزی نمانده بود با نتایج تیم ملی 
در مرحله پیش مقدماتی، فیفا به طور مستقیم ایران را بین 16تیم 
نهایی جام جهانی ببرد و از حضور در مرحله گروهی معاف کند! باز 

خوب شد دوره ویلموتس را دیدیم و اینطور قضاوت می کنیم...

پیرو بلاتکلیفی نیمکت تیم ملی، یکی 
از جالب ترین اظهارنظرها هم مربوط 
می شود به آنچه محمود فکری عزیز 
گفت. ســرمربی پیشین استقلال 
که دوران پرماجرایــی را در این تیم 
پشت سر گذاشت، در مورد گزینه های 
جانشــینی دراگان اسکوچیچ گفته: »وقتی اســم جواد نکونام 
هست، اسم فرهاد مجیدی هم باید باشــد. اگر نکونام قهرمان 
جام حذفی شده، مجیدی هم لیگ برتر را گرفته است. پس چرا 
اسم او نیست؟« نوع جمله طوری است که نمی دانیم فکری دارد 
به مجیدی حال می دهد یا به نکونام طعنــه می زند. از آنجا که 
محمودخان با هر دو عزیز روابط بسیار دوســتانه ای)!( داشته، 
تفسیر اظهارنظر او کار سختی است. شاید هم فکری بدش نمی آید 
پوست موز زیر پای مجیدی بیندازد. به هر حال واضح است که 
قبول هدایت تیم ملی در چنین موقعیتی چه ریسک بزرگی است.

تیم اســتقلال که قهرمانی لیگ گذشته 
را با ثبــت رکوردهایــی تاریخی در گل 
نخوردن و شکست ناپذیری به دست آورد، 
در یکی دو آیتم دیگر هم بهترین تیم لیگ 
بوده است. سایت متریکا این هفته با انتشــار شناسنامه استقلال در 
لیگ بیست ودوم نشان داد این تیم در تعداد نبردهای هوایی موفق هم 
برترین تیم لیگ بوده و در تعداد شوت و تکل، دومین تیم فصل گذشته 
محسوب می شــود. 31.9نبرد هوایی موفق در هر بازی، استقلال را 
بهترین تیم این آیتم کرده و 13.7تکل موفق و 12.2شوت در هر بازی 
هم دومین رکورد برتر فصل در این بخش ها اســت. استقلال البته در 
مالکیت توپ آمار خیلی خوبی نداشته و به سختی در نیمه بالای جدول 
قرار گرفته است. این تیم با میانگین 50.7درصدی هفتمین تیم لیگ 

در این بخش بوده است.

پرسپولیس که در پایان لیگ گذشته رتبه 
دوم را به دست آورده بود در اغلب آمارها 
و آیتم های فنی هم تیــم دوم لیگ بوده 
اســت. در مالکیت توپ که قهرمان لیگ 
رتبه هفتم را به دست آورده، پرســپولیس بعد از سپاهان صاحب رتبه 
دوم شده اســت. میانگین 56.5درصدی در مالکیت توپ، رتبه دوم را 
برای تیم یحیی به ارمغان آورده است. در تعداد پاس هم سرخپوشان با 
میانگین 510.4پاس در هر بازی دوم هستند و نمره متریکای این تیم 
)7.04( هم قرمزها را بعد از اســتقلال در رتبــه دوم قرار می دهد. تیم 
یحیی با 11.3شوت در هر بازی در این بخش رتبه چهارم را داشته اما 
نرخ تبدیل شوت به گل در پرسپولیس )12.5درصد( از هر تیم دیگری 

بالاتر بوده است.

و اما سپاهان که با کسب رتبه سوم درواقع 
ناکام ترین تیم در مثلث صدرنشــین ها 
بود امــا در خیلــی از آیتم ها به خصوص 
آیتم های تهاجمی، تیم برتر فصل گذشته 
بوده است. شــاگردان محرم نویدکیا با میانگین 14شوت در هر بازی 
شوتزن ترین تیم فصل گذشته بودند و میانگین شوت داخل چارچوب 
این تیم )4.3( نیز بالاتر از تمامی تیم ها بوده اســت. زردپوشان در هر 
بازی 57.8درصد مالکیت توپ داشتند که بالاترین میانگین مالکیت در 
بین تمامی تیم ها است. همچنین میانگین 531.9پاس این تیم در هر 
بازی هم رکوردی است که هیچ تیم دیگری در لیگ بیست ویکم به آن 

نرسیده است. سپاهان در دقت پاس )82.6( هم برترین تیم لیگ بود.

نكته بازی

متریکاآماربازی

بهروز رسایلی| خبر نقل وانتقالاتی مهم این روزها، جذب 
رامین رضاییان از ســوی ســپاهان بود. رامین، بازیکن 
خبرساز و جذابی است که توانایی های فنی قابل اعتنایی 
هم دارد. در نتیجه اخبار مربوط به او از سوی اهالی فوتبال 
رصد می شود. ســپاهان هم که امســال عزمش را برای 
قهرمانی جزم کرده، از این نظر زیر ذره بین است. در نتیجه 
تعجبی نداشــت که حضور رضاییان در اصفهان حسابی 
دیده شود. خالی از لطف نیست اگر در مورد این انتقال، 

چند نکته بخوانید.

1   درست از روزی که پرســپولیس دانیال اسماعیلی فر را 
جذب کرد، می شد حدس زد که ســپاهان هم سراغ رامین 
رضاییان می رود. همه  چیز با هم جور درمی آمد؛ پرسپولیس 
دفاع راست ســپاهان را گرفته بود و سپاهان به این وسیله 
می توانست جبران کند. ســرخ ها رامین را نمی خواستند و 
یحیی گل محمدی هم به وضوح این موضوع را نشان داده بود. 
از نظر مالی هم طبیعتا سپاهان مشکلی برای جذب رضاییان 
نداشت. در نتیجه با وجود آنکه ابتدا در مورد اختلاف رقم دو 
طرف بحث شــد، بعدتر رامین رضاییان با سپاهان به توافق 
رســید و پیراهن این تیم را به تن کرد. این یک انتقال کاملا 

قابل پیش بینی بود که فقط کمی به تأخیر افتاد.

2    رضاییان در شــرایطی راهی ســپاهان می شود که در 
سال های اخیر شرایط عجیبی داشته است. از جام ملت های 
آسیا 2019به بعد آنچه بر رامین گذشت را می توان با کلیدواژه 
»سقوط« ارزیابی کرد. او که بازیکن فیکس تیم ملی کشورمان 
بود، از آن تورنمنت به بعد فرصــت حضور در این تیم را پیدا 
نکرد. پس از آن هم دوران نه چنــدان موفقی را در تیم های 
قطری همچون الشــحانیه، الدوحیل و الســیلیه پشت سر 

گذاشت. حضورش در پرسپولیس می توانست یک نقطه عطف 
برای بازپس گیری پیراهن تیم ملی باشد، اما آنجا هم بیشتر از 
6 ماه دوام نیاورد. شاید هم تمام ماجرا »فنی« نباشد اما طبیعتا 
این همه تیم عوض کردن برای رضاییان جالب نیست. یادمان 
باشد سردار آزمون در حمله ناگهانی اخیرش به رامین در مورد 
او گفت:»هر جایی می روی بیرونت می کنند.« آیا حضور در 
سپاهان قرار است این داستان را عوض کند؟ چالش جالبی 

است. می ارزد که منتظر بمانیم و نتیجه کار را ببینیم.

3   در مورد رامین رضاییان همیشــه می گویند دوستان 
صمیمی زیادی در تیم هایش ندارد. یکی از آن بازیکنانی که 
از مدت ها قبل در پرسپولیس با رامین زاویه پیدا کرد، فرشاد 
احمدزاده است؛ هافبکی که همین اواخر هم در بازی سپاهان 
و پرسپولیس دوباره با رامین درگیر شد و خاطرات مربوط به 
آن زمان را زنده کرد. حالا رضاییان در اصفهان با احمدزاده 
همبازی خواهد شد. وقتی در فوتبال حرفه ای لیونل مسی 
و سرخیو راموس در یک تیم توپ می زنند، دیگر هیچ چیز 

نمی تواند شگفت انگیز باشد!

4    از همان لحظه انتقال رامین رضاییان به سپاهان، این جمله 
او در فضای مجازی به طور گســترده بازنشر شد: »در ایران 
فقط برای پرسپولیس بازی می کنم.« این از آن جملاتی است 
که خیلی از بازیکنان پرســپولیس و استقلال زیاد تکرارش 
می کنند. هدف از بیان این مطالب، اغلب دلربایی از هواداران 
احساساتی اســت، اما معمولا وقتی قافیه به تنگ می آید، 
بازیکنان قول و قرارهای شان را فراموش می کنند. در نتیجه 
بهتر است هرگز از چنین جملاتی استفاده نکنید. هیچ کس از 

آینده خبر ندارد.

50.7

56.5

57.8

خبر آخر

فوتبال ایران

مورایس با برد 
استارت زد

ســپاهان در اولین بازی تدارکاتی پیش فصل با 
نتیجه 3 بر صفر تیم امیدهایش را شکســت داد 
تا مورایس کارش را با پیروزی آغاز کرده باشــد. 
محمدرضا حســینی، شــهریار مغانلو و علیرضا 
صادقی، گل های سپاهان در این بازی را به ثمر 

رساندند.

مازیار؛ غایب بزرگ 
ملوانان

مازیار زارع که قرار اســت در لیــگ آینده هدایت 
ملوان را برعهده داشــته باشــد، این روزها غایب 
بزرگ تمرینات تیم تــازه صعود کرده به لیگ برتر 
است. براساس اخبار رسیده مسئولان نتوانسته اند 
انتظارات مالی زارع و پژمان نوری را تامین کنند و 
همین مسئله باعث شده تا سرمربی تیم در تمرینات 
حاضر نباشد. هنوز مشــخص نیست مشکل مالی 

ملوانی ها چه زمانی برطرف خواهد شد.

 این همه صبــر و انفعال در 
شرایطی که تنها چند ماه تا 
جام جهانی باقی مانده، چیزی شبیه سوراخ کردن 
کشتی تیم ملی است. با این ناخداها، چاره ای به 
جز غرق شدن در انتظار فوتبال ایران نخواهد بود.

اوضاع فوتبال ایران این روزها به یک اثر کمدی 
شباهت دارد. تصور کنید که فدراسیون، کمیته 
فنی را مســئول رســیدگی به اوضاع سرمربی و 
تصمیم گیری در مــورد او کــرده، کمیته فنی 
هم تشکیل جلســه داده و با متر و معیار خاص 
خودش، ســرمربی را در حد و انــدازه اداره تیم 
ندانسته اســت. با این حال اعضای هیأت رئیسه 
دوباره با همان ســرمربی جلســه گذاشته اند و 
تصمیم کمیتــه فنی را زیر ســؤال برده اند. این 
وضعیت شبیه روزهایی که است که یک کمیته 
عریض و طویل فنی در فدراســیونِ وقت، حکم 
به انتخاب مربــی ایرانی برای تیــم ملی داد اما 
در نهایت فدراســیون، نام خاویــر کلمنته را از 
گوی بیرون آورد و این مربــی را برای مذاکره ها 
به تهران کشاند. در کمدی سیال فوتبال ایران، 
نه فدراسیون مســئولیت تصمیم کمیته فنی را 
می پذیرد و نه کمیته فنی حاضر است خودش را 
به استقلال کافی برای تصمیم گرفتن برساند. در 
واقع کمیته فنی با هدایت مستقیم فدراسیون، به 
گزینه ایرانی رأی داده، اما همان فدراسیون حالا 
در جذب مربی ایرانی ناتوان مانده اســت. به نظر 
می رســد پاســخ منفی گزینه های داخلی برای 
هدایت تیم ملی، فدراسیون را به شدت در بحران 
قرار داده اســت. تعجبی هم ندارد که هیچ کس 
علاقه مند به همکاری با فدراسیون و قرار گرفتن 

در یک قاب مشترک با این افراد نیست!
کاش حمید ســجادی یا میرشــاد ماجدی، به 
دیگران یاد بدهند کــه چطور در چنین روزهای 
ســخت و عجیبی برای تیم ملی، تــا این اندازه 
خونســرد و بی خیال باشــند. کاش آنها توضیح 
بدهند که چطور وسط بلبشو هنوز لبخند می زنند 
و ذره ای نگرانی در چهره شان پیدا نمی شود. در 
چنین شــرایطی، عجیب هم نیســت که فردی 
در جایگاه مدیر تیم ملی با حقــوق ماهانه قابل 
توجه، وسط بحران بزرگ تیم مشغول شرکت در 
مراسم افتتاحیه یک کافه در کیش یا یک باشگاه 
مشکوک و پرحاشیه در تهران است. مدیری که 
طبیعتا باید تیم را جمع و جور کند و اتحاد را به 
مجموعه تیم ملی برگرداند، سرگرم داستان های 
شخصی خودش شــده و برایش مهم نیست که 
این تیم همین چند ماه دیگر در چه آزمون بزرگی 
قرار خواهد گرفت. دریغ از یک برخورد اصولی با 
بازیکن ها و یا یک مصاحبــه قاطع در برخورد با 
شرایط موجود. این افراد کنار هم، تیم ملی را به 

مسلخ خواهند برد.
شــاید وزیر ورزش یا رئیس فدراسیون فوتبال 
ندانند، اما مربیگری در فوتبال اساســا پروسه 
بســیار زمان بری است. شــما نمی توانید امروز 
یک مربی را انتخاب کنید و توقع داشته باشید 
که او فردا در جام جهانی نتیجــه بگیرد. زمان 
باقیمانده تا جام، باید با کار مداوم سپری شود. 
با آنالیــز دقیق رقبا، انتخاب فهرســت نهایی و 
برنامه ریزی برای اردوهــای تدارکاتی و رقبای 
دیدارهای دوســتانه. این کاری نیســت که در 
جریــان جام جهانی صــورت بگیــرد و باید از 
ماه ها قبل اتفاق بیفتد. حالا اما نه اســکوچیچ 
رمقی برای انجام این کار دارد و نه اصلا کســی 
به عنوان جانشین این مربی معرفی شده است. 
جام جهانی می توانست یک رؤیای بزرگ برای 
تیم ملی باشد، اما حضور در این جام در محاصره 
فروپاشــیدگی اتحاد و بلاتکلیفی محض تیم، 
همه  چیز را به یک کابوس بزرگ برای طرفداران 

فوتبال در ایران تبدیل کرده است.

ادامه از 
صفحه 17

خروجی های استقلال؛ 7+2
دیروز 7 بازیکن با نظر ساپینتو به تمرین نرفتند، حسین زاده هم فاصله اي تا لژیونر 

شدن ندارد  و قرار است نام خاقاني هم از فهرست خارج شود

بلاتکلیف!

امیرحسین اعظمي|  استقلال بعد از استارت تمریناتش 
در تهران، حالا خودش را آماده سفر به ترکیه مي کند 
تا یک اردوي تدارکاتي را در این کشور برگزار کند. این 
اردو بخش مهمي از روند آماده ســازي استقلال براي 
حضور در فصل جدید لیگ برتر خواهد بود و قرار است 
آبي ها چند بازي دوستانه هم در این کشور برگزار کنند. 
در آستانه این سفر اما ریکاردو ساپینتو سرمربي پرتغالي 
استقلال، لیست مازاد تیمش را مشــخص کرد. تمرین صبح دیروز استقلال در 
شرایطی شروع شــد که 7 بازیکن در این تیم تمرین حضور نداشتند و به نظر 
می رسد ساپینتو آنها را در لیســت خروجی قرار داده است. رضا آذری، امین 
قاسمی نژاد، آرش داجلیری، سینا خادم پور، متین کریم زاده، زکریا مرادی و 
فردین رابط، 7 بازیکنی هستند که دیروز به محل تمرین نرفتند. این نفرات 
حالا در اختیار مدیریت باشگاه اســتقلال قرار گرفته اند و باید دید مقصد 
جدید آنها برای ادامه فوتبال کدام تیم خواهد بود. نکته مهم اینجا است که 
این بازیکنان با استقلال قرارداد دارند و بازیکنی مثل رضا آذری همین 
چند هفته پیش قراردادش را 2 سال دیگر هم تمدید کرده است. در این 
شرایط با توجه به علاقه استقلال برای انتقال قرضی این نفرات احتمالا 
شاهد جدایی قرضی آنها باشیم. البته که شاید درباره برخی بازیکنان 
انتقال آنها به صورت قطعی به تیم های دیگر صورت بگیرد که فردین 
رابط یکي از آنها خواهد بود چون او دیگر نمي تواند به صورت قرضي 

راهي تیم دیگري شود.

رضاوند قصد جدايی دارد
آرش رضاوند امــا وضعیتي مبهم در اســتقلال دارد. این بازیکن به واســطه 
قراردادش با استقلال، از زمان حضور ساپینتو در تمرینات آبی ها حضور یافته ولي 
خودش علاقه مند اســت که در فصل جدید لیگ برتر و همچنین دور حذفی لیگ 
قهرمانان آســیا زیر نظر جواد نکونام در فولاد کار کند. با این حال ساپینتو به باشگاه 
اعلام کرده که به رضاوند نیاز دارد و با جدایی او موافق نیســت. در روزهای گذشته 
درخواست های زیادی از سوی باشــگاه فولاد برای آزادسازی استقلال مطرح شده 
و حتی شایعاتی درباره معاوضه بازیکن میان 2 باشگاه هم به میان آمده است. حالا 
که ساپینتو نظر خودش را درباره رضاوند به باشگاه اعلام کرده، کار برای جدایی 
این بازیکن و بازگشتش به فولاد سخت تر شده است. باید منتظر ماند و دید آیا 

طی روزهای آینده مذاکرات جدیدی برای جدایی رضاوند انجام می شود یا خیر. با این 
حال تصمیم رضاوند جدایي از فولاد است.

استقلال بازيكن می خرد
اســتقلال جمعه شــب قرارداد عارف غلامي را تمدید کرد و این بازیکن هم از مواضع 
مالي خودش کوتاه آمد. ساپینتو اما قصد دارد چند بازیکن دیگر را هم به تیمش اضافه 
کند. چند بازیکن ایراني در پست دفاع راست به او پیشنهاد شده که مي گویند یکي از 
آنها مهدي تیکدري مدافع راست گل گهر است، هر چند که جذب او کار آساني نیست. 
ساپینتو قرار است یک هافبک بازیساز خارجي هم به تیمش اضافه کند و البته از باشگاه 
خواسته که یک وینگر هم جذب شود. اگر استقلال موفق به جذب محمد محبي نشود، 
استقلال ســراغ گزینه خارجي خواهد رفت، گزینه هایي که توسط ساپینتو به باشگاه 

معرفي شده اند.

غیبت حسين زاده
امیرحسین حسین زاده وینگر ملي پوش استقلال از روز اول شروع تمرینات به واسطه 
قراردادش با این تیم در تمرینات شــرکت کرده و این مسئله به دلیل پرداخت نشدن 
پول رضایتنامه حسین زاده به استقلال توسط باشگاه بلژیکی است. تا زمانی هم که این 
مبلغ )250 هزار دلار( پرداخت نشود حسین زاده بازیکن استقلال محسوب می شود 
و حق جدایی ندارد. حسین زاده اما بدون اطلاع قبلی در تمرین دیروز استقلال حضور 
پیدا نکرد تا اینطور به نظر برسد که انتقال او به باشگاه بلژیکی قطعی شده است. این در 
حالی است که مدیران استقلال در صدد بودند نظر ستاره جوان و ملی پوش تیم خود را 
برای جدایی برگردانند و او را در جمع نفرات خود حفظ کنند. از طرفي ساپینتو هم در 
صحبتي که با حسین زاده داشته، به این بازیکن توصیه کرده که با توجه به فاصله کم تا 
شروع جام جهاني، در استقلال بماند و رفتن به اروپا را به بعد از جام جهاني موکول کند 

ولی ظاهرا تصمیم او برای جدایی جدی است.

خاقانی خط می خورد
سبحان خاقانی هافبک جوان استقلال در اولین روز تمرینات این تیم برای فصل جدید 
از ناحیه رباط صلیبی دچار مصدومیت شد و پزشــکان تشخیص پارگی ACL دادند. 
خاقانی با توجه به مصدومیتی که برایش پیش آمده از اوایل نیم فصل دوم شــاید آرام 
آرام بتواند به ترکیب استقلال برگردد و به همین خاطر نیازی به حضور نام او در لیست 

تیم در نیم فصل اول نیست.

برنده بزرگ 
تابستان؟
 سپاهان و سیاست

 »معاوضه با بهتر« در بازار 
نقل وانتقالات

اگرچه پرســپولیس فصــل نقل وانتقالات را 
طوفانی شــروع کرد و آن زمان سپاهان حتی 
سرمربی هم نداشت، اما هر چه جلوتر رفتیم 
شرایط تغییر کرد و باشــگاه اصفهانی ضمن 
جبــران عقب افتادگــی، در ســیمای برنده 
نقل وانتقالات ظاهر شد. اتفاقاتی که در سپاهان 
رخ داده را به طــور خلاصه می توان در عبارت 
»معاوضه با بهتر« خلاصه کرد. این تیم روی 
نیمکت سرمربیگری اش محرم نویدکیا را که 
به هر حال مربی خــوب، اما نه چندان موفقی 
بود از دست داد و ژوزه مورایس را جانشین او 
کرد؛ کسی که سوابق خوبی به عنوان نفر اول 
و دوم دارد و کادر مجربــی را هم با خودش به 

ایران آورده است.
طلایی پوشان در سمت راســت خط دفاعی 
دانیال اسماعیلی فر را از دست دادند و به جای 
او رامین رضاییان را گرفتند. دســت کم بعید 
اســت از نظر »فنی« آنها ضرر کرده باشــند. 
در قلب خط دفاعی ســپاهان گولسیانی را به 
پرسپولیس داد و محمد دانشگر را از استقلال 
گرفت. بین این 2بازیکن اختلاف فاحشــی 
به نظر نمی رســد. همچنین ســپاهان میلاد 
زکی پــور را هم جذب کرده کــه می تواند در 
سمت چپ خط دفاعی به میدان برود و امید 
نورافکن را برای بازی در میانه میدان آزاد کند. 
در نهایت هم اگر قرار باشــد شایعات در مورد 
قطعی شــدن حضور گومیس، مهاجم سابق 
الهلال در سپاهان درست از آب دربیاید، آنها 
سجاد شهباززاده را داده اند و فورواردی در این 
سطح خریده اند. با این تفاسیر آیا سپاهان برنده 

بزرگ تابستان نبود؟

جملهایکه
هرگزنبایدبگویید

4نکته در مورد پیوستن رامین رضاییان به سپاهان
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لواندوفسکی در گفت و گو با اسکای:  »این هشت سال 
خاص بودند و این ســال ها را فراموش نمی کنم. دوران 
فوق العاده ای در مونیخ داشــتم. به زودی پرواز خواهم 
کرد و اینجا را ترک می کنم اما بعد از اردوی تمرینی )با 
بارسلونا در آمریکا(، به اینجا باز می گردم تا خداحافظی 
مناسبی داشته باشم و چیزهایی را ساماندهی کنم. امروز 
با تمام هم تیمی هایم خداحافظی کردم. نگران مصدوم 
شدن در تمرینات نبودم. چنین چیزی حتی در خانه نیز 
ممکن است رخ دهد. من می خواستم روی فرم بمانم و 
دوباره با هم تیمی هایم تمرین کنم. به اینجا باز می گردم 
تا به درستی با کارکنان خداحافظی کنم. امروز فرصت 

کافی برای این کار نداشتم.«

 در سپاهان ماندم
تا پیشرفت کنم

یاسین سلمانی که قراردادش را با زردپوشان اصفهانی 
تمدید کرده، از کار کردن با مورایس می گوید

محمد زارعی|  یاسین ســلمانی یکی از جوان های سپاهان در 
فصل گذشته بود که با درخشــش در لیگ برای خودش اسم  و 
رسمی پیدا کرد و به عنوان یک پدیده برای فصل آینده مشتریان 
زیادی پیدا کرد. براساس اخباری که در رسانه ها منتشر شده بود، 
استقلال و پرسپولیس، تیم هایی بودند که سلمانی را برای فصل 
جدید می خواستند و حتی در مقطعی گفته می شد این بازیکن 
چند پیشنهاد خارجی هم دریافت کرده است. با وجود تمام این 
حرف وحدیث  ها ســلمانی در نهایت قراردادش را با سپاهانی ها 
تمدید کرد تا در اصفهان به فوتبالش ادامه دهد. او در گفت و گو با 

همشهری از دلایلش برای این تصمیم گفته است.

   فصل قبل، فصل خوبی برایت بــود. خودت هم از 
عملکردت راضی بودی؟ 

من فقط تلاش کردم در بازی هایی که مربیان به من اعتماد کردند، بهترین 
عملکرد را به نمایش بگذارم و بدرخشــم. مفید بــودن در زمین برایم از 
همه چیز مهم تر بود و خوشحالم که توانستم نظر مربیان و هواداران را جلب 
کنم. امیدوارم در فصل پیش رو هم همین اتفاقات خوب تکرار شود و بتوانم 

به پیشرفتم ادامه بدهم.

   سپاهان فصل بعد به دنبال قهرمانی است؟
مربی بزرگی داریم و باید تلاش کنیم تا بهترین اتفاقات را رقم بزنیم.

   کار کردن زیرنظر مورایس چطور است؟
آقای مورایس مربی شناخته شده ای است و همه می دانند دستیار مورینیو 
بوده است. می شود گفت یکی از بزرگ ترین مربیانی است که به فوتبال آسیا 
آمده است. خوشحالم که زیرنظر او کار می کنم. امیدوارم در کنار او روزهای 
خوبی را برای سپاهان رقم بزنیم. کار کردن با مربی ای در سطح او آرزوی هر 
بازیکنی است. وقتی با مربی ای کار می کنی که با دانش روز دنیا آشناست، 
شرایط برای پیشرفت مهیا می شود. به طور حتم در چنین شرایطی روزهای 

خوبی در انتظار سپاهان با هدایت مورایس است.

   با اینکه از تیم  های استقلال و پرسپولیس پیشنهاد 
داشتی، قراردادت را با سپاهان تمدید کردی. در این خصوص هم 

صحبت می کنی؟
تیم های دیگری هم بودند که به من پیشنهاد دادند، حتی تیم های خارجی 
هم بین این تیم ها بودند. روی پیشنهاد آنها فکر کردم اما سپاهان را خانه 
خودم می دانم و در این تیم شرایط را برای پیشرفت مهیا می بینم. به خاطر 

همین تصمیم گرفتم بمانم.

   چرا لژیونر نشدی؟
 دیگر همه  چیز تمام شده است و نمی خواهم درباره آنها صحبت کنم. فقط 

خوشحالم که در سپاهان ماندم.

   بازیکن تیم امید بودی. دلیــل ناکامی این تیم در 
مسابقات قهرمانی آسیا را چه می دانی؟ 

واقعا نتوانستیم به هدفی که می خواستیم برسیم اما 2سال فرصت داریم تا 
به بازی های المپیک پاریس برسیم، البته به این شرط که مسئولان امکانات 
و شرایط لازم را برای تیم امید مهیا کنند. ما برای مسابقات قهرمانی آسیا 
تدارک لازم را نداشتیم و حتی بازی دوستانه هم برگزار نکردیم. باید همه 
دست به دست هم دهیم تا با بهترین شکل برای بازی های مقدماتی المپیک 

آماده شویم.

   فکر می کنی بتوانی با تیــم ملی به جام جهانی قطر 
بروی؟

من تلاش می کنم، حالا باید ببینیم خدا چه می خواهد. قسمت باشد دعوت 
می شوم و اگر هم دعوت نشدم، برای تیم ملی آرزوی موفقیت می کنم.

دومینوی لواندوفسکی
با انتقال لوا از بایرن به بارسا اتفاقات زنجیره ای زیادی رخ می دهد

تعدیل نیرو در رئال مادرید ادامه دارد. باشگاه تنها 2 خرید به نام رودیگر و شوامنی داشته 
و تقریبا یک تیم کامل جدا شده اند یا در آستانه جدایی هستند. گرت بیل که به تیم دیوید 
بکام در MLS رفت، انتقال ایسکو به سه ویا و بازی زیرنظر مربی محبوبش لوپتگی نهایی شده، 
مارسلو قراردادش را به پایان برد اما هنوز تیم آینده اش را مشخص نکرده و یوویچ هم رایگان به 

فیورنتینا واگذار شد اما 50درصد رقم انتقال بعدی اش به مادرید خواهد رسید.
   کوبوی ژاپنی پس از چند سال قرض داده شدن به باشگاه های دیگر احتمالا فروخته خواهد 
شد چون تعداد بازیکنان غیرپاسپورت اروپایی در این تیم زیاد است و جایی برای او باز نمی شود. 
کوبو با ۱0 میلیون یورو و تا سال202۷ راهی سوسیداد خواهد شد و 50درصد از حق فروش او 

در آینده متعلق به باشگاه رئال مادرید خواهد بود.
   رینیر برزیلی که 2 فصل در دورتموند بود و ندرخشــید، امیدوار اســت زودتر تکلیفش 

مشخص شود و بداند به چه تیم دیگری قرض داده می شود.
   باشگاه حتی مایورال و اودریوسولا که از قرارداد قرضی برگشته اند و همچنین ماریانو 

دیاس و وایخو را هم نمی خواهد. براهیم هم که قطعی به میلان واگذار شده.
   اگر ماریانو و مایورال هر دو بروند، با خروج یوویچ اکنون دیگر هیچ بازیکن ذخیره ای برای 
کریم بنزما وجود ندارد. آنچلوتی مشکلی با این موضوع نخواهد داشت چون در غیاب کریم 
در ال کلاسیکوی پیش فصل قصد دارد ادن آزار را در پست شماره9 کاذب به بازی بگیرد؛ 

همان کاری که فصل قبل یک بار با مودریچ انجام داد و نتیجه نگرفت.
   گزینه دیگری که در لیست فروش قرار دارد و ممکن است به لیگ برتر یا سری آ 
)میلان( برود، آسنسیو است که تنها یک فصل دیگر از قراردادش باقی مانده و 

باشگاه نمی خواهد او را هم مثل خیلی ها رایگان از دست بدهد.
   سبایوس چاره ای جز ماندن ندارد چون تنها رئال بتیس خواهان خرید اوست 
که این باشگاه از پس درخواست ۱0 میلیون یورویی رئال برنمی آید. چند بازیکن 

تیم دوم رئال یعنی کاستیا پیشنهادهای خوبی دارند.
   باشگاه رئال مادرید که یکی از باثبات ترین اقتصادها را در دوران کرونا به این سو بین 
باشگاه های بزرگ اروپایی دارد، طوری در فصل نقل وانتقالات رفتار کرده انگار دچار 
رکودی وحشتناک و بدهی کلان است. از دست دادن این همه بازیکن اصلا طبیعی 
نیست. این در حالی است که رئال در آستانه جذب امباپه بود و فرصت خرید هالند 
را از دورتموند از دست داد. تنها خبر نقل وانتقالاتی در بخش خرید بازیکن که از 
این تیم به گوش می رسد، این است که آنها از الان برای خرید جود 
بلینگام جوان از دورتموند در تابستان آینده دورخیز کرده اند. اگر 
رئال مادرید نتواند در این فصل نتیجه بگیرد، انتقادات از امپراتور 
مادرید یعنی آقای پرس بالا خواهد رفت و کسی به این فکر نخواهد 

کرد که همین فصل گذشته آنها 3 جام مهم را کسب کرده اند.

برای نخستین بار امتیاز یک بازیکن از مسی و رونالدو در 
بازی فیفا بالاتر رفت. کیلیان امباپه در نسخه 2023 بازی 
فیفا با امتیاز 92، برترین بازیکن این نسخه لقب گرفت. 
به این ترتیب پس از ۱۴ سال، امتیاز یک بازیکن در فیفا از 
کریس رونالدو یا لیونل مسی بالاتر خواهد بود. درحالی که 
گمانه زنی  ها حا کی از حضور کیلیان امباپه روی کاور بازی 
FIFA23)آخرین نسخه بازی با این نام( است، به جز او 
عکس سم کر، ستاره استرالیایی تیم زنان چلسی نیز روی 
کاور بازی قرار گرفته تا برای نخستین بار در تاریخ بازی 

فیفا، تصویر یک زن روی کاور نقش ببندد.

اریک تن هاخ با منچســتر یونایتد شــروعی توفانی داشــته؛ 
همان منچســتری که فصل پیش همه را ناامید کرد، ازجمله 
کریستیانو رونالدو را که به خاطر ضعف ترکیب تیم  ساز جدایی 
سر داده است. همان منچســتری که رالف رانگنیک گفته بود 
باید ۱0 بازیکن جدید بگیــرد، در تور پیش فصل در آســیای 
جنوب شــرقی 2 برد ۴ گله مقابل لیورپول و ملبورن اســترالیا 
به دســت آورد، با همان بازیکنانی که خیلی ها آنها را مسخره 
می کردند. فکر کنید اگر خریدهای جدید برسند و رونالدو هم 
بماند، چه اتفاقی خواهد افتاد. با این حال، سرمربی هلندی سابق 
آژاکس از وضعیت دفاعی تیم اصلا راضی نیست. گل زودهنگامی 
که این تیم از کریس ایکونومیدیس در بازی با تیم استرالیایی 
خورد، صدای مربی هلنــدی را درآورد. این گل مجموعه ای از 
اشــتباهات 3 مدافع من یونایتد بود. پشت لوک شاو خالی شد، 
مگوایر در نخســتین بازی اش برای سرمربی جدید نتوانست او 
را پوشش بدهد و لیندلوف هم به داد خط دفاعی نرسید. پیش 
از آغاز مســابقه هم واران طبق معمول مصدوم شــد. تن  هاخ 
نتوانست ناامیدی خود را از نحوه گل خوردن تیمش پنهان کند. 
او با اینکه از کسی نام نبرد اما تأکید کرد که انتظارات بیشتری 
دارد: »نمی خواهم در مورد فردی صحبت کنم، زیرا فکر می کنم 
از ابتدا تا بالای زمین انتخاب ها اشتباه  بود. این یک اشتباه فردی 
نیست، بلکه بیشتر تیم است که اشتباه می کند.« برای همین 
است که سرمربی هلندی اصرار دارد شاگرد خودش در آژاکس را 

برای این پست به اولدترافورد بیاورد.

لیساندرو
لیساندرو مارتینس 2۴ســاله برای انجام تست های پزشکی به 
منچستر آمده و به زودی قرار است این انتقال با ۴2میلیون پوند 
نهایی شــود. از میان لیندلوف، واران و مگوایر یک نفر می تواند 
در کنار این مدافع ملی پوش آرژانتینی در ترکیب قرار بگیرند. 
بیش از 60درصد هواداران منچستر ابراز امیدواری کرده اند که 
او به یک ستاره تبدیل شود. انتظار می رود لیساندرو مارتینس 
به تمرینات پیش فصل منچستریونایتد در استرالیا ملحق شود. 
قرارداد این بازیکن با منچستریونایتد 5 ساله و حقوق هفتگی او 

به ارزش ۱20 هزار پوند است.

دی یونگ
لیساندرو آخرین بازیکن ســابق آژاکس نیست که به من یو 
می پیوندد. به نظر می رسد انتقال فرنکی دی یونگ از نوکمپ به 
اولدترافورد محتمل تر شده است. او خودش راضی به این انتقال 
نیست اما چاره ای جز تمکین ندارد. از طرفی، فان دبیک هم از 
قرارداد قرضی به تیم برگشته. او هم جزو بازیکنانی است که 

سابقه بازی زیرنظر تن هاخ را دارند.

اریکسن
کریستین اریکسن سرانجام تصمیم گرفت با قراردادی 3 ساله 
به منچســتر بپیوندد. او هم جزو بازیکنان محصول آژاکس 

است. هافبک دانمارکی پس از قرارداد رسمی با منچستر گفت: 
»منچستریونایتد یک باشگاه خاص اســت و من  نمی توانم 
برای شــروع کار صبر کنم. من بارها این شانس را داشتم که 
در اولدترافورد بازی کنم، اما انجام آن با پیراهن قرمز یونایتد 
احساس شگفت انگیزی خواهد بود.« آمار کریستین اریکسن، 
بازیکن جدید منچستریونایتد در لیگ برتر؛ 23۷ بازی، 52 گل، 

۷۱ پاس گل.

مدافع راست
منچســتریونایتد برای جذب جاناتان کلاوس، مدافع راست 
29 ساله لانس آماده رقابت با چلســی است. چلسی بیش از 
یک سال اســت که کلاوس را زیرنظر دارد، اما یونایتد اکنون 
برای انتقال احتمالی با او تماس گرفته است. جاناتان کلاوس 
۸ میلیون پوند ارزشگذاری شده، اما اینکه منچستریونایتد  یا 
چلسی به دنبال انتقال او باشند، بستگی به بازیکنان خروجی 
آنها دار د. یونایتد در حال بررسی فروش آرون ون بیساکا است.

رونالدو
بایرن مونیخ اکنون در حال بررسی انتقال کریستیانو رونالدو با 
توجه به نزدیک شدن خروج لواندوفسکی است. ژرژ مندز، مدیر 
برنامه های این بازیکن به اطلاع یونایتد رسانده که بایرن حاضر 
است ۱2 میلیون پوند برای رونالدو پیشنهاد دهد. با اینکه برخی 
مدیران بایرن با این خرید موافق نیستند، اما ناگلزمان به شدت 
خواهان کریستیانو است.   توماس مولر ازجمله کسانی است که 
با ناگلزمن موافق است و روی خرید رونالدو اصرار دارد. رونالدو 
می تواند حداقل یک فصل مثل یک مســکن برای بایرن عمل 
کند تا آنها زخم جدایی لوا را حس نکنند. بعدا می شود برای 
آینده فکر بهتری کرد و روی خرید هری کین تمرکز کرد. فعلا 
تماس های اولیه با منچستر برقرار شده. شخصی که با مدیران 

منچستر تماس گرفته است الیور کان بوده.

لواندوفسکی
اندکی عجیب اســت اما لواندوفسکی 
بازهــم در تمرینات تیم حضــور یافت. 

پیش از شــروع تمرین، بازیکنان تیم دور 
هم جمع شــدند و ناگلزمان مدت طولانی 

صحبت کرد، ســپس همگی دســت زدند و 
لواندوفســکی هم صحبت هایی کرد. او بسیار 
آرام به نظر می رسید. شاید او برای این آرام بود 
که گمان می برد مراحل انتقالش به بارســلونا 
در ازای پرداخت 50میلیون یــورو به بایرن در 
حال نهایی شدن است. برخی منابع هم گزارش 
داده اند که لواندوفسکی در محل تمرین بایرن 
حضور یافته تا وسایلش را از رختکن جمع کرده 

و بــا هم تیمی هایش خداحافظی کنــد. قرارداد 
لواندوفسکی با بارسلونا تا 2025 خواهد بود و بند 
تمدید یکساله خواهد داشت. برنامه او این است که 
امروز به بارسلونا سفر کند و احتمالا قرارداد ببندد. 
آمار لواندوفسکی در فصل 22-202۱ با باشگاه و 
تیم ملی لهستان؛ 56 بازی، 56 گل و ۱0 پاس گل.

ممفیس
جدایی لواندوفسکی یک دومینو را در بازار نقل وانتقالات 
فعال می کند. در این حالت، ممفیس دیپای هم مجبور 

به جدایی خواهد شــد. تاتنهام، رم، یوونتوس و آژاکس 
بیشــترین علاقه  را به قرارداد با او دارند، اطرافیان دیپای 

معتقدند 20 میلیون یورویی که بارســا می خواهد خروج او 
را دشوار می کند اما شاید لاپورتا پس از قطعی کردن قرارداد 

لوا برای ممفیس هم تخفیف اساسی به مشتریانش بدهد تا از 
شر دستمزد او هم خلاص شود. هم اکنون با پیوستن لوا به بارسا، 

۷ ستاره در خط حمله این تیم حاضرند؛ لواندوفسکی، فران تورس، 
اوبامیانگ، فاتی، ممفیس، رافینیا و دمبله.

بایرن
درباره سایر نقل وانتقالات بایرن که به منچستر هم ربط دارد، 

باید گفت کــه فعلا همه حواس مدیران باشــگاه 
آلمانی به خریــد دلیخت اســت. هنوز هیچ 
توافقی بین بایرن و یوونتــوس برای دلیخت 

حاصل نشده. بازیکن به بایرن جواب مثبت داده 
و همه در یوونتوس ایــن را می دانند. حالا و 

بعد از خروج لواندوفسکی، دلیخت گزینه 
بعدی ای است که صالح حمیجیچ روی آن 

کار خواهد کرد و تمام تلاشش را می کند تا 
او را به بایرن بیاورد. ماتیاس دلیخت در ازای ۸0 میلیون یورو 
به علاوه پاداش  به بایرن می  پیوندد. 2 باشگاه به توافق رسیدند 
و همه چیز بین بازیکن و باشــگاه هم تکمیل شده است. این 

معامله  تقریبا تمام شده است.

تعدیل نیرو در رئال مادرید
 رئال مادرید شبیه باشگاه های

ورشکسته عمل می کند

بایرن 
چند گزینه برای جای 

خالــی لواندوفســکی دارد؛ 
گنبری یا مانه در پست مهاجم نوک 

یعنی بازیکن شــماره9بازی کنند. 
رونالدو خریداری شــود یا یک 

مهاجم جــوان از بوندس لیگا 
در ترکیب قرار بگیرد.

گفت و گو

نقل قول

درخواست روسیه رد شد
روس ها که به خاطر تهاجم به اوکراین از همه مسابقات بین المللی ورزشی محروم شده اند، قصد دارند رقابت های 
ورزشی را با حضور هم پیمانان خود برگزار کنند. آخرین امید روسیه برای حضور در یک تورنمنت ورزشی با رد 
فرجام خواهی این کشور توســط دادگاه حکمیت ورزش )CAS( از بین رفت. به این ترتیب زنیت که قهرمانی 
در لیگ روسیه را جشــن گرفته بود، امکان حضور در لیگ قهرمانان را نخواهد داشت و سوچی نیز از حضور در 
مرحله مقدماتی این رقابت ها محروم خواهد بود. پیش از این تیم ملی مردان روسیه از حضور در مرحله پلی آف 

جام جهانی و تیم بانوان نیز از یورو کنار گذاشته شده بودند.

یک تمدید ریاضی
ریاض محرز یکی از بازیکنانی بود که سال پایانی قراردادش را در باشگاه منچسترسیتی سپری می کرد و برخی 
باشــگاه ها منتظر بودند با او در نقل وانتقالات زمستانی به مذاکره بنشــینند. با این حال، این وینگر الجزایری 
قراردادش را با باشگاه انگلیسی تمدید کرد تا باشــگاه هایی مثل رئال مادرید ناامید شده باشند. قرارداد ریاض 
محرز تا سال 2025 تمدید شــد. او سال 20۱۸ از لسترسیتی به سیتیزن ها پیوســته و در ۱۸9 بازی، 63 گل و 

۴5 پاس گل را به ثبت رسانده است.

فابرگاس دسته دومی شد
فابرگاس که هنوز از ادامه فوتبال دست نکشیده و خودش را بازنشسته نکرده، پس از فسخ توافقی قراردادش با 
موناکو از یک تیم دسته دومی در ایتالیا سردرآورد. ستاره سابق بارسلونا پس از عدم دریافت پیشنهادی قابل توجه 
از تیم های بزرگ اروپا، راهی ایتالیا شده است تا در لیگ دسته دوم این کشور بازی کند. او برای پیوستن به تیم 
کومو در سری ب با این باشگاه به توافق دست یافته. اسکای اسپرت ایتالیا مدعی شده که این تصمیم فابرگاس 
می تواند فرصتی را برای او فراهم کند که پس از بازنشستگی، دوران مربیگری را در همین باشگاه آغاز کند. پیش 
از این هم شایعاتی مبنی بر تماس باشــگاه لچه - تیمی که به تازگی به سری A صعود کرده است - با فابرگاس 
شنیده می شد اما ظاهرا بازیکن اسپانیایی تیمی که فصل گذشته در سری B سیزدهم شد را ترجیح داده است.

کیلیان بالاخره از مسی 
و رونالدو جلو زد

Lewandowski Robert
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وز  برای طلسم شکنیاتفاق ر
به صربستان می روم

 رضا اطری در گفت و گو با همشهری از ملی پوش شدنش
 برای رقابت های جهانی گفته است

جدول 8545
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افقی:
 1- موی پیچیــده- معادل 
فارسی ویلچر- تازه ساخته 

شده
2- انیمیشن دیدنی ساخته 

اسپیلبرگ- گشاده
3- مــرگ- از بهترین زنان 
بهشت است- بسیار بخشنده

4- نــت ســوم- انجمــن 
حمل ونقــل  بین المللــی 
هوایی- نام تعدادی از فراعنه 

مصر قدیم
5- مضاعــف- خیانتــکار- 

نوعی خواهر و برادر
6- از نام های خرما در مراحل 

رشد- طناب- میل به غذا
7- پذیرفتــه شــده- لقب 
یونس نبی)ع( که هفت روز 

در شکم ماهی بود- مذکر
روغنــی-  میــوه ای   -8

بی عرضه- جنین
9- تکرار حرف بیست وششم- 

هراس آور- بالا رفتن
10- اندوهگین- ایستادگی 
در برابر دشمن- پاسخ مثبت

11- دوره ده روزه- رهایــی 
یافته- چاپلوسی

12- خانــم کارآگاه - از آثار 
شعری ســیدعلی موسوی 

گرمارودی- انتها
13- دائم الوجــود- کمک- 

سرقت
14- رودی در شمال ایتالیا- از 

مقاطع تحصیلی دانشگاهی
15- مترســک- نام اصلی 
میرزا کوچک خــان- نهی 

کننده
  

عمودی:
1- تکرار یک حرف- آینده- 

چین های منظم پرده
2- خاتم الشعرا- زیاده روی 

در توصیف- قدرت و نیرو
3- غیرعرب- سلام- بیهوده

4- ضربه ای در بدمینتون- 
گلی زینتی- اشعه رنتگن

5- لقب وزیــران دوره قاجار 
بود- از پهپادهای ســاخت 

ایران- از دل پرسوز برآید
6- از ادات پرسش- شاگردی 
کردن- پدر نمایشنامه نویسی 

انگلستان
7- مجموعــه شــعری از 
زنده یــاد مهرداد اوســتا- 

شیفت- از هم پاشیدن
8- نیکوکار- شهرســتانی 
در استان زنجان- خودروی 

فرانسوی
9- شیره خشــکیده گون- 

زیلوباف- واضح و آشکار
10- هویــدا- نویســنده- 

چاشنی غذایی

11- الفبای گوش نواز- چندوجهی 
منتظم- از بالا به پایین

12- الهــه عشــق و زیبایــی- 
گوناگونی- مرتعش

13- بخش مرکزی اتــم- زین و 
برگ اسب- زنگ گردن شتر

14- صــدا- تأمین کننده معاش 
افراد خانواده- ابزار سنگ تراشی

15- از طایفه های بلــوچ ایران- 
آزرده خاطر- این ویتامین به جذب 

15کلسیم در بدن کمک می کند

هبيطسيرگنمرها
جرخولخدرادهناخ
مايويكارمسمل
هدولايمناافلا
راهزاذيذلهتل

لاشميلهلاحيب
انربتوبننامام
يكلكينبيهلسح
كاپاندنواتفار
رادادجيسبالم

ناسرورمراشعا
همخزيوهسهيلدع
اايبسنتلورفا
يزاناتاانشاهصق
يفوتمسارگكالد

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4254
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

875264193
391758246
624193875
719326458
486975321
532841769
948517632
157632984
263489517

متوسط
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 1    4    
 9 2   8    
6        2
   1   3 4  
   5    3  
 2   6  1   
9   7    8 6752619348

638452719
194783562
847296153
923175486
516348927
389521674
465837291
271964835

ساده

متوسط

245387691
768291453
319654728
192438567
634975812
587126349
876512934
423869175
951743286

سخت

  5 2   1   
  1  5     
6      8 7  
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  2 8    6  
 4 8      2
    3  9   
  3   9 5   

ساده
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   5 2 1    
4  6   3    1
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بازی ایــران و ژاپن علاوه بر صدرنشــینی گروه و صعود 
راحت تر به مرحله بعد کاپ آسیا، جنگ قدرت نمایی در 
قاره است. هر دو تیم سوریه و قزاقستان را شکست داده اند 
و برنده بازی امروز تیم اول را معرفی می کند. اما تیم دوم 
کار سخت تری برای رفتن به جمع 8تیم اول آسیا دارد. 
تیم های دوم و ســوم 4گروه باید ضربدری بازی کنند تا 
برنده ها بتوانند به مرحله یک چهارم نهایی برسند. بازنده 
بازی امروز نه تنها مجبور است برای رسیدن به مرحله بعد 
یک بازی بیشتر انجام بدهد بلکه تا قبل از فینال هم باید 
با استرالیا بازی کند، استرالیایی که شکست دادنش کار 

راحتی نیست.
بــا اینکه ژاپــن ســال 2017همان ســالی کــه ایران 
نایب قهرمان شد، به جمع 8تیم صعود نکرده بود ولی در 
این چند سال پیشرفت چشمگیری در بسکتبال داشته 

و حتی در پنجره های انتخابــی 2019در تهران و توکیو 
ایران را شکســت داده اســت. با این حال هنوز خیلی ها 
ایران را برتر از ژاپن می دانند. شــاگردان سعید ارمغانی 
هم با تجربه تر هستند و هم از نظر فیزیکی شرایط بهتری 
دارند. حامد حدادی، بهنام یخچالی، ســجاد مشایخی، 
نوید رضایی فر، محمد جمشــیدی سال 2017در فینال 
آسیا مقابل استرالیا بازی کردند و نایب قهرمان شدند. از 
این جمع فقط مشایخی است که تجربه المپیک را ندارد. 
محمد  حســن زاده در تیم المپیکی 2020 بود. میانگین 
سنی ایران 28سال است، 2 سال بزرگ تر از تیم ژاپن. در 
تیم حریف 3بازیکن در المپیک توکیو حضور داشــتند؛ 
توگاشــی، واتانابه و هاریموتو. این تیم در کاپ آسیا هم 

3 غایب دارد؛ واشنگتن، یودای بابا و هجیما.
ژاپنی ها در مقایســه قدی هم کوتاه تر از ایران هستند. 

میانگین قدی تیم ژاپن 191 سانتی متر است، 5سانتی متر 
کوتاه تر از ایــران. با این حال بازیکنــان ژاپن این فاصله 
قدی را با سرعت شــان جبران می کننــد. از دیگر نکات 
قوت ژاپنی ها دفاع شان است. ســعید ارمغانی در 2بازی 
گذشته به خصوص در بازی با قزاقستان سعی کرد تنوع 
دفاعی به تیم بدهد تا بتواند این ضعف تیم را برطرف کند. 
تا حدودی ایــن اتفاق افتاد. ایران در کاپ آســیا بهتر از 
انتخابی های جام جهانی 2023بازی کرده اما همه 6بازی 
قبلی ایران در مقابل سوریه و قزاقستان برگزار شده و همه 
منتظرند تا شــرایط تیم را در مقابل تیم دیگری با سبک 
بازی متفاوتی ببیننــد. بازیکنان ایران بعد از 2پیروزی و 
به خصوص بعد از شکست دادن قزاقستان با روحیه بالایی 
مقابل ژاپن قرار می گیرند اما باید دید آنها می توانند امروز 

در جاکارتا سرعت بازیکنان ژاپن را کنترل کنند یا نه.

رضا اطری دارنده مدال برنز بازی های  آسیایی جاکارتا و طلای قهرمانی آسیا، 
در وزن نخست مسابقات قهرمانی کشور نتوانست سر وزن برسد و به همین 
دلیل شانس ملی پوش شدن در مســابقات قهرمانی آسیا را از دست داد. 
اطری با تغییر وزن بار دیگر کارش را از مسابقات انتخابی جام تختی آغاز 
کرد. او در 61 کیلوگرم قهرمان شد و مجوز حضور در جام تختی را کسب کرد. 
اطری در جام تختی تمام رقبایش را شکست داد و در مرحله نهایی انتخابی 
تیم ملی در وزن 61 کیلوگرم مقابل حضرتقلی پیروز شــد تا برای جهانی 
صربستان ملی پوش شود. این چهارمین حضور اطری در مسابقات جهانی 
است، آزادکاری که در 3 دوره گذشته در رسیدن به مدال ناکام بوده و حالا 

به گفته خودش راهی صربستان می شود تا طلسم شکنی کند.

   از مسابقات کشوری شــروع کنیم که در روز دوم سر وزن 
نرسیدی. همیشه با هر سختی بود این کار را انجام می دادی اما چه شد 

که این بار موفق نبودی؟
دقیقا همینطور است. همیشــه با هر سختی بود سر وزن می رسیدم ولی در 
گرگان تمام اتفاقات طوری رقم خورد که ســر وزن نرسم و نتوانم در فینال 
کشتی بگیرم. مسابقات روز اول دیر تمام شــد، فکر می کنم ساعت حوالي 
9شب بود که روی باسکول رفتم و دیدم حدود 3 کیلوگرم بالای وزن هستم. 
شروع به نرمش کردم، به سونا رفتم و یک کیلو و نیم از وزنم کم شد ولی هر 
کاری کردم دیگر وزنم پایین نیامد. حدود ساعت 4صبح بود که فهمیدم یا 
قبول کردم سر وزن نمی رســم. خیلی اتفاقات افتاد که مطمئن شدم دیگر 
سر وزن نمی رسم چون سال هاست وزن کم می کنم ولی این بار شرایط فرق 
می کرد و هرکاری می کردم، وزنم پایین نمی آمد. رژیمم را شکاندم و بعد از 

آن تصمیم گرفتم دیگر در 61 کیلوگرم کشتی بگیرم.

   در 61کیلوگرم مشکلی نداری و به اصطلاح کشتی گیرها 
زورت به آنها می رسد؟

بعد از مسابقات کشــوری تمریناتم را ادامه دادم و با روزی 2 جلسه 
تمرین توانســتم به آمادگی خوبی برسم. من همیشه به خاطر وزن 
کم کردن خیلی از توانایی هایم را از دست می دادم ولی الان شرایط 
بهتــری دارم. تا اینجا در کشــتی هایی هم که گرفته ام، مشــکلی 
نداشته ام. در مسابقات جام تختی و مرحله نهایی انتخابی تیم ملی 
مشکلی نداشتم و با همه حریفانم راحت کشتی گرفتم. رد شدن از 
دستانم با شرایطی که دارم برای رقبا سخت شده است. در کل به نظرم 
شــرایط خوب اســت ولی برای جهانی با کمک کادر فنی امیدوارم 

شرایطم بهتر هم بشود.

   با عدم حضور روس ها بهترین فرصت است که در جهانی 
مدال بگیری؟

به نظرم درنهایــت روس ها مجوز حضــور در جهانی صربســتان را 
می گیرند. اینطور که می گویند کشتی گیران روس در اردو هستند و 
تمرینات منظمی دارند. آنها برای حضور در صربستان مصمم هستند 
و من فکر می کنم روس ها در صربستان حضور خواهند داشت. البته 
برای من فرقی نمی کند و برای مدال گرفتــن باید در مقابل هر 

حریفی بهترین عملکرد را داشته باشم.

   مســابقات جهانــی صربســتان چهارمین 
رقابت های جهانی است که تجربه می کنی. شرایط را چطور 

پیش بینی می کنی؟
خیلی وقت ها تا یک قدمی مدال رفته ام ولی دســتم به مدال 
نرسیده اســت. درالمپیک توکیو پنجم شدم و هنوز حسرت 
آن مدال را می خورم. این بار به امید خدا می روم تا طلســم 
شکنی کنم. این مدال نتیجه زحمت سال ها حضور در اردو و 

تمرینات پرفشار کشتی است که باید به آن برسم.

ژاپن؛حریف 
متفاوت

تیم ملی بسکتبال ایران بعد از 6بازی 
مقابل سوریه و قزاقستان امروز با ژاپن 
بازی  می کند. برنده این بازی مستقیم به 
جمع 8 تیم اول کاپ آسیا می رود 

زنان صاحب رادیو شدند 
زنان ورزشکار که سال ها به دنبال بیشتر دیده شدن هستند، شاید 
فعلا نتوانند به خواسته شــان برســند اما از این به بعد می توانند 
از کانــال رادیویــی ورزش زنان صــدای خودشــان را به گوش 
مخاطبان شان برســانند. دیروز این کانال با حضور مدیران ورزش 
و رادیو راه اندازی شد. این کانالی اســت که قرار است فقط درباره 
ورزش زنان باشد و فقط بانوان آن را اداره می کنند. به گفته مهتاب 
رســتمی، مدیر این کانال، فعلا رادیو ورزش زنان 4ساعت برنامه 
دارد؛ »هر روز از 8صبح تا 12ظهر برنامه داریم.« دسترسی به این 
برنامه ها علاوه بر رادیو از اپلیکیشــن گوشی همراه هم امکان پذیر 
است. رستمی می گوید: »از 8 تا 10صبح برنامه از طریق اپلیکیشن 
تصویری پخش می شــود. این برنامه به صورت مجله ورزش زنان 
است؛ گوینده و مجری تصویری برنامه اجرا می کنند. از ساعت10 
تا 12 هم برنامه های گل خانه و باشــگاه زنان از اپلیکیشن و رادیو 
پخش می شــود.« این برنامه ها از ســاعت12 به بعــد 4بار تکرار 
خواهند شد. اما چرا ساعت برنامه محدود است؟ رستمی توضیح 
می دهد: »همــه کانال های رادیویی در شــروع محدودیت دارند 
ولی مدتی بعد از راه اندازی برنامه های بیشــتری تولید می شود و 
ساعت های پخش طولانی تر خواهد شد. رادیوورزش و بقیه رادیوها 

در شروع محدودیت داشتند.« 
درخواســت اصلی زنان پخش مســتقیم مســابقات اســت. در 
جام ملت های فوتبال زنان آسیا که سال پیش برگزار شد، فرنوش 
جعفری به عنوان گزارشــگر به هند رفت. پخش این مسابقات از 
رادیو با استقبال روبه رو شــد. همین اتفاق دلیل اصلی راه اندازی 
رادیوورزش زنان بود. غیر از برنامه های تولیدی پخش مســابقات 
در اولویت برنامه های این کانال اســت. رستمی می گوید: »پخش 
مسابقات در کنداکتور کانال قرار داده شــده است. طبق اهمیت 
مســابقات، آنها در برنامه قرار می گیرند.« با توجــه به اینکه قرار 
اســت همه کارهای این کانال به عهده زنان باشد، شاید مسئولان 
با کمبود نیروی متخصص به خصوص گزارشــگر روبه رو شــوند. 
رستمی قرار است از خبرنگاران ورزشی روزنامه ها و خبرگزاری ها و 
فدراسیون ها کمک بگیرد. علاوه بر مسابقات بین المللی، لیگ های 
فوتبال، فوتسال، بسکتبال، والیبال، هندبال و مسابقات رشته های 
رزمی  در اولویت پخش هســتند. رســتمی که مدیر گروه ورزش 
و تفریحات رادیوورزش است، می گوید: »رشــته هایی که از نظر 
شــنیداری داراي جذابیتند، برای ما اولویت دارند. مثلا بعضی از 
رشته هایی مثل تیراندازی که تصویری هم برای مخاطب جذابیت 
زیادی دارد، نمی توانیم پخش کنیم.  با افزایش نیروهای تخصصی 
تعداد برنامه هایی هم که تولید می شود، افزایش پیدا می کند. فعلا 

در حد نیروهایی که داریم می توانیم برنامه داشته باشیم.« 
در چند سال اخیر بعضی از فدراسیون ها مسابقات زنان را از طریق 
صفحات اینستاگرامی پخش می کنند. باید دید رادیوورزش زنان 

می تواند با این صفحات رقابت کند یا نه.
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آرتیست کوچه آبشار
اسماعیل شنگله، بازیگر و کارگردان قدیمی 

تئاتر و تلویزیون درگذشت 

کرونا کار خــودش را 
کرد. بیماری زمینه ای 
)ســرطان ریه( وقتی 
بــا کرونا همراه شــد، 
طولی نکشید که قصه 
اسماعیل شنگله به سر 
آمد. بازیگر و کارگردان 

قدیمی تئاتر، تلویزیون و ســینما که البته عرصه 
فعالیتش بیشتر همان تئاتر و تلویزیون بود، در حالی 
از دنیا رفت که سال ها بود در شمال کشور و دور از 
هیاهوی پایتخت زندگی می کرد. اسماعیل شنگله 
سال ۷۴ از تلویزیون بازنشســته شده بود، ولی تا 
همین چند سال پیش همچنان کار می کرد تا اوایل 
دهه ۹۰ که بیماری داستانش را عوض کرد ، فعالیت 
هنری را کنار گذاشت و در نقطه ای دنج و خوش 
آب وهوا، گذران کرد تا هوای ریه آسیب دیده اش 
را داشته باشد. ســال های مراقب و استراحت که 
به گفته خودش در یکی از معدود گفت وگوهای این 
سال هایش، به کتاب خواندن و فیلم دیدن گذشت، 
سکانس پایانی اسماعیل شنگله را تا همین اواخر 
که گرفتار کرونا شد، با آرامش و تأنی همراه کرد. 
تا همین 2شــب پیش که دخترش لیلا شنگله با 
جمله »پدر رفت« از درگذشت اسماعیل شنگله 
در ۸۶ سالگی خبر داد و این پایان بازیگر٫ کارگردانی 
بود که صدا و گویش تهرانی اش به هر نقشی رنگ 
و عطر می بخشــید. در خیابان ری تهران، کوچه 
آبشار به دنیا آمد؛ منطقه ای که هنرمندان زیادی 
از آن بیرون آمدند. علاقه جدی به هنر مربوط به 
سال های دبیرستان بود و سال کودتا، ۱۷ساله بود 

که به جامعه باربد پیوست.

شروع فعالیت هنری با جامعه باربد 
 این روایت شــنگله از روزهــای آغازین فعالیت 
هنری اش است: »سالی که ما کار بازیگری را شروع 
کردیم، سینما به این صورت نبود. آن زمان دکتر 
کوشان کلاس هایی را برگزار می کرد که ما در آنها 
شرکت و به این واســطه تئاترهایی را در خیابان 
لاله زار کار کردیم که البته بیشتر جنبه  خصوصی 
داشت. من از ۱۷ســالگی به تئاتر علاقه مند بودم 
و از همان زمان برای تماشــای تئاتــر به لاله زار 
می رفتم؛ البته بیشتر روزهای جمعه تئاتر می دیدم 
که ارزان تر بود. وقتی به تماشــای این نمایش ها 
می نشستم، با وجود علاقه بسیاری که به تئاتر و 
سینما داشتم، اصلا فکر نمی کردم که روزی توان 
و آمادگی لازم برای حضور روی صحنه را داشــته 
باشم. سال ۱۳۳2 در کلاس های »جامعه باربد« که 
اتفاقا تعداد محدودی شاگرد می پذیرفت، ثبت نام 
کردم و بعد از ۶ماه از آنجا فارغ التحصیل شدم. آن 
سال ها معمول بود که هرکس دوره های آموزشی را 
در جامعه باربد می گذراند تا مدتی تنها نقش یک 
سرباز نیزه به دست را برعهده بگیرد و نهایتا وقتی 

پادشاه از جلویش رد می شود، تعظیمی کند.«

یکی از چهره های نسل طلایی
در دهه های ۳۰ و ۴۰ شنگله یکی از چهره هایی بود 
که در همراهی با علی نصیریان و عزت الله انتظامی 
روی صحنه می رفت. داســتان رفاقت طولانی با 
نصیریان هم از اواخر دهه ۳۰ آغاز شد. تله تئاتر های 
»بعد از سی سال«، »پزشک دهکده کوکونیان« و 
»غرور زندگی« به کارگردانی علی نصیریان یکی از 

فرازهای مهم کارنامه هنری شنگله است.

تحصیل در اروپا 
اسماعیل شنگله یکی از چهره های تحصیلکرده 
تئاتر و تلویزیــون در دهه هــای ۴۰ و ۵۰ بود، اما 
چه شــد که او برای تحصیلات هنری بــه اروپا 
رفت؟ ماجرا به کمبود منابــع و امکانات در ایران 
آن سال ها بازمی گردد: »باید اعتراف کنیم زمانی 
که ما کار را شــروع کردیم هیچ کتاب و مطلبی 
در زمینه تئاتر و تلویزیون نبــود. اصلًا تلویزیونی 
وجود نداشت؛ سینمای آن دوره دهه ۳۰بود. سال 
۱۳۳۸اداره هنرهای دراماتیک تشکیل شد و آنجا 
به عنوان کارمند استخدام شدیم. اطلاعات، دانش و 
فرهنگ درستی راجع به این حرفه نداشتیم. حمید 
سمندریان آمد و داوود رشیدی، عزت الله انتظامی 
و محمدعلی کشاورز مرا مشتاق کردند به تحصیل 

این رشته و به آلمان و سپس اتریش رفتم.«

کارگردان٫ بازیگر گزیده کار 
در بازگشت به وطن تلویزیون خاســتگاه و پایگاه 
اسماعیل شنگله شد. تله تئاتر مناسب ترین عرصه 
برای درخشش شنگله بود و البته او چه در مقام بازیگر 
و چه به عنوان کارگردان و تهیه کننده گزیده کار بود. 
از آثارش به عنوان تهیه کننده، مجموعه »مدرس« 
در دهه ۶۰ در یادها مانــد و به عنوان تهیه کننده و 
بازیگر در 2سریال مهم تلویزیون در ابتدای دهه ۷۰، 
»عطر گل یاس« و »آوای فاخته« هر دو به کارگردانی 
بهمن زرین پور، نقشی محوری داشت. در سال های 
بعد حضور در عرصه های اجرایی و کارگردانی را کلا 
کنار گذاشت و ترجیح داد صرفا به عنوان بازیگر به 
فعالیت بپردازد . در اینجــا هم باز تلویزیون انتخاب 
اولش بود و کلا خیلی در ســینما فعالیت نداشت. 
در سال های قبل از انقلاب فقط در یک فیلم )دایره 
مینا( حضور یافت. از فیلم هایش در سال های بعد از 
انقلاب می توان به اینها اشاره کرد: عروسک فرنگی، 
گاهی به آسمان نگاه کن، آبی، پارتی، سگ کشی و 
سام و نرگس. از ابتدای دهه ۹۰ با توجه به بیماری اش 
کار در تلویزیون را هم کنار گذاشت و این سال های 
پایانی را در خــارج از مرکز گذراند. به عنوان تهرانی 
اصیل، سال های پایانی عمرش را در شمال کشور به 
استراحت، مراقبه و مطالعه گذراند تا اینکه کرونا از 
راه رسید تا تئاتر، تلویزیون و سینمای ایران یکی از 

چهره های فرهیخته اش را از دست بدهد.

شهاب مهدوییادداشت
روزنامه نگار
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رقابت فیلم ها در جشنواره شهر
مراسم افتتاحیه هشتمین جشنواره فیلم شهر امشب با بزرگداشتی از جعفر دهقان برگزار می شود

جشنواره فیلم شهر به هشتمین 
دوره خود رســید، امشب )2۶ سینما

تیر ماه( آییــن افتتاحیه این 
جشنواره در پردیس ملت برگزار می شود و در 
این مراسم بزرگداشــت جعفر دهقان برگزار 

خواهد شد. 
در حاشیه این مراســم هم نمایشگاه تبلیغات 
 سینمای ایران ســاعت 2۰ کار خود را شروع
می کند. در مراســم افتتاحیه جوایز ۳ بخش 
محلــه، اقــلام تبلیغات ســینمای ایــران و 
آفرینشــهای هنــری شــهر و ســریال های 

تلویزیونی و نمایش خانگی اهدا خواهد شد.
در این دوره از جشــنواره، علاوه بر داوری آثار 
بخش ملی، ۳ داور بین المللی هم بخش مسابقه 
سینمای بین الملل را داوری می کنند.مصطفی 
سرور فاروقی از بنگلادش، میلیاوشا آیتوگانوا 
از جمهوری تاتارستان روســیه و عبدالعلیم 
طاهر از عراق به عنــوان ۳ داور خارجی بخش 

»مســابقه ســینمای بین الملل« داوران این 
بخش هســتند. ۱۴ اثــر از آثــار بخش های 
مختلف مســابقه ایران در بخش »بین الملل« 

هشتمین جشنواره بین المللی فیلم شهر داوری 
می شود.۴ اثر از بخش پویانمایی، ۳ اثر از بخش 
داستانی، ۵ اثر از بخش مستند و 2 اثر از بخش 

ســینمایی در بخش بین الملل این جشنواره 
داوری می شــود.  علاوه بر بخش بین الملل در 
این ۵ روز فیلم های ایرانی هم نمایش داده می 

شــوند. آفتاب گرگ و میش، خورشید، شنای 
پروانه، موقعیت مهدی، دسته دختران، بدون 
قرار قبلی، مرد بازنده، یدو، شــب طلایی، پروا، 
ملاقات خصوصی، هناس، منصور، وانتافه، ایمو 
و آبادان یازده۶۰، با یکدیگر رقابت خواهند کرد. 

در بخش مستند هم 2۷ اثر رقابت دارند.
 ۱۹ مســتند کوتاه و نیمه بلند و ۸ مستند بلند 
به بخش »مستند« به این بخش راه یافتند. این 
آثار توسط محسن یزدی، محسن اسلام زاده و 
حامد شکیبانیا انتخاب شدند. اکران فیلم های 
ایــن دوره از 2۷ تیر مــاه به مــدت ۵ روز در 
 سالن های شــماره یک و ۴ پردیس ملت آغاز

می شــود. فیلم هــا در بخش های مســتند، 
فیلم های بلنــد داســتانی، فیلم هــای بلند 
ویدئویی، فیلم هــای کوتــاه، نیمــه بلنــد 

داســتانی، مجموعــه هــای 
 تلویزیونــی و انیمیشــن ها 

اکران دارند.

ورقی از آسمان؛ نرم و لطیف
پای صحبت های مادر شهید قدیر سرلک، از 
فرماندهان مدافع حرم که عید غدیر سالروز 

میلاد اوست

زنان بهايی؛ پیاده نظام 
اجرای کشف حجاب

نظری بر بسترسازی بهائیان برای اجراي 
قانون کشف حجاب در ایران

10 کیلومتر جشن مردمی 
برای غدیر

۶۰۰مجموعه مردمی در مهمانی 
۱۰کیلومتری خیابان ولیعصر حضور دارند

نقاشی
 بیعت غدیر

دیوارنــگاره بیعت غدیر 
توسط حسن روح الامین، 
نقاش برجسته کشورمان 
روی  نصــب  جهــت 
دیوارهای آستان مقدس 

علوی نقاشی شد.
همشــهری،  به گزارش 
حسن روح الامین، نقاش 
کشــورمان 2قطعــه از 
روایت غدیر را به صورت 

دیجیتال نقاشی کرد.
ایــن دو قطعه نقاشــی 
مربوط به بیعت مردان و 
زنان با امیرالمومنین)ع( 
در روز غدیر اســت که 
برای نصب بر دیوارهای 
باب قبله آستان مقدس 
علوی)در انــدازه 10متر 
در 20متــر( به صــورت 
دیوارنــگاره در شــب 
17ذی الحجــه نصــب 

خواهد شد.
در روایات آمده است که 
پیامبر اسلام)ص( در روز 
غدیر 2چادر برپا کردند 
که مردم در چــادر اول 
به پیامبــر)ص( تبریک 
می گفتند و در چادر دوم با 
حضرت امیرالمومنین)ع( 
بیعــت می کردند. طبق 
روایات تاریخی حضرت 
زهرا)س( نخستین بانویی 
بودند که در روز غدیر با 
حضرت علــی)ع( بیعت 

کردند.

به یاد گرافیست 
فقید روزنامه 

همشهری 

فرهنگســرای رســانه و 
مؤسسه همشــهری برای 
گرامیداشــت یاد و خاطره 
محمدرضا اکبری مراسمی 
برگزار و در آن از مســتند 
این هنرمند فقید رونمایی 
به گــزارش  می کننــد. 
آبان ماه1399  همشهری، 
بود که محمدرضا اکبری، 
 کارتونیســت و گرافیست 
روزنامــه  خــوش ذوق 
همشــهری درگذشــت. 
رســانه  فرهنگســرای 
براساس رسالت سازمانی 
خود در جهت ارج نهادن به 
مقام همکاران رسانه ای و 
گرامیداشــت یاد و خاطره 
کسانی که دیگر در بین ما 
نیســتند، قصد برگزاری 
برنامه ای بــا محوریت این 
گرافیســت فقیــد دارد. 
ویژه برنامــه »دورهمــی 
اهالی فرهنگ و رسانه« به 
همت فرهنگسرای رسانه 
و مؤسســه همشــهری 
و با مشــارکت مؤسســه 
فرهنگی- هنری ســوفار 
و خانــه کاریکاتــور، روز 
سه شنبه 28تیرماه برگزار 
می شود تا اهالی فرهنگ و 
رسانه یاد و خاطره محمدرضا 
اکبری را گرامــی بدارند. 
همچنین در این مراسم، از 
مستند کوتاهی که درباره 
این گرافیســت فقید از 
سوی فرهنگسرای رسانه 
تولید شده است، رونمایی 
خواهد شــد. عوامل تولید 
این مستند از مدتی پیش 
در مؤسسه همشهری حاضر 
شده و خاطراتی ناگفته از 
او را از زبــان همکارانش 
ضبط کردند. در این اقدام 
نوآورانه که با استقبال خوب 
همکاران ایــن هنرمند در 
مؤسسه همشهری روبه رو 
شد، گفت وگویی با همکاران 
و اعضای خانواده او انجام 
شد تا مستندی کوتاه برای 
این هنرمند فقید تولید شده 
و در مراسم دورهمی اهالی 
فرهنگ و رسانه رونمایی 
شود. براساس این گزارش، 
این ویژه برنامه روز سه شنبه 
28تیرماه از ساعت 10 الی 
12 در فرهنگسرای رسانه 
برگزار می شــود. اعضای 
خانواده، دوستان و همکاران 
محمدرضا اکبری و جمعی از 
اهالی فرهنگ، هنر و رسانه 
میهمانان ویژه این مراسم 
خواهند بــود. محمدرضا 
اکبری متولد سال1364 در 
مشهد بود و از سال1380 
سابقه همکاری با نشریاتی 
چون گل آقا، گروه مجلات 
همشــهری، گروه مجلات 
رشــد، هفته نامه پنجره، 
ســتون آزاد و  مشرقیه را 
داشت. او از سال1393 در 
روزنامه همشهری مشغول 
به کار شد. بسیاری از آثار او 
در نمایشگاه های مختلفی 
در ایران به نمایش درآمده 

بودند.

دبیر جشنواره رسانه ای امام رضا)ع( در گفت وگو با روزنامه همشهری:

عشقبهامامرضاعکارهاراجلومیبرُد
اختتامیه دومین جشنواره رسانه ای امام 

رضا)ع( روز پنجشنبه هفته گذشته برگزار گفت وگو
شد و برگزیدگان این جشنواره شناخته 
شدند. هدف اصلی این جشنواره شناسایی و شبکه سازی 
خادمان رسانه ای و تعامل بیشــتر با تولیدکنندگان و 
توزیع کنندگان محتوای رســانه ای مرتبط با فرهنگ 
رضوی است. محســن هوشــمند، دبیر جشنواره، در 
گفت وگو با همشهری از موفقیت این جشنواره در رسیدن 
به اهدافش گفت و از برنامه هایی کــه برای دوره بعدی 

جشنواره دارند، خبر داد.

به اهدافی که برای جشــنواره رسانه ای امام 
رضا)ع( درنظر گرفته بودید، رسیدید؟

ما در جشنواره رســانه ای امام رضا)ع( تولید و توزیع محتوا 
درباره علی بن موسی الرضا )ع( را در راستای حدیثی می دانیم 
که ایشــان فرموده بودند اگر مردم زیبایی های ســخنان ما 
را می شــناختند، بی شــک از ما پیروی می کردند. در واقع 
کار رســانه ها انتشار و توزیع کلام ایشــان در جامعه است و 
جشنواره رسانه ای امام رضا)ع( از همین منظر به اهمیت کار 
رسانه ها نگاه می کند. در این دوره از جشنواره، هم به لحاظ 
کیفی و هم به لحاظ کمی شــاهد پیشرفت و ارتقا بودیم. در 
دوره اول جشــنواره 2۵۰۰اثر به دبیرخانه جشنواره رسید، 
درحالی که امســال ۳۱2۷اثــر از ۱۰۰۱نفر بــه دبیرخانه 
جشنواره ارسال شــد. در واقع در تعداد آثار 2۵درصد و در 
تعداد شــرکت کنندگان ۶۵درصد در این دوره از جشنواره 
رشد داشتیم. به لحاظ کیفی هم در اکثر بخش های جشنواره 
ارتقای خوبی را شاهد بودیم. هیأت داوران جشنواره هم روی 
مولفه های کیفی جشنواره تأکید داشتند و به طور جدی به 
آنها پایبند بودند؛ به طور مثال ســال گذشته، در بخش های 
عکس، گرافیک، برنامه هــای تلویزیونی، بــازی و نرم افزار 
برگزیده نداشتیم، اما امســال نه تنها برگزیده داشتیم بلکه 

کارهای قابل اعتنایی هم به جشنواره فرستاده شده بود. این 
نکته را هم بگوییم که هیــأت داوران از چهره های برگزیده 
علمی بودند که از افراد شاخص رشــته های خود محسوب 

می شوند.
این دوره از جشنواره چه تغییر مهمی نسبت 

به دوره اول داشت؟
 این دوره به صورت بین المللی برگزار شد و بخش ویژه پایان نامه ها 
و رساله های دانشــجویی در موضوعات مرتبط با تولید، توزیع 
و ارزیابی محتوای رســانه ای حوزه نشــر معارف رضوی هم به 

جشنواره افزوده شد تا بار پژوهشی جشنواره بالا برود.
در بخش بین الملــل از کدام کشــورها اثر 

داشتید؟
آقایی پاکستانی تبار از لندن برای ما اثر فرستاده بود. همچنین 
از عراق، ســوریه، پاکســتان و افغانســتان هم اثر داشتیم. 
درضمن، کارهایی هم داشتیم که در خارج تولید شده بودند 

ولی تیم تولیدشان ایرانی بودند.
در جشنواره رسانه ای امام رضا، آثاری مورد 
داوری قرار می گیرند که قبلا در رســانه های مختلف 
منتشر شــده اند. برای معرفی بیشتر این آثار برنامه ای 

درنظر دارید؟ 
روی بازتوزیع و به اصطلاح وایرال شــدن آثار مقام آورده در 
بخش های مختلف کار می کنیم. همچنین در بخش مردمی 
به کاربرانی که محتوای مرتبط با امام رضا)ع( تولید کرده اند، 
توجه ویژه ای داشته ایم. درضمن، جدا از جریان اصلی جشنواره 
که سطحش مهم بود، در بخش استانی نشست هایی را برگزار 
کردیم که »خادم یــاران« و ارادتمندان به امام هشــتم که 
تعدادشان به ۳ هزار نفر می رسید، در ۸استان متولی برگزاری 

این نشست ها بودند. 
البته جایزه ویژه مردمی نداشــتیم که ممکن است در دوره 
بعدی جایزه مردمی به جشــنواره اضافه شــود. هرچند کار 
سختی است و مثل جشنواره فیلم فجر نیست که تماشاگران 

بیایند و فیلم ها را ببینند و فیلمی را به عنوان برگزیده انتخاب 
کنند. ما رویکرد مردمی داریم و ســعی مان بر این است که 

جایزه مردمی هم داشته باشم.
بودجه برگزاری جشنواره ها معمولا موضوعی 
است که حساســیت هایی روی آن وجود دارد. بودجه 

جشنواره شما چطور بود؟
ظرفیتی که باعث برگزاری این جشنواره می شود اسم خود 
امام رضاست. داوران جشنواره هرگز انتظار مالی از ما نداشتند. 
عوامل اجرایی جشنواره هم در کل کشور خادم یاران بودند. 
حتی امور دبیرخانه جشنواره با کمک تعدادی از خادم یاران 
پیش می رفت. در واقع از بودجه مهم تر، عشق به امام رضا بود 

که کارها را جلو می برد.
جشــنواره برای دوره بعدی کاری سفارش 

خواهد داد؟

این جشنواره را مرکز ارتباطات و رسانه آستان قدس برگزاری 
می کند که من معاون آن هستم. این مرکز در طول سال در 
قالب های رســانه ای مختلف محتوای مرتبط با امام رضا)ع( 
تولید می کند. مرکز ارتباطات و رســانه آســتان قدس، هم 
کارهای برتر و هم استعدادها را از طریق جشنواره شناسایی 
می کند و درضمن روی ایده ها و طراح هایی که به جشنواره 

می رسد، در طول سال کار می کند.
با تجربه ای که در این دوره از جشنواره به دست 
آورده اید، قصد دارید تغییراتی را در دوره بعدی اعمال 

 کنید؟
قطعا اصلاحاتی را در اجزای فراخوان دوره سوم انجام خواهیم 

داد. شورای سیاستگذاری به زودی تشکیل 
می شود و احتمالا بعد از محرم و صفر فراخوان 

دوره سوم جشنواره اعلام خواهد شد.

بستری برای تولید فیلم های شهری
برزو نیک نژاد، کارگردان سینما و تلویزیون از فرهنگسازی در 
قالب تولید ســریال های تلویزیونی و سینمایی می گوید و این 
که تلویزیون به عنوان جمعی ترین رسانه در دسترس همیشه 
به عنوان یکی از ارکان مهم سریال ســازی محسوب می شود، 
این سریال ها همیشه در فرهنگ ســازی جامعه نقش مهمی را 

ایفا کرده اند. 
وی همچنین با اشاره به برگزاری جشنواره های موضوعی و در 
عین حال تخصصی مانند فیلم شهر توضیح می دهد:»جشنواره 
 بستری اســت که علاوه بر فیلم های سینمایی، تله فیلم ها هم
می توانند با مضامین شــهری و اجتماعی بــه رقابت بپردازند.
جشنواره فیلم شــهر یکی از مهم ترین رویدادهایست که در 
ایران داریم، مخصوصا برای اهالی تلویزیون بسیار مهم محسوب 
می شود زیرا چند سالیست که جشنواره جام جم برگزار نمی شود 
و آثار تلویزیونی دیگر جایی برای نقد شدن و حتی تشویق شدن 
ندارند به همین دلیل بسیارخوشحالم که سریالم در این جشنواره 

حضور دارد، این سال ها در حق سریال های تلویزیونی اجحاف 
شده است از یک سو منتظر ســاخت سریال های شگفت انگیز 
هستیم و از سوی دیگر جایی برای بروز تفکراتمان در تلویزیون 
نداریم. مگر هرساله اهالی ســینما در جشنواره فیلم فجر باهم 
رقابت نمی کنند؟ این بین تکلیف سریال  سازان تلویزیون چه 
می شود؟« این کارگردان با ســریال »دودکش 2« در جشنواره 
حضور دارد که درباره سریالش می گوید:»دودکش یک مجموعه 
طنزی بود که در بســتر حرف های طنز دربــاره کنش هایی که 
زندگی اجتماعی این روزهای افراد در ســطح ها وبه خصوص 
کلان شهرهایی مانند تهران صحبت کرد. بدیهی است که چنین 
سریالی در جشنواره ای با موضوع فیلم های اجتماعی در بستر 
زندگی شهری حضور داشته باشد. برخی از افراد تصور می کنند 
که فیلم های اجتماعی باید در فضای درام و حتی تلخ ساخته شود 
تا با مخاطب هم ذات پنداری کند، اما باید بگویم زمانی که چاشنی 
خنده را با حرف های جدی در هم می آمیزیم آن وقت گل طلایی 

را زده ایم چون مخاطب با فیلم همراه خواهد شد.«

مکث



يكشنبه 26  تير 221401
شماره  8545

روزی که کوچه نورانی شد
»آرام و قرار نداشتم. به مزار شهدای گمنام رفتم، اما 
دلشوره عجیبی داشتم و نمی دانستم سراغ قدیر را از 
چه کسی بگیرم. هنگام برگشتن از دور، قدیر را دیدم 
که به طرف من می آید. خوشحال شدم و قدم هایم را 
تندتر کردم، اما وقتی رسیدم تصویری که دیده بودم از 
مقابل چشمانم محو شد.« حاج خانم در ادامه برایمان 
از روزی می گوید که خبر شهادت قدیر به دوستانش 
رسیده بود، اما هنوز او و همسرش از آن بی خبر بودند. 
»صبح اول وقت بود که زن برادر شهید بابایی که در 
همسایگی ما زندگی می کردند به منزل ما آمد. وقتی 
گفت آقا مجتبی کولیوند، قدیر را در ســوریه دیده، 
دلشوره من بیشتر شد. می خواست من را برای شنیدن 

خبر شهادت قدیر آماده کند.« 
شهید قدیر سرلک، هنگام برگشتن از منطقه جنگی، 
چندین خمپاره ۶۰ را در خــودرو حمل می کرده  که 
ناگهان ماشنیش با موشک مورد اصابت قرار می گیرد. 
او همراه همرزمش روح الله قربانی در روز 13آبان سال 
1394مصادف با 21 ماه محرم به شــهادت رسیدند. 
قدیر، به آرزوی همیشــگی اش رســید. کوچه غرق 

نور شد.

با یادش آرام می شوم
عبدالحسین سرلک، پدر شهید قدیر سرلک، کمتر 
از یک سال بعد از شهادت فرزندش در مشهد مقدس 
به صورت ناگهانی درگذشت. غم از دست دادن داوود، 
قدیر و حالا همســر آنقدر سنگین بود که به بیماری 
و بستری شــدن حاج خانم منجر شــد؛ »تا مدت ها 
نمی توانستم سرپا باشم. محرم که شد، جای خالی قدیر 
را بیشتر احساس می کردم. دلم بدجوری گرفته بود. رو 
به تابلوي عکس قدیر کردم و گفتم: »مامان جان ببین 
چه بلایی ســر من آوردی. می دانستم که شهادت را 
می خواستی، ولی الان زود بود. من هیچ کس را ندارم.« 
از بس گریه کردم خوابم برد. قدیر را دیدم. می خندید 
و دندانش که در کردستان شکسته شده بود نمایان 
شد. زد روی کتفم و گفت: »مادر جان نترسی! همیشه 
پشت ات هســتم... .« حالا هر وقت دلم می گیرد او را 

می بینم که همیشه آرام  می گیرم.« 

ورقی از آسمان؛ نرم و لطیف
پای صحبت های مادر شهید قدیر سرلک، از فرماندهان مدافع حرم که عید غدیر سالروز میلاد اوست

 گفت وگو با »زهرا اسدی« 
که خاطرات شهید قدیر سرلک را  گردآوری و تدوین کرده است

گردانبهتومینازد

عشق قدیر سرلک، به حضرت زینب)س( بر هیچ کس پوشیده نبود. از 
خانواده تا دوستانش همه می دانستند که او برای دفاع از حرم حضرت 
زینب)س( حاضر است جان خود را فدا کند. قدیر فرمانده گردان امام 
حسین)ع( یافت آباد و سپس ناحیه شــهید محلاتی بود؛ گردانی که 
به دلیل فرماندهی ســرلک، از گردان های موفق در کشــور بود. زهرا 
اســدی، نویســنده کتاب »گردان به تو می نازد« درباره انتخاب این 
سوژه می گوید:»شهید قدیر ســرلک را قبل از شهادت نمی شناختم. 
او از شــهدای مدافع حرم بود که جان خود را در دفاع از حرم حضرت 
زینب)س( فدا کرده بود. بعد از شنیدن خبر شهادتش، من هم دوست 
داشتم قدمی در این راه بردارم. معرفی این شهید و پرداختن به سبک 
زندگی و دغدغه هایی که داشــت ادای دینی بود کــه بر گردن خود 
احساس می کردم.« شهید قدیر سرلک، پیش از اعزام به سوریه، فرمانده  
موفق و بی ادعایی بود که از مطرح کردن نام و فعالیت های خود دوری 
می کرد. زهرا اسدی در ادامه توضیح می دهد: به یاد دارم زمانی که برای 
گردآوری مطالب و خاطرات سراغ سردار حسین اسداللهی رفتم، در 
توصیف خصوصیات و ویژگی های شــهیدقدیر سرلک گفت: »قدیر، 
بســیار در کارش منظم و موفق بود و یکی از برجسته ترین فرمانده 
گردان های موفق در کشور بود. اما در عین حال بسیار گمنام. درمدت 
حضورش در سوریه توانسته بود جوانان مسیحی را جذب مدافعان حرم 

کنند و این نشان از تبحر و توانایی قدیر داشت.«
سردار اســداللهی که بعدها به فیض شــهادت نایل آمد، رابطه بسیار 

نزدیکی با قدیر سرلک داشت. در بخشی از این کتاب ماجرای دوستی با 
قدیر و اطاعت پذیری او از فرمانده اش روایت شده است: »تا چشمش به 
قدیر می افتاد گل از گلش می شکفت، شروع کردند با هم خوش و بش 
کردن، نگاهی به صورتش انداخت و گفت:»قدیر یه پیشنهاد دارم برات«. 
سراپا منتظر پیشنهاد فرمانده اش بود که شنید: »قدیر، بیا گردان امام 
حسین)ع( رو تحویل بده، یه گردان دیگه بهت بدم از صفر شروع کن، 
نظرت چیه؟« با سکوت قدیر، حاجی زد زیر خنده، خودش این پیشنهاد 
را داده بود، اما اصراری هم نداشت قدیر بپذیرد، برای کسی با موقعیت او 
حق انتخاب قائل بود اما هر جا کار به گره می خورد، پای قدیر را به میدان 
می کشید. مثل نظارت استان ها که اغلب اوقات قدیر هم کنارش بود. 
قدیر برایش یک فرمانده گردان فوق العاده بود. با خودش فکر کرد چه روح 
بزرگی دارد با اینکه بعد از مدت ها گردان را رسانده به یک رتبه کشوری، 
حالا وقتی پیشنهاد می کنم حاصل دسترنج خودت را دو دستی تقدیم 
دیگری کن و باز از صفر شروع کن تنها سئوالش این است که اجازه فکر 
کردن دارد یا نه. از اول هم می دانست قدیر نمی گذارد حرف مسئولش 

دو تا شود. با تمام وجودش به نیرویی مثل قدیر می بالید... .«

مثل شیر می جنگید 
در بخشــی دیگر از کتاب خاطره ای از جراحت دست شهید سرلک 
در ســوریه را می خوانیم که با وجود اینکه دســتش زخمی شــده و 
به شــدت درد می کرد، اما اصرار داشــت که پیــش بچه های گردان 

 »سربلند« به چاپ 
چهل و دوم رسید
کتاب »سربلند« با موضوع 
روایت کودکی تا شــهادت 
شهید مدافع حرم مـحسن 
حججی به قلم محمدعلی 
جعفری به چاپ چهل ودوم 
رســید. این کتــاب روایت 
زندگی جوان 27ســاله ای 
اســت که در ابتدای جوانی 
بر ترس و غفلت چیره شد و 
راهی به روزنه های غیب عالم 
یافت تا خود را به آســمان 

رساند. محسن، جوانی مانند همه هم ســن و سالانش بود و در 
زندگی زمینی اش آدم خاصی نبود، از آنهــا بود که می خواهند 
همه  چیز را تجربه کنند. آنچه محســن را خاص می کند، تجربه 
آخر زندگی اش در این دنیاست و انتخابی که سرنوشت او را رقم 
زد. »سربلـــند« روایتی است از انتخاب های محسن در زندگی 
زمینی اش که او را به آنچه می خواست، رســاند. روایتی به زبان 
آنها که چندصباحی را با محسن بوده اند، در کنار او زیسته اند و با 

اشک ها و لبخندهایش گریسته یا خندیده اند.
شهادت محسن حججی همزمان با 21تیر و روز عفاف و حجاب 
بود. به همین مناسبت شهید ســرافراز حاج قاسم سلیمانی در 
دست خطی که برای این کتاب نوشته، به این موضوع اشاره کرده 
است:»سلام بر حججی که حجتی شد در چگونه زیستن و چگونه 
رفتن. فدای آن گلویی که همچون گلوی امام حسین)ع( بریده 
شد و سلام بر آن سری که همچون سر مولای شهیدان دفن آن 
نامشخص و به عرش برده شد. دخترم آنها را الگو بگیر، مهم ترین 

شادی آنها عفت و حجاب است.«

در برشی از کتاب می خوانیم:
»برگشتم به حاج سعید گفتم: »آخه من چطور این بدن ارباً اربا رو 
شناسایی کنم؟« خیلی به هم ریختم. رفتم سمت آن داعشی. یک 
متر رفت عقب و اسلحه اش را کشید طرفم. سرش داد زدم: »شما 
مگه مسلمون نیستید؟« به کاور اشاره کردم که مگر او مسلمان 
نبود؟ پس ســرش کو؟ چرا این بلا را سرش آوردید؟ حاج سعید 
تند تند حرف هایم را ترجمه می کرد. آن داعشی خودش را تبرئه 
کرد که این کار ما نبوده و باید از کسانی که او را برده اند »القائم« 
بپرسید. فهمیدم می خواهد خودش را از این مخمصه نجات دهد. 
دوباره فریاد زدم که کجای اســلام می گوید اسیرتان را اینطور 
شــکنجه کنید؟ نماینده داعش گفت: »تقصیر خودش بوده!« 
پرســیدم به چه جرمی؟ بریده  بریده جواب می داد و حاج سعید 
ترجمه می کرد: »از بس حرصمون رودرآورد؛ نه اطلاعاتی به ما 
داد، نه اظهار پشیمونی کرد، نه التماس کرد! تقصیر خودش بود!«

»ســربلند« در قطع رقعی و 3۶۰صفحه توسط انتشارات شهید 
کاظمی به چاپ رسیده اســت. علاقه مندان می توانند از طریق 
سایت nashreshahidkazemi.ir یا از طریق ارسال نام کتاب به 

سامانه پیام کوتاه 3۰۰۰141441 کتاب را تهیه کنند.

 سیدعباس عراقچی
دبیر شورای راهبردی روابط خارجی

 من از فعالان موزه صلح به خاطر خدمتی 
کــه بــرای جانبــازان شــیمیایی انجــام 
می دهنــد، تشــکر می کنــم. جانبــازان 
شــیمیایی خیلــی مظلــوم هســتند. فکــر 
نمی کنم درد و رنجی که این عزیزان تحمل 
می کننــد و شــرایط ســختی را که ســال ها 
شــب و روز در آن قــرار داشــته اند، کســی 
بتواند حتی تصور کند. ساده ترین نعمت 
خداوند که نفس کشیدن است برای اینها 
در حد یک مشقت مستمر است. هر روز 
از یکی از آنها خبری می رســد که در پایان 
یک عمر سخت به درجه شهادت می رسد 

و از کنار ما می رود. ایسنا

 سیدعباس جوهری
معاون سیاسی اجتماعی استاندار تهران

توصیــه بــه پیــروی و حمایــت از ولایــت 
اهل بیــت)ع(  و ولایــت فقیــه یکــی از 
پرکاربردترین کلمات در وصیت نامه های 
شهداست؛ از این رو این رابطه مستحکم 
شهدا با اهل بیت، باید الگوی ما باشد و در 
مسیر ایشان گام برداریم. امروز بی شک 
یکــی از شــئون عاقبت بخیری مســئولان 
اجرایــی اســتان تهــران و برکــت در کارها، 
نســبت نحــوه خدمت رســانی و تکریــم 
خانــواده معظــم شــهدا به ویــژه خانــواده 
ســادات شهید اســت. مســئولان اجرایی 
در هر مقامی که هستند باید متواضعانه و 
خالصانه خدمت به خانواده شهدا را برای 
خود فرض بدانند و تمام قد در خدمت این 

خانواده ها باشند. مهر

مدیرکل بندر و دریانوردی خرمشهر خبر داد 
استفاده از ظرفیت بکر جزیره 

»ام رصاص« برای راهیان نور
مدیرکل بندر و دریانوردی خرمشهر با تأکید بر 
منازل بکر و برجای مانده از دوران دفاع مقدس، 
راه اندازی گردشگری دریایی را برای کاروان های 

راهیان نور پیشنهاد کرد. 
نور الله اســعدی گفت: جزیره »ام رصاص« یکی 
از مناطق عملیاتی عــراق در دوران دفاع مقدس 
در فاصله نزدیک از بندر خرمشــهر اســت که 
خاطــرات و یادگارهــای دفاع مقــدس در آن 
همچنان باقی مانده که می توان با فعال ســازی  
زمینه گردشــگری آبی، امکان آشــنایی بیشتر 
گردشــگران به ویژه کاروان هــای راهیان نور را 
فراهم کرد.« او از راه اندازی خط گردشگری آبی 
خرمشهر - مینوشهر با احداث اسکله گردشگری 
در مینوشــهر خبر داد و افزود: »در ســفر اخیر 
مدیرعامل ســازمان بنادر کشور موضوع احداث 
اسکله گردشگری در مینوشهر از سوی شهردار 
مینوشهر مطرح شــد و مدیرعامل موافقت اولیه 

خود را با احداث آن اعلام کرده است.« 
مدیرکل بندر و دریانوردی خرمشهر با بیان اینکه 
درخواست احداث اســکله در مینوشهر پیش از 
این نیز مطرح شــده بود، افزود: »امکان اجرای 
این پروژه به دلیل مباحث امنیتی میسر نبود اما 
شرایط احداث آن اکنون فراهم و مکاتبات اولیه 

در این رابطه انجام شده است.«

معراجی ها
فیلم معراجی ها اثر   از 
مسعود ده نمکی است. 
در این فیلم ده نمکی 
وجه دیگری از جنگ را 
به تصویر کشیده است. 
او برخــلاف برخی از 
فیلمسازان که بیشتر 
به مطرح کردن زوایای 
تلخ جنــگ تحمیلی 
می پردازنــد، اتفاقات 
طنــز را بــه نمایش 
گذاشته است. فیلم معراجی ها داســتان پسر جوان و سربه 
راهی به نام محمد را روایت می کنــد. محمد که به تازگی در 
آزمون ورودی دانشگاه قبول شــده به رفتن به دانشگاه عزم 
جهاد می کند. پدر و مادرش با اطلاع از این موضوع مخالفت 
خود را نشــان داده و سرســختانه جلوی او می ایستند. پدر 
وقتی نمی تواند پســر را قانع کند تا از جبهه رفتن منصرف 
شود شروطی می گذارد که در واقع سنگ انداختن جلوی راه 
اوست. محمد عاقبت خسته از شرایط پیش آمده بی خبر از 

خانه بیرون می آید و راهی جبهه می شود. 
پدر برای برگرداندن او به منطقه می رود. حضور پدر در منطقه 
عملیاتی با صحنه های طنزی روبه رو می شــود که مخاطب 
را تشــویق به دیدن ادامه ماجرا می کند. در سکانس دیگری 
از فیلم ده نمکی لحظــه عملیات را نشــان می دهد و اینکه 
رزمندگان باید از 3محور آبی - خاکی به مواضع دشمن حمله 
کنند. برای دیدن اینکه چه اتفاقاتی در آنجا می افتد تماشای 
فیلم معراجی ها را از دســت ندهید. این فیلم در 2 نســخه 

سینمایی و مجموعه تلویزیونی ساخته شده است.

نقل قول خبر

معرفی فیلم

 خبر

خبر

قدیر؛ هدیه عید غدیر
»شــب عید غدیر بود. خیابان هــا را چراغانی کرده 
بودند. اشرف سرش را چسبانده بود به شیشه ماشین 
و بیرون را نگاه می کرد. بین 2عید قربان و غدیر آنقدر 
به تیرهای برق و در و دیوار چراغ زده بودند که دردش 
را یادش رفته بود. همه حواسش پی چراغانی های شهر 
بود؛ از بس که ریسه های لامپ های رنگارنگ کنار هم 
مرتب صف کشیده بودند. چشم از چراغ ها بر نداشت 
تا اینکه عبدالحسین، جلوي بیمارستان اکبرآبادی 
نگه داشت و گفت رسیدیم. حدود ساعت 5صبح روز 
عید غدیر بچه به دنیا آمد... مادر زل زد به چشم های 
بسته نوزادی که در آغوش اش گذاشته بودند. شروع 
کرد به صلوات فرستادن. یک قطره از شیر را گذاشت 
روی انگشت و گذاشت کنار بینی نوزاد و آهسته گفت: 
»بسم الله الرحمن الرحیم« چشم های نوزاد آرام آرام باز 
شد. برق چشم هایش قلب اشرف را پر از نور و هیجان 
کرده بود. نوزاد را کمی بالا آورد و صورتش را چسباند 
به صورت خودش و گفت: »خدای من! چقدر لطیفه! 

انگار ورقی از آسمان در بغل گذاشته باشند.«
نام غدیر را برای او انتخاب کردنــد اما در ثبت احوال 
»قدیر« که از نام های خداوند است برای این  زاده روز 
عید غدیر نوشته می شــود. هر بار صدایش می زدند، 
خاطره تولدش در روز عید غدیر برایشان زنده می شد. 
قدیر هم اسمش را خیلی دوست داشت. حالا مادر در 
نبودن فرزندش دلخوش اســت به نوشته های کتاب 
»گردان به تو می نازد« کــه خاطرات فرزندش در آن 
جمع شــده اســت. گاهی کتاب را ورق می زند و به 
یاد بازی و شوخی های کودکانه او، عشق به انقلاب و 

هفته ها را شــمرد، یک هفته، 2هفته، 3هفته، 
6هفته و... .  فقط چند روز دیگر باقی مانده بود تا 
قدیر به قولش عمل کند. قرار بود وقتی از ماموریت 
برگشت، با هم به پابوس امام رضا)ع( بروند. قدیر اما چند روز زودتر از موعد مقرر، سبکبال و عاشق، به 
دیدار یار رفت. حالا مادر هر وقت دلش می گیرد، هر وقت می خواهد از سختی و درد روزگار، از دلتنگی 
برای همسرش و از نبودن پســرانش قدیر و داوود گله کند، رو به قاب عکس شهیدش می نشیند و 
ساعت ها با او درد دل می کند. عید غدیر که می شود بیشتر از هر زمان دیگر به یاد او می افتد؛ به یاد 
خاطره شیرین روزی که همه شهر چراغانی شــده بود و هدیه ای آسمانی در بغل او جای گرفت. در 

آستانه عید غدیر، با مادر شهید مدافع حرم، قدیر سرلک،  ساعتی به گفت وگو نشستیم.

شهره کیانوش رادگزارش
روزنامه نگار

پایگاه است.« اگر از وسیله نقیله محل کارش استفاده 
می کرد امکان نداشت برای کارهای شخصی آن وسیله 
را به کار بگیرد. شــاید خیلی ها با شنیدن این چیزها 
تعجب کنند اما عین واقعیت است. قدیر به کاری که 
می کرد اعتقاد داشت. اگر هم کسی از او درجه یا رتبه 
کاری اش را می پرسید با شوخی و خنده جوابی می داد 
که می فهمیدیم با پرسیدن این ســؤالات به جوابی 
نمی رســیم. یک روز دایی اش به او گفت قدیر درجه  
تو چیست؟ قدیر خندید و گفت: »دایی جان! درجه 
برای گرما و سرمای آبگرمکن است. فرمانده گردان 
بود، اما از برقکاری تا بنایی و هــر کار دیگری که به 
بهتر شدن محل استقرار نیروهایش کمک می کرد را 
انجام می داد. خیلی از این خاطرات را بعدها ما از زبان 

دوستان شنیدیم و خواندیم.«

مأموریت در خط مقدم
مأموریت هایش زیادشــده بود اما طبق عادتی که 
داشت، حرفی از ماموریت نمی زد. شاید فکر می کرد 
اگر بگوید به سوریه می رود، ممکن است مادرش 
که یک پسر بسیجی اش را در ســال 88 از دست 
داده، طاقت شــنیدن این خبر را نداشته باشد. اما 
حاج خانم می گوید: »بعد از اینکه داوود در جریان 
اغتشاشات ســال 88 زخمی شــد و مدتی بعد از 
آن فوت کرد، وابســتگی من به قدیر بیشتر شد. 
ســنگ صبورم بود. هربار که به ماموریت می رفت 
به من می گفت به گرمســار می روم. می دانستم 
شهادت آرزوی قدیر است. بارها گفته بود. تعجب 
هم نمی کردم، چون او را با عشق به امام حسین)ع( 
بزرگ کرده بودم. در خانــه ای با باورها و اعتقادات 
انقلابی تربیت شده بود. خاطرات سال های جنگ 
تحمیلی را از پدرش شنیده بود و به شهدای جنگ 
تحمیلی ارادت داشــت. باور کنید اگر می دانستم 
به سوریه می رود مخالفت نمی کردم. 2روز قبل از 
شهادتش با او تلفنی صحبت کردم. گفتم 9هفته و 
3روز شده. گفتی 1۰هفته دیگر برمی گردی. کجایی 
مامان جان؟ کی می آیی؟ فقط گفت: » انشاءالله...
توکل برخدا...« این آخرین بار بود که صدای شیرین 

و آرام او را شنیدم.«

رهبر، ولایت پذیری و خلوص و ایثار مثال زدنی قدیر 
می افتد. یادش می  افتد وقتی او را در لباس پاسداری 
دید، سجده شکر کرد و به او گفت: »قدیر، مامان جان! 

چقدر دوست داشتم تو را در این لباس ببینم.«

از من نپرس...
شهید قدیر سرلک، متولد 13 شهریورماه 13۶3 بود 
و 13 آبان ماه ســال 1394 در منطقه حلب سوریه به 
فیض شهادت نایل آمد. ســتوان یکم پاسدار، قدیر 
سرلک، سال ها به عنوان فرمانده گردان امام حسین)ع( 
سپاه ناحیه شهید محلاتی مشغول خدمت بود. وی 
همچنین سوابقی از قبیل فرماندهی گروهان 115 
امام حسین)ع(، فرماندهی گردان 118 امام حسین)ع(، 
فرماندهی گردان 114 امام حســین)ع( و 1۰ سال 
فرماندهی پایگاه بسیج مسجد 72 تن شهرک رضویه 
را در کارنامه خود داشت. خانواده اش از مسئولیت های 
او و نقش قدیر در فرماندهی گردان بی خبر بودند. مادر 
می گوید: »خیلی دوست نداشــت از او درباره کارش 
بپرسیم. ما هم به خواســته او احترام می گذاشتیم. 
زمانی که دانشگاه قبول شده بود، ساعت های بیشتری 
ســر کار می ماند. با وجود اینکه پاره وقت ســر کار 
می رفت، اما معتقد بود باید بیشتر کار کند تا پولش 
حلال باشد. یکی از ویژگی های او رعایت بیت المال 
بود. یادم هســت یک روز تلفن خانه مان زنگ خورد. 
پدرش دنبال خودکار برای یادداشــت می  گشــت و 
پیدا نکرد. با وجود اینکه قدیر 3خودکار داخل کیف 
داشت اما وقتی حاج آقا به او گفت باباجان من دنبال 
خودکار بودم و چرا ندادی؟ قدیر گفت: »اینها امانت 

گپ

کتاب »گردان به تو می نازد« از انتشارات روایت فتح، روایت جامع و کاملی از زندگی قدیرسرلک، شهید مدافع حرم است 
که زهرا اسدی با قلمی روان و خواندنی به آن پرداخته است. این کتاب که مستندی روایی از زندگی شهیدسرلک به شمار 
می آید، به دلیل سبک نگارش، جامع و موثق بودن اطلاعات و روایت زندگی شهید از بدو تولد تا شهادت در سوریه، توانست 
در جشنواره پاسداران اهل قلم در بهمن 1400، رتبه برتر را کسب کند. نویسنده برای جمع آوری اطلاعات، سراغ اعضای خانواده، دوستان 
و همرزمان شهید رفته و در این کتاب با بیان خاطراتی از قدیر سرلک، به معرفی شخصیت او پرداخته است. زهرا اسدی در گفت وگو با 

همشهری، برایمان از چگونگی نگارش این کتاب گفته و برش هایی از کتاب را مرور می کند.

»قمقمه آب«
تاب »قمقمه آب« نوشته ابراهیم حسن بیگی و با تصویرگری 
مهدی نوری از سوی انتشارات محراب قلم برای گروه سنی 
»ب« و» ج« منتشــر شــده و به موضوع جنگ از نگاه یک 
کودک ساکن خرمشــهر می پردازد. حســن بیگی در این 
کتاب داستان دختری را بیان می کند که با ورود به دنیای 
نقاشــی هایش می تواند زمان های گوناگونی را طی کند و 
از جایی به جای دیگــر برود و حوادث نادیــده زیادی را از 
نزدیک ببیند. این کتــاب از مجموعه کتاب های »فاطمه و 
نقاشی هایش« است که در نخستین کتاب از این مجموعه، 
فاطمه تصمیم می گیرد عکس پدرش را که در لباس بسیجی 
در کنار مسجد خرمشهر گرفته، نقاشی کند. فاطمه در گوشه 
عکس پدر، یک قمقمه می بیند، او قمقمه را برمی دارد و پر از 

آب می کند. سپس به دنبال صاحبش می گردد....
»قمقمه آب« تاکنون به 2زبان انگلیسی و ترکمنی ترجمه 
شــده و برای آشــنایی کودکان با موضــوع دفاع مقدس 

پیشنهاد می شود.

معرفی کتاب کودکان

 محله حاجی
کتــاب »محلــه حاجی« 
نوشــته بهنــاز ضرابی زاده 
که در انتشارات سوره مهر 
منتشــر شــده به داستان 
2نوجــوان در  زندگــی 
ســال های پیش از انقلاب 
می پــردازد. ماجــرای این 
کتــاب در همــدان و در 
سال های نزدیک به پیروزی 
انقــلاب اســلامی اتفــاق 
می افتد؛ سال هایی که مردم 

درگیر تلاش و مبارزه شبانه روزی و مقاومت برای پیروزی انقلاب 
بودند. در این کتاب با 2 نوجوان به نام هــای امیر و داوود همراه 
می شوید که درگیر وقایع مهم مانند فوت حاج ملاعلی همدانی 
و دیگر حوادث این دوران می شــوند. ملاعلــی همدانی یکی از 
چهره های محبوب مردم همدان است که نسل های بعد از نسل 
انقلاب هم به او علاقه دارند. در این کتــاب می خوانید که داوود 
زندگی سختی دارد و چندین بار تصمیم می گیرد ترک تحصیل 
کند، اما امیر نمی گذارد و دنبالش می رود و او را به مدرسه می برد. 
در همین زمان آنان شاهد مبارزات  انقلابی در همدان نیز هستند. 
خواندن این کتاب، نوجوانان علاقه مند را بــا اتفاقات مربوط به 

سال های انقلاب آشنا می کند.

معرفی کتاب

برود. همرزمانــش وقتی دیدند 
نمی توانند قدیر را راضی کنند، 
دســت به دامان حاج حســین 
)اسداللهی( شدند تا قدیر را راضی 
کند برای مداوا به عقب برود اما 
قدیر به حاج حســین هم گفت: 
»حاجی من بروم جلو بهتر است. 
بچه هام الان رفتــن جلو. وقتی 
که فرمانده پیش شان نباشد، تو 
روحیه شان اثر می گذارد.« ارتباط 
قلبی که سال ها بین حاج حسین 
و قدیر بود موجب شد خیلی زود 
حرف همدیگر را درک کنند. فقط با چند جمله متوجه حرف دل قدیر 
شد. رو کرد و به یکی از نیروها که» ماشین را بیارید و کمک کنید قدیر 
سوار شود...«  حاجی که به خط رسید، ترمز کرد و ایستاد. تا شیشه را 
پایین کشید، یکی از بچه ها قدیر را دید. با صدای فریاد او در یک چشم 
بر هم زدن همه ریختند سر ماشین و قدیر را دوره کردند. از حضور قدیر 
موج خوشحالی بود که میان بچه های سوری پخش شده بود. با دیدن 
این صحنه حاج حسین هم یقین کرد که کارش درست بوده. بچه ها از 
دیدن قدیر آنقدر قوت گرفته بودند که عملیات بعدی را هم بلافاصله 
با موفقیت انجام دادند. یکی دو نفر از بچه های همدان که رزم آن شب 
گردان را دیده بودند، چند وقت بعد در جلسه تهران می گفتند سوریه 
که بودیم فرمانده گردانی را دیدیم که مثل شیر می جنگید. بچه ها قدیر 
صدایش می زدند... .  شهید قدیر سرلک، 13 آبان ماه سال 1394 در 
منطقه حلب سوریه به فیض شهادت نایل آمد؛ آرزویی که همواه با او 
بود، اما فقدان قدیر برای همرزمانش سخت و غیرقابل باوربود؛ »مقتل 
قدیر)سرلک( و روح الله)قربانی(، برای بچه ها شده بود محل زیارت. از 
شدت انفجار خودرو، آنقدر پیکرهای مطهرشان متلاشی شده بود که تا 
مدت ها وقتی از مقتل عبور می کردند تکه های بدن مطهر شهدا را روی 
خار و خاشاک آن بیابان می دیدند. عشق قدیر به حضرت زینب)س( 
به حدی بود که ذرات باقی مانده از پیکر مطهرش در همان خاکی دفن 
شده که پیکر مطهر عمه سادات آرام گرفته بود تا شاهد روز قیامتش 

باشد برای پاسداری از حریم ولایت... .«
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تاریخجهان

جستاری در باب نژادپرستی 
و برده داری 

کتــاب»جســتاریدربــاب
نژادپرستیوبردهداری«نوشته
»مایکبتریج«راگلالهنوریبه
فارسیبرگرداندهوازسوینشر

ایهاممنتشرشدهاست.
نژادپرســتیازنظرمعمولبه
پیشــداوریوتفاوتهایناشی
ازمفهومنژادیاطلاقمیشود
ولیهمچنینمیتوانبهشرایط
اجتماعیاشــارهکندکهدرآن

یکگروهنژادی،اغلبسفیدپوســت،ازقدرتومزیتهای
ناشــیازســرکوبدیگرگروههاینژادیمنتفعمیشود.
نژادپرســتیمفهومیپیچیدهوظریفاست،امابااینحال
میتوانگفتکهمفهومینوخاستهاستومیتوانریشههای
آنرادرعصرامپریالیســماروپاییانجســتوجوکرد.واژه
خصوصیاتنژادینظریهایاســتکهادعــامیکندنژاد،
تعیینکنندهخصوصیاتوتواناییهایافراداستواستعمال
واژه»نژادپرستی«دراوایلقرنبیستمآغازشدکهطبقاین
باوریکنژادخاصبردیگرانبرتریدارد.گسترشاینتفکر
دردهه30باظهورنازیسممصادفشدودرنتیجهسنجش
ارزشوبرتریافرادبانگاهبهجایگاهنژادیدردســتورکار

قرارگرفت.
نژادپـــرستیبرایقرنهادرتاریخبشریت،نسلکشیهای
زیادیرابههمراهداشتهاست.افرادبومیموردبدرفتاریقرار
گرفتهومجبوربهترکمحلزندگیشدهاندوحتیدرزمان
حاضرنیزدربرخینقاطجهاندرجریاناست.اینکتابدر

124صفحهبهبهای45هزارتومانمنتشرشدهاست.

گیسوان هزارساله
کتاب»گیســوانهزارساله«
بازیرعنوانگوشــههاییاز
خاطراتیکباستانشناس،
نوشتهاسماعیلیغماییرانشر

نومنتشرکردهاست.
خاکمادهشــگفتانگیزی
استوباستانشناسیدنیای
شگفتانگیزدیگریکهسرو
کارشبااینمادهاست.وقتی

بهیکتپهباستانیکلنگمیزنییاخاکیکمعبدچند
هزارسالهرازیرورومیکنییابهاستخوانهایپوسیده
یکخاکسپردهپنج،ششهزارسالهدستمیزنیتازه
آغازکاراستوراهیابیبهرازورمزایندستیافتههاو
آگاهیازچونوچراها،باورها،پیروزیهاوشکستها
وبسیاریدیگرسختدشواراســتوگاهناممکن.این
استکهبیشترباستانشناسهافقطبهیکتاریخگذاری
میپردازندوبس.جداازکاوش؛رویدادهایوابستهبهآن
غیرمنتظرهوباورنکردنیوگاهبسیارتأسفبرانگیزاست.
درواقعکتابگیسوانهزارسالهبازتابناچیزوبخشی

بسیاراندکازاینرویدادهاست.
اسماعیلیغماییبچهخیابانژالهتهراناست،چهارراه
آبسرداربهتاریخ2۷شــهریور1320،امارگوریشه
اوازخور)خوروبیابانکازتوابعاستاناصفهان(است؛
روســتاییکهزمانیمحقروکوچکبودباآبیشــورو
چنددرختنخل.اســماعیلیغماییکارشناسارشد

باستانشناسیاست.
نشرنواینکتاب240صفحهایرابهبهای30هزارتومان

منتشرکردهاست.

نقشمهمیدرترویجبیحجابیدرجامعهداشتند.
علیاصغرحکمتدریادداشــتهایروزانهاشدر
تاریخ25رمضــان1333،درگفتوگــوبایکیاز
دوســتانبهاییاشدرموردحجاب،بهنقشاین
مدارساشارهمیکند:»چندیاستبهموجبامری
کهازطرفمقاماتفوقبهبهاییهارســیدهاست،
بهاییهایطهرانگفتوگومیکنندکهاینپردهرا
بردارندولیکنجمعیازایشانهنوزصلاحنمیدانند
ووقترامناسبنمیشــمارند.عاقبتقراربراین
دادهاندکهدخترهایکوچکخودراکهبهمدرسه
تربیتالبناتمیفرستند،ازکوچکیبهبیحجابی

عادتدهند...«.13

بهائیان؛ در صف نخست فرهنگ سوزی
یکیازمسائلیکهبهائیاندرجریانکشفحجاب،
آنراازافتخاراتخویشبهشــمارمیآورند،این
استکهزنانبهاییازنخستینافرادیبودندکه
بااعلامقانونقدغنکردنحجاب،بدونپوشش
چادروروســریدرجامعهحاضرشــدند.جلیل
اقبالازبهائیانیکهدردورانکودکیخویش،این
برههاززمانرادرککردهاست،درخاطراتخود
مینویســد:»بهیاددارمکههمانموقععدهایاز
نسوانبهایی،درکویگازرگاهدریزد،باکلاهبدون
چادرو...پیادهبهطرفمرکزشهروخیابانپهلوی
حرکتکرده،مجدداًبههمانترتیببهمحلاولیه
مراجعتکردند.اینعملشجاعانهوبینظیربانوان
بهایی،باعثشدکهخانمهایمسلمانبهتدریج
جرأتیافتهوتأسیبههمنوعانبهاصطلاحکافر
خودکنندوحجابرابهکنــارگذارند...«.14 یکی
دیگرازترفندهایتشــکیلاتبهائیتبرایحیاو
حجابزداییازجامعهایرانی،استفادهازمبلغزن
آمریکاییهمانندســوزانمودی،لیلیانکپسو
ژنویوکویدرمدارسبهاییبودهاست.موژانمؤمن

)نویسندهبهایی(،دربارهانگیزهحضورایندستاز
زنانغربیدرایرانمینویسد:»هرچندازحضور
زنانغربیدرایرانمدتیمیگذشت)برایمثال
همسراندیپلماتهاومسیونرهاوبریتانیایی(،ولی
آنهادرحلقههایاجتماعیمخصوصخودباقی
ماندهبودندوباعامهمردمایراناختلاطنمیکردند
برعکس،اینزنانآمریکاییبهاییبااعضایجامعه
بهاییوحلقهگستردهتریمعاشرتمیکردند.جدا
ازاهمیتفعالیتهایآموزشی،آنهابرایدیگران،
بهویژهبرایشاگردانمدارسدخترانهبهایی،الگو

بهشمارمیرفتند...«.15

کلام آخر
اجرایقانوناجباریکشــفحجــابدردوران
رضاخان،طیفگستردهایازمفاسداخلاقیرادر
میاناعیانواشرافومتجددانوابستهبهحکومت
پهلویدرپیداشتوباعثشدتابسیاریاززنان
باحجابومتدینخــودرادرخانههاحبسکنند.
کشفحجاببهگونهایکهاجراشد،حقانتخاب
رااززنانایرانیگرفتوعمــلًاعمدهآناندرخانه
محبوسشدند.عدهاینیزمانندهمسرصدرالاشراف
وزیرعدلیهرضاشاهکهبهاجبارمجبوربهحضوردر
مجلسیبدونحجابشد،بیماریوفوتراتجربه
کرد.استعمارگرانبهمنظوردورکردنزنانازجایگاه
پراهمیتخودوخدشهواردکردنبهآن،ازطریق
رخنهدرنظامتربیتیوفرهنگیواردعملشدند.آنها
برایتحققاینهدف،مدتهاقبلازکشفحجاب
رضاخانیوبااستفادهازتشکیلاتبابیه،ازلیهوبهائیه
وجماعتشبهروشنفکر،درجهتترویجبیحجابی
بهفعالیتپرداختند،امابهرغمهمهزوروخشونتی
کهبهکاربردهشــدوهمههزینههاییکهبهائیان،
غربزدگانواربابانغربیشانانجامدادند،نتوانستند
بهاهدافخودجامهعملبپوشانندوبامخالفتو
مبارزهعلماومردمایران،موفقیتچندانینصیب

مسببانآننشد.
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کشفحجاب؛بسترسازافُتفعالیتاجتماعیزنان

بانوان؛ محصور بی حجابی اجباری!
عناصرغربزدهوجریانهایوابســتهبهاستعمار،همارهیکی
ازمهمترینعللعقبماندگــیجامعهرا،مقولهحجابزنان
عنوانکردهاند.آنهاازســالهایقبلازاجرایقانونکشف
حجابوباتبلیغاتفراوان،سعیبرآنداشتندتااینمطلب
رابهاذهانمردمالقاکنندکهپوششحجابباعثمیشودتا
زنانازحضوردرفعالیتهایاقتصادیبازمانندوکشورازحضور
اقتصادینیمیازجمعیتخود،محرومشــود.درتعدادیاز
متونتاریخینوشتهشدهتوسطنویسندگانغربی،اطلاعاتی
درموردفعالیتهایاقتصادیزناندردورهقاجارآمدهاستکه
کاملامخالفنظراینجماعتاست.زناندرشهرها،روستاهاو
ایلات،نقشمهمیدراقتصادخانوادهوجامعهخودداشتند.در
اینزمانقدروقیمتیکزنتاحدزیادیبراساسمهارتهای
تولیدیاومشخصمیشــد.هردختریبعدازازدواج،فرش
دســتبافخودرابهخانهشــوهرمیبردتاازطریقدقتو
حوصلهایکهدربافتآنبهخرجداده،حوصلهووفاداریاو
نسبتبههمسرشمعلومشود.زنانشهریفعالیتهاییمانند:
بافتنقالی،خیاطی،قلابدوزی،پرستاریازکودکان،طبابت،
معلمیوکارگریرابهعهدهداشــتند.براینمونهدرکاشان،
حدود3هزارکارگاهمخملبافی،درپستویخانههایآندیار
توســطزناندایربود.برخیاززنانمتمولدستیدراقتصاد
بازارنیزداشــتند،کهبراینمونهمیتوانازبازارچهمعروف
»زعفرانباجی«نامبردکهبهیکیازکنیزانناصرالدینشاه

قاجارتعلقداشت.

وضعیتزنانعشایریوروســتاییدردورهقاجارودورههای
پیشازآن،بهنحویبودکهدوشــادوشمــردان،بهکارهای
کشاورزیودامداریوصنایعجانبیمیپرداختندوبرخیاز
کارهانظیرفرشبافیوگلیمبافی،مخصوصزنانبود.بیشتر
ســفرنامههاییکهازاروپاییاندرایندورهنوشتهاند،بهاین
مسئلهکهبیشــترکارهایایلرازنانانجاممیدهند،اذعان
دارند.براینمونهراولینسوندرســفرنامهاش،بهگوشهایاز
فعالیتهایزنانایلاشــارهمیکند:»دربینایلاتلر،اکثر
کارهارازنانانجاممیدهنــد.چنانکهآنهاگلههارابهصحرا
میبرند،امورکشاورزیوانبارکردنغلاتوهمچنینبافندگی
وریسندگیرابرعهدهدارند....«بهگفتهژوآنسفووریه،زنان
روســتاییعلاوهبرانجامکارهایخانگی،ازگاووگوســفند
نگهداریمیکردند.هنگامبیکارینیزچرخریسیمیکردندوبا
بافتپارچههایضخیم،برایساختنخیمهمشغولمیشدند،
همچنینبهصحرامیرفتندودرزراعتوکشــاورزیوتهیه
علوفه،بهشوهرانشانکمکمیکردند.بهگفتهسیاحانخارجی،
دراینزمانشغلطبابتدرمیانزنانطوایف،شغلیحرفهای
وتقریباًموروثیبود.زناندرکاربستنزخموشستوشوی

جراحاتوبیرونآوردنگلولهتفنگازبدن،مهارتداشتند.
باتوجهبهفعالیتهاییکهزناندرزمینهتولیدبهعهدهداشتند،
کشفحجابنهتنهاباعثترقیآنهانشدبلکهافتآنرانیزبه
همراهداشت!پیترآوری،نویسندهکتابتاریخمعاصرایران،
کشفحجابراموجبمحصورشدنبسیاریاززنانایرانی
درخانهعنوانمیکند:»ازاینزمانبهبعدکهحجابممنوع
اعلامشد،کسبهازفروشاجناسبهزنانباحجابمنعشدند
وزناندارایحجاب،حقورودبهخیابانهایاســواروسائط
]وسایل[نقلیهشدنرانداشتند.برخیازپیرزنانکهحاضر
نبودندحجابخودرابردارند،تاسال1941]شهریور1320[از
خانهخودبیروننیامدند....«ویموقعیتزنانباحجابایرانی
را،دردورانقبلازکشــفحجابرضاخانی،بهترازیکزن
انگلیسیمیداندوبهبیانمزایایآنمیپردازد:»]درگذشته[
اگرچهزنانحجابداشتندودربرابرمردهاینامحرم-بهجز
اقوامنزدیکخود-ظاهرنمیشدند،اماازنفوذچشمگیریدر
امورخانهونیزاموردولتیبرخورداربودند.آزادانهبهشهرهاي
مختلفرفتوآمدمیکردندکهدورترینآنهامشهد)دراستان
خراسان(ونجفوسایرعتبات،درعراقبود.تعدادسفرهایی
کهزنانثروتمندایرانیمیرفتند،بیشترازیکزنانگلیسی
بود.اینکهحجاببامحدودیتهاییهمــراهبودامامزایایی
نیزداشــت.وقتیزنحجابداشت،کسیاورانمیشناخت
کهاینموضوعکهگاهمطلوبمینمــود،نهتنهازیباییزن،
بلکهزشتیاوراهممیپوشاند.زنانازپشتروبنده،قادربه
اعمالقدرتزیادیبودند....«ایننکتهرانیزبایدبهسخنان
آوریاضافهکردکهزنانآندورانبهدلیلداشتنسهمارثو
مهریه،وضعیتمطلوبترینسبتبهزناناروپاییداشتندو
درقوانینآنها،هنوزحقیدرخصوصداشتنسهمارثبرای

آنهاتعلقنگرفتهبود.

فاطمه موسوی؛ تاریخپژوهنگاه

تنی چند از اعضای خاندان دفتری
پیش از رویداد کشف حجاب

پیتــر آوری نویســنده کتــاب »تاریــخ معاصــر 

ایران« کشــف حجاب را موجب محصور شدن 

بســیاری از زنان ایرانی در خانه عنوان می کند: 

»از آن زمان که حجاب ممنوع اعلام شد، کسبه 

از فروش اجناس به زنان باحجاب منع شدند و 

زنــان دارای حجــاب، حــق ورود بــه خیابان ها یا 

سوار وســایل نقلیه شدن را نداشــتند. برخی از 

پیرزنان که حاضر نبودند حجاب خود را بردارند، 

تــا ســال 1941]شــهریور 1320[ از خانــه خــود 

بیرون نیامدند!... .«

مریم صادقی پری
روزنامهنگار گزارش

بهائیت، تشکیلاتی است که با هدف رویارویی با 
اسلام، تشیع و علمای شــیعه و با مشارکت دول 
استعماری شکل یافته است. هم از این روی از بدو 
نضج گیری، به مقابله با احکام و فرامین اسلامی 
از جمله مســئله حجاب زنان پرداخته و به تصور 
خویش، آنها را منسوخ ساخته است. در این مقال 
پی آمده، به بررسی کارنامه جریان بابیت و بهائیت در 
زمینه حجاب زدایی از بانوان ایرانی و سپس اقدامات 
آنها در جهت پیشــبرد سیاست کشف حجاب 
رضاخانی می پردازیم. امیــد آنکه تاریخ پژوهان 

معاصر و عموم علاقه مندان را مفید و مقبول  آید.

کشف حجاب؛ از طاهره قره العین تا روحا خانم
رویاروییایرانیانباغربوآشــناییتجددطلبان
ایرانیباظواهرتمدنغربی،مروجایناندیشــهدر
ذهنآنانشدکهزنایرانینیزمیتوانددرجامعه
خودپذیرایمسئولیتهایاجتماعیوسیاسیشود.
زمینههایاجتماعیموردتأکیددرغرببرایتحقق
اینهدف،مساواتزنانومرداندربرخورداریاز
حقوقیکســاناجتماعیبود.برایناساسیکیاز
مسائلموردعلاقهوتوجهتجددگرایاندرمواجهه
بافرهنگوآدابورســومغربی،شکللباسهای
مردانوکشفحجابزنانبود.1 بیتردیدازهمان
آغازینســالهایحکومتقاجاروحتیبهعهد
فتحعلیشاه،درپیرفتوآمدهایمتعددایرانیانبه
خارجازکشوروبرعکس،نخستینتأثیرپذیریهادر
شکلپوششایرانیانآغازشد.ورودهیأتهایغربی
درقالبتجاریوسیاسیواعزامدانشجویانایرانی
بهاروپادرایندوره،نخستینتغییراترادرذهن
برخیمتجددینایرانینسبتبهمسئلهپوششزن
ایرانیبهوجودآورد،بااینهمهاینامردرآندوره،
تأثیرزیادیبرجاینگذاشتودرحقیقتمقدمهای
برایدگرگونیپوششزناندرعصرناصریبود.به
شهادتتاریخبهروزگارمحمدشاهقاجاروگسترش
بابیگریدربرخینقاطایــران،اقداماتچندیدر

حوزهکشفحجابازسویزنانبهوقوعپیوست.2
مصافاینجریاناتانحرافیبااعتقاداتمسلمانان
بهخصوصمســئلهحجابرابایدازهمانآغازین
روزهایپیدایشبابیتجستوجوکرد؛هنگامی
کهعلیمحمدبابرهبراینفرقه،درقلعهچهریق
درزندانبهســرمیبرد،پیروانوطرفداراناودر
دشت»بدشت«درنزدیکیشاهروداجتماعکردهو
بهقولنبیلزرندیمورخبهائیت:»ناگهانحضرت
طاهره)قرهالعین(3بدونحجابوباآرایشوزینت
بهمجلسورودکرد...«.4ویبااینشــگردوبالغو
دیانتاسلام،فسخاحکامآنرااعلامکرد.حسینعلی
نوری،ملقببهبهاءاللهونخســتینرهبربهائیت
ضمناشارهبهمســئلهبیاعتقادیاینجریانبه
حجاب،فضایجامعهدردورانقاجاررامناســب
کشفحجابنمیداندوبهیارانخوداینگونهتوصیه
میکند:»زنانبهاییهرچندبهخوبیمیدانندکه
عادتقدیمهحجاببرایمردمروشنفکرغیرلازم
وزحمتافزاســتمعذلکازجهتاینکهمبادابا
کشفحجابدرملأعامطوفانتعصباتوضدیت
مخالفانرابرانگیزندعجالتاًاینموضوعرامسکوت
گذاشــتهاند«.5 دردورههایبعــدبهویژهدرعصر
مشروطه،فعالیتدرراستایحجابزداییازسوی
ازلیانوبهائیانشــدتبیشــتریگرفت.بهگفته
صبحیمهتدیازمبلغانبهایــی-کهبعدهاازآن
جریانرویگرداندهاســت-آنچهتوسطرضاشاه
بهزوراجراشد،بدونسابقهنبودهاست.دردوران
مشــروطهفرمانیازعبدالبهاء)رهبردومبهائیان(
صادرشــدکهزنانبهاییراازبهکاربردنحجاب
بازمیداشــت.براینمونهعبدالبهاءدرلوحیکه
برایبهائیاندرلندنارسالکردهاست،مینویسد:
»حریتنســاءرکنیازارکانامربهائیتاســتو

مندخترخودروحاخانمرابهاروپافرســتادهام،تا
دستورالعملیبرایزنهایایرانیباشد...معذالک
احباب)بهائیان(روزبهروزبرحریتنساءبیفزاید...«.6

اولین گام در ترویج بی حجابی در ایران
طرحمسئلهحجابزنان،ابتدادراندیشههایافرادی
مانندمیرزافتحعلیآخوندزاده،عبدالرحیمطالبوف
ومیرزاآقاخانکرمانیازجرگهبابیان)ازلی(مطرح
شــد.7 چنانکهکرمانیدرمخالفتباحجابزنان
مســلمان،بهتندیآنراموردحملهقرارمیدهد
ودرجاییدربارهاینمقولهمیگوید:»هرشــاخه
ازدرختاخلاقزشتایرانیانراکهدستمیزنیم،
ریشهاوکاشتهعربوتخماوبذرمزروعتازیاناست،
یکیازآنهاحجاببیمروتزناناســت...«.8 زنان
بهاییدردورانپسازمشروطه،نقشمهمیرادر
حیاوحجابزداییازبانوانایرانیایفاکردند.بهائیت
برایزمینهسازیوشیوعنگرشخوددرموردحریت
نساء،اززنانعضواینجریاناستفادهابزاریفراوان
کرد.بعدازطاهرهقرهالعینافرادیهمچونفرخآفاق
پارسای،صدیقهدولتآبادیومنیرهشهمیرزادیاز
نمونههایبارزبهشمارمیروند.فخرآفاقپارسای،از
پیشگامانوفعالانکشفحجابدرایرانبود.اودر
سال1288ش،سلسلهمقالاتیراباعنوان»کمکبه
پیشرفتنسوانایرانی،ازطریقآشناییباتمدن«
منتشرکردوازهمانابتدایشــروعفعالیتشدر
مطبوعات،مروجبیحجابیبودوچادررامناســب
زنایرانیدرعصرجدیدنمیانگاشت.فخرآفاقدر
30تیر1293،روزتاجگذاریاحمدشاهقاجار،برای
نخستینبارچادرازسربرداشــتوهمراههمسر
خود،سواردرشــکهبهتئاتررفت.ویدرسالهای
بعدازکودتای1299،مجله»جهانزنان«رامنتشر
کــردودرآنبهتبلیغدرخصوصتســاویحقوق
زنان،بهسبکزناناروپاییوانتقادازاحکاماسلام
پرداخت.اقداماتوشــبههافکنیهایفخرآفاقدر
مجلهجهانزنان،موجباعتراضشــدیدعلماي
مشهدشدتاحدیکهدولتمجبوربهاسکانموقت
اودرروستاییدراراکشد.٩ منیرهشهمیرزادیمادر
عبدالکریمایادی،ازبنیانگــذارانمدارستأییدیه،
دوشیزگانوطن،انجمنحریتوازمبلغانکشف
حجابدردورهپهلــویاولدرتهرانبود.چنانکه
بهگفتهاسداللهفاضلمازندرانیازمبلغینمشهور
بهایی،بههمراههمسرشدرحریتنسوانوکشف
حجابواختلاطرجالونساء،اقداماتمؤثرهبهعمل
آوردند.10ازدیگربهائیانفعالدراینعرصه،ذبیحالله
قربانوخواهرشکیاقربانبودکهچندسالقبلاز
اعلامرسمیکشفحجاب،عدهایازدخترانبهایی
رابهاستخدامبیمارستان»بهبودستان«درآوردندو
یکزنانگلیسیبهنامآوانسیانرا-کهازکارمندان
ســفارتانگلیسدرتهرانبود-برایآموزشآنها
براساسالگوهایزنغربیاســتخدامکردند.11از
میانآنهامیتوانبهصدیقــهدولتآبادیخواهر
یحییدولتآبادی)ازلیمشــهور(اشارهکرد.وی
درســال1296ش،نخستینمدرســهدخترانهرا
درشــهراصفهاندایرکردویکســالبعدبرای
زمینهسازیبیحجابی،شرکتخواتیناصفهانو
2سالبعدشــرکتآزمایشبانوانراتشکیلدادو
درسال1298نیزمجله»زبانزنان«راتأسیسکرد.
فعالیتهایدینستیزانهایکهویدرشهراصفهان
انجاممیداد،باانتقادبانوانمتدیناصفهانیمواجه
شد.درآنشرایطبانوامین،شروعبهمقابلهفکریو
فرهنگیبااوکرد.آنبانویاندیشمندباسخنرانیدر
جلساتمذهبیبانوانوتأسیس»کانونتبلیغاتو
تعلیماتدینی«ونگارشکتابروشخوشبختی،
بهشــبههافکنیهایدولتآبــادیوهمفکرانش
پاسخمناسبداد.سرانجامبااستقبالبانوانمتدین
اصفهانازسخنرانیهاومرکزتازهتأسیسبانوامین
وبالاگرفتناعتراضاتبهعملکردشرکتخواتین
اصفهان،دولتآبادیمجبوربهتعطیلیروزنامهزبان

زنانوترکاصفهانشد.12
درکناراینفعالیتهایبهائیان،مدارسبهایینیز

کــه  دین ســتیزانه ای  فعالیت هــای 
صدیقه دولت آبادی در شهر اصفهان 
انجام می داد، با انتقاد بانوان متدین 
اصفهانی مواجه شــد. در آن شرایط 
بانــو امیــن، شــروع بــه مقابلــه فکری 
و فرهنگــی بــا او کــرد. ســرانجام بــا 
اســتقبال بانــوان متدیــن اصفهان از 
ســخنرانی ها و مرکــز تــازه تأســیس 
بانو امین و بالا گرفتــن اعتراضات به 
عملکرد شرکت خواتین اصفهان -که 
دولت آبــادی تاســیس کرده بــود- وی 
مجبور به تعطیلی روزنامه زبان زنان 

و ترک اصفهان شد.
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اتحادیه های کارگری
هدفکتــاب»اتحادیههای
کارگــریوخودکامگــی
درایــران«بررســیفرازو
نشــیبتوســعهسیاسی
ایراناســتازراهنگرشبر
یکجنبهازرشــدسیاسی،
یعنیپیدایشاتحادیههای
کارگریازســال1285تا
سال1342؛زیرااتحادیههای
کارگری،ابزارمناسبیبرای
سنجشتوســعهسیاسی

بهشمارمیآید.دردورههایبرخورداریازآزادیهایسیاسی،
اتحادیههایکارگری،نخســتیننهادهاییبودندکهدرصحنه
سیاسیایرانپدیدارمیشــدندوهرزمانکهاختناقسیاسی
دوبارهمسلطمیشد،نخستاتحادیههایکارگریسرکوبشده
وسپسنوبتبهسرکوبمطبوعات،قوهمقننه،احزابسیاسی،
جمعیتهایصنفی،قوهقضاییهوســایرمراکزمستقلقدرت
میرسید.ســالیانطولانیکارگرانایرانوبلکهمیتوانگفت،
بیشترکسانیکهآگاهیسیاسیداشــتند،دربردباریومدارابا
اوضاعسیاسی،ظرفیتیمعقولازخودنشاندادند.ولیپساز
دورهاینهچندانطولانی،بهدولتمشروطه،انتخاباتپارلمانی،
وعدههایهیأتحاکمهودوستیایالاتمتحدهوبریتانیایکبیر
بدبینشدند.اینبررســیجنبشکارگریدرایران،کموبیش
روشــنخواهدکردکهچراگروههاییازکارگرانایرانینیزدر
برابرحکومتسابقودمکراسیغربیوغرببهپاخاستند.کتاب
»اتحادیههایکارگریوخودکامگیدرایران«نوشــتهحبیب
لاجوردیراضیاءصدقیبهفارسیبرگرداندهوبهتازگیازسوی
نشرنودر485صفحهبهبهای180هزارتومانمنتشرشدهاست.

خاطرهنگاریتاریخی

زنان بهايی؛ پیاده نظام اجرای کشف حجاب
نظریبربسترسازیبهائیانبرایاجرايقانونکشفحجابدرایران
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در غدیر 
برنامه های فرهنگی سازمان هنری- رسانه ای اوج به 

مناسبت عید غدیرخم اعلام شد
به گزارش همشهری، ســازمان هنری- رسانه ای اوج برای 
گرامیداشت عید سعید غدیرخم برنامه های متنوعی آماده 
کرده است. این برنامه ها شامل شب شعر، کنسرت نمایش، 
نمایش میدانی، میزبانی مــردم در میدان »ولیعصر)عج(«، 

نماهنگ، دیوارنگاره و بیلبوردهای شهری می شود.

شب شعر »امیر بی نظیر« 

ساعت۱۸ روز شنبه ۲۵تیر، شب شــعر »امیر بی نظیر« در 
کافه نخلستان سازمان اوج پذیرای علاقه مندان است. در این 
برنامه که با همراهی مؤسسه فرهنگی عقیق برگزار می شود، 
شاعران برجسته کشور، اشعار خود در وصف حضرت علی)ع( 
و غدیرخم را می خوانند. مرتضی امیری اســفندقه، محمود 
حبیبی کسبی، محمدرضا طهماسبی، محسن عرب خالقی، 
مجید تال، محمد شــیخی، مجتبی حاذق، ســعید مبشر، 
محسن ناصحی، علیرضا نورعلیپور، محمدعلی کردی، عارفه 
دهقانی، سمیه مؤمنی و مصطفی تبریزی شاعرانی هستند 
که در این ضیافت حضور دارند. شب شعر »امیر بی نظیر« را 

فاطمه افشاریان اجرا می کند.

کنسرت نمایش »راه عشق« 

از روز جمعه ۲۴تیر کنســرت نمایش »راه عشق« با صدای 
فرمان فتحعلیــان کار خود را در برج میــلاد آغاز کرد. این 
نمایش با مشــارکت معاونت فرهنگی شــهرداری تهران، 
برج میلاد و سازمان هنری- رســانه ای اوج هر شب میزبان 
۲هزار مخاطب است. علاقه مندان برای دریافت بلیت رایگان 
می توانند به ســایت »میلاد تیکت« مراجعه کنند. حمید 
حســن خانی کارگردانــی و علیرضا کوه فــر تهیه کنندگی 

کنسرت نمایش »راه عشق« را برعهده دارند.

دیوارنگاره و نماهنگ

به تازگی دیوارنگاره میــدان ولیعصر)عــج( و بیلبوردهای 
شهری به مناســبت عید غدیرخم توســط »خانه طراحان 
انقلاب اسلامی« رونمایی شده است. در این اثر هنری جمله 
»بهترین عید، بهترین هدیه« به همراه تصویر بچه هایی که 
هدیه در دست دارند، دیده می شود. این اثر هنری، بچه های 
ایران زمین را تشویق به هدیه دادن یکی از اسباب بازی های 

خود به کودکان یتیم می کند.
نماهنگ »هدیه اســباب بازی« نیز با صــدای رضا هلالی و 
محمدحسین پویانفر و گروه سرود احسان منتشر شد. این 
نماهنگ که تولید مرکز موسیقی »ماوا« است با هدف زنده 
کردن سیره حضرت علی)ع( برای تکریم کودکان یتیم تولید 

شده است.

روشنای شب تار در بوستان ولایت 

بوستان ولایت میزبان یک نمایش میدانی است.
 اجرای نمایش میدانی »روشنای شب تار« که اجرایش از روز 
عید قربان)یکشنبه ۱۹تیر( ســاعت۲۰ در محوطه بوستان 
ولایت تهران آغاز شــده تا 6مرداد ماه ادامه خواهد داشت. 
 این نمایش روایتگر داستان ولایت حضرت علی)ع( در تاریخ 

پس از اسلام است.
»روشنای شب تار« به کارگردانی حسن بزرا و تهیه کنندگی 
علی اســماعیلی طراحی و تولید شده اســت. این نمایش 
محصول ســازمان هنری- رســانه ای اوج با مشارکت بنیاد 
فرهنگی رودکی است که به همت مؤسسه هنری- رسانه ای 

سیمای ققنوس اجرا می شود.
علاقه مندان می توانند برای تماشــای این نمایش به سایت 

ایران تیک مراجعه و به صورت رایگان بلیت تهیه کنند.

»از غدیر تا الغدیر«
آغاز کتاب »از غدیر تــا الغدیر« 
مقدمه ای اســت بر آخرین حج 
پیامبر)ص( که منجر به توقف در 
منطقه غدیر و سپس فرمایشات 
رسول خدا)ص( در خطبه غدیر 
و اعلام علنــی وصایت و خلافت 
امیرالمومنین)ع( شد. این مقدمه 

به ســخنی اجمالی درباره کتب غدیر و در نهایت کتاب 
عظیم الشأن »الغدیر« علامه امینی می انجامد. مجموعه 
مقالات حاضر از چند مقاله درباره غدیر از شئون متفاوت، و 
چند مقاله درباره الغدیر و علامه امینی به عنوان مهم ترین 
کتاب در زمینه غدیر تشکیل شده است. هدف نویسنده از 
کتاب »از غدیر تا الغدیر« آشنایی جوانان و علاقه مندان با 
موضوع غدیر و سپس مسلح شدن آنها در مقابل سیل عظیم 
تهاجم فرهنگی غرب و وهابیت است. عناوین و موضوعات 
مقالات بدین ترتیب است: از ژرفای غدیر، با محوریت سوره 
مائده آخرین سوره نازل شده بر پیامبر)ص(، غدیر و خطری 
که مسلمین را تهدید می کرد، در موضوع علت عدم تحویل 
خلافت به علی)ع(، غدیر خم، در پاسخ به شبهه پیش آمده 
در معنای مولا و اقدام رســول خدا)ص( در تعیین مولای 
مردم، عید ولایت، طراحی برای آینده مسلمانان، حماسه 
غدیر، غدیر در تاریخ و حدیث و ادبیات، غدیر در پرتو کتاب 
و سنت، غدیر، گزارشی مفصل از واقعه غدیر با استنادات 
آن، الغدیر و وحدت اسلامی، تطور مذهب شیعه و امینی 
مجدد مذهب، علامه امینی، محقق طباطبایی و حدیث 
غدیر، امینی، درنگی در کتاب الغدیر، کتاب شناخت غدیر، 

غدیریه های فارسی و غدیر در شعر فارسی.

»الغدیر«
ــنّه وَ الْادََب«  »الَغَْدیر فـِـی الکْتابِ وَ السُّ
معروف به »الغدیر« کتابی اســت به زبان 
عربی با موضوع اثبــات امامت و خلافت 
بلافصل امام علی)ع( در واقعه غدیر، نوشته 

عبدالحسین امینی. کتاب در ۱۱جلد تنظیم شده و جلد نخست 
به بررسی سند حدیث غدیر اختصاص دارد. امینی حدیث غدیر را 
یقین آورترین و متواترترین حدیث منقول از پیامبر)ص( می داند. 
وی بدین منظور سند حدیث را از صحابه و تابعان تا علمای قرن 
چهاردهم قمری با تکیه بر منابع اهل سنت ذکر می کند. او در جلد 
اول نام ۱۱۰تن از صحابه پیامبر و ۸۴تن از تابعانِ روایت کننده 
واقعه غدیر را گرد آورده اســت. امینی در 6جلد بعدی، شاعران 
غدیر را معرفی و اشــعار آنها را نقل کرده اســت. او در جلدهای 
پایانی، ضمن ادامه معرفی شاعران غدیر، به برخی از اختلافات 
شیعه و اهل سنت مثل جایگاه خلفای سه گانه و نقدهای شیعیان 
بر آنهــا و... می پردازد. علامه امینی برای نوشــتن این کتاب به 
کتابخانه های کشورهای مختلف ازجمله هند، مصر و سوریه سفر 
کرده و در این سفرها در پی کتابخانه های عمومی و شخصی بوده 
است؛ چنان که علامه امینی گفته، او بیش از ۱۰۰هزار کتاب را 
دیده و بیش از ۱۰هزار کتاب را مطالعه کرده است. نوشتن کتاب 
الغدیر بیش از ۴۰سال طول کشیده است. درباره الغدیر کتاب ها 
و پایان نامه های متعددی نوشته شده است. همچنین موضوعات 
مطرح شده در الغدیر به صورت یک مجموعه موضوعی در ۲۷جلد 
منتشر شده است. عبدالحسین امینی سال۱۳۲۰قمری در تبریز 
 زاده شد و در مدارس آن شهر مقدمات علوم را آموخت. سپس به 
نجف رفت و در درس عالمان مختلف حاضر شد و از مراجع بزرگی 
مانند سیدابوالحســن اصفهانی و میرزا محمدحســین نایینی 
و شــیخ عبدالکریم حائری یزدی اجازه اجتهــاد دریافت کرد. 
عالمان مختلف در اجازات خود، مقامات علمی، دینی و اجتماعی 

عبدالحسین امینی را یادآور شده و ستوده اند.

»حماسه غدیر«
اســتاد فقید محمدرضا حکیمی در 
»حماسه غدیر« به شناسایی و معرفی 
اثر ارزشــمند علامه امینی )الغدیر( 
پرداخته اســت. مرحــوم حکیمی 
درباره فراهم آوردن این کتاب گفته 
بود: احســاس تکلیف کــردم که به 
جمع آوری و نشــر کتابی بپردازم که 

مقالات آن در تجلیل و شناساندن خود کتاب »الغدیر« باشد 
و شناساندن افکار و اهداف این مصلح دینی، علامه امینی. 
انگاره این کار نخست بســیار محدود بود، رساله ای حدود 
۱۰۰صفحه، اما اندک اندک که طــرح آن را در ذهن خود 
می پروردم، دامنه کار وســعت پذیرفت و صورتی عمیق تر 
و جدی تر به خود گرفت و چون خویشــتن را در برابر کتاب 
الغدیر و وجدان علمی و حقی که جامعه درباره معرفی این 
کتاب بر مطلعان دارد، مشاهده کردم، از سست گرفتن کار 
هراسیدم و بر تعمیق ابعاد آن مصمم شدم تا سرانجام کتابی 
تهیه و چاپ شد در حدود 6۰۰صفحه، به قطع وزیری. کتاب 

»حماسه غدیر« دارای بخش هاي زیر است:
بخش اول: مقدمه کوتاهی اســت درباره کتاب و موضوع و 

مسائل آن.
بخش دوم: بحثی است در حدود ۲۰۰صفحه )زیر عنوان 
»مدخل«(، دربــاره ارزش فرهنگ مذهبی شــیعه، برای 

اجتماعات، در این روزگار.
بخش سوم: چند مقاله و نامــه علمی است درباره الغدیر و 
شناخت رسالت و محتوای کتاب. این نامه ها نوشته شماری 
از محققان عرب است، اعم از سنی، شیعه و مسیحی. لیکن 
در این کتاب تنها ترجمه فارسی آنها را آورده ایم و تنی چند 
از استادان و مترجمان بزرگوار ما، آن مقالات را برای کتاب 

ترجمه کرده اند.

قفسه غدیر

قفسه غدیر۳

قفسه غدیر۲

گزارش

 عید 1400ساله 
در سال 1401

نوایی نورانی و صدایی آسمانی 
از کنار برکه ای بابرکت در کویری 
میان مکه و مدینه به گوش تاریخ 
ماندگار و جاودان شد، از هجدهم 
ذی الحجه سال دهم هجری تا همیشه تاریخ برای تمام دوران های 
هجری و شمســی و میلادی و برای تمام فطرت جویان پاک سیرت 
پیامی پرشورو پایدار می ماند و در ازدحام پرهیاهوی شهرها و در 
میان برج ها و بارو ها، همچنان که شهر ها نفس می کشند و کوچه ها 
بوی عید هزار و چهارصد ساله می دهند؛ بوی عیدی هایی متبرک با 
مهرهایی که مهر ولایت را گسترش می دهند و نسیم رحمت می وزد 
در زمزمه های غریبانه غدیر هرساله گوش تاریخ را می نوازد و هنوز 
کودکان و نوجوانانی در کوچه ها و محله های شهرها در حسرت غذایی 
گرم و در انتظار هدیه ای از جنس مروت و معرفت نگاه هایشان را به 
آسمان دل های دریایی دوخته اند تا وسیله ای مهیا شود و لباسی نو 

نوید عیدی جذاب را به ارمغان آورد.

غدیر در بلندای عالی ترین مفاهیم انسانی و کرامات و نیکی های ناتمام 
ماندگار و جاودانه است با تمام خوبی های به جا مانده از نسل های گذشته 
نذری ها و عیدی ها، مهربانی های بی منت و کرامت های بی حساب پیروان 
همان روزهای راه بازگشت از سفر حجه الوداع. خیرخواهانی که خالصانه و 
عاشقانه در رفتار و کردارشان راه غدیر را زنده نگه داشته اند؛ همان هایی که 
در کار خیر حاجت هیچ استخاره نجسته اند و درهر نقطه از جهان خلوص 
بی مثال مقتدایشان را ملاک رفتار و سیره و منش و روش خود قرار داده اند 
و در درس آموز ترین رفتار خود آموخته اند که نباید برای عملی خیرخواهانه 
قصد سفرکرد و راهی دراز رفت...گره گشایی و کرامت انسانی به مکان و 
زمان خاص نیاز ندارد و می توان در بهترین روزهای سال بیشترین نفع را 
به همنوعانی رساند که در چند قدمی ما زندگی می کنند و در همسایگی و 
فامیلی ما نفس می کشند و دیده نمی شوند. غدیر غایی ترین نمایش واقعی 
از برترین نمادهای انسانیت و کرامت و مردانگی در روزگار نامرادی هاست 
که می تواند بهانه ای باشد تا بوی بخشش و مهربانی در محله ها و کوچه ها 
لبریز شود و دهر کهنســال دگر باره جوان شود. دسته های گل در میان 
خانه ها این روز را تبریک گویند و شــادمانه ترین شــادی ها در محله ها، 

کوچه ها و شهرها فریاد برآورد.

غدیر یک روز نیست!
اذان و گلدسته های مسجد های شــهرها همواره غدیر را سر می دهند و 
می شود نوای غدیر را همیشه سرودگاهی با لبخندی و بهانه ای برای شادی 
و شیرینی و گلاب هرکدام سهمی دارند و لحنی که خود مبارک است و 
می شود کام تلخ و اندوهگینی را شــیرین کرد و دربندی را از بند رها و او 
را به جمع عزیزانش باز فرستاد. آسمان دل ها به شادمانی عیدی به سرور 
نشسته اند که بزرگ ترین عید شیعیان است و می شود سروری سراسر نور 
و محبت و عشق را با رفتار کریمانه سرود. جمعیت، فوج فوج خود را به منزل 
سادات می رسانند و در میان این همه رفت و شد می شود منزل های بسیاری 

را با نام غدیر و به نیابت از سادات خرسند و خشنود کرد و در روزی که ۷سید 
را در آغوش می گیرند و در مصافحه و با همدیگر عید را تبریک می گویند 
می شود این سنت مستحب را در آستانه ۱۴۰۱، با ۷یتیم و مستمند مهیا 

کرد؛ با رفتاری به دور از منت و با محبتی تمام و کمال.
غدیر غم ها را غبارروبی می کند و خیابان ها با عطر ولایت خوشبو و شهرها 
عطرآگین از عطر ولایت الستی به اســتقبال غدیر می روند. در گرمای 
تابستان، بهار صلوات بر لب ها شــکوفه باران است و بهار مهربانی و بارش 
بی بهانه محبت و کرامت جاری و به همین بهانه می تواند بارش بی   بهانه 
بهترین رفتارها عطش های بسیاری را سیراب کند. ۱۸روز از ذی الحجه 
گذشته است و تا رســیدن ســال نو قمری ۱۲روز فرصت مانده است و 
می توان مشق حسینی زیستن را در این روز بزرگ به نمایش گذاشت و 
رزمایشی علوی برای حسینی بودن با رفتاری علوی در خلوت و تنهایی 
تجسم کرد و عاشقانه زیستن را به اثبات رساند. غدیر یک روز نیست. غدیر، 
روزی در میان عیدها، و به سان  ماه در میان ستاره ها، روز سبز اجابت، روز 
درخشان توبه و انابت، روز زدودن اندوه و غصه ها، جسم و جان از خانه انس و 
عادات های همیشگی پا بیرون می نهد تا از پوستین اخلاق ناپسند و گناهان 
خو کرده بیرون خزد و امروز روز عید است؛ روزی محترم برای شیعیانی 
که مدعیان ولایت هستند و عاشقان امامت، عیدی که نگاه های مهرآمیز و 

لبخندهای دل انگیز دلجویی انسان دوستانه و خداپرستانه می کند.

جویبارها در مسیر دریا
غدیر، روز تجدید فرهنگ همدلی، هم ســویی و فریادرســی اســت و 
مناســب ترین زمان برای رهایی از شهوت شــهرت و تشنگی قدرت و 
جذاب ترین زمان برای شــیفتگی خدمت، روز عیــد ولایت غم زدا ترین 
انسان برای محرومان، روز عید اهل بیت محمد که درود خداوند بر ایشان 
و خاندانش باد، روز شــادمانی و ســرور، روزی برای شاد کردن دل های 
همنوعان برای خدمت رساندن به شیعیان، روز مردی که فراتر از پندارهای 

بشری و معیارهای ظاهری انسان خاکی سخن گفت و زیست.
در این روز با خیر فراوان به دیدار آشنایان می رویم که به خالق دلبسته اند و 
مخلوق وسیله است برای رفع نیازی و من و تو، »ما« می شویم تا نقشی برای 
باز کردن گره ای از مشکلات روزی و رزقمان شود و تا آنجا که توان داریم و 
از دستان مان برمی آید در شاد کردن دلی و خریدن و خوردنی ها با ناتوانان 
مساوات پیشه کنیم. غدیر روز آراستن و زینت کردن و گشاده رویی میان 
مردمان و ابراز شادمانی در دیدارهاست؛ تمرین مهربانی کردن با همگان 

و در میان مردمان بودن.
غدیر روز مهرورزیدن بدون انتخاب، روز شــادمان ساختن مردان و زنان 
مومن و روز بخشش و ارمغان است؛ روز یادآوری واقعه ای است که سراسر 
درس و عبرت اســت، نه برای یک روز نه برای زمانــی محدود. امروز که 
دستان مولای غدیر از فراسوی قرن ها می فشاریم از نگاه عمیق چشمانش 
چه می خوانیم؟ انتظار آنان که عاشقانه ترین کاروان ۱۴۰۰ساله غدیر را از 
گذرگاه های پرخطر تاریخ عبور داده اند تا میراث جاودانه غدیر را به دستان 

ما برسانند چیست؟
امروز عمل و کردار ما که خود را تشنگان معارف غدیر می دانیم چیست؟ اگر 

امروز هم طنین حکمت و محبت و بزرگ منشی از امواج پرخروش و پرغرور 
آبگیری آرام که خستگی کاروانیان را در سفری سخت به سایه آرامبخش 
و آبی زلال مهمان کرده بود گوش ما را نوازش دهد چه باید کرد؟ آیا با بیان 
شادمانه ترین کلمات تبریک به یکدیگر غدیر را زنده نگه داشته ایم؟ آیا هنوز 
فرمان حی علی غدیر در جام غدیر بلند است؟ولوله کاروانیان، صدای سم 
اسبان و زنگ اشتران و هیاهوی گنگ آن روز در همهمه و شلوغی و رفت و 

شد، بوی عطر و لباس های نو، اخلاق مهربان و شادمانی... .

عید مبارزه با کج فهمی ها
امروز، رخداد بزرگ ۱۰ذی  الحجه را یادآور می شــود؛ روز جدایی حق و 
باطل، روز آزمایش بندگان، روز فرشتگان والا، روزی که حجت ها آشکار 
شد، دیده های مشتاق و دل های بی قرار یکدیگر را نگاه و به سرور و نور پیام 
تکمیل دین شادمانی می کنند. کودکان در میان دست ها و دیده ها بوسه ها 
و شادمانی ها کم می شوند و دل هاشان به شادی و لب هاشان به لبخند پیوند 
می خورد و چشمه های عشق در دل های مشتاقان می جوشد تا در هر صبح 
و ظهر و غروب و شام به ولایت مولای مظلومان هستی نوای »اشهد ان علیا 
ولی الله« را شهادت دهند. قصه سالیان 6۱ هجری، روایتی تنها با فاصله ای 
اندک از غدیر دهم هجرت قصه خورشید درخشنده درخشان حج وداع 
و خورشید نینوا در سرزمین کرب و بلا. فصل فاصله ها، حکایت ناشنیدن 
آوای نجات بخش منعکس شده در امواج هوای تفتیده غدیر دهم هجرت 
و نشان گام های گهربار پیامبر که بر سرزمین پاکیزه ای نقش بسته است و 
هنوز بعد از گذشت ۱۴قرن خاک عطرآگین غدیر نسیم روح پرور رسالت و 
وصایت را در خود نگه داشته است و هنوز اندیشه های ناپاکی غدیر را روایت 
نمی کنند و ولایت را از حسادت و سعایت به معانی دیگر تاویل می کنند 
تا عاشورای 6۰هجری را تکرار تلخ دوباره غدیر دهم هجری از کج فهمی و 
بدفهمی مردمان ندانند و قصه سالیان 6۱ هجری و تمام کربلاهای متواتر 

تاریخ تا رهایی... .
دســت هایمان را در مقام سپاس به آســمان بلند می کنیم و حمد و 
سپاس سر می دهیم: »الحمدلله الذی جعلنا من المتمسکین بولایت 
مولانا علی ابن ابیطالب علیه السلام« خدایا! رحمی که جز ولای توام 
هیچ دستاویزی ندارم، پروردگارا! ما را آنگونه قرار ده که برای ولی تو 
با هرکسی که با او علم دشمنی برافروخته دشمن باشیم و هر که او را 
دوست دارد دوســت بداریم و با این شیوه اطاعت و فرمانبرداری تو را 
آرزومندیم. ای مهربان ترین مهربانان! خداوندا! عذاب و خشــمت را 
بر کسی قرار ده که با ولی تو بســتیزد و امامت او را آگاهانه نپذیرد و 
سرپرستی ولایت و سبقت او را گردن ننهد. خدایا! ما را توفیق ده تا در 
روز غم زدایی از دل های به درد نشسته، نگاه های به در بسته و جان های 
از اندوه خسته شده را شاد  سازیم، تا غمی از چهره ای بزداییم و نگاهی را 
به آرامش برسانیم و جان از اندوه خسته شده ای را آرام کنیم. خداوندا! 
به ما لیاقت عطا کن تا بدون درخواست برادران مؤمن از آنها دلجویی و 
گره گشایی کنیم، با اشتیاق به آنها نیکی برسانیم و توفیق تقرب به سوی 
خودت را با نیکی کردن در این روز عطا فرما و کرامت کردن را کرم کن 

تا در عید کریم کرار روزگار کرم ورزیم.

مهدی توکلیانیادداشت
عکاس و روزنامه نگار

بیش از 600مجموعه مردمی برای 
حضور در مهمانی 10کیلومتری 

عید غدیر آماده اند.
 به گزارش همشهری، ســخنگوی ستاد مردمی 
برگزاری جشــن بزرگ عیدغدیــر گفت تاکنون 
بیــش  از 6۰۰ مجموعه مردمی برای شــرکت و 
پذیرایی در مهمانی ۱۰ کیلومتــری روز غدیر از 
چهارراه پارک وی تا چهــارراه ولیعصر)عج( اعلام 

آمادگی کرده اند.
ساسان زارع، سخنگوی ســتاد مردمی برگزاری 
جشــن بزرگ عیدغدیر با بیان ایــن خبر افزود: 
این جشن در یک مسیر مشــخص و پیش بینی 

شــده برگزار می شــود و برای برگــزاری هرچه 
بهتر این جشــن هماهنگی های لازم با نهادها و 
سازمان های مختلف انجام شــده است. حتی با 
اصناف و مغازه هایی که در این مسیر قرار دارند نیز 

هماهنگی صورت گرفته است.
وی با اشــاره به اینکه تمرکز خدمات ما بر اطعام 
مهمانان است تأکید کرد: تاکنون بیش از ۲میلیون 
غذا و میان وعده در انواع مختلف برای پذیرایی از 
مهمانان این عیدالله اکبر پیش بینی شــده است. 
همچنین در این مراسم ۱۱۰هزار اسباب بازی به 
کودکان هدیه داده می شود و۴۰مجموعه شهربازی 
نیز در نقاط مختلف این مســیر برپا خواهند شد. 

قصد داریم با اجرای چنین برنامه هایی از این عید 
بزرگ برای کودکان، خاطره خوب بسازیم. 

سخنگوی ســتاد مردمی برگزاری جشن بزرگ 
عیدغدیر از حضور ۱۵۰گروه سرود در این مسیر 
۱۰کیلومتری خبر داد و افزود: این گروه های سرود 
در ۷۰استیج در برنامه خواهند داشت. این در حالی 
است که حضور هنرمندان مطرح و محبوب کشور 

در این برنامه قطعی شده است.
زارع با اشــاره به حضــور برنامه هــای پرطرفدار 
تلویزیونی در این مسیر گفت: عوامل برنامه های 
عصرجدید، خندوانه، میدون، منم بچه مسلمان، 
مل مل، رنگین کمان، خاله شادونه، عمو مهربان و... 

در این مسیر به اجرای برنامه برای مردم خواهند 
پرداخت. تنوع برنامه ها به گونه ای اســت که تمام 
اقشار جامعه و ســنین مختلف را شامل می شود. 
مهمانان می توانند از خدمــات متنوع فرهنگی، 

پزشکی، آموزشی و... بهره مند شوند.
گفتنی اســت، این مهمانی به همت و مشارکت 
خیران مردمــی، هیئــات مذهبی، مســاجد، 
گروه های جهادی، گروه های خدماتی و گروه های 
ســرود با برنامه های مختلــف در روز عید غدیر 
مصادف با ۲۷ تیرماه از ساعت ۱۸ تا ۲۲ در مسیر 
چهارراه پارک وی تا چهارراه ولیعصر)عج( برگزار 

خواهد شد.

10 کیلومتر جشن مردمی برای غدیر
6۰۰مجموعه مردمی در مهمانی ۱۰کیلومتری خیابان ولیعصر حضور دارند

خبر
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